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Λόγω του Brexit κάποιες εταιρείες κάνουν
σκέψεις είτε για μεταφορά γραφείων είτε
για μεταφορά στόλου, ενώ άλλες αποφά-
σισαν να δημιουργήσουν έδρα στην Κύ-
προ, τονίζει στην «Κ» η υφυπουργός Ναυ-
τιλίας Νατάσα Πηλείδου. Επισημαίνει
ότι παρά τις θετικές επιδόσεις της ναυ-
τιλίας, το τουρκικό εμπάργκο, οι ευρύτερες

προκλήσεις διεθνώς, δεν αφήνουν περι-
θώρια εφησυχασμού. Αναφέρει ότι σύν-
τομα θα τρέξουν και οι διαδικασίες ανα-
βάθμισης του εξοπλισμού του Υφυπουρ-
γείου, θα υπάρχει κατάληξη για την ακτο-
πλοϊκή σύνδεση Κύπρου- Ελλάδας και
θα οριστικοποιηθεί η παρουσία της Κύ-
πρου στην Ασία. Οικονομική, σελ. 4

ΔΙΑΒΑΣΤΕ ΣΗΜΕΡΑ ΣΤΟ ΕΝΘΕΤΟ «ΖΩΗ» 

ΑΡΧΑΙΟΛΟΓΙΑ

Η Ροτόντα πεδίο μελέτης εδώ και 65 χρόνια
Ο 94 Νορβηγός αρχαιολόγος Χάλμαρ Τορπ πήγε για πρώτη φορά στη Θεσσα-
λονίκη το 1953 για να δουλέψει στον αυτοκρατορικό ναό της Ροτόντας. Από
τότε ο Χάλμαρ Τορπ δεν έπαψε στιγμή να ασχολείται με ένα από τα σημαντι-
κότερα ιστορικά και καλλιτεχνικά μνημεία. Ζωή, σελ. 1

ΠΡΟΣΩΠΟ

Η Υρώ Μανέ μιλάει στην «Κ» για τη «Ρένα»
Με την ευκαιρία της παράστασης «Ρένα» του Αύγουστου Κορτώ, σε σκηνο-
θεσία Νικαίτης Κοντούρη, η ηθοποιός Υρώ Μανέ μίλησε στην «Κ» για τον χα-
ρακτήρα της «Ρένας» και γιατί  θέλησε να δραματοποιήσει το βιβλίο. «Ο χα-
ρακτήρας που υποδύομαι βλέπει πάντοτε προς το φως». Ζωή, σελ. 4

ΜΟΥΣΙΚΗ

Ο Δημ. Φανής μαζί με τους ρεμπέτες του ντουνιά 
Η μουσική παράσταση του Δημήτρη Φανή « Όλοι οι ρεμπέτες του ντουνιά»
διοργανώνεται για έναν καλό σκοπό. Ο μουσικός Δημήτρης Φανής μαζί με
σαράντα μουσικούς θα δώσουν δύο συναυλίες σε Λατσιά και Παραλίμνι και
τα καθαρά έσοδα θα πάνε σε φιλανθρωπικούς σκοπούς. Ζωή, σελ. 11

ΑΝΤΙΓΟΝΗ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΥ

Τον ΔΗΚΟϊκό κόσμο 
δεν τους τον χαρίζω 
Την πόρτα επιστροφής στο ΔΗΚΟ
έκλεισε η παρούσα του ηγεσία, για
την οποία καταχώρησα ήδη αγωγή,
αναφέρει στην «Κ» η Αντιγόνη Παπα-
δόπουλου, κληθείσα να σχολιάσει κα-
τά πόσο η υποψηφιότητά της με άλλο
σχηματισμό κλείνει την πόρτα επι-
στροφής στο ΔΗΚΟ. Ξεκαθαρίζει πως
η υποψηφιότητά της δεν αντιστρα-
τεύεται τον ΔΗΚΟϊκό κόσμο και πως
θα επιμείνει στην αγωγή της εναντίον
της ηγεσίας του ΔΗΚΟ. Σελ. 15

ΘΕΟΔΩΡΟΣ ΤΣΑΚΙΡΗΣ

Μια νέα «Σουπιά»
θα γκριζάρει την ΑΟΖ
Σε μια διαφορετική ανάγνωση των
όσων αφήνει πίσω της η ανακάλυψη
της ExxonMobil στο τεμάχιο 10, κα-
θώς και σε ευρύτερα ενεργειακά ζη-
τήματα προχωράει ο Θεόδωρος Τσα-
κίρης. Σε συνέντευξή του στην «Κ» ο
επίκουρος καθηγητής Γεωπολιτικής
& Ενεργειακής Πολιτικής του Πανεπι-
στημίου Λευκωσίας αξιολογεί θετικά
τα αποτελέσματα της γεώτρησης
στον «Γλαύκο», εξηγεί τον ρόλο των
ΗΠΑ και των Γάλλων εντός της ΑΟΖ.
Αναφερόμενος σε πιθανή γεώτρηση
στο τεμάχιο υποστηρίζει την διεξα-
γωγή της υπό προϋποθέσεις. Σελ. 4

Οι Αμερικανοί δεν 
θα γυρίσουν σπίτι
O Ντέιμον Oυίλσον στην «Κ»

«Δεν πρέπει κάποιος να λαμβάνει τοις
μετρητοίς ότι ο πρόεδρος Τραμπ είναι
απομονωτιστής», λέει ο αντιπρόεδρος
του Atlantic Council, Ντέιμον Oυίλσον.
Η Ελλάδα, προσθέτει, μπορεί να γίνει ο
αρχιτέκτονας της ευρωατλαντικής προ-
οπτικής των Δυτικών Βαλκανίων. Σελ. 19

Τεχνάσματα γιατρών
ενόψει ΓεΣΥ 
Πολλά τα ανοικτά μέτωπα 

Ραγδαία τρέχουν οι εξελίξεις στο ΓεΣΥ
με τον ΟΑΥ να καλείται να αντιμετωπίσει
το φαινόμενο παραπληροφόρησης ασθε-
νών που παρατηρείται από μερίδα ιατρών,
ενώ παράλληλα ο Α. Σταμάτης αναλαμ-
βάνει το κομμάτι της αυτονόμησης ως
ο νέος πρόεδρος του ΟΚΥπΥ. Σελ. 15

Κ Υ Ρ Ι Ο  Α Ρ Θ Ρ Ο

Χώρα των επιτροπών
Για ακόμη μία φορά η Δημοκρατία επέλεξε
να αναιρέσει εαυτόν, αφού το πόρισμα δεν
είναι της απολύτου αρεσκείας της. Η επι-
τροπή διερεύνησης των αιτιών κατάρρευσης
του Συνεργατισμού, που συγκροτήθηκε
από την Πολιτεία με μέλη της τους  Γιώργο
Αρέστη, Γιώργο Χαραλάμπους και Γιώργο
Γεωργίου, δημοσιοποίησε την εβδομάδα
που πέρασε το πόρισμά της. Η τριάς των
Γεωργίων καταλόγισε πολιτικές ευθύνες
στον ΥΠΟΙΚ Χάρη Γεωργιάδη, ενδεχόμενες
ποινικές ευθύνες για τον Νικόλα Χατζηγιάννη
και εισήγηση για περαιτέρω έρευνα άλλων.
Άρα κάτι βρήκε, ωστόσο αμέσως άλλοι βάλ-
θηκαν να αμφισβητήσουν το πόρισμα και
άλλοι να το θεωρήσουν άγιο ανάγνωσμα –
αποσιωπώντας ό,τι δεν μας συμφέρει. Ελά-
χιστοι, όμως, αυτοί που νηφάλια σκέφτηκαν
ότι μπορεί τουλάχιστον να χρησιμοποιηθεί
ως πυξίδα πορείας για αποσόβηση παρό-
μοιων περιστατικών στο μέλλον. Ας προ-
σποριστούμε τα αναγκαία μαθήματα, από
πορίσματα άλλο τίποτα, κάναμε κάβα!

ΕΛΛΗΝΑΣ ΠΡΕΣΒΗΣ

Αναμένουμε
σαφείς θέσεις από
Τουρκία και Τ/κ 

Οι συνεχείς δηλώσεις
Τούρκων αξιωματούχων
και Τ/κ παραγόντων
σχετικά με την ανάγκη
αναζήτησης «εναλλα-

κτικών μορφών επίλυσης» του Κυ-
πριακού, καθώς και οι συνεχιζόμενες
παραβιάσεις του διεθνούς δικαίου
τόσο επί του εδάφους όσο και στην
ΑΟΖ της Κύπρου, δεν συμβάλλουν
στη δημιουργία του αναγκαίου για
όλα τα εμπλεκόμενα μέρη εποικοδο-
μητικού κλίματος, λέει μεταξύ άλλων
στη συνέντευξή του στην «Κ» ο πρέ-
σβης της Ελλάδας Ηλίας  Φωτόπου-
λος τονίζοντας ότι δεν πρέπει να
υποτιμάται η σημασία της διάσκεψης
στο Κραν Μοντάνα και ότι ελπίζει ότι
η Συμφωνία των Πρεσπών θα επηρε-
άσει και την Τουρκία. Σελ. 8

Στην ενίσχυση της ασφάλειας της Αν. Με-
σογείου προχωρούν από κοινού ΗΠΑ, Κύ-
προς, Ελλάδα και Ισραήλ. Στο πλαίσιο της
6ης τριμερούς Συνόδου στο Ισραήλ στις 20
Μαρτίου οι ηγέτες των τριών χωρών, καθώς

και ο ΥΠΕΞ των ΗΠΑ θα καθορίσουν το
πλαίσιο εκείνο που θα επιφέρει βαθιές τομές
στο γεωπολιτικό στάτους της περιοχής. Με
άξονα την περιφρούρηση ενεργειακών πό-
ρων και υποδομών η τριμερής του Ισραήλ

θα αποτελέσει την απαρχή καθόδου του
δυτικού συνασπισμού στην Αν. Μεσόγειο
με ρόλο και έργο. Παρουσία η οποία θα συ-
νοδευθεί με τη σύσφιξη της στρατιωτικής
συνεργασίας των τριών χωρών. Σελ. 4

Στην κορυφή των
ανθρώπων που
επηρέασαν περισ-
σότερο τον πλανήτη
το 2018, πλάι σε αρ-
χηγούς κρατών και
δισεκατομμυριού-
χους επιχειρημα-
τίες, στέκεται ένας
εσωστρεφής
29χρονος με ροζ
μαλλί. Ο Κρίστοφερ
Γουάιλι, ο άνθρω-
πος που αποκάλυ-
ψε το σκάνδαλο της
Cambridge Analyti-
ca και εξέθεσε τους
δεσμούς μεταξύ
των δικτύων της
εναλλακτικής Ακρο-
δεξιάς και παραγόν-
των του Κρεμλίνου,
δέχεται καθημερινά
απειλές, ωστόσο,
αναφέρει πως δεν
υπάρχει μέρα που
να το έχει μετανιώ-
σει. Σελ. 22

Ο σύγχρονος πόλεμος γίνεται στο Διαδίκτυο

ΓΝΩΜΕΣ

ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ Σελ. 2
Η σημασία του να μην 
είναι κανείς σοβαρός

ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ Σελ. 13
«ΔΕΚΟποίηση»

ΚΩΣΤΑΣ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗΣ Σελ. 13
Η περίπτωση Ορμπαν

ΛΑΡΚΟΣ ΛΑΡΚΟΥ Σελ. 14
Κατάρρευση με ονοματεπώνυμο

Το Brexit φέρνει εταιρείες στην Κύπρο
Νατάσα Πηλείδου: Οι προκλήσεις, οι ευκαιρίες και οι σχεδιασμοί

Ο ΣΥΡΙΖΑ χάνει τη μάχη της αναθεώρησης,
καθώς έχει εγκλωβιστεί στην αρχική θε-
τική του ψήφο για αποσύνδεση της εκλο-
γής Προέδρου από τη διάλυση της Βουλής.
Παράλληλα, οι «μεταγραφές» από την
Κεντροαριστερά δεν φαίνεται να αποδί-
δουν. Εν τω μεταξύ, η Νέα Δημοκρατία
εφόσον δεν γίνουν Μάιο οι εθνικές εκλο-

γές, επιδιώκει να προσδώσει δημοψηφι-
σματικό χαρακτήρα στις ευρωεκλογές.
Ταυτόχρονα ο Κυριάκος Μητσοτάκης
απευθύνει ξεκάθαρο μήνυμα προς υπο-
ψήφιους επενδυτές ότι οι επενδύσεις
είναι καλοδεχούμενες ακόμη και τώρα,
αφού θεωρεί ότι μόνο ευκαιριακά τις πι-
στώνεται η κυβέρνηση. Σελ. 18

Εξαντλούνται οι εφεδρείες Μαξίμου
Η Ν.Δ. θα δώσει στις ευρωεκλογές χαρακτήρα δημοψηφίσματος 

Χτίζουν σύστημα ασφάλειας 
στην Ανατολική Μεσόγειο  
Πομπέο, Νετανιάχου, Αναστασιάδης και Τσίπρας δίνουν τα χέρια στις 20 Μαρτίου

Δεν θυσιάζει 
τον Χάρη 
ο πρόεδρος
Δύσκολη η επόμενη μέρα 
Την παραίτησή του, η οποία δεν έγινε απο-
δεκτή, υπέβαλε για δεύτερη φορά σε αυτή
τη θητεία ο υπουργός Οικονομικών Χάρης
Γεωργιάδης δεκαπέντε περίπου ημέρες
πριν από τη δημοσιοποίηση του πορίσματος
για να διευκολύνει, όπως λέγεται, πολιτικά
την ομάδα. Ο πρόεδρος Αναστασιάδης
απέρριψε κατηγορηματικά μία τέτοια εξέλιξη
και φρόντισε να πάρει πάνω του την κάλυψη
Χάρη Γεωργιάδη, πιστώνοντας στον ίδιο
τη διάσωση της οικονομίας. Σελ. 7

ΕΚΘΕΣΗ ΣΚΤ

Aπουσίες και κενά
της Επιτροπής
Η ολοκλήρωση του έργου της Ερευνητικής
Επιτροπής, όπως όλα δείχνουν, δεν κλείνει
οριστικά το κομμάτι των έρευνών. Πέραν
από τις πολιτικές αντιπαραθέσεις ένα θέμα
που κρατά ανοιχτό το όλο ζήτημα είναι και
τα όσα δεν είδε και δεν κατέγραψε η έκθεση
της Επιτροπής. Σελ. 6

ΕΠΙΤΡΟΠΕΣ 

Η κυπριακή τους
ανάγνωση 
Η επιτροπή Αρέστη με το πόρισμα για τη ΣΚΤ
επέρχεται μετά από εκείνες των Πολυβίου
και Πική, οι οποίες αν και ξεκίνησαν με δάφνες
στη συνέχεια τα πορίσματά τους δεν γίνονταν
δεκτά από εκείνους στους οποίους αποδί-
δονταν ευθύνες. Διαφορετικά τα δεδομένα
με τις επιτροπές στο εξωτερικό. Σελ. 6



2 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Δ Ε Υ Τ Ε Ρ Η  Σ Ε Λ Ι Δ Α

Διευθύνων Σύμβουλος: ΔΗΜΗΤΡΗΣ ΛΟΤΤΙΔΗΣ • Διευθυντής: ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

Αρχισυντάκτης: ΜΙΧΑΛΗΣ ΤΣΙΚΑΛΑΣ • Υπεύθυνος Ατελιέ: ΠΑΝΤΕΛΗΣ ΔΑΜΙΑΝΟΥ

Iδιοκτησία
«Η ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΗ, ΠΟΛΙΤΙΚΗ ΟΙΚΟΝΟΜΙΚΗ

ΕΦΗΜΕΡΙΔΑ ΕΚΔΟΣΗ ΚΥΠΡΟΥ ΛΤΔ»

Νίκου Κρανιδιώτη 7Ε, 3ος όροφος, 2411  Έγκωμη, Λευκωσία, Κύπρος
e-mail: info@kathimerini.com.cy   Τηλ.: 22472500   Fax: Σύνταξη +357 22472540

Fax: Διαφημιστικό Τμήμα - Μικρές Αγγελίες +357 22472550

Eκδίδεται σε συνεργασία και μετά από άδεια της εταιρείας
ΚΑΘΗΜΕΡΙΝΕΣ ΕΚΔΟΣΕΙΣ Α.Ε. Διευθυντής: ΑΛΕΞΗΣ ΠΑΠΑΧΕΛΑΣ • Διεύθυνση συντάξεως: ΚΩΣΤΗΣ ΦΑΦΟΥΤΗΣ - ΝΟΤΗΣ ΠΑΠΑΔΟΠΟΥΛΟΣ

ΑΠΑΓΟΡΕΥΕΤΑΙ η αναδημοσίευση, αναπαραγωγή, διασκευή
ή απόδοση του περιεχομένου της εφημερίδας με οποιονδήποτε

τρόπο, χωρίς προηγούμενη γραπτή άδεια του εκδότη.

ΑΝΤΑΓΩΝΙΣΜΟΣ ΠΟΛΕΜΙΚΩΝ ΠΡΟΠΑ-
ΡΑΣΚΕΥΩΝ: Η Μεγάλη Βρεττανία καθείλκυσε
προ τινών εβδομάδων το νέον ντρέντνωτ «Βασιλεύς

Γεώργιος Ε’». Σχεδόν
ταυτοχρόνως η Γαλλία
καθείλκυσε το θωρη-
κτόν «Ρισελιέ» και η
Γερμανία το «Βί-
σμαρκ». Αι ναυπηγή-
σεις θα συνεχισθούν,

ως γνωστόν, με την ιδίαν έντασιν και υπό των
τριών μεγάλων Δυνάμεων. [...] Αι νέες ναυπηγήσεις
της Μεγάλης Βρεττανίας θα καταστήσουν ακα-
ταγώνιστον το βρεττανικόν ναυτικόν.
ΠΑΡΑΔΟΣΗ ΚΟΜΜΟΥΝΙΣΤΩΝ: Κατά τας τε-
λευταίας εκ Μαδρίτης πληροφορίας το κομμουνι-
στικόν στρατηγείον παρεδόθη σήμερον την εσπέραν
εις τον στρατηγόν Μιάχα. Τας διαπραγματεύσεις
διά την παράδοσιν του κομμουνιστικού στρατηγείου
διεξήγαγεν ο συνταγματάρχης Ορτέγκα. Παρά
ταύτα και κατά την διεξαγωγήν των τελικών δια-
πραγματεύσεων υπό του Ορτέγκα, εσημειώθη μικρά
συμπλοκή. Επίσης τηλεγράφημα του Πρακτορείου
Ρώυτερ εκ Μαδρίτης αγγέλλει ότι το γενικόν αρ-
χηγείον των κομμουνιστικών δυνάμεων, αι οποίαι
ανθίσταντο κατά της Χούντας, παρεδόθη την νύκτα
και ότι τα στρατεύματα του Μιάχα συνέλαβον μετά
ταύτα 1.400 κομμουνιστάς αιχμαλώτους. [...] Το
κέντρον της κομμουνιστικής αντιστάσεως ήτο η
πλατεία Σαντερούρντο, όπου και το κομμουνιστικόν
στρατηγείον. [...] Οι κομμουνισταί ευρεθέντες ούτω
εν μέσω διασταυρουμένων πυρών ηναγκάσθησαν
να παραδοθούν και να τραπούν προς τα προάστεια.

Ο  Φ Ι Λ Ι Σ Τ Ω Ρ
Επιλογή και επιμέλεια:

ΒΑΣΙΛΗΣ ΜΗΝΑΚΑΚΗΣ, ΜΥΡΤΩ ΚΑΤΣΙΓΕΡΑ

80 χρόνια πρίν στην «Κ»
10.III.1939

«Η ζωή αντιγράφει την
τέχνη», είναι η παράφραση
του αποφθέγματος, «Η φύ-
ση μιμείται την τέχνη»,
του ευφυέστατου Ιρλανδού
συγγραφέα Όσκαρ

Ουάιλντ, (1854-1900) και αποτελεί το
μότο του «The Cyprus Oscar Wilde Fe-
stival», που πραγματοποιείται από την
1η έως τις 16 Μαρτίου. Στην εποχή του,
ο Ουάιλντ είχε την τόλμη, να μηνύσει
για συκοφαντία τον Μαρκήσιο του Κουίν-
σμπερι, πατέρα του εραστή του Λόρδου
Άλφρεντ Ντάγκλας, παρόλο που ήξερε
ότι η ομοφυλοφιλία ήταν ποινικό αδίκημα
και κινδύνευε να καταλήξει ο ίδιος στη
φυλακή, όπως και έγινε. Ο συχνά εκτός
πλαισίων, πνευματώδης συγγραφέας,
ποιητής και αρθογράφος, είχε ιδιαίτερο
τρόπο να απογυμνώνει την υποκρισία
στη βιωτή των υψηλών πνευματικών
και κοινωνικών κύκλων του Λονδίνου.
Προχθές μελετώντας την αποτύπωση
της εικόνας που παρουσιάζει η εκλογική
δύναμη των πολιτικών κομμάτων σε
κάθε χώρα μέλος της Ε.Ε., σύμφωνα με
αξιόπιστες δημοσκοπήσεις που διενερ-
γήθηκαν για λογαριασμό του Ευρωπαϊκού
Κοινοβουλίου, με αφορμή της επερχό-
μενες ευρωεκλογές, προσέτρεξα στο
απόφθεγμα του Ουάιλντ που λέει ότι, «Η
απλή και καθαρή αλήθεια, είναι σπάνια
καθαρή και ποτέ απλή». Στην Κύπρο η
δημοσκόπηση (έγινε από 21/09/2018
μέχρι 18/02/2019) έδειξε ότι, ο ΔΗΣΥ
προηγείται με 39% και ακολουθούν,
ΑΚΕΛ με 18%, ΔΗΚΟ με 15%, ΕΛΑΜ με
11%, Κίνημα Οικολόγων – Συμμαχία Πο-
λιτών 4%, Αλληλεγγύη με 2%, ΕΔΕΚ με
1% και άλλα κόμματα με 8%». Τουτέστιν
το ΕΛΑΜ βρίσκεται στην 4η θέση, ενώ
μπορεί να τερματίσει και στην 3η, ανά-
λογα από το ποσοστό που θα καταγράψει
η ΔΗ.ΠΑ του Μάριου Καρογιάν, πόσες
ψήφους πιθανόν να σηκώσει από το ΔΗ-
ΚΟ και φυσικά πόσο θα καταγράψει
τελικά το ίδιο το ΕΛΑΜ. Το ΕΛΑΜ που
ενόσω τα άλλα κοινοβουλευτικά κόμματα
διαγκωνίζονται μεταξύ τους μετερχόμενα
μικροπολιτικές μηχανορραφίες και συχνά
αλχημείες, εργάζεται αθόρυβα προση-
λυτίζοντας κόσμο σε μια ιδεολογία απεχ-
θή, ρατσιστική και μισαλλόδοξη. Ιδεολογία
που ευδοκιμεί όταν η παιδεία χωλαίνει
ή και ασθενεί, και οι θεσμοί ξεφτιλίζονται

και καταρρέουν. Μια ιδεολογία με την
οποία συμφωνεί και ο υπουργός Παιδείας
Κώστας Χαμπιαούρης, ο οποίος πέρσι
28 Μαρτίου, αφού ανέλαβε, επισκέφθηκε
το ΕΛΑΜ και ανταπαντώντας στις δη-
λώσεις του Χρίστου Χρίστου μεταξύ άλ-
λων σημείωσε: «Θέλω να ξέρετε ότι οι
αξίες και αρχές που έχετε αναφέρει είναι
και δικές μας αξίες και δικές μας αρχές».
Αυτές οι αρχές και αξίες του αρχηγού
του ΕΛΑΜ και πάλαι ποτέ υπασπιστή
του αρχηγού της Χρυσής Αυγής Νίκου
Μιχαλολιάκου είναι οι διακηρυχθείσες
υπό Μιχαλολιάκου: «Εμείς είμαστε η
σπορά των νικημένων του 1945, οι εθνι-
κιστές, οι εθνικοσοσιαλιστές, οι φασίστες».
Η σπορά δηλαδή του χιτλεροφασισμού
με τα στρατόπεδα συγκεντρώσεως και
τα κρεματόρια. Πώς κατάντησε η Κύπρος
σε αυτό τον εξευτελισμό μετά από ένα
προδοτικό και καταστροφικό πραξικό-
πημα; Η λαϊκή σοφία απαντά ότι, το ψάρι
βρωμάει από το κεφάλι. Κι όλο αυτό ήταν
αποτέλεσμα της πολιτικής μιας ηγεσίας
που ποτέ δεν πίστεψε στην Κυπριακή
Δημοκρατία. Την υπονόμευσε εξαρχής,
με αποτέλεσμα στα τέλη του 1963 να
αρχίσει να διαλύεται στα εξόν συνετέθη.
Τον Ιούλη του ’74 Χούντα και ΕΟΚΑ Β’
ανατίναξαν τα τείχη και μπήκε ο τουρ-
κικός στρατός και κατέλαβε το μισό νησί.
Το Δεκέμβριο του ’74, ο Μακάριος σαν
υπέρτατος νόμος και έδωσε σε όλους
κλάδον ελαίας. Έτσι το μεγαλύτερο έγ-
κλημα κατά της Κύπρου έμεινε ατιμώ-
ρητο. Έκτοτε όλα τα μεγάλα εγκλήματα
στον τόπο συντελέσθηκαν με συνέργια
ή και συγκάλυψη των κομμάτων, σε ση-
μείο που πλέον βλέπουμε να καταρρέει
ο ένας θεσμός μετά τον άλλο. Έχουμε
φτάσει μέχρι σημείου αυτοδιαπόμπευσης
του προέδρου του Ανωτάτου Δικαστηρίου,
με την κατάντια να μετεξελίσσεται σε
αποσύνθεση καθώς το φασιστικό ΕΛΑΜ
μπήκε στη Βουλή το 2016 με σχεδόν 4%
και τώρα μπαίνει στο Ευρωκοινοβούλιο
με 14%, ενώ τα συμβατικά κόμματα εξα-
κολουθούν να διολισθαίνουν στο λίπος
της ρεμούλας ποιούμενα τη νήσσαν. Εν
κατακλείδι, παραφράζοντας τον Ουάιλντ
αυτοκριτικά, ας παραδεχτούμε ότι «Το
θεατρικό μας έργο ήταν τραγωδία και
το κοινό αποτυχία»… 

Η σημασία του να μην 
είναι κανείς σοβαρός

ΠΟΛΙΤΕΙΕΣ ΑΝΘΡΩΠΩΝ
Γράφει ο ΑΝΔΡΕΑΣ ΠΑΡΑΣΧΟΣ

paraschosa@kathimerini.com.cy

1 Στο πόρισμα. Το συμπέρασμα είναι
πως το πόρισμα είναι γενικό προς όλες

τις ευθύνες για πριν από το 2013 και ειδι-
κό για τις ευθύνες του Χάρη από εκείνη
την περίοδο και μετά. Αυτό δεν είναι πόρι-
σμα, αυτό είναι όρυγμα που μέσα του ρί-
ξατε μόνο έναν.

2 Στον Νίκολσον. Το γεγονός ότι δύο φο-
ρές ο γενικός εισαγγελέας βρήκε

ασυμβίβαστο στον sir, δεν είναι προφανώς
τίποτα μπροστά στη δυνατότητα να μας
χειροκροτήσουν στο twitter ή να μας καλο-
πιάσουν, επειδή νιώθουμε πως αδικηθή-
καμε. Όλα είναι θέμα προτεραιότητας. 

3 Στην ανάμνηση. Πρόστιμο 200 ευρώ
έβαλαν στον Πιτσιλλίδη, τον «κολλητό»

του Θεού ντε, επειδή δεν έχει καταβάλει
ακόμη έκθεση εκλογικών δαπανών για το
2016! Μιλάμε για μια ανάμνηση παλιά σαν
αμαρτία που όσες προσευχές και να κάνεις
δεν την ξέχασαν τα δικαστήρια… Ω God! 

4 Στη σοβαρότητα. Ο Τσίπρας ο μεγαλύ-
τερος λαϊκιστής, λέει ο Guardian. Άν-

τε βρε και στα δικά μας, με το καλό. Εχ-
θρός του καλού το καλύτερο. 

5 Στις ΗΠΑ. Για δύο μέρες μόνο θα βρε-
θεί ο Healtthy στις ΗΠΑ, 24-26 Μαρτί-

ου. Μα αυτό δεν είναι επίσκεψη με μηνύ-
ματα αγαπητέ Healthy μας και με βαρυσή-
μαντες επαφές. Πάνε οι ένδοξες εποχές
του Αστόρια και των δεκαπενθημέρων
τουρνέ. Espresso stretto.

6 Στον φούρνο. Μετά από τόνους με-
λάνι που έχουμε ρίξει για τα ακριβά

καύσιμα, μας τρολάρει και η ΑΗΚ που
τρέχει λέει για να προλάβει εντός του
2019 να δώσει αδειοδοτήσεις για φωτο-
βολταϊκά. Κόψτε κάτι γιατί δεν θα έχου-

με που να βάλουμε τα λεφτά σε λίγο. 

7 Στην κοπέλες. Μετά την ΥΠΑΜ της Γερ-
μανίας που ήρθε για επίσκεψη, έρχεται

και η ΥΠΑΜ της Γαλλίας, αν και προσωπικά
για άλλους λόγους, προτιμώ την πρώτη.
Εφτά παιδιά έχει στο σπίτι, οπότε είναι πέ-
ρα από βέβαιο ότι θα μπορεί πολύ καλύτε-
ρα να τα βγάλει πέρα με τις όποιες προκλή-
σεις από όπου κι αν προέρχονται. Τώρα για
τα αέρια έρχονται οι κυρίες, για τον ψηλό
νεαρό υπουργό μας, θα σας γελάσω. 

8 Στον Σάκο. Φταίνε λοιπόν (και) τα κόμ-
ματα για τον Συνεργατισμό. Έτσι στα

αόριστα, στα γενικά, όπως λέμε αγαπώ.
Ούτε ποιον αγαπώ ούτε γιατί. Έτσι μια
ιδέα εμένα του αρχαίου έλληνα: Ίσως να
μας έλεγαν ποια κόμματα δανείζονταν,
ποιες τοπικές, έστω ένα ποσοστό ρε παιδί
μου. Π.χ. πόσοι αξιωματούχοι ποιων κομ-
μάτων σε επιτροπές δανείστηκαν. Έστω
ποια σωματεία. Έστω ποια κόμματα διοι-
κούσαν τον συνεργατισμό για 50 χρόνια.
Μια ιδέα. 

9 Στις επιτροπές. Όπως και οι επιτροπές
του συνεργατισμού, έτσι και οι διερευ-

νητικές επιτροπές δεν στεριώνουν στη
νήσο. Του Πίκη, του Καλλή, του Πολυβίου
(επιτροπάρα), του Αρέστη. Όλες ενέπνευ-
σαν εμπιστοσύνη και τα πορίσματά τους
καλογραμμένα και στοιχειοθετημένα έγι-
ναν βιβλία που διδάσκονται στις νομικές
σχολές της Κύπρου αλλά και του Κέιμ-
πριτζ. Τυχαίο; 

10 Στην τύχη. Να σας πω λοιπόν. Τίπο-
τα δεν γίνεται στην τύχη. Όσο κα-

λούς νομικούς και δικαστές έχουμε, αλλά
και ανθρώπους με βάθος, προσωπικότητα
και αρετή, τέτοια είναι και διαχρονικά τα
πορίσματά μας. Όσο καλά είναι τα λοιπά
στη νήσο, όσο καλή είναι η δικαιοσύνη, τό-
σο αποδεκτά είναι και τα πορίσματα και
εμπνέουν την ανάλογη εμπιστοσύνη. Τι
ξέρουν και οι κουτόφραγκοι Ευρωπαίοι
που τους αγνόησε ο Αρέστη πλήρως στο
πόνημά του. 

ΣΤΑΘΕΡΑ ΒΗΜΑΤΑ ΜΠΡ ΟΣΤΑ / Γράφει Ο ΣΠΟΝΔΟΦOΡΟΣ

Με άριστα 
το 10
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Η αναστάτωση που προκάλεσε το πόρισμα
για την κατάρρευση του Συνεργατισμού, είναι
σίγουρο ότι θα συνεχιστεί και αυτή την εβδο-
μάδα. Μη σας πω και για πολλές εβδομάδες
ακόμα. Η Νομική Υπηρεσία είναι όπως ακούω
αποφασισμένη να προχωρήσει στη διερεύνη-
ση των ποινικών ευθυνών που κάποιοι διαπι-
στώνουν ότι υπάρχουν και δεν αποκλείεται
να αρχίσει σύντομα η κλήτευση ατόμων για
καταθέσεις. Ακούω πως υπάρχει μια μικρή λί-
στα με τρία άτομα, η οποία ενδέχεται να με-
γαλώσει. Πρόκειται για πληροφορία που δεν
κατέστη δυνατόν να διασταυρωθεί, αφού οι
πέριξ του Κωστάκη ήπιαν το αμίλητο νερό.
Αυτοί που μελετούν το τεράστιο σε όγκο πό-
ρισμα στη Νομική Υπηρεσία σημειώνουν τις
ευθύνες, σύμφωνα με την πηγή μου, δίπλα
από τα ονόματα που θεωρούν ότι προκύ-
πτουν και σε δεύτερο στάδιο, αλλά σύντομα,
θα αποφασιστεί τελεσίδικα πώς θα προχωρή-
σει η έρευνα...

Στο πολιτικό σκηνικό η μάχη αναμένεται να
φουντώσει σε περίπτωση που αρχίσει η ποινι-
κή διερεύνηση. Και αυτό να μη γίνει όμως η
αντιπολίτευση, ιδιαίτερα σε προεκλογική πε-
ρίοδο δεν πρόκειται να αφήσει το θέμα να
κοιμηθεί. Κάθε άλλο. Η κυρία Γιαννούλα, η
οποία ως γνωστόν ακούει όλα όσα λέγονται
στους διαδρόμους του ΑΚΕΛ και ακόμη περισ-
σότερα, με ενημέρωσε πως «πάνω από το πό-
ρισμα βρίσκονται συνεχώς τέσσερα άτομα και
παίρνουν σημειώσεις». Όπως μου είπε «συ-
ζητούν μεταξύ τους αλλά και με άλλους τρό-
πους καλύτερης αξιοποίησης του πορίσματος
και υποβάλλουν εισηγήσεις»... Η κυρία Γιαν-
νούλα μου αποκάλυψε πως εκτός από αυτά
που ακούμε δημόσια «η μηχανή του κόμματος
εργάζεται για την επιχειρηματολογία που ανα-
πτύσσει στη βάση του κόμματος για να πείσει
για την ενοχή της κυβέρνησης και την ανάγκη
να υπάρξει έστω και μία παραίτηση».

Στην Πινδάρου δε, ο Μεγάλος Αρχηγός Φού-
λης έχει διορίσει τη δική του Επιτροπή. Η Επι-
τροπή Αβέρωφ, εάν λειτουργήσει όπως την
περιέγραψε ο Πάφιος Αρχηγός ενδέχεται να
αφήσει μια προίκα στον ΔΗΣΥ. «Αν μη τι άλλο
να έχουμε ένα εργαλείο να διαχειριστούμε
ανάλογες καταστάσεις και ανάλογες κρίσεις,
αφού θα συνεχίσουμε να κυβερνούμε για αρ-
κετά χρόνια ακόμα», σχολίαζε προχθές χαμο-
γελώντας στέλεχος του κόμματος.

Στο πριγκιπάτο του ΔΗΚΟ μετά το πρώτο αλα-
λούμ, όταν ο πρίγκιπας Νικόλαος φάνηκε να
υπερασπίζεται στα σημεία τον Χάρη στο Twit-

ter, υπήρξε μια μικρή επανάσταση, όπως μου
ανέφερε η ΔΗΚΟαναθρεμμένη Φωτούλα. Και
αυτό ήταν που προκάλεσε σχεδόν αμέσως με-
τά το νέο tweet του πρίγκιπα Νικόλαου με το
οποίο ζητούσε, ξεκάθαρα πια, την παραίτηση
του Χάρη. Αρχικά ο πρίγκιπας Νικόλαος έγρα-
ψε: « Ίσως το πόρισμα να είναι κάπως άδικο
για τον Χ. Γεωργιάδη και θα έπρεπε να είναι
μεγαλύτερη η αναλογία ευθυνών στην ΚΤ και
στην ΕΕ για το κούρεμα του 13. Συμφωνώ επί-
σης ότι σε άλλες πτυχές της θητείας του ήταν
επιτυχημένος. Οι ευθύνες όμως είναι ευθύνες
και πρέπει να αναληφθούν.» Στο δεύτερο
Tweet, λίγο αργότερα... επανόρθωσε: «Καλού-
με τον Χάρη Γεωργιάδη να παραιτηθεί. Σε αν-
τίθετη περίπτωση, πολύ φοβούμαστε πως θα
κλονιστεί η εμπιστοσύνη της κοινής γνώμης
αλλά και της χώρας και θα καταστεί πολύ πιο
δύσκολο το έργο της κυβέρνησης να προωθή-
σει απαραίτητες μεταρρυθμίσεις». Κάποιος
από τον ΔΗΣΥ σχολίασε πως «είναι αξιοθαύ-
μαστη η έγνοια του Νικόλα να διευκολύνει το
έργο της κυβέρνησης να προωθήσει απαραί-
τητες μεταρρυθμίσεις»...

Πρόκειται για τον ίδιο πολιτικό που έριξε μια
έξυπνη ατάκα για το πολιτικό δράμα των ημε-
ρών. Μιλούσε για τη θητεία του Χάρη και τις
επιτυχίες του να ανορθώσει την οικονομία και
το κύρος της στις αγορές του εξωτερικού σε
αντιδιαστολή με τη δύσκολη κατάσταση που
καλείται να διαχειριστεί σήμερα με την αντι-

πολίτευση να τον καλεί «εν χορώ» να παραιτη-
θεί. Και απέδωσε με λίγες μόνο λέξεις, λέγον-
τας: «Δεν μπορεί να κάνει και θαύματα ο άν-
θρωπος, άλλο Χάρης και άλλο Harry Potter».
Ανέκδοτα ακούγονται μεταξύ δημοσιογρά-
φων για την αναφορά της Ειρήνης Χαραλαμπί-
δου στα Μέσα Κοινωνικής Δικτύωσης ότι «η
κυβέρνηση Αναστασιάδη σε θέματα πολιτικής
ευθύνης είναι δυσλεκτική». Δέχθηκε βροχή
επικρίσεων για τη χρήση της λέξης «δυσλεκτι-
κή» που φανέρωνε τη βαθύτερη αντίληψή της
για τους δυσλεκτικούς.

Μερικές από τις επικρίσεις που δέχθηκε έλε-
γαν πώς είναι δυνατόν μια βουλευτίνα που
σκίζεται νυχθημερόν κατά των διακρίσεων και
υπέρ της υπεράσπισης των ανθρωπίνων δι-
καιωμάτων «να καταφέρεται με αυτό τον τρό-
πο κατά των δυσλεκτικών» ή «να έχει τέτοια
άγνοια που φθάνει στα όρια του ρατσισμού».
Κάποιος άλλος της έγραψε ότι «άτομα με δυσ-
λεξία θα μπορούσαν καλύτερα να βρίσκονταν
σε θέσεις που σήμερα κατέχουν ημιμαθείς και
άσχετοι σε διάφορα πόστα όπως τη Βουλή».
Για την ουσία της υπόθεσης που αφορούσε
την τραγική ιστορία του χαλλουμιού κάποιος
διερωτήθηκε εάν «η λύση θα ήταν η παραίτη-
ση του Λακκοτρύπη και η επιβράβευση του
λειτουργού που δεν έκανε τη δουλειά του»...

Και ούτε μια συγγνώμη προς τους δυσλεκτι-
κούς από την ευαίσθητη Ειρήνη...

«Ας στείλω και μία παραίτηση με μήνυμα, να υπάρχει!»

Άλλο Χάρης και άλλο... Harry Potter

Μην ψάχνεις Σάκη, δεν θα δεις κείμενο για εσένα στη στήλη. Δεν το επιτρέπει η αγωγή μας. 
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΤΟΜΑΡΑ

Σε μια διαφορετική ανάγνωση των
ενεργειακών της Κύπρου μετά την
ανακάλυψη στο τεμάχιο 10 προβαίνει
ο Θεόδωρος Τσακίρης σε συνέντευξή
του στην «Κ». O επίκουρος καθη-
γητής Γεωπολιτικής & Ενεργειακής
Πολιτικής επικροτεί την επιμονή
της κυβέρνησης να δώσει συνέχεια
στα ενεργειακά μετά τις προκλήσεις
της Τουρκίας στο τεμάχιο 3, απορ-
ρίπτει τις απόψεις εκείνες δυναμικής
σύγκρουσης κρατών που εταιρείες
τους βρίσκονται εντός της ΑΟΖ με
την Τουρκία, ενώ εμφανίζεται επι-
φυλακτικός σε μια νέα ενδεχόμενη
γεώτρηση στο τεμάχιο 3.

–Τι σημαίνει η ανακάλυψη της Ex-
xonMobil στο τεμάχιο 10;

–Είναι μια πολύ θετική εξέλιξη
για την Κυπριακή Δημοκρατία. Ανα-
τρέπει ένα ευρύτερο κλίμα υπερβο-
λικής απαισιοδοξίας που είχε επι-
κρατήσει μετά από μια σειρά απο-
τυχημένες γεωτρήσεις, οι οποίες
όμως πρέπει να καταλάβουμε ότι
ήταν λογικό και αναμενόμενο ότι
θα υπήρχαν. Είναι επίσης θετικό
ότι η κυβέρνηση, παρά την επιτυ-
χημένη προσπάθεια της Τουρκίας
να παρεμποδίσει τη γεώτρηση της
ΕΝΙ τον Φεβρουάριο του 2018, επέ-
λεξε με τη συναίνεση των περισσο-
τέρων κομμάτων, την πολιτική της
μη-διασύνδεσης των δικοινοτικών
διαπραγματεύσεων με το γεωτρητικό
πρόγραμμα της Δημοκρατίας. Να
θυμίζω ότι υπήρχαν φωνές που έλε-

γαν να σταματήσουμε τις γεωτρήσεις
γιατί αυτό ενοχλούσε την Τουρκία
και ευθυνόταν για την ακινησία του
Κυπριακού μετά το ναυάγιο του
Κραν Μοντάνα. 
–Ποιο είναι το πρωταρχικό σκέλος
της ανακάλυψης και ποιες οι προ-
εκτάσεις;

–Ανάλογα με τις τιμές, τον τρόπο
πώλησης του και το πούθα πουληθεί,
το αέριο του «Γλαύκου» μπορεί να
διπλασιάσει τα δυνητικά έσοδα του
κράτους από την «Αφροδίτη», αν
και θα αναπτυχθεί το συντομότερο
2-3 χρόνια μετά από την «Αφροδίτη»
Πολιτικά, η ανακάλυψη δεσμεύει
την ExxonMobil μακροπρόθεσμα
στην κυπριακή ΑΟΖ ίσως και σε
άλλα τεμάχια, αλλά είναι επικίνδυνο
να βγάλουμε υπεραισιόδοξα γεω-
πολιτικά συμπεράσματα από την
παρουσία της. Η ExxonMonbil ως
μια μεγάλη πολυεθνική εταιρεία
επηρεάζει την αμερικανική διπλω-
ματία, αλλά ούτε την καθορίζει και
ούτε αποτελεί υποχρεωτικά βραχίονά
της. Θα ήταν μεγάλο λάθος να θε-
ωρήσουμε ότι επειδή ήλθε εδώ η Ex-
xonMobil, αποκτήσαμε και μια αμε-
ρικανική ασπίδα προστασίας παντός
καιρού και για πάσα χρήση.Η ασπίδα
προστασίας ισχύει πρωτίστως αμυν-
τικά, σε περίπτωση δηλαδή που η
Τουρκία επιχειρήσει να θέσει σε
κίνδυνο την περιουσία και τη ζωή
των αμερικανικών συμφερόντων
που δραστηριοποιούνται στην ΑΟΖ
μας, αλλά δεν θα έρθει ο αμερικα-
νικός στόλος για να παρεμποδίσει
μια παράνομη τουρκική γεώτρηση,
όπως φαντάζονται ορισμένοι. Η

Τουρκία δεν θα τολμούσε και δεν
θα τολμήσει να χρησιμοποιήσει τη
στρατιωτική της υπεροπλία για να
παρεμποδίσει, διά των όπλων, μια
γεώτρηση, όταν έχει απέναντι της
μιας σοβαρή χώρα.
–Μια αποτυχημένη δεύτερη γε-
ώτρηση τι θα σήμαινε;

–Εάν η γεώτρηση στο «Γλαύκος»
αποτύγχανε, όπως και στη «Δελφύ-
νη», το πιθανότερο σενάριο θα ήταν
η αποχώρηση της ExxonMobil.
–Η φυγή της θα επηρέαζε και το
υπόλοιπο πρόγραμμα εντός της
ΑΟΖ  έστω και ψυχολογικά;

–Όχι απαραίτητα η κάθε εταιρεία
λειτουργεί ξεχωριστά. Ψυχολογικά,
σίγουρα θα ήταν μια πολύ άσχημη

εξέλιξη.
–Άρα ο «Γλαύκος» εν μέρει έσωσε
την παρτίδα;

–Ναι σε ό,τι αφορά την Exxon-
Mobil. Ήταν σημαντικό να έχουμε
μια επιτυχία μετά από 4 αποτυχη-
μένες γεωτρήσεις και την ακύρωση
της γεώτρησης της ΕΝΙ στη «Σου-
πιά». Μας τονώνει και ουσιαστικά
και ψυχολογικά.
–Πώς εξελίσσονται από εδώ και
πέρα τα ενεργειακά; Θα πάμε
ξανά στο 3;

–Δεν θα είχα προτεραιότητα αυτή
τη στιγμή να ξαναπάω αμέσως στο
τεμάχιο 3. Η προτεραιότητά μου θα
ήταν να δημιουργήσω και να εμβα-
θύνω ένανσυνδυασμό αποτρεπτικής

ισχύος, σε επίπεδο στρατιωτικής
διπλωματίας, οικονομικής συνερ-
γασίας και γεωπολιτικών συμμαχιών
από πλευράς κρατών και πολυεθνι-
κών εταιρειών, ώστε να μπορώ να
προχωρήσω στις γεωτρήσεις που
θα πρέπει να κάνω στο 6, το 7, το 8
και το 9. Αυτές οι γεωτρήσεις θα
μου επιτρέψουν να διαπιστώσω το
τι διαθέτω σε εκείνες τις περιοχές
που έχουν το μεγαλύτερο ρίσκο για
την Τουρκία να παρεμποδίσει τη
γεώτρηση.Για να το κάνω θα πρέπει
να έχω μαζί μου τη μοναδική χώρα,
πέραν των ΗΠΑ, η οποία σε περί-
πτωση τουρκικών απειλών θα προ-
στατεύσει όχι μόνο την Κυπριακή
Δημοκρατία, αλλά τα συμφέροντα
της ίδιας της εταιρείας. Μιλάω προ-
φανώς για τη Γαλλία. Εάν δεν επε-
κταθεί η παρουσία της TOTAL και
κατ’ επέκταση η αποτρεπτική ασπίδα
του πολεμικού ναυτικού της Γαλλίας
σε όλη την ΑΟΖ όπου θέλουμε να
κάνουμε γεωτρήσεις, καλό θα ήταν
να μην τις επιχειρήσουμε σε αυτή
τη φάση. Δεν πρέπει να επαναλη-
φθούν όσα έγιναν στη «Σουπιά» και
σίγουρα να επαναληφθεί μια νέα
«Σουπιά» νοτιότερα, διότι αυτό θα
οδηγήσει σε «γκριζοποίηση» της
ΑΟΖ μας.
–Μπορεί μια χώρα με την οποία
συνεργάζεται η Κ.Δ να κάνει «πό-
λεμο» με την Τουρκία σε περιοχές
που δεν είναι στη δικαιοδοσία
της;

–Δεν θα χρειαστεί να κάνει «πό-
λεμο», το μόνο που χρειάζεται να
κάνει είναι να είναι παρούσα για να
αποτρέψει μια επιθετική ενέργεια

της Τουρκίας. Δεν θα πάει το πολε-
μικό ναυτικό άλλου κράτους να εμ-
ποδίσει την Τουρκία να κάνει πα-
ράνομη γεώτρηση, αλλά θα προ-
στατεύσει τη νόμιμη γεώτρηση της
«δικής» του εταιρίας. Σε τελική ανά-
λυση η Γαλλία  δεν έκανε πόλεμο
στο τεμάχιο 6 για να παρεμποδίσει
τους Τούρκους τον Ιανουάριο του
2018, ούτε το Ισραήλ έκανε πόλεμο
στο τεμάχιο 12 όταν προστάτευσε
τη γεώτρηση που ανακάλυψε την
«Αφροδίτη» το 2011. Αξιόπιστη απο-
τροπή χρειάζεται, γιατί ακριβώς
αυτή απομακρύνει το ενδεχόμενο
πόλεμου. Ο κατευνασμός κάνει το
ακριβώς αντίστροφο, αυξάνει την
πιθανότητα του πολέμου. Εάν η
Τουρκία κινηθεί επιθετικά με δική
της γεώτρηση θα πρέπει να έχει κό-
στος, εμπορικό, οικονομικό και δι-
πλωματικό από την Ε.Ε. κατόπιν κυ-
πριακής πρωτοβουλίας που θα στη-
ρίξουν συμμαχικά προς τη Λευκωσία
κράτη. Μια πιθανή τουρκική γεώ-
τρηση εντός της ΑΟΖ μας αποτελεί
διπλωματικό και οικονομικό
casus belli  για την Κύπρο, αλλά και
για την πορεία των ευρω-τουρκικών
σχέσεων που μπορεί να αντιμετω-
πιστεί με αυστηρές ευρωπαϊκές κυ-
ρώσεις.
–Ο EastMed είναι μονόδρομος;

–Για την Ευρώπη ναι και για την
Ελλάδα ναι. Για την Κύπρο όχι. Η
Κύπρος έχει δύο επιλογές. Είτε να
πάει με τον East Med είτε να πάει
σε δικό της τερματικό με το δικό
της αέριο. Δεν υπάρχει ακόμη αρκετό
αέριο στην περιοχή για να γίνουν
και τα δύο.

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Στις 20 Μαρτίου 2019, η τριμερής
Κύπρου-Ελλάδας-Ισραήλ θα πραγ-
ματοποιήσει ίσως το σημαντικότερο
βήμα από συστάσεώς της, που ανα-
μένεται να αφήσει το αποτύπωμά
του στο εύθραυστο ζήτημα ασφάλειας
της Ανατολικής Μεσογείου. Επί ισ-
ραηλινού εδάφους και υπό το βλέμμα
του υπουργού Εξωτερικών των ΗΠΑ
Μάικ Πομπέο, ο τριμερής συνασπι-
σμός ουσιαστικά θα θέσει το πλαίσιο
εκείνο προκειμένου να εδραιωθεί η
παρουσία του δυτικού συνασπισμού
την περιοχή, στο κεφαλαιώδες ζήτημα
της ασφάλειας από την Ανατολική
Μεσόγειο έως και το Αιγαίο. Μια εξέ-
λιξη που δεν είναι άσχετη με τις ενερ-
γειακές προοπτικές και το έντονο
ενδιαφέρον Αμερικανών και Ευρω-
παίων για την περιοχή. Διεργασίες
που αναμένεται να καθορίσουν τη
νέα τάξη πραγμάτων στην Ανατολική
Μεσόγειο για τα επόμενα χρόνια. Με
αιχμή του δόρατος τους ενεργειακούς
πόρους και υποδομές, η τριμερής
του Ισραήλ θα διευρύνει το πεδίο
συνεργασίας σε αμιγώς αμυντικά ζη-
τήματα ενόψει μάλιστα και των έν-
τονων διεργασιών, κατασκευής του
αγωγού EastMed έργο για το οποίο
η Κομισιόν άναψε πρόσφατα το πρά-
σινο φως για την υπογραφή της δια-
κρατικής συμφωνίας. Στον απόηχο
της ανακάλυψης στο τεμάχιο 10, από
την ExxonMobil στο Ισραήλ ο Αμε-
ρικανός ΥΠΕΞ ουσιαστικά αναμένεται
να επικυρώσει το ενδιαφέρον των
ΗΠΑ για Κύπρο, αλλά και Ανατολική
Μεσόγειο

Μια γεύση για το πλαίσιο ασφά-
λειας που βρίσκεται στα σκαριά δί-
νουν οι συνεργασίες του Ισραήλ

τόσο με την Κύπρο όσο και την Ελ-
λάδα στον στρατιωτικό τομέα, που
κατά γενική ομολογία είναι σε προ-
χωρημένο στάδιο. Διά στόματος του
ισραηλινού πρωθυπουργού το γει-
τονικό κράτος είναι έτοιμο να προ-
σφέρει τις ναυτικές υποδομές του,
προκειμένου να ενισχυθεί η ασφά-
λεια του αγωγού EastMed. Η παρα-
χώρηση από πλευράς Κυπριακής
Δημοκρατίας ζωτικού χώρου για τα
αεροσκάφη της πολεμικής αεροπο-
ρίας εξυπηρετεί το Ισραήλ, που σε
συνδυασμό με τη συνεργασία που
έχει με τις ελληνικές Ένοπλες Δυ-
νάμεις, βρίσκει διέξοδο προς την
πλευρά του Αιγαίου, τόσο για σκο-
πούς άσκησης όσο και επιτήρησης
από αέρος. Επί της θαλάσσης ο άξο-
νας Ισραήλ-Κύπρος είναι ήδη ισχυρός
με πολύπλευρες και σε ετήσια βάση
δραστηριότητες, που έχουν ως αιχμή
την ενεργειακή ασφάλεια. Πέρα από
τα πρακτικά ζητήματα που θα ενι-
σχύσουν το πλαίσιο ασφάλειας της
Ανατολικής Μεσογείου, η τριμερής
Κύπρου-Ελλάδας-Ισραήλ αναμένεται
να διευρύνει την υπάρχουσα συ-
νεργασία και στα εξοπλιστικά. Θέση
στον τριμερή άξονα ασφάλειας θα
έχουν και οι ΗΠΑ κάτι που φαίνεται
και από τις κινήσεις της ExxonMobil
όχι μόνο εντός της κυπριακής ΑΟΖ,
αλλά προς την πλευρά της Αιγύπτου
και της Ελλάδας, όπου νοτίως της
Κρήτης και σε συνεργασία με TOTAL
και Ελληνικά Πετρέλαια, διεκδικούν
δύο τεμάχια για έρευνες.

Με γαλλικό άρωμα
Στο υπό διαμόρφωση νέο τοπίο

η Γαλλία έχει και θα συνεχίσει να
έχει πρωταρχικό ρόλο. Την επέκταση
της παρουσία της TOTAL στο μεγα-

λύτερο αριθμό τεμαχίων που έχουν
αδειοδοτηθεί, έρχεται να συμπλη-
ρώσει η συνομολόγηση της μεγα-
λύτερης αμυντικής συμφωνίας από
ιδρύσεως της Κυπριακής Δημοκρα-
τίας, η οποία σαφέστατα είναι εν-
ταγμένη στο πλαίσιο του δυτικού
συνασπισμού και της εξυπηρέτησής
του από τις υποδομές που θα ανα-
βαθμιστούν. Όπως είχε γράψει η
«Κ» η γαλλοκυπριακή συνεργασία
αναμένεται να πάρει σάρκα και οστά
με την υπογραφή της συμφωνίας
εντός Μαρτίου. Στο πλαίσιο αυτό
προνοείται η δημιουργία ενός με-
γάλου λιμανιού στο Βασιλικό το οποίο
θα χρησιμοποιείται από τα γαλλικά
πολεμικά πλοία και όχι μόνο.

Όπως και με το Ισραήλ η στρα-
τιωτική συμφωνία με τους Γάλλους

επεκτείνεται και σε ζητήματα εξο-
πλισμών τα οποία θα είναι ενταγμένα
στη λογική ενίσχυσης της ασφάλειας
της Ανατολικής Μεσογείου. Το κομ-
μάτι αυτό εκτός των θεμάτων εκ-
παίδευση περιλαμβάνουν και τα
εξοπλιστικά προγράμματα ένα μέρος
των οποίων προορίζεται για την επι-
τήρηση της Ανατολικής Μεσογείου. 

Ραντάρ στην Κρήτη
Πέρα από την πολιτική συνερ-

γασία, η οποία θα επιβεβαιωθεί κατά
την τριμερή Ελλάδας - Ισραήλ - Κύ-
πρου υπό την έγκριση των ΗΠΑ,
υπάρχουν και βήματα επιχειρησια-
κού συντονισμού. Στην κορυφή βρί-
σκεται το ραντάρ Long Horizon,
που θα κατασκευαστεί στην ανα-
τολική Κρήτη και θα παρέχει τη δυ-

νατότητα παρακολούθησης όλων
όσα συμβαίνουν στην Ανατολική
Μεσόγειο, τόσο στην Ελλάδα όσο
και στο Ισραήλ. Η Αθήνα ενδιαφέ-
ρεται ιδιαιτέρως γι’ αυτό το έργο,
στο οποίο συμμμετέχει από κοινού
με την Ιερουσαλήμ με ένα κόστος
που δεν είναι διόλου ευκαταφρόνητο,
ιδιαίτερα για τον μειωμένο αμυντικό
προϋπολογισμό της Ελλάδας. Πα-
ράλληλα, το επόμενο χρονικό διά-
στημα η Ελλάδα έχει συμφωνήσει
με το Ισραήλ στην παροχή τεχνο-
γνωσίας, αλλά και εμπειρικών γνώ-
σεων στο ναυτικό της χώρας, που
έχει αρχίσει να αναπτύσσεται τα
τελευταία χρόνια. 

Οι επόμενοι στόχοι 
Με δεδομένη την περίοδο ανά-

παυλας στις δραστηριότητες της
ExxonMobil, που θα ακολουθήσει,
η Λευκωσία το επόμενο διάστημα
σε συνεργασία με τις άλλες δύο εται-
ρείες θα πρέπει να καθορίσουν τα
βήματα που θα πρέπει να γίνουν σε
τουλάχιστον πέντε οικόπεδα. Χωρίς
να έχει προσδιοριστεί χρονικά, στην
αναμονή βρίσκονται ισάριθμες γε-
ωτρητικές δραστηριότητες εκ των
οποίων, οι δύο επιβεβαιωτικές. Η
πρώτη στο τεμάχιο 6 και το στόχο
«Καλυψώ» και η δεύτερη στο διπλανό
τεμάχιο το 7, το οποίο θα καταλήξει
στην κοινοπραξία TOTAL – ENI,
επειδή πιστεύεται πως το κοίτασμα
που έχει εντοπισθεί στο 6 επεκτεί-
νεται στο τεμάχιο 7. Το επόμενο

διάστημα το Υπουργείο Ενέργειας
θα ενημερωθεί επίσημα από την
γαλλο-ιταλική κοινοπραξία του 6
για τα αποτελέσματα της γεώτρησης
στο «Καλυψώ», μια διαδικασία που
πιστεύεται πως θα συγκεκριμενο-
ποιήσει τα επόμενα βήματα των ερ-
γασιών που θα πρέπει να πραγμα-
τοποιηθούν. 

Για την ExxonMobilο εντοπισμός
ποσότητας Φ.Α. σε έναν από τους
δύο στόχους που επιχείρησε, απο-
τελεί επιτυχία. Οι εκτιμήσεις για
κοίτασμα με εύρος πεδίου από 5 έως
8 tcf μπορεί να μην εξυπηρέτησε
απόλυτα τις αρχικές προσδοκίες και
σκέψεις της εταιρείας είναι σίγουρο
όμως ότι θα προκαλέσει νέους σχε-
διασμούς η υλοποίηση των οποίων
θα μπει μπροστά, μετά το πέρας
αξιολόγησης των ευρημάτων των
δύο αρχικά γεωτρήσεων. Εκτός από
την επιβεβαιωτική γεώτρηση στον
«Γλαύκο» εικάζεται πως η εταιρεία
θα επανέλθει στην περιοχή για την
πραγματοποίηση άλλων δύο ερευ-
νητικών γεωτρήσεων, σε αντίστοι-
χους στόχους που έχουν εντοπισθεί.
Η προφανής επιδίωξη της εταιρείας
είναι να αυξήσει τις ποσότητες υδρο-
γονανθράκων προκειμένου να είναι
σε θέση να υλοποιήσει μακροπρό-
θεσμους επενδυτικούς στόχους,
όπως η δημιουργία τερματικού υγρο-
ποίησης στην Κύπρο. Εκτιμάται πως
επιβεβαιωτική και δύο ερευνητικές
γεωτρήσεις θα πραγματοποιηθούν
την ίδια χρονική περίοδο.

Οι 4 δίνουν
τα χέρια για
την ασφάλεια
της περιοχής
Πομπέο, Νετενιάχου, Αναστασιάδης και
Τσίπρας θέτουν τις βάσεις στις 20 Μαρτίου

Διπλωματικό casus belli τουρκική γεώτρηση σε ΑΟΖ
Ο επίκουρος καθηγητής Θεόδωρος Τσακίρης σκιαγραφεί την επόμενη μέρα στα ενεργειακά της Κυπριακής Δημοκρατίας

O επίκουρος καθηγητής Γεωπολιτικής & Ενεργειακής Πολιτικής Πανεπιστημί-
ου Λευκωσίας θεωρεί πως ο αγωγός EastMed αποτελεί μονόδρομος για Ελλά-
δα και Ευρώπη. Για την Κύπρο οι επιλογές είναι δύο. Το τερματικό υγροποί-
ησης και ο EastMed.

Οι εργασίες στα τεμάχια 6, 7, 8, 11 και 3
Τεράστιο ενδιαφέρον υπάρχει για το πώς θα κινηθεί η κοινοπραξία TO-
TAL-ENI μιας και το υπόλοιπο πρόγραμμα δραστηριοτήτων στην ΑΟΖ
αφορά τεμάχια τα οποία έχουν αδειοδοτηθεί σε Γάλλους και Ιταλούς.
Περισσότερο ξεκάθαρη φαίνεται να είναι η εικόνα σε δύο από τις πέντε
γεωτρήσεις. Όπως είπε και ο υπουργός Ενέργειας Γιώργος Λακκοτρύ-
πης στη συνέντευξή του στην «Κ» την περασμένη Κυριακή αναμένει τις
επόμενες μέρες την επίσημη έκθεση από τις εταιρείες. Όπως τονίστηκε
από τον κ. Λακκοτρύπη μέχρι σήμερα δεν υπάρχουν προκαταρκτικά
στοιχεία, όπως στην περίπτωση του «Γλαύκου», ούτε έχει γίνει συζητή-
σει για τον τρόπο προσέγγισης. Οι εργασίες που αναμένονται αφορούν
το τεμάχια 6, 7, 8, 11 και 3. Από τις πέντε γεωτρήσεις φαίνεται πως κυ-
βέρνηση και εταιρείες φαίνεται να έχουν καταλήξει πως θα επανέλθουν
στο τεμάχιο 3 μετά τις τουρκικές προκλήσεις τον Φεβρουάριο του 2018.
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Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Η επίσκεψη του Έλληνα πρωθυ-
πουργού Αλέξη Τσίπρα τον Φε-
βρουάριο στην Τουρκία και συνα-
κόλουθα η συνάντησή του με τον
Ταγίπ Ερντογάν, είχε ως βασικό
σκοπό να παραμείνει ανοιχτός ένας
δίαυλος επικοινωνίας ανάμεσα στις
δύο χώρες και μέσα από αυτόν να
ξεκινήσει διάλογος για μια σειρά
θεμάτων τόσο διμερή όσο και γε-
νικότερα. Ένα από αυτά τα θέματα
είναι φυσικά και το Κυπριακό, εφό-
σον ο Έλληνας πρωθυπουργός έθε-
σε στον Τούρκο Πρόεδρο την ανάγ-
κη για προπαρασκευαστικές συ-
ναντήσεις μεταξύ των δύο πλευρών
με βασικό άξονα τη συζήτηση για
την ασφάλεια.

Σύμφωνα με πληροφορίες από
το διπλωματικό παρασκήνιο, η συ-
ζήτηση αυτή θα καταστεί πραγμα-
τικότητα και δεν πρόκειται απλώς
για πολιτική ρητορική. Οριοθετείται
δε η έναρξή της μετά τις δημοτικές
εκλογές στην Τουρκία στο τέλος
του μήνα. Αυτή είναι η εκτίμηση
που μοιράστηκαν με την εφημερίδα
διπλωματικές πηγές, προσθέτοντας
πως από την επίσκεψη Τσίπρα και
μετά δεν έχει σημειωθεί επαφή και
πως δεν θα πρέπει να αναμένεται
κάτι πριν τις εκλογές. Η συζήτηση
αυτή πρέπει πάντως να γίνει όπως

τονίζεται και είναι σημαντική κυ-
ρίως για να ξεκαθαρίσει η Τουρκία
τις θέσεις της, πριν προχωρήσουν
τα πράγματα στο Κυπριακό. «Το
Κυπριακό πάει ξεχωριστά και πα-
ράλληλα συνάμα με τον διάλογο
Ελλάδας-Τουρκίας, ο οποίος είναι
σημαντικός όχι μόνο για τις δύο
χώρες, αλλά για ολόκληρη την πε-
ριοχή» είπε αρμόδια διπλωματική
πηγή στην «Κ».

Το ζήτημα, ωστόσο, που προ-
κύπτει, αφορά και πάλι τη διαχεί-
ριση του χρόνου από την πλευρά
της Τουρκίας. Ειδικά εφόσον και
από την επίσκεψη Αναστασιάδη
στη Βρετανία προέκυψε πως δεν
αποτελεί το Brexit αιτία καθυστέ-
ρησης στο Κυπριακό. Οπότε μένει
να φανεί τι θα κάνει η Άγκυρα επί
της ουσίας, αν έχει λάβει και το
μήνυμα των Βρετανών, μετά που
θα περάσουν οι δημοτικές εκλογές
στο τέλος Μαρτίου. 

Μέχρι εκεί μπορούσε
Βάσει των πληροφοριών της

εφημερίδας, στόχος του διαλόγου
είναι να ξεκαθαρίσει η Τουρκία τη
θέση της αναφορικά με την ασφά-
λεια και τις εγγυήσεις. Σε ερώτηση
προς διπλωματική πηγή με γνώση
των όσων έγιναν στο Κραν Μον-
τάνα αλλά και στο δείπνο της τε-
λευταίας ημέρας, προκύπτει πως

η τουρκική πλευρά είχε λόγο που
τελικά δεν δεσμεύτηκε τότε για τις
εγγυήσεις αλλά και την αποχώρηση
στρατευμάτων. Κι αυτός είναι, σύμ-
φωνα πάντα με τις ίδιες πληροφο-
ρίες, πως δεν είχε έγκριση από πιο
ψηλά ο ΥΠΕΞ Μεβλούτ Τσαβούσο-
γλου για να συζητήσει εις βάθος
αυτά τα θέματα. Εξού και επέμεινε
να παρουσιάζει την Τουρκία ως
απλά «ευέλικτη» στο ζήτημα, το-
ποθέτηση την οποία θα επιχειρήσει
να αποσαφηνίσει τώρα και στον
διάλογο που επίκειται με την Τουρ-
κία η ελληνική πλευρά. Αν γίνει
αυτό, εκτιμάται πως θα έχει λάβει
χώρα πράγματι ένα σημαντικό
βήμα εφόσον θα καταστεί γνωστή
ίσως και για πρώτη φορά η πρόθεση
της Τουρκίας όσο αφορά την απο-
χώρηση βάσει χρονοδιαγράμματος
των στρατευμάτων της από την
Κύπρο. 

Δεν βγήκαν όλα του γ.γ.
Από διπλωματικής πλευράς και

με σκοπό να προχωρήσει παρακάτω
το Κυπριακό, θεωρείται επίσης

κομβικό το να ξεκαθαρίσουν και
οι Τ/κ τι θέλουν προωθώντας διαρ-
κώς την αποτελεσματική συμμε-
τοχή και ειδικά σε ποιες εξουσίες
της κεντρικής κυβέρνησης. Είναι
πρόδηλο λένε οι ίδιες πηγές πως
και ο γ.γ. των Η.Ε. είχε τονίσει πως
το θέμα θέλει περισσότερη συζή-
τηση αλλά και ότι είχαν φτάσει
κοντά οι δύο πλευρές στο Κραν
Μοντάνα.

«Τώρα ακούμε πράγματα που
δεν είχαν πέσει στις συνομιλίες,
όταν και ο ίδιος ο Αντόνιο Γκου-
τιέρες μιλώντας για το θέμα ειδικά
στο δείπνο είπε πολύ περισσότερα
από όσα τελικά βγήκαν προς τα
έξω», όπως προστίθεται. Στον ίδιο
παρανομαστή από διπλωματικής
απόψεως τοποθετείται και η συ-
ζήτηση αναφορικά με το πλαίσιο
της 30ής Ιουνίου και της 4ης Ιου-
λίου, σε σχέση και με όσα είπε ο
Αντόνιο Γκουτιέρες στο δείπνο της
6ης Ιουλίου. Πηγές θεωρούν τη συ-
ζήτηση εκείνης της βραδιάς ως ση-
μαντική εφόσον ο γ.γ. των Η.Ε.
είχε δώσει όλο το περίγραμμα όπως

θεωρείται μέσα από το άτυπο έγ-
γραφο για τον μηχανισμό παρακο-
λούθησης της λύσης με τα πεδία. 
-Συνταγματική τάξη.
-Εφαρμογή των εδαφικών αναπρο-
σαρμογών. 
-Αστυνόμευση του νέου κράτους.
-Αποχώρηση στρατευμάτων.
-Απόσυρση του οπλισμού τους. 
-Εφαρμογή των προνοιών για το πε-
ριουσιακό.

Στο δεύτερο μέρος του εγγράφου
γίνεται αναφορά στα πέντε στάδια
ελέγχου εφαρμογής και παρακο-
λούθησης της λύσης. Το έγγραφο
αυτό όμως των Ηνωμένων Εθνών
δεν κατατέθηκε ως επίσημο του
Σώματος και σωστά, εφόσον αν γι-
νόταν αυτό πιθανότατα θα υπήρχε
πρόβλημα ως προς την κυπριακή
ιδιοκτησία της διαδικασίας. Δεν
θεωρείται δε από κυπριακής πλευ-
ράς το πρωτεύον εξού και αναζη-
τείται το πρακτικό της 4ης Ιουλίου,
αν και προέκταση λένε πηγές των
όσων είπε ο γ.γ. στο δείπνο της
6ης αποτελούν εκείνα της 4ης Ιου-
λίου και όχι της 30ής Ιουνίου. 

Κυπριακό μεταξύ
Ελλάδας-Τουρκίας,
μετά τις εκλογές 
Για τις προπαρασκευαστικές συναντήσεις στο θέμα
της ασφάλειας στο οποίο εμπλέκονται οι δύο χώρες

Τσίπρας-Ερντογάν έθεσαν το Κυπριακό στον διάλογο, αλλά αναμένονται πλέον εξελίξεις μετά από τις εκλογές.
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Δεν είχε έγκριση από πιο
ψηλά ο ΥΠΕΞ Μεβλούτ
Τσαβούσογλου για να
συζητήσει εις βάθος
αυτά τα θέματα ασφάλει-
ας για την Κύπρο.

Το άτυπο έγγραφο που είχε παρου-
σιάσει ο γ.γ. των Η.Ε. στο τελευταίο
δείπνο στο Κραν Μοντάνα. 
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Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΤΟΜΑΡΑ

Η έκθεση της Ερευνητικής Επιτρο-
πής, που συστάθηκε να διερευνήσει
την κατάρρευση του Συνεργατικού
Πιστωτικού Συστήματος, έκλεισε
μια περίοδο έντονου δημοσίου δια-
λόγου που πραγματοποιήθηκε πα-
ράλληλα με τις δημόσιες ακροάσεις,
και άνοιξε ένα νέο κεφάλαιο. Το
κατά πόσο η Ερευνητική Επιτροπή
στην έκθεσή της, απέδωσε το σύ-
νολο των ευθυνών. Από τις 3ης Αυ-
γούστου 2018 που ξεκίνησαν οι δη-
μόσιες ακροάσεις, μέχρι τις 12 Δε-
κεμβρίου του ιδίου έτους που έπεσε
η αυλαία, από την Επιτροπή παρέ-
λασαν 75 μάρτυρες, πολιτικά πρό-
σωπα πριν και μετά το 2013, στελέχη
του Συνεργατισμού, εποπτικές αρχές
πριν και μετά το 2013. Από την έκ-

θεση της Επιτροπής και κυρίως στα
συμπεράσματα στα οποία κατέληξαν
οι Γιώργος Αρέστη, Γιώργος Χαρα-
λάμπους και Γιώργος Γεωργίου είναι
ευδιάκριτο πως η Επιτροπή κινή-
θηκε προς μια συγκεκριμένη κα-
τεύθυνση, κάτι που είχε διαφανεί
από ενάρξεως των δημοσίων ακρο-
άσεων. Από την έκθεση απουσιάζει
η υπόδειξη άλλων προσώπων ή κομ-
μάτων όπου η Επιτροπή διαπίστωσε
ενδεχόμενες ευθύνες. Παρά το γε-
γονός ότι η έρευνα της Επιτροπής
πήγε πολύ πίσω από το 2013, σε
μια προσπάθεια να εντοπίσει χρόνιες
παθογένειες του Συνεργατισμού,
εντούτοις στην έκθεση και στο κομ-
μάτι των συμπερασμάτων, το κε-
φάλαιο από το 1987 μέχρι και το

2013 αποτυπώνεται περισσότερο
ως μια απλή καταγραφή της εικόνας
που επικρατούσε, παρά στην προ-
σωποποίηση των ευθυνών, με μο-
ναδική εξαίρεση τις αναφορές στους
Ερωτόκριτο Χλωρακιώτη και Κων-
σταντίνο Λύρα, Έφοροι Συνεργα-
τικών Εταιρειών από το 1985 έως
και το 2014. Αλλά και μετά την πρώ-
τη ανακεφαλαιοποίηση της ΣΚΤ,
τα συμπεράσματα της έκθεσης επι-
κεντρώνονται περισσότερο μόνο
σε συγκεκριμένα πρόσωπα που εκ
της θέσεώς τους είχαν πρωταρχικό
ρόλο στα τεκταινόμενα της ΣΚΤ.

Μέχρι το 2013
Τόσο κατά τη διάρκεια των δη-

μοσίων ακροάσεων όσο και στην

έκθεση, η Επιτροπή δεν θεώρησε
σκόπιμο να αναφερθεί με λεπτο-
μέρειες σε πρόσωπα και καταστά-
σεις που οδήγησαν τον Συνεργα-
τισμό το 2013 στην ανάγκη ανα-
κεφαλαιοποίησης. Ενδεικτικό της
λογικής της Επιτροπής στα συμ-
περάσματά της, είναι ο τρόπος που
περιγράφει την κατάσταση που
επικρατούσε στον Συνεργατισμό.
«Αναμφίβολα ο Συνεργατικός Πι-
στωτικός Τομέας (ΣΠΤ) έφθασε το
2013 στα πρόθυρα κατάρρευσης
ώστε να καταστεί αναγκαία η ενί-
σχυσή του από το κράτος ένεκα
της μη αποπληρωμής των δανει-
ακών υποχρεώσεων των δανειολη-
πτών με συνέπεια τις αυξημένες
κεφαλαιακές ανάγκες του ΣΠΤ».

Σε άλλο σημείο των συμπερασμά-
των της έκθεσης για την περίοδο
2011-2013 η Επιτροπή ακολουθεί
την ίδια γενική και αόριστη περι-
γραφή των πραγμάτων. «Η Κύπρος
σύμφωνα με επιστημονικές μελέτες
έπρεπε να ζητήσει ευρωπαϊκή βοή-
θεια από το καλοκαίρι του 2011,
αυτό όμως έγινε με μεγάλη καθυ-
στέρηση τον Ιούνιο του 2012, η
οποία κατέληξε σε συμφωνία τον
Μάρτιο του 2013». 

Παρά το γεγονός ότι η έκθεση
εντόπισε σοβαρά θέματα υπερβο-
λικών εξουσιών σε λίγα πρόσωπα,
έλλειμα στην εποπτεία σε καμία
περίπτωση δεν τα προσωποποιεί.
Για τους Χλωρακιώτη και Λύρα η
έκθεση αναφέρει. «Τόσο ο κ. Χλω-

ρακιώτης όσο και ο κ. Λύρας ευ-
θύνονται για την κατάρρευση του
ΣΠΤ μέχρι το 2013. Οι ευθύνες τους
ήταν τεράστιες. Οι κάποιες προ-
σπάθειες τους για εποπτεία ήταν
σπασμωδικές και αναποτελεσμα-
τικές».

Παρεμβάσεις
Άλλη μία χαρακτηριστική περί-

πτωση γενικόλογων αναφορών εί-
ναι αυτή του ασφυκτικού εναγκα-
λισμού του Συνεργατισμού από
κόμματα. Τι αναφέρει η έκθεση.
«Η ανεξαρτησία και αυτονομία των
ΣΠΙ δημιουργούσε ένα ευνοϊκό πε-
δίο για πολιτικές και κομματικές
επιρροές. Ο τρόπος επιλογής των
μελών της επιτροπείας των ΣΠΙ
και κατ’ επέκταση του Γραμματέα
– Διευθυντή αντανακλούσε σε με-
γάλη έκταση τη δύναμη των κομ-
μάτων της τοπικής κοινωνίας. Μι-
κρή ή καθόλου σημασία εδίδετο
στην ικανότητα των εκλεγμένων
και στα προσόντα τους να χειρι-
σθούν χρηματοοικονομικά ζητή-
ματα. Αυτό δεν είχε μόνο σαν απο-
τέλεσμα την τήρηση κακών τρα-
πεζικών πρακτικών, αλλά ευνοούσε
και τη διάπραξη ατασθαλιών και
καταχρήσεων, αλλά το χειρότερο
ήταν η συγκάλυψή τους. Όλα εξε-
λίσσονταν γύρω από ένα κλειστό
κομματικό κύκλο». Από τον ανα-
γνώστη της έκθεσης δεν περνά
απαρατήρητο πως η Επιτροπή δεν
κάνει αναφορά σε ποια κόμματα
αναφέρεται. 

Κεντρική Τράπεζα
Ακόμα και στην περίπτωση της

Κεντρικής Τράπεζας πριν από το
2013, η έκθεση αν και θεωρεί ότι
θα μπορούσε να είχε εποπτικό έλεγ-
χο, εντούτοις προσπερνά την επίρ-
ριψη ευθυνών με γενικές και αό-
ριστες αναφορές. «Απότυχε (ένα
είδος εποπτείας η ΚτΚ) να το πράξει
προσκρούοντας κυρίως σε πολιτικές
– κομματικές αντιδράσεις, αλλά
και σε οργανωμένα σύνολα του Συ-
νεργατικού κινήματος.». Για τόσο
σοβαρές διαπιστώσεις η Επιτροπή
δεν θεώρησε ότι θα ήταν δεοντο-
λογικά σωστό να αναφερθεί σε
συγκεκριμένα κόμματα και πολι-

τικές που απέτρεψαν τον έλεγχο
του Συνεργατισμού.

Μετά 2013 εποχή στη ΣΚΤ
Για τη δεύτερη περίοδο του Συ-

νεργατισμού, αυτή από το 2013
μέχρι και την πώληση της ΣΚΤ
στην Ελληνική Τράπεζα, η Επιτρο-
πή προσωποποιεί τις ευθύνες για
την κατάρρευση σε ένα μικρό αριθ-
μό προσώπων. Εδώ αξίζει αναφο-
ράς πως σχεδόν από τις πρώτες
δημόσιες ακροάσεις, η Επιτροπή
έδειχνε να σχηματοποιεί εικόνα
προς συγκεκριμένα πρόσωπα κάτι
μάλιστα που αποτελούσε σημείο
σχολιασμού από πρόσωπα που πα-
ρακολουθούσαν ανελλιπώς το έργο
της Επιτροπής. Από ένα σημείο
και μετά τις δημόσιες ακροάσεις
παρακολουθούσαν και κατέγραφαν
τις μαρτυρίες και δικηγορικά γρα-
φεία για λογαριασμό συγκεκριμέ-
νων προσώπων που στη συνέχεια
κλήθηκαν ενώπιον της Επιτροπής
και δείχνονται ονομαστικά στα
συμπεράσματα της έκθεσης, ότι
φέρουν ευθύνες. Η Επιτροπή και
εδώ δεν προχώρησε στην επίρριψη
ευθυνών σε συγκεκριμένα πρό-
σωπα, που ασχέτως αν ήταν ικανά
ή όχι, εκ της θέσεώς τους ασκούσαν
διοίκηση και εκ των πραγμάτων
είχαν ευθύνες. 

Ένα παράδειγμα είναι από με
τις Επιτροπείες όπως καταγράφεται
στην έκθεση. «Πιστεύουμε ότι
στην περίπτωση των μελών της
Επιτροπείας της ΣΚΤ υπάρχουν
περιθώρια αναζήτησης των ευθυ-
νών τους, για την κατάληξη της
ΣΚΤ». Παρά τη διαπίστωση της
Επιτροπής στην έκθεση, δεν προσ-
διορίζονται σε ποια πρόσωπα ανα-
φέρεται. Η Επιτροπή περιορίσθηκε
να κάνει ονομαστικές αναφορές,
μόνο στον υπουργό Οικονομικών,
τον κατά νόμο υπεύθυνο για τη
ΣΚΤ μετά το 2013, τον CEO της
ΣΚΤ Νικόλα Χατζηγιάννη, τον Διο-
νύση Διονυσίου οικονομικό λει-
τουργό Α΄ στο ΥΠΟΙΚ, τον Γιάννο
Σταυρινίδη προϊστάμενο της Υπη-
ρεσίας Στρατηγικής και Επικοινω-
νίας της ΣΚΤ και τον Βαρνάβα Κου-
ρουνά προϊστάμενο της Μονάδας
των ΜΕΧ της ΣΚΤ.

Οσα δεν είδε η έκθεση για Συνεργατισμό
Οι γενικόλογες αναφορές και επιρρίψεις ευθυνών πριν και μετά το 2013 έτσι όπως εμφανίζονται στα ευρήματα της Επιτροπής

�������

Για την περίοδο πριν από
το 2013 η έκθεση της
Επιτροπής δείχνει σε
συγκεκριμένα πρόσωπα
και ευθύνες μόνο στις
περιπτώσεις του Ερ.
Χλωρακιώτη και Κων-
σταντίνου Λύρα Εφόρων
Συνεργατικών Εταιρειών. Από την έκθεση της Επιτροπής για τον Συνεργατισμό απουσιάζει η αναφορά σε πρόσωπα τα οποία εκ της θέσεώς τους

διαδραμάτισαν καθοριστικό ρόλο στην πορεία του Συνεργατισμού από το 1987 μέχρι και την πώλησή του.

Το κυπριακό ανάγνωσμα των ερευνητικών επιτροπών 
Μέσα από μεγάλες υποθέσεις προκύπτουν πορίσματα με ελάχιστο αντίκρισμα - Τι ισχύει εδώ και τι στο εξωτερικό

Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ 

Για ακόμη μία φορά η κυπριακή κοι-
νωνία έγινε κοινωνός της εργασίας
μιας ερευνητικής επιτροπής και
ενός πορίσματος το οποίο, όπως
και προηγούμενα, «μοιράζει» ευ-
θύνες ωστόσο υφίσταται και κριτική
ως προς το πλαίσιο, το σκεπτικό,
τι λαμβάνει υπόψη και τι όχι και
τελικά ποιος τιμωρείται μέσα από
τις ευθύνες αυτές. Το πόρισμα της
Επιτροπής Αρέστη για τη ΣΚΤ απο-
τελεί το τρίτο μεγάλο πόρισμα των
τελευταίων χρόνων, μαζί με εκείνο
του Πόλυ Πολυβίου για το Μαρί
και της Επιτροπής Πική για τα αίτια
κατάρρευσης της οικονομίας. Μια
άμεση διαφορά ανάμεσα στα τρία,
είναι ο όγκος. Ενώ το πόρισμα Αρέ-
στη αριθμεί 800 σελίδες, το πόρισμα
Πική αριθμούσε 178 σελίδες και
το πόρισμα Πολυβίου 643 σελίδες.
Μια ακόμη σημαντική διαφορά εί-
ναι πως από τα πρώτα δύο πορί-
σματα προέκυψε μια φυλάκιση,
αυτή του υπουργού Άμυνας της
κυβέρνησης Χριστόφια Κώστα Πα-
πακώστα. 

Το πόρισμα Πολυβίου 
Το πόρισμα Πόλυ Πολυβίου για

την έκρηξη στο Μαρί οριοθετήθηκε
κι αυτό από τις δημόσιες ακροάσεις
της μονομελούς όμως Διερευνητι-
κής Επιτροπής, κάτι που είχε προ-
καλέσει αίσθηση την εποχή εκείνη
όταν και έγινε γνωστός ο διορισμός
από τον Πρόεδρο της Δημοκρατίας
Δημήτρη Χριστόφια στις 15-7-2011.
Στην πρώτη δήλωσή του τότε ο κ.
Πολυβίου βεβαίωσε ότι ουδείς εξαι-
ρείται από την έρευνα, περιλαμ-

βανομένου του προέδρου της Δη-
μοκρατίας και η τελευταία του ότι
παρέδωσε το πόρισμα, τον εδέχθη
με μεγάλη ευγένεια ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας και «όπως πάν-
τοτε, είχαμε μια πολύ φιλική συ-
ζήτηση και αυτό ήταν». Το πόρισμα
Πολυβίου καταλόγιζε την πολιτική
ευθύνη στον Δημήτρη Χριστόφια,
ο τελευταίος δεν την έκανε απο-
δεκτή, όπως και στον τότε Υπ. Εξω-
τερικών Μάρκο Κυπριανού και
ΥΠΑΜ Κώστα Παπακώστα. Τελικά
επεβλήθη πέντε χρόνια φυλάκιση
στον Κώστα Παπακώστα από το
Κακουργιοδικείο Λάρνακας, ποινή
φυλάκισης δύο ετών στους άλλους
τρεις κατηγορουμένους, Αντρέα
Νικολάου πρώην διευθυντή της
Π.Υ, Χαράλαμπο Χαραλάμπους,
πρώην υποδιευθυντή της πυρο-
σβεστικής υπηρεσίας και Αντρέα
Λοϊζίδη πρώην διοικητή της ΕΜΑΚ.

Το πόρισμα Πική 
Στις 28 Μαρτίου 2013 διορίστηκε

από τον νυν Πρόεδρο της Δημο-
κρατίας Νίκο Αναστασιάδη ο Γε-
ώργιος Πικής ως Πρόεδρος και οι
Παναγιώτης Καλλής και Γιαννάκης
Κωνσταντινίδης ως Μέλη της τρι-
μελούς Ερευνητικής Επιτροπής για
να εξετάσει το θέμα ευθύνης και/ή
ευθυνών για την κατάσταση στην
οποία περιήλθε το τραπεζικό σύ-
στημα και γενικά η οικονομία της
Κυπριακής Δημοκρατίας. Στις 4
Οκτωβρίου του ίδιου χρόνου, το
πόρισμα της Επιτροπής δόθηκε
στη δημοσιότητα και αν θέλει να
εσωκλείσει σε μια πρόταση την
ουσία του κανείς, εστιάζει στο ότι
«εύλογα συνάγεται ότι ο Πρόεδρος

και η Κυβέρνηση, λειτουργούσαν
κάτω από το πλέγμα - Εγώ κυβερνώ,
κάμνω ό,τι θέλω», όπως αναφερό-
ταν. Ευθύνες κατά την Επιτροπή
Πική έφερε η ΕΔΕΚ, το ΔΗΚΟ και
το Υπουργικό Συμβούλιο της κυ-
βέρνησης Χριστόφια. Για την κυ-
βέρνηση Αναστασιάδη αναφερόταν
πως πήγε στο Eurogroup εκείνου
του Μαρτίου απροετοίμαστη, ιδι-
αίτερες ευθύνες καταλογίζονταν
στον διοικητή της Κεντρικής Τρά-
πεζας Πανίκο Δημητριάδη για τον
ELA στη Λαϊκή ύψους 9 δισ. ευρώ,
ενώ στον Αθανάσιο Ορφανίδη επιρ-
ρίπτονταν ευθύνες γιατί δεν δη-
μοσιοποίησε επιστολή που παρο-
μοίαζε την καταστροφή από την
έκρηξη στο Μαρί με το πλήγμα από

την τουρκική εισβολή. Η απόδοση
ευθυνών ακόμη αναζητείται μέσα
από το εν λόγω πόρισμα εφόσον
οι έρευνες είναι σε εξέλιξη. 

Πόρισμα Αρέστη
Στις 6 Ιουλίου 2018 διορίστηκε

η επιτροπή Αρέστη (Γιώργος Αρέ-
στη, Γιώργος Χαραλάμπους, Γιώρ-
γος Γεωργίου) για να διερευνήσει
τους λόγους κατάρρευσης της ΣΚΤ.
Ανανεώθηκε με δύο περαιτέρω δια-
τάγματα ημερομηνίας 28 Σεπτεμ-
βρίου 2018 και 28 Δεκεμβρίου 2018.
Πέρασαν 75 μάρτυρες από τη Επι-
τροπή σε 40 δημόσιες ακροάσεις.
Το πόρισμα παραδόθηκε προ ημε-
ρών καταλογίζοντας πολιτική ευ-
θύνη στον Χάρη Γεωργιάδη και εν-

δεχόμενες ποινικές ευθύνες για
τον Νικόλα Χατζηγιάννη, εισήγηση
για περαιτέρω έρευνα για τους κ.
Σταυρινίδη και Ονησιφόρου, ενώ
καλεί τις αστυνομικές αρχές να
προχωρήσουν σε ενδελεχή εξέταση
της συμφωνίας της ΣΚΤ με την Al-
tamira και την «επιμονή του κ.
Κουρουνά για αυτή τη συνεργασία». 

Τι γίνεται εκτός Κύπρου
Μέσα από την εξέταση ανάλο-

γων περιπτώσεων και πορισμάτων
στο εξωτερικό και δη στη Βρετανία
η «Κ» έθεσε το ζήτημα της διαχεί-
ρισης αυτών στους Παύλο Παναγή
(Queen’s Counsel) στον Kerim Fuad
(Queen’s Counsel) και στον δικαστή
Anthony Bate που βρέθηκαν στην
Κύπρο. Το ερώτημα που τέθηκε
ήταν το εξής: Οι εξεταστικές επι-
τροπές, οι επιτροπές αλήθειας για
οικονομικές και πολιτικές κατα-
στροφές, ποιος είναι ο ρόλος και
η λειτουργία τους στην κοινωνία;

Queen’s Counsel Παύλος Παναγή:
Το κάνουμε αυτό και το κάναμε
πολλές φορές στο Ηνωμένο Βασί-
λειο. Το κάνουμε αυτή τη στιγμή
με την τραγωδία του Grenfell To-
wer, την έρευνα για τον πόλεμο
στο Ιράκ (έρευνα Chilcot) και πολλά
άλλα. Ο σκοπός δεν είναι παρόμοιος
με τον τρόπο που λειτουργεί το δι-
καστήριο, να αποδοθεί δηλαδή ευ-
θύνη και να επιδικαστεί η καταβολή
αποζημιώσεων αλλά να διασφαλι-
στεί ότι στο μέλλον μαθαίνονται
τα διδάγματα και ότι η διοίκηση
του κράτους βελτιώνεται από τα
διδάγματα αυτά. 

Δικαστής Anthony Bate: Δεν πρέ-
πει να υπερβαίνουν τους όρους

αναφοράς τους αλλά ως μέσο διε-
ρεύνησης μπορούν να είναι πολύ
χρήσιμοι.

Queen’s Counsel Kerim Fuad: Πρέ-
πει να οργανώνεται μια έρευνα
από την αρχή με τέτοιο τρόπο έτσι
ώστε όλοι να ξέρουν πού κατευ-
θύνονται. Υπάρχουν και άλλες δια-
θέσιμες επιλογές, θα μπορούσατε
να έχετε QCs, συνταξιούχους δι-
καστές που προέρχονται από την
Αγγλία και οι οποίοι είναι ανεξάρ-
τητοι και θα μπορούσαν να βοη-
θήσουν στην εξάλειψη κάθε φόβου
αμεροληψίας.

Queen’s Counsel Παύλος Παναγή:
Ως παράδειγμα, ένα δημόσιο σκάν-
δαλο όπου τρεις επιχειρηματίες θα
μπορούσαν να έχουν πάει στη φυ-
λακή για αδικήματα πώλησης
όπλων στο Ιράκ πριν από τον πρώτο
πόλεμο στον Κόλπο, που είχαν επι-
τραπεί από κυβερνητική υπηρεσία.
Ήταν ένα γνήσιο θέμα δημόσιας
ανησυχίας, αλλά το να προσπαθή-
σεις να επιλύσεις αυτό το θέμα στο
δικαστήριο θα ήταν αδύνατο. Το
μόνο που μπορούσε να αποφασίσει
το δικαστήριο ήταν αν αυτοί οι άν-
δρες ήταν αθώοι ή όχι. Αλλά το δι-
καστήριο δεν ξεκινά καν να εντο-
πίσει τα αίτια των μεγάλων δομικών
και συστημικών προβλημάτων. Το
κοινό είχε δίκιο να έχει ανησυχίες
και οι πολιτικοί λογοδότησαν από
το γεγονός ότι υπήρχε κάποιος ανε-
ξάρτητος για να επιβλέπει. Νομίζω
ότι εκτελούν μια δημόσια λειτουρ-
γία. Είναι σημαντικό οι αποφάσεις
να έχουν την εμπιστοσύνη του κοι-
νού. Ότι δηλαδή δεν υπάρχει προ-
διάθεση για το ένα επιχείρημα ή
για το άλλο.

Η επιτροπή Πική που διορίστηκε από τον Πρόεδρο για να εξετάσει το σκάνδα-
λο της οικονομίας μετά το Κούρεμα. 
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Της ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

Όταντην περασμένη Τετάρτη η ερευ-
νητική επιτροπή που δημοσιοποι-
ούσε το πολυσέλιδο πόρισμα για
τους λόγους κατάρρευσης του Συ-
νεργατισμού κατονόμαζε τον Χάρη
Γεωργιάδη ως τον μεγάλο υπεύθυνο
για την κατάσταση στον Συνεργα-
τισμό από το 2014 και εντεύθεν και
επιμέριζε πολιτικές ευθύνες στον
πρόεδρο Αναστασιάδη που κράτησε
τον Χάρη Γεωργιάδη στο πηδάλιο
του Υπουργείου Οικονομικών πολλοί
ήταν εκείνοι που είδαν να αναβιώνει
το έργο με το πόρισμα Πολυβίου και
τον Δημήτρη Χριστόφια. Η αλήθεια
βεβαίως είναι πως σε αντίθεση με
τον Δημήτρη Χριστόφια που πιά-
στηκε στον ύπνο, όταν ο Πόλυς Πο-
λυβίου του επέρριπτε πολιτικές ευ-
θύνες, γιατί «όφειλε να γνωρίζει»,
στο Προεδρικό ήταν προετοιμασμέ-
νοι για το τι θα έδειχνε περίπου η
έκθεση των τριών ανακριτών. Έστω
και αν πολιτικοί κύκλοι θεώρησαν
πως η παραίτηση του Χάρη Γεωρ-
γιάδη αποτελούσε μονόδρομο μετά
τα όσα καταγράφονταν, ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας είχε ξεκαθαρίσει
από νωρίς πως δεν πρόκειται να θυ-
σιάσει σε καμία περίπτωση τον
στενό του συνεργάτη. Αυτό έπραξε,
άλλωστε, το βράδυ της Πέμπτης πι-
στώνοντάς τον στην ουσία για τη
διάσωση της κυπριακής οικονομίας
και αμφισβητώντας ευσχήμως το
πόρισμα. Στο Προεδρικό θεωρούν
πως πλέον το θέμα έχει λήξει και
κοιτάζουν, όπως λένε, την επόμενη
μέρα. Πόσο όμως μπορεί να ισχύει
κάτι τέτοιο; Η επόμενη μέρα φαν-
τάζει πολύ δύσκολη δεδομένης και

της σκληρής κριτικής που δέχεται
και ο υπουργός και ο πρόεδρος απ’
όλα ανεξαιρέτως τα κόμματα. Όχι
μόνο για τους χειρισμούς στο κε-
φάλαιο του Συνεργατισμού που κα-
ταγράφονται στο πόρισμα, αλλά και
για τοότι η κυβέρνηση Αναστασιάδη,
σε αντίθεση με όσα διακήρυττε και
υποστήριζε ως αντιπολίτευση επί
διακυβέρνησης Χριστόφια περί θε-
σμικής ευθύνης και αισθητηρίου
του λαού, ακολουθεί τον ίδιο δρόμο,
ρίχνοντας στο πυρ το εξώτερο τους
ποινικούς ανακριτές και αμφισβη-
τώντας το ποινικό τους έργο.

Ο μονόδρομος
«Η παραίτηση Χάρη είναι πλέον

μονόδρομος» έλεγαν στα κομματικά
πηγαδάκια το μεσημέρι της Τετάρ-
της, θεωρώντας ότι το πολιτικό
του χαρτί κάηκε με τα όσα παρου-
σιάζει η έκθεση. Στην πολιτική
όπως και στη ζωή όλα μπορεί να
ανατραπούν και κάπως έτσι χρει-
άστηκε να περάσει λίγη ώρα ώστε
ο Χάρης Γεωργιάδης να διαμηνύσει
πως την πολιτική ευθύνη για την
οικονομία της χώρας την αναλαμ-
βάνει εδώ και έξι χρόνια. Ανάρτηση
που μπορεί να έκλεισε τα όποια
στόματα προέβλεπαν τον Χάρη να
οδηγείται σε παραίτηση, αλλά άνοι-
ξε κύκλο αντιδράσεων από όλα
ανεξαιρέτως τα κόμματα και μέρος
της κοινής γνώμης. 

Παραίτηση προ ημερών
Αν και δημοσίως άλλα έγραφε,

είχε την πρόθεσή να παραιτηθεί και
την εξέφρασε σε κατ’ ιδίαν συνάν-
τηση που είχε με τον πρόεδρο Ανα-
στασιάδη δύο βδομάδες πριν από

την αποκάλυψη του πορίσματος
ανέφεραν στην «Κ» ανώτατες κυ-
βερνητικές πηγές. Αιτία αποτέλεσε,
όπως λέγεται, το πόρισμα που θα
δημοσιοποιείτο την περασμένη Τε-
τάρτη και θεωρείτο δεδομένο εκ
των προτέρων τόσο από το Προ-
εδρικό όσο και από τον ίδιο τον
υπουργό Οικονομικών πως θα απέ-
διδε πολιτικές ευθύνες στον Χάρη
Γεωργιάδη. Οι ίδιες πηγές επιση-
μαίνουν πως ο Νίκος Αναστασιάδης
αρνήθηκε κατηγορηματικά ένα εν-
δεχόμενο παραίτησης του Χάρη Γε-

ωργιάδη, εκφράζοντας αφενός την
πλήρη στήριξη στο έργο του και
αφετέρου την πλήρη εμπιστοσύνη
προς το πρόσωπό του. Αυτή είναι η
δεύτερη φορά άλλωστε που τίθεται
θέμα παραίτησης Χάρη Γεωργιάδη
κατά τη δεύτερη θητεία Αναστα-
σιάδη. Η πρώτη ήταν το περασμένο
καλοκαίρι στη δίνη των εξελίξεων
του Συνεργατισμού προς «διευκό-
λυνση της κατάστασης». Παραίτηση
που όπως και σήμερα έτσι και τότε
δεν ήθελε να ακούσει πρόεδρος της
Δημοκρατίας.

Από το περιβάλλον του Χάρη Γε-
ωργιάδη αναφέρουν πως ο ίδιος

στην ουσία θα ήθελε να παραιτηθεί
και να κλείσει τώρα τον κύκλο του
στο Υπουργείο Οικονομικών, όχι
γιατί θεωρεί πως κάτι πήγε στραβά,
αλλά για να «μη δυσκολέψει πολιτικά
την ομάδα». Η απροθυμία του όμως
αυτή δεν είναι σημερινή. Φάνηκε
με την επανεκλογή του Νίκου Ανα-
στασιάδη όταν αρνήθηκε κατηγο-
ρηματικά τον επαναδιορισμό του
στο συγκεκριμένο πόστο θέτοντας
θέμα για το Υπουργείο Εξωτερικών.
Πρόταση που δεν συζητούσε άλλω-
στε ο πρόεδρος. Προεδρικοί κύκλοι
διαμήνυαν τότε πως η ενδεχόμενη
απομάκρυνσή ενός «πετυχημένου
υπουργού» θα ανησυχούσε τις αγο-
ρές, τους επιχειρηματικούς και οι-
κονομικούς κύκλους. Οι ψίθυροι βε-
βαίως δεν ήθελαν και πολύ να ορ-
γιάσουν με συναγερμικούς κύκλους
να θεωρούν πως ετοιμάζεται να κτί-
σει το ανάλογο προφίλ για να μετα-
κινηθεί σιγά-σιγά προς την Πινδά-
ρου, διεκδικώντας την Προεδρία
και την Εζεκία Παπαϊωάννου να
συνδέει τη θέλησή του να φύγει, με
την επικίνδυνη πορεία του Συνερ-
γατισμού. 

Όλα αυτά βεβαίως έχουν τη δική
τους σημασία στο πώς κινείται σή-
μερα το Προεδρικό, το οποίο θα στη-
ρίξει, όπως λέγεται, μέχρι τέλους
«έναν υπουργό που έβγαλε την Κύ-
προ από το μνημόνιο ομαλότατα,
με περισσεύματα, με επενδύσεις δι-
σεκατομμυρίων, με μείωση της ανερ-
γίας από 16% σε 7% και με συνεχή
ανάπτυξη». Αυτά, άλλωστε, φρόντισε
να υπογραμμίσει και ο ίδιος ο πρό-
εδρος στην ανακοίνωση που ετοί-
μαζε για ώρες το βράδυ της Πέμπτης.
Καθόλου τυχαία άλλωστε και η «δύ-

σκολη» κίνηση του κυβερνητικού
εκπρόσωπου να διαψεύσει δημοσίως
την αναπληρώτρια κυβερνητική εκ-
πρόσωπο Κλέλια Βασιλείου για τα
περί υποβολής της παραίτησης του
Χ. Γεωργιάδη. Όχι μόνο γιατί δεν
ίσχυε, αλλά και γιατί η κυβέρνηση
δεν ήθελε να αφήσει καμία αιχμή
ή υπόνοια πως μέχρι και την υστάτη
ο υπουργός Οικονομικών σκεφτόταν
ενδεχόμενο παραίτησης.

Οι επικοινωνιακοί χειρισμοί
Κύκλοι του Προεδρικού άλλωστε

σημειώνουν πως η παραίτηση του
Χάρη Γεωργιάδη θα προκαλούσε
ακριβώς τα αντίθετα αποτελέσματα.
Θα αποδομείτο πλήρως δηλαδή το
αφήγημα του success story που είναι
πλήρως συνυφασμένο με το όνομα
του κ. Γεωργιάδη. Ήδη συζητείται
ποια θα είναι η επόμενη μέρα του
Χάρη Γεωργιάδη. Αν δηλαδή θα τη-
ρήσει χαμηλούς τόνους γύρω από
το πόρισμα ή αν θα επιχειρήσει να
δώσει απαντήσεις και να καθαρίσει
το όνομά του από τα όσα του κατα-
λογίζονται στο πόρισμα. 

Aποδόμηση του πορίσματος 
Αν και η όποια επίσημη αμφι-

σβήτηση του πορίσματος επιχειρή-

θηκε να αποφευχθεί αρχικά για να
μην ξεκινήσουν οι παραλληλισμοί
με τον Δημήτρη Χριστόφια το 2011,
ο Νίκος Αναστασιάδης φρόντισε το
βράδυ της Παρασκευής να διαμη-
νύσει πως τα συμπεράσματα είναι
λάθος. Ήδη ο γ.γ. του ΑΚΕΛ υπο-
γραμμίζει πως ο Νίκος Αναστασιάδης
κράτησε τον Συνεργατισμό «στον
αναπνευστήρα» για προεκλογικούς
λόγους. Στην παραίτηση του κ. Γε-
ωργιάδη θα επιμείνει και το ΔΗΚΟ,
το οποίο από το πρωί της Παρα-
σκευής ξεκίνησε ένα σκληρό επι-
κοινωνιακό παιχνίδι σύγκρισης των
όσων λέγονταν το 2011 επί πορί-
σματος Μαρί από τον ΔΗΣΥ με σή-
μερα. Είναι άλλωστε στην επικοι-
νωνιακή τακτική του ΔΗΚΟ να πα-
ρουσιάζει ΔΗΣΥ και ΑΚΕΛ το ένα
και το αυτό. Στη στενωπό φαίνεται
να βρίσκεται πάντως ο Αβέρωφ Νε-
οφύτου και ο ΔΗΣΥ μετά τις τελευ-
ταίες εξελίξεις. Ο συναγερμικός πρό-
εδρος πήρε πάνω του την πολιτική
και προσωπική ευθύνη και πριν από
το 2013, αλλά και μετά, υπογραμμί-
ζοντας πως «ο αναμάρτητος πρώτος
τον λίθο βαλέτω», επιχειρώντας να
περάσει το μήνυμα πως για την κα-
τάρρευση του Συνεργατισμού φταίνε
όλοι ανεξαιρέτως. 

Ο Πρόεδρος κάλυψε Χάρη 
και σήκωσε το γάντι Αρέστη
Η παραίτηση πριν από το πόρισμα, η οποία δεν έγινε αποδεκτή και η επόμενη ημέρα 

�������

Η παραίτηση Χάρη Γεωρ-
γιάδη θεωρείται πως θα
ακυρώσει το αφήγημα του
success story της Δεξιάς
και θα ενισχύσει τις φωνές
που μιλάνε για αποτυχία
της κυβέρνησης. 

Ο Νίκος Αναστασιάδης δεν είναι διατεθειμένος να θυσιάσει τον Χάρη Γεωργιάδη,
αν και ο τελευταίος φαίνεται πλέον να δυσφορεί στη θέση στην οποία βρίσκεται.
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Βρετανικές Βάσεις στο προσκήνιο

Τ ο ζήτημα των Βρετανικών Βά-
σεων (ΒΒ) στην Κύπρο, οι
οποίες έχουν κλείσει πάνω

από εξήντα χρόνια ζωής, πέραν
της ηλικίας δηλαδή της κολοβής
Κυπριακής Δημοκρατίας, επανήλθε
εκ νέου στο προσκήνιο για δύο επί-
καιρους λόγους: την αμετάκλητη
βρετανική απόφαση για αποχώρη-
ση από την Ευρωπαϊκή Ένωση
(Brexit) αλλά και την προ εβδομάδας
σθεναρή ετυμηγορία του Διεθνούς
Δικαστηρίου της Χάγης (ΔΔΧ) ως
προς την ανάγκη τερματισμού της
συνεχούς κατάληψης του νησιω-
τικού συμπλέγματος Chagos από
τη Βρετανία για χρήση ως στρα-
τιωτική βάση εις το διηνεκές. Τα
νησιά Chagos βρίσκονται στο Αρ-
χιπέλαγος Diego Garcia του Ινδικού
Ωκεανού και αποτελούν αναπό-
σπαστο τμήμα του νησιωτικού κρά-
τους του Αγίου Μαυρικίου, στο
οποίο παραχωρήθηκε «κουτσου-
ρεμένη κυριαρχία/ανεξαρτησία»
το 1968, αφού οι Βρετανοί αποι-
κιοκράτες εμφανιζόμενοι ως νεο-

αποικιοκράτες κατά παράβαση του
Διεθνούς Δικαίου κατακράτησαν
τα νησιά Chagos για δική τους
στρατιωτική χρήση.

Είναι ενδεικτικό ότι το 1968, έτος
κατά το οποίο γεννήθηκε ο Άγιος
Μαυρίκιος ως ανεξάρτητο κράτος
με εκ γενετής πρόβλημα, την εδα-
φική του ακεραιότητα κολοβωμένη,
η συνταγματική τάξη στην Κυπρια-
κή Δημοκρατία με εξίσου σοβαρά
πολλαπλά εκ γενετής προβλήματα
κυριαρχίας και διακυβέρνησης με-
τρούσε ήδη πέντε χρόνια κατάρ-
ρευσης. Αυτό ως επισήμανση για
την πάγια τακτική του Λονδίνου
στην εντεταλμένη από τον Κατα-
στατικό Χάρτη του ΟΗΕ (1945) δια-
δικασία αποαποικιοποίησης. Γίνεται
αντιληπτό ότι το ζήτημα των ΒΒ
στην Κύπρο είναι τόσο πάγιο όσο
πάγια είναι και η βρετανική πολιτική
νεο-αποικισμού, όχι μόνο στη νήσο
μας, αλλά σε όλα τα στρατηγικής
σημασίας γεωγραφικά σημεία στον
πλανήτη (όπως η περίπτωση του
Αγίου Μαυρικίου αναδεικνύει).

Κατά συνέπεια η πρόσκαιρη και
παροδικής φύσεως αντιμετώπισή
του δεν μπορεί να αποτελέσει συγ-
κροτημένη πολιτική αντιμετώπισης
πόσο δε μάλλον επιτυχούς, πράγμα
το οποίο σημαίνει προς το συμφέ-
ρον του κυπριακού λαού, επίλυσής
του. Μολαταύτα, όταν ασθενέστερα
ημι-αποαποικιοποιημένα κράτη
έχουν το θάρρος να προσφύγουν
στο Διεθνές Δικαστήριο της Χάγης
προστρέχουμε με υπερδεκαμελείς
υπό τον γενικό εισαγγελέα αντι-
προσωπείες κατάθεσης των θέσεών
μας. Ο πρώην μόνιμος αντιπρόσω-
πος της Κ.Δ. στον ΟΗΕ, πρέσβης
Ανδρέας Ιακωβίδης με γράμμα του
στον αγγλόφωνο εγχώριο Τύπο
(Sunday Mail, 3/3/2019) αναφέρει
ότι η κυπριακή αποστολή αποτε-
λείτο από δεκατρία άτομα. Δεν εί-
μαστε σε θέση να γνωρίζουμε τη
σύνθεση της αποστολής. Κατά την
ταπεινή μας όμως άποψη, η Κυ-
πριακή Δεξαμενή Σκέψης για τα
περί των Βρετανικών Βάσεων θέ-
ματα θα πρέπει να περιλαμβάνει

πέραν των λειτουργών της Νομικής
Υπηρεσίας και του ΥΠΕΞ απαραί-
τητα ειδήμονες των Διεθνών Σχέ-
σεων και ειδικότερα του τι έχει να
αναδείξει η Κύπρος σε ειδικούς
στα θέματα Βρετανικής Εξωτερικής,
Αμυντικής και (Νεο)Αποικιακής
Πολιτικής. Η άντληση των ειδικών
δεν θα πρέπει να γίνεται κατά ανάγ-
κη και εξ ολοκλήρου από κυβερ-
νητικά κλιμάκια. Κατά αυτόν τον
έμπρακτο τρόπο ουσιαστικοποιείται
η νεοδιακηρυγμένη πολιτική του
ΥΠΕΞ για δημόσια διαβούλευση
και δημόσια διπλωματία. Αλλιώς
πρόκειται για διακυρύξεις κενού
περιεχομένου. Κράτη πολύ ισχυ-
ρότερα από το δικό μας αξιοποιούν
τη δημόσια διπλωματία των ΜΚΟ
- Track II Diplomacy. 

Στο πλαίσιο της σύντομης πα-
ρέμβασής μας, ας αγγίξουμε όμως
και την ουσία της ετυμηγορίας του
ΔΔΧ: Οι δικαστές του Διεθνούς Δι-
καστηρίου έδωσαν σαφή απάντηση
στα κεφαλαιώδη ζητήματα ανε-
ξαρτησίας και κυριαρχίας: 

«Οποιαδήποτε απόσπαση μέ-
ρους [του εδάφους] μη αυτοκυβερ-
νούμενης εδαφικής περιοχής, πα-
ρεκτός κι αν βασίζεται στην ελεύ-
θερα εκφρασθείσα και γνήσια βού-
ληση του λαού της εν λόγω περιο-
χής αντίκειται στο δικαίωμα της
αυτοδιάθεσης». 

Συμπερασματικά το ΔΔΧ επιβε-
βαίωσε τη διακήρυξη του Κατα-
στατικού Χάρτη του ΟΗΕ, ο οποίος
ήδη είκοσι τρία χρόνια πριν από
την ανακήρυξη της ανεξαρτησίας
του Αγίου Μαυρικίου και δεκαπέντε
πριν της αντίστοιχης Κυπριακής,
το 1945, μίλησε ξεκάθαρα για την
υποχρέωση καθαρής αποαποικιο-
ποίσης μέσω της άσκησης του ανα-
φαίρετου δικαιώματος της αυτο-
διάθεσης. Η πρόσφατη ετυμηγορία
του ΔΔΧ είναι μέγιστης σημασίας
για την Κύπρο. Τι απεφάνθη με
απλά λόγια το Διεθνές Δικαστήριο;
Ότι η αρχή της αυτοδιάθεσης δεν
νοείται να εφαρμόζεται τμηματικά
και αποσπασματικά. Αυθαίρετες
αποσπάσεις τμημάτων περιοχών

και πληθυσμών κρίνονται καταδι-
καστέες και ως εκ τούτου δέον
όπως διορθωθούν. Τοποθετήσεις
κομματικών ηγετών περί διαφορε-
τικότητας της κυπριακής περίπτω-
σης λόγω της περίληψης της δη-
μιουργίας ΒΒ στη Συνθήκη Εγκα-
θίδρυσης μόνο ως φαιδρές μπορούν
να κριθούν. Μα αυτό ακριβώς είναι
που καταδικάζει απερίφραστα το
ΔΔΧ με μια σαφή αναφορά στην
ατόφια αυτοδιάθεση. 

Αυτά ως μια πρώτη τοποθέτηση.
Μπορούμε να επανέλθουμε με λε-
πτομερέστερες αναφορές στα πο-
λιτικά, στρατιωτικά, αλλά και οι-
κονομικά ζητήματα του νεοαποι-
κιακού κατάλοιπου των Βρετανικών
Βάσεων. Άλλωστε, οι ίδιοι οι Βρε-
τανοί αξιωματούχοι το χαρακτη-
ρίζουν ως τέτοιο.

Ο δρ Γιώργος Λεβέντης είναι διευθυντής
του Φόρουμ Μελετών Διεθνούς Ασφά-
λειας: www.inter-security-forum.org,
Fellow of the United Nations University,
Tokyo. 

Ο ΠΡΕΣΒΗΣ ΤΗΣ ΕΛΛΑΔΑΣ, ΗΛIΑΣ  ΦΩΤOΠΟΥΛΟΣ ΣΤΗΝ «Κ»

Αναμένουμε σαφείς θέσεις από Τουρκία-Τ/κ 
Να αξιοποιηθεί το κεκτημένο της προηγούμενης διαπραγματευτικής περιόδου, με έμφαση στις έξι παραμέτρους Γκουτιέρες 

Συνέντευξη στον ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Οι συνεχείς δηλώσεις Τούρκων αξιω-
ματούχων και Τ/κ παραγόντων σχε-
τικά με την ανάγκη αναζήτησης
«εναλλακτικών μορφών επίλυσης»
του Κυπριακού, καθώς και οι συ-
νεχιζόμενες παραβιάσεις του διε-
θνούς δικαίου τόσο επί του εδάφους
όσο και στην ΑΟΖ της Κύπρου, δεν
συμβάλλουν στη δημιουργία του
αναγκαίου για όλα τα εμπλεκόμενα
μέρη εποικοδομητικού κλίματος,
λέει μεταξύ άλλων στη συνέντευξή
του στην «Κ» ο πρέσβης της Ελλά-
δας Ηλίας  Φωτόπουλος. Τονίζει,
επίσης, ότι δεν πρέπει να υποτι-
μάται η σημασία της διάσκεψης
στο Κραν Μοντάνα και ότι ελπίζει
ότι το πνεύμα και η δυναμική της
Συμφωνίας των Πρεσπών θα επη-
ρεάσει στο μέλλον και την Τουρκία,
ώστε να συμβάλει εποικοδομητικά
στις προσπάθειες επίλυσης του Κυ-
πριακού.

–Μετά από μία περίοδο στασι-
μότητας στο Κυπριακό, φαίνεται
να υπάρχει κινητικότητα πέριξ
και των όρων αναφοράς. Η αί-
σθησή σας ποια είναι;

–Πράγματι, μετά από μία μακρά
περίοδο περισυλλογής, η απεσταλ-
μένη του γ.γ. Η.Ε., κα Λουτ διερευ-
νά, από τον Ιούλιου του 2018 έως
σήμερα, τις δυνατότητες επανέ-
ναρξης των διαπραγματεύσεων,
από το σημείο στο οποίο έφθασαν
στη Διεθνή Διάσκεψη του Κραν
Μοντάνα. Τόσο η ελληνική κυβέρ-
νηση όσο και η Κυπριακή Δημο-
κρατία έχουν διαμηνύσει ότι η ευ-
κταία επανάληψη των συνομιλιών
προϋποθέτει την αναγκαία προ-
ετοιμασία, προκειμένου να απο-
φευχθούν οι γνωστές και μη οφει-
λόμενες σε Ελλάδα και Κύπρο
εσφαλμένες κινήσεις του παρελ-
θόντος, που οδήγησαν στη μη επί-
τευξη συμφωνίας τον Ιούλιο του
2017 στη Διεθνή Διάσκεψη του
Κραν Μοντάνα, η σημασία της
οποίας ουδόλως πρέπει να υποτι-
μάται. Στο πλαίσιο αυτό, πρέπει
να αξιοποιηθεί το κεκτημένο της
προηγούμενης διαπραγματευτικής
περιόδου, με έμφαση στις έξι πα-
ραμέτρους του Πλαισίου του γ.γ.
των Η.Ε., καθώς και στην πρότασή
του για τη δημιουργία ενός μηχα-
νισμού εφαρμογής της λύσης, η
λειτουργία του οποίου σαφέστατα
προϋποθέτει την πρότερη κατάρ-
γηση του αναχρονιστικού συστή-
ματος εγγυήσεων.  Στηρίζουμε,
λοιπόν, την εν εξελίξει αποστολή
της κας Λουτ, αναμένοντας τόσο
από την Τουρκία όσο και από την
τ/κ πλευρά να καταστήσουν επι-
τέλους σαφείς τις θέσεις τους, κυ-
ρίως στα κρίσιμα ζητήματα της
Ασφάλειας και των Εγγυήσεων.

Οφείλω, όμως, να επισημάνω ότι
οι συνεχείς δηλώσεις Τούρκων
αξιωματούχων και Τ/κ παραγόντων
σχετικά με την ανάγκη αναζήτησης
«εναλλακτικών μορφών επίλυσης»
του Κυπριακού, καθώς και οι συ-
νεχιζόμενες παραβιάσεις του διε-
θνούς δικαίου τόσο επί του εδάφους
όσο και στην ΑΟΖ της Κύπρου, δεν
συμβάλλουν στη δημιουργία του
αναγκαίου για όλα τα εμπλεκόμενα
μέρη εποικοδομητικού κλίματος.      

–Συμφωνείτε με την άποψη πως
η επίλυση του ονοματολογικού της
ΠΓΔΜ δίδει ώθηση στην επίλυση
ενός ακόμα μακροχρόνιου προβλή-
ματος όπως είναι το Κυπριακό;

–Η Συμφωνία των Πρεσπών έθε-
σε τέρμα σε μία μακρόχρονη διεθνή
διαφορά μεταξύ της Ελλάδας και
της Βόρειας Μακεδονίας, αποστέλ-
λοντας το μήνυμα στην ευρύτερη
περιοχή μας ότι η πίστη στο διεθνές
δίκαιο, στην ειρηνική επίλυση των
διαφορών και στις ευρωπαϊκές αρ-
χές και αξίες αποτελεί τη μοναδική
οδό προς την ειρήνη, την ασφάλεια
και την ευημερία των λαών. Στη
διεθνή πολιτική, όμως, πρέπει να
είμαστε ιδιαιτέρως προσεκτικοί
όταν χρησιμοποιούμε συγκρίσεις
και αναλογίες, ιδιαίτερα όταν αν-
τιμετωπίζουμε προβλήματα όπως
το Κυπριακό, που αναμφίβολα είναι
ζήτημα εισβολής και συνεχιζόμενης
στρατιωτικής κατοχής εδάφους
ενός κράτους-μέλους των Ηνωμέ-
νων Εθνών και βέβαια της Ε.Ε. Η
επίλυση του ονοματολογικού προ-
βλήματος με τη Βόρεια Μακεδονία
δεν θα μπορούσε να έχει επιτευχθεί
εάν δεν υπήρχαν, και στις δύο χώ-
ρες, κυβερνήσεις προσηλωμένες
στις αρχές που ανέφερα και με τη
βούληση να τις εφαρμόσουν. Στην
περίπτωση της Κύπρου, δυστυχώς,
η μία από τις εμπλεκόμενες πλευρές
προκαλεί διαρκώς προβληματισμό
και αμφιβολία ως προς την ειλικρινή
βούλησή της να προβεί στους απα-
ραίτητους συμβιβασμούς. Θέλω,
ωστόσο, να ελπίζω ότι το πνεύμα

και η δυναμική της Συμφωνίας των
Πρεσπών θα επηρεάσει στο μέλλον
και την Τουρκία, ώστε να συμβάλει
εποικοδομητικά στις προσπάθειες
επίλυσης του Κυπριακού.
–Σκοπός της Ελλάδας και της
Κύπρου ήταν και είναι η προ-
σέγγιση Ε.Ε.-Τουρκίας. Ωστόσο,
αυτό το ενδεχόμενο απομακρύ-
νεται βάσει και της τελευταίας
Έκθεσης του Ευρ. Κοινοβουλίου.
Ποια είναι η άποψή σας;

– Η Ελλάδα και η Κύπρος στη-
ρίζουν διαχρονικά την ευρωπαϊκή
πορεία της Τουρκίας, με στόχο τη
μετεξέλιξη της γείτονος σε ένα
σύγχρονο, ευρωπαϊκό κράτος, με
σεβασμό στη δημοκρατία, στα αν-
θρώπινα δικαιώματα και στις αρχές

του διεθνούς δικαίου. Η στήριξη
αυτή, όμως, ουδέποτε είχε τη μορφή
λευκής επιταγής. Αντίθετα, βασί-
ζεται στην αρχή της αιρεσιμότητας,
η οποία ισχύει  για όλες τις υπο-
ψήφιες προς ένταξη χώρες –της
προϋπόθεσης, δηλαδή, εκπλήρω-
σης εκ μέρους της Τουρκίας μιας
σειράς προαπαιτουμένων, περι-
λαμβανομένων του σεβασμού του
διεθνούς δικαίου, του κοινοτικού
κεκτημένου, των σχέσεων καλής
γειτονίας και της επίλυσης του Κυ-
πριακού. Παρά τις διαφορετικές
προσεγγίσεις ορισμένων κρατών
μελών, το  Συμβούλιο της Ε.Ε. δεν
έχει διακόψει την ενταξιακή δια-
δικασία της γείτονος στην Ε.Ε., συ-
νεπώς  εναπόκειται στην Άγκυρα

να αδράξει την ιστορική ευκαιρία
και να καταστεί ισότιμο μέλος της
ευρωπαϊκής οικογένειας.    

Οι ΗΠΑ αποδίδουν σημασία
–Καταγράφεται εμβάθυνση σχέ-
σεων μεταξύ ΗΠΑ και Κύπρου,
μετά τη δήλωση προθέσεων που
υπέγραψαν οι ΥΠΕΞ Χριστοδου-
λίδης-Πομπέο. Βλέπετε κάποια
ωφέλεια στη στάση των ΗΠΑ
στην Αν. Μεσόγειο και λόγω
ενεργειακών, τόσο για την Ελ-
λάδα όσο και για την Κύπρο;

–Είναι γεγονός ότι οι ΗΠΑ αν-
τιλαμβάνονται πλέον την Ελλάδα
και την Κυπριακή Δημοκρατία ως
πυλώνες σταθερότητας και ασφά-
λειας στην ευρύτερη περιοχή της

Αν. Μεσογείου. Η προσέγγιση αυτή
αντανακλάται, μάλιστα, τόσο στη
Δήλωση Προθέσεων μεταξύ ΗΠΑ
και Κύπρου για την ενίσχυση της
μεταξύ τους συνεργασίας στον το-
μέα της Ασφάλειας όσο και στη συ-
νέχιση και εμβάθυνση του Στρα-
τηγικού Διάλογου μεταξύ Ελλάδος
και ΗΠΑ. Εξάλλου, η συμμετοχή
του Αμερικανού πρέσβη στο Ισραήλ
στην πρόσφατη Σύνοδο Κορυφής
Ελλάδος-Κύπρου-Ισραήλ αποτυ-
πώνει τη σημασία, την οποία απο-
δίδουν οι ΗΠΑ στη γεωπολιτική
αξία των τριμερών σχημάτων συ-
νεργασίας στην περιοχή της Αν.
Μεσογείου. Ταυτόχρονα, οι ΗΠΑ
στηρίζουν το δικαίωμα της Κυπρια-
κής Δημοκρατίας στην εκμετάλ-
λευση των φυσικών πόρων της
κ/ΑΟΖ. Όλα τα παραπάνω αποτε-
λούν σαφή δείγματα εμβάθυνσης
των σχέσεων Ελλάδας και Κύπρου
με τις ΗΠΑ, σχέσεις οι οποίες –
οφείλουμε να σημειώσουμε– όχι
μόνο δεν στρέφονται κατά ουδενός,
αλλά αποσκοπούν να συμβάλλουν
δραστικά στην εμπέδωση της στα-
θερότητας και της ειρήνης στην
ταραγμένη περιοχή της Αν. Μεσο-
γείου και της Μ. Ανατολής.       
–Πιστεύετε μετά από όλα τα επί-
πεδα συνεργασίας μέσω των τρι-
μερών πως θα πρέπει να προ-
χωρήσει η Ελλάδα στην ανακή-
ρυξη ΑΟΖ με τις γείτονες χώ-
ρες;

–Κατ’ αρχάς, ας μου επιτραπεί
μία χρήσιμη διευκρίνιση σχετικά
με τη διάκριση μεταξύ ΑΟΖ και
υφαλοκρηπίδας. Η μεν υφαλοκρη-
πίδα παρέχει εξ υπαρχής και αυ-
τοδικαίως στο παράκτιο κράτος
κυριαρχικά δικαιώματα για την εκ-
μετάλλευση των φυσικών πόρων
του βυθού και του υπεδάφους του.
Αντίθετα, η εκμετάλλευση των πό-
ρων της ΑΟΖ προϋποθέτει την πρό-
τερη μονομερή πράξη ανακήρυξης
της ζώνης αυτής και κατόπιν την
οριοθέτησή της με τα γειτνιάζοντα
κράτη. Τούτων λεχθέντων, σημει-
ώνω ότι η Ελλάδα έχει ήδη οριο-
θετήσει την υφαλοκρηπίδα της με
την Ιταλία, ενώ σήμερα συζητάει
για την οριοθέτηση θαλασσίων ζω-
νών τόσο με την Αίγυπτο όσο και
με την Αλβανία. Όσον αφορά στην
Τουρκία, είναι γνωστό ότι οι δύο
χώρες διερευνούν, στο πλαίσιο των
διερευνητικών επαφών, τις δυνα-
τότητες για μία συμπεφωνημένη
λύση στο ζήτημα της οριοθέτησης
της υφαλοκρηπίδας. Την ίδια ώρα,
η Ελληνική Δημοκρατία εξετάζει
τους βέλτιστους τρόπους άσκησης
του μονομερούς δικαιώματος, που
της παρέχει η Σύμβαση για το Δί-
καιο της Θάλασσας, για σταδιακή
επέκταση τους εύρους της αιγια-
λίτιδιας ζώνης, αρχής γενομένης
από το Ιόνιο πέλαγος. 

–Πόσο πιθανό θεωρείτε ένα θερμό
επεισόδιο στο Αιγαίο βάσει και των
όσων λένε αξιωματούχοι στην Τουρκία
όλο το τελευταίο διάστημα;
–Είναι αλήθεια ότι κατά το προ-
ηγούμενο χρονικό διάστημα παρα-
τηρήθηκε μία σημαντική αύξηση
των παραβιάσεων του διεθνούς δι-
καίου από πλευράς Τουρκίας στον
εναέριο και θαλάσσιο χώρο του Αι-
γαίου, καθώς και περιστατικά που
θα μπορούσαν να οδηγήσουν σε
ατύχημα, με απρόβλεπτες συνέ-
πειες κλιμάκωσης. Το ζήτημα αυτό
ετέθη από τον Έλληνα πρωθυ-

πουργό προς τον Τούρκο πρόεδρο
της Δημοκρατίας, κατά την πρό-
σφατη επίσκεψή του κ. Τσίπρα
στην Άγκυρα. Στο πλαίσιο αυτό, οι
δύο ηγέτες συμφώνησαν στην
επανάληψη των συζητήσεων με-
ταξύ των Υπουργείων Εξωτερικών
και Άμυνας των δύο χωρών, σχετι-
κά με μέτρα οικοδόμησης εμπιστο-
σύνης, με στόχο την αποκλιμάκω-
ση της έντασης στο Αιγαίο. Καρπός
της συμφωνίας αυτής υπήρξε ήδη
η πρόσφατη συνάντηση των
Υπουργών Άμυνας Ελλάδας και
Τουρκίας, στο περιθώριο των ερ-

γασιών της Συνόδου του ΝΑΤΟ, κα-
τά την οποία αποφασίσθηκε η συγ-
κρότηση αντιπροσωπειών των δύο
Υπουργείων για τον καθορισμό
δράσεων στο πλαίσιο των ΜΟΕ. Σε
κάθε περίπτωση, θα ήθελα να τονί-
σω ότι πιστεύουμε στον διάλογο,
αντιμετωπίζοντας με τη δέουσα
σοβαρότητα και ψυχραιμία τις
όποιες προκλήσεις, αλλά ουδείς
πρέπει να παραγνωρίζει την ετοι-
μότητα και ικανότητα των ελληνι-
κών ενόπλων δυνάμεων να προ-
ασπίσουν τα δικαιώματα της χώ-
ρας, όταν και εφόσον χρειασθεί.    

Η ετοιμότητα των ελληνικών ενόπλων δυνάμεων

Στην περίπτωση της Κύ-
πρου, δυστυχώς, η μία
από τις εμπλεκόμενες
πλευρές προκαλεί διαρ-
κώς προβληματισμό και
αμφιβολία ως προς την
ειλικρινή βούλησή της
να προβεί στους απαραί-
τητους συμβιβασμούς.

Είναι γεγονός ότι οι ΗΠΑ αντιλαμβάνονται πλέον την Ελλάδα και την Κυπριακή Δημοκρατία ως πυλώνες σταθερότητας
και ασφάλειας στην ευρύτερη περιοχή της Αν. Μεσογείου. 
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

«Παραιτήθηκα από τα καθήκοντά
μου στη «Χιουριέτ» ως ανταποκρί-
τρια στην Ουάσιγκτον, με δική μου
απόφαση. Χαιρετώ τους συναδέλ-
φους μου και τους αναγνώστες μου
που με υποστήριξαν. Χαιρετώ και
τον καθηγητή Orwell. Διότι η προ-
βολή της πραγματικότητας είναι
μια επαναστατική πράξη». Με αυτό
το «επαναστατικό» μήνυμα, η Τουρ-
κάλα δημοσιογράφος, Τζανσού
Τσαμλίμπελ έθεσε τέλος στην κα-
ριέρα της στην ιστορική εφημερίδα
της Τουρκίας.

Παράλληλα, το αμερικανικό Πεν-
τάγωνο επέλεγε για φόντο στον επί-
σημο λογαριασμό twitter των Αμε-
ρικανικών Ενόπλων Δυνάμεων μια
φωτογραφία που απεικονίζει μαζί
τους υπουργούς Άμυνας και τους
Επιτελάρχες των ΗΠΑ και της Τουρ-
κίας, στο πλαίσιο της πρόσφατης
επίσκεψης αντιπροσωπείας του
τουρκικού στρατού στην Ουάσιγ-
κτον. Η συγκεκριμένη επιλογή των
ΗΠΑ δεν πέρασε απαρατήρητη στην
Τουρκία. Στην πραγματικότητα
τόσο η χειρονομία του αμερικανικού
Πενταγώνου όσο και η παραίτηση
της κ. Τσαμλίμπελ από τακαθήκοντά
της στη «Χιουριέτ» σχετίζονται με
την τρικυμία που έχει εμφανιστεί
στον ορίζοντα των αμερικανικών
σχέσεων. Εκτός από τη διαφωνία
των δύο χωρών σε σειρά ζητημάτων
και την ανοιχτή αντιπαράθεση στο
βόρειο τμήμα της Συρίας, Τουρκία
και ΗΠΑ «συγκρούονται» και για
το ζήτημα του ρωσικού πυραυλικού
συστήματος S-400. Η Τουρκία, αγνο-
ώντας τις προειδοποιήσεις της Ουά-
σιγκτον, εμφανίζεται αποφασισμένη
να προχωρήσει με την τελική από-
κτηση του ρωσικού συστήματος
εναέριας άμυνας, στα μέσα του κα-

λοκαιριού. Η κ. Τσαμλίμπελ, η οποία
παρακολουθούσε εδώ και καιρό από
πολύ κοντά τις αντιδράσεις των
ΗΠΑ στο ζήτημα, προειδοποιούσε
για την επιδείνωση των αμερικα-
νοτουρκικών σχέσεων κατά την
επόμενη περίοδο, μια κίνηση η
οποία προκάλεσε έντονη δυσφορία
στους κύκλους της τουρκικής κυ-
βέρνησης.

Ουάσιγκτον προειδοποιεί
Η επιλογή μιας φωτογραφίας,

η οποία εμφανίζει από κοινού την
ηγεσία των δύο συμμαχικών στρα-
τών από το αμερικανικό Πεντάγωνο
είναι μια άκρως συμβολική χειρο-
νομία, η οποία αντικατοπτρίζει την
«αγωνία» της αμερικανικής πλευράς
στο ζήτημα των S-400. Οι ΗΠΑ που
το τελευταίο διάστημα επιχειρούν
να τραβήξουν την προσοχή της
τουρκικής πλευράς στα εναλλακτι-
κά συστήματα των Patriots και των
F-35, στέλνουν στην Άγκυρα τη
μία προειδοποίηση μετά την άλλη.
Την προηγούμενη εβδομάδα, ο πιο
υψηλόβαθμος στρατηγός των
Η.Π.Α. στην Ευρώπη συμβούλευσε
τους Αμερικανούς γερουσιαστές
σε συνεδρίαση της Επιτροπής Ενό-
πλων Δυνάμεων της Γερουσίας των

ΗΠΑ, να ακυρώσουν την παράδοση
F-35 στην Τουρκία, εάν η Άγκυρα
προχωρήσει με την προγραμματι-
σμένη αγορά των ρωσικών πυραύ-
λων S-400.

«Η καλύτερη στρατιωτική συμ-
βουλή μου θα ήταν να μην πωλή-
σουμε τα F-35, να μην τα μοιρα-
στούμε μ’ έναν σύμμαχο που συ-
νεργάζεται με ρωσικά συστήματα,
ιδιαίτερα τα συστήματα εναέριας
άμυνας», δήλωσε ο στρατηγός Cur-
tis Scaparrotti. Την ίδια ώρα, το
αμερικανικό Υπουργείο Εξωτερικών
προέτρεψε την Τουρκία να επανε-
ξετάσει την επικείμενη αγορά του
ρωσικού αμυντικού συστήματος.
«Έχουμε κάνει εδώ και καιρό σαφές
ότι θα θέλαμε να εργαστούμε συ-

νεργατικά στην εναέρια και πυ-
ραυλική άμυνα με την Τουρκία και
έχουμε προσφέρει ευκαιρίες στην
Τουρκία να θεωρήσει τους Patriot
μεταξύ άλλων συστημάτων». Αυτό
δήλωσε ο εκπρόσωπος του Υπουρ-
γείου Εξωτερικών Robert Palladino.
Ο Αμερικανός διπλωμάτης εξήγησε
ότι θα μπορούσαν να επιβληθούν
κυρώσεις στην κυβέρνηση της
Τουρκίας, στις ιδιωτικές επιχειρή-
σεις ή σε άτομα.

Όλα αυτά συνέβησαν σε μια
στιγμή που, στην Άγκυρα, ο υπουρ-
γός Εθνικής Άμυνας της Τουρκίας
συναντήθηκε με τον Αμερικανό
Ειδικό Αντιπρόσωπο για τη Συρία,
James Jeffrey. Ο τελευταίος βρέ-
θηκε στην Άγκυρα μαζί με τον δι-

πλωμάτη Matthew Palmer για να
συζητήσει με την τουρκική πλευρά
την αμερικανική απόσυρση, την
στιγμή που ο Τούρκος πρόεδρος
δήλωνε ότι η χώρα του είναι απο-
φασισμένη να προχωρήσει στην
αγορά των S-400. 

Σε τεταμένο σκοινί
Στο σημείο που έχουν φτάσει

σήμερα οι εξελίξεις στον άξονα
Ουάσιγκτον-Άγκυρας, ξεχωρίζει
το ερώτημα ως προς το αποτέλεσμα
της νέας αντιπαράθεσης και αν θα
επιχειρήσουν να ελέγξουν την έν-
ταση ή οι διμερείς σχέσεις θα εκτρο-
χιαστούν, όπως ακριβώς συνέβη
το 2018 με αφορμή τις εξελίξεις
στην υπόθεση του φυλακισμένου

πάστορα. Παρασκηνιακά πληρο-
φορίες και ενδείξεις δείχνουν ότι
Ουάσιγκτον και Άγκυρα επιχειρούν
να καταλήξουν σε συμβιβαστικές
λύσεις. Η Τουρκία φέρεται να με-
λετά εναλλακτικά σχέδια που τη
θέλουν να πωλεί άμεσα τους S-400
στην Ινδία, η οποία ενδιαφέρεται.
Η τιμή των Patriots εξακολουθεί
να είναι απαγορευτική για την Άγ-
κυρα, κάτι που λαμβάνεται υπόψη
αλλά ακόμη και συμφωνηθεί μια
ευνοϊκότερη τιμή, οι ΗΠΑ δεν πρό-
κειται να «μεταβιβάσουν» την τε-
χνολογία, δηλαδή τον απόλυτο
έλεγχο των Patriots στην Άγκυρα. 

Η δε αμερικανική πλευρά επι-
μένει στο ότι η Τουρκία, μια νατοϊκή
δύναμη, δεν θα πρέπει να αποτε-
λέσει τον Δούρειο Ίππο της συμ-
μαχίας, διά μέσου του οποίου η
Ρωσία θα έχει πρόσβαση σε ευαί-
σθητες πληροφορίες. Η «Hurriyet
Daily News» προσθέτει σε αυτόν
τον προβληματισμό της Ουάσιγ-
κτον, μια άλλη πτυχή. Στην περί-
πτωση των κυπριακών S-300, η
Ουάσιγκτον είχε πλήρη εμπιστο-
σύνη στην Αθήνα για τον έλεγχο
και την διαχείριση των ρωσικών
πυραύλων. Το ίδιο δεν ισχύει για
την περίπτωση της Τουρκίας. Σύμ-
φωνα με την εφημερίδα η συγκε-
κριμένη έλλειψη εμπιστοσύνης θα
μπορούσε να οδηγήσει στο μπλο-
κάρισμα της παράδοσης των μα-
χητικών νέας γενιάς F-35 στην
Τουρκία. Το αμερικανικό Υπουργείο
Εξωτερικών έρχεται να προσθέσει
ότι σε περίπτωση που τελικά η
τουρκική πλευρά δεν καταφέρει
να συλλάβει τη σημασία και τις
διαστάσεις της απόγνωσης της
αμερικανικής πλευράς, τότε η Ουά-
σιγκτον δεν θα έχει άλλη επιλογή
παρά να επιβάλλει εκ νέου νέες κυ-
ρώσεις σε μια συμμαχική δύναμη.

Στα S-400 μαχαίρια Τραμπ-Ερντογάν 
Η επιμονή της Άγκυρας για την απόκτηση των ρωσικών πυραύλων φέρνει πάλι αντιπαράθεση μεταξύ Τουρκίας και ΗΠΑ

«Έχουμε κάνει εδώ και καιρό σαφές ότι θα θέλαμε να εργαστούμε συνεργατικά στην εναέρια και πυραυλική άμυνα με
την Τουρκία και έχουμε προσφέρει ευκαιρίες στην Τουρκία να θεωρήσει τους Patriot μεταξύ άλλων συστημάτων». Αυ-
τό δήλωσε ο εκπρόσωπος του Υπουργείου Εξωτερικών Robert Palladino.

������

«Η καλύτερη στρατιωτι-
κή συμβουλή μου θα
ήταν να μην πωλήσουμε
τα F-35, να μην τα μοιρα-
στούμε μ’ έναν σύμμαχο
που συνεργάζεται με
ρωσικά συστήματα,
ιδιαίτερα τα συστήματα
εναέριας άμυνας».
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Η αποσύνθεση 
της ΔΕΑ 
και η νίκη 
της Κιουτσιούκ
Εργα και ημέρες της VIP «αγίας τριάδας» 
των αγνοουμένων, πίσω από τη 
συνέντευξη του Πολ Ανρί Αρνί στο ΚΥΠΕ 

Του ΑΝΔΡΕΑ ΠΑΡΑΣΧΟΥ

«Γνωρίζουμε ότι τα αποτελέσματα
για εντοπισμό οστών αγνοουμένων
στην Κύπρο δεν θα αυξάνονται όσο
περνά ο καιρός και οι μάρτυρες που
θα μπορούσαν να δώσουν πληρο-
φορίες πεθαίνουν, παίρνοντάς τις
μαζί τους στον τάφο», δήλωσε προ-
σφάτως στο πλαίσιο συνέντευξης
στο ΚΥΠΕ ο Πολ Ανρί Αρνί, το μέλος
της Διερευνητικής Επιτροπής για
τους Αγνοούμενους (ΔΕΑ). Ο Ελβετός
κ. Αρνί εκπροσωπεί στη ΔΕΑ τον
Διεθνή Ερυθρό Σταυρό και τα Η.Ε.
Την ίδια διαπίστωση μαζί του έχουν
κάνει το τελευταίο διάστημα και τα
άλλα δύο μέλη της ΔΕΑ, ο Ε/κ Νέ-
στορας Νέστορος και η Τ/κ Γκιουλτέν
Πλουμέρ Κιουτσιούκ, όλοι γνωρί-
ζοντας ότι οι μέρες των παχέων αγε-
λάδων τελειώνουν αφού: 

� Μάρτυρες δεν υπάρχουν για
να δώσουν πληροφορίες.

� Το 2018 εντόπισαν μόλις 10 τά-
φους με λείψανα. 

� Στους συγγενείς δίνουν υπο-
λείμματα λειψάνων και σε περιπτώ-
σεις έως κι ένα κοκαλάκι, για να θά-
ψουν. 

� Ουδείς θέτει ζήτημα για τις με-
τακινήσεις ομαδικών τάφων.

� Οι καριέρες της μέχρι σήμερα
ανέγγιχτης VIP «αγίας τριάδας» κά-
που εδώ τελειώνουν. 

Επί τη ευκαιρία θυμίζουμε στον
κ. Αρνί ότι τον Μάρτιο του 2016 ο
Φώτης Φωτίου είχε προειδοποιεί
ότι «η έλλειψη οστών Ε/κ στις κα-
τεχόμενες περιοχές θέτει σε κίνδυνο
το έργο της Δ.Ε.Α. και κατά συνέπεια
και την ύπαρξή της». Τον Μάρτιο
του 2013, ο διπλωμάτης Θεόφιλος
Θεοφίλου (που παραιτήθηκε από
τη ΔΕΑ) υπογράμμιζε σε έκθεσή
του προς την κυβέρνηση ότι «δεν
θα ήταν υπερβολή να λεχθεί ότι η
στάση της Τουρκίας και των κινου-
μένων της στην τ/κ πολιτική ηγεσία,
στο θέμα των αγνοουμένων, όπως
εκφράζεται από την Τ/κ Εκπρόσωπο
(στη Δ.Ε.Α.) Γκιουλτέν Κιουτσιούκ,
είναι άτεγκτη, άσπλαχνη και ανάλ-
γητη». Η μόνη λοιπόν που επιδιώκει
να κλείσει το θέμα των αγνοουμέ-
νων οριστικά για να πάει στη σύν-
ταξη δόξη και τιμή είναι η κ. Κιου-
τσιούκ, η οποία κατάφερε να κε-
φαλοκλειδώσει τους Νέστορος και
Αρνί και να περάσει την τουρκική
στρατηγική στο ζήτημα των αγνο-
ουμένων, που είναι: 

1. Να εξαφανιστούν οι αποδείξεις
για μαζικές εκτελέσεις αιχμαλώτων
πολέμου,

2. Να πετύχει όπως ακόμα και
στις εκθέσεις του γ.γ. του ΟΗΕ εξι-
σώνονται οι ευθύνες της Τουρκίας
με αυτές της Κύπρου και της Ελλάδας
(βλ. Έκθεση του γ.γ. 30/01/2019 για
ΟΥΝΦΙΚΥΠ). 

Όπως έγραψε η «Κ» (10/02/2019):
«Διαβάστε παρακάτω τις δύο παρα-
γράφους για τους αγνοούμενους (40
και 41) στην έκθεση του γ.γ. για την
ΟΥΝΦΙΚΥΠ, η οποία και καλύπτει
την περίοδο από 21/06/2018 μέχρι
18/12/2018, και πείτε σε ποιο σημείο
καταγγέλλεται η Τουρκία; 

Ευθύνες με υπογραφή Σ.Α. 
40: Μέχρι τις 18 Δεκεμβρίου, οι

δικοινοτικές ομάδες αρχαιολόγων
της Επιτροπής Αγνοουμένων στην
Κύπρο, στο πλαίσιο μακρόχρονης
ανθρωπιστικής πρωτοβουλίας – και
οικοδόμησης εμπιστοσύνης, έχουν
ανασύρει λείψανα 1.200 ατόμων και
στις δύο πλευρές του νησιού. Μέχρι
σήμερα, τα οστά 923 αγνοουμένων,
από ένα σύνολο 2.002, εντοπίστηκαν
και επιστράφηκαν στις οικογένειές
τους, συμπεριλαμβανομένων 39
κατά τη διάρκεια της υπό αναφορά
περιόδου. Μετά την πρόσβαση που
χορηγήθηκε (σ.σ. εννοείται από τον
κατοχικό στρατό, ο οποίος δίνει πρό-
σβαση κατά το δοκούν), τον Νοέμ-
βριο του 2015, η Επιτροπή έχει μέχρι
στιγμής πραγματοποιήσει 27 ανα-
σκαφές σε στρατιωτικές περιοχές
στον βορρά, εκ των οποίων 4 κατά
τη διάρκεια της υπό αναφορά πε-
ριόδου, με αποτέλεσμα την ανάκτη-
ση λειψάνων 37 ατόμων. 

41: Σε μια προσπάθεια εντοπι-
σμού πρόσθετων τοποθεσιών των
πιθανών χώρων ταφής αγνοουμέ-
νων, η Επιτροπή συνέχισε τις προ-
σπάθειές της για την εξασφάλιση
πρόσβασης στα αρχεία χωρών και
οργανισμών που είχαν στρατιωτική
ή αστυνομική παρουσία στην Κύπρο
το 1963, το 1964 και το 1974. Κατά
τη διάρκεια της υπό αναφορά πε-
ριόδου, υποβλήθηκαν αιτήσεις στις
υπηρεσίες αρχείων της Αυστραλίας,
της Ιρλανδίας, της Νέας Ζηλανδίας,
των Ηνωμένων Εθνών και της Διε-
θνούς Επιτροπής του Ερυθρού Σταυ-
ρού (ICRC). Ενώ οι Ηνωμένες Πολι-
τείες και η ICRC έχουν καταβάλει
εκτεταμένες προσπάθειες για την
παροχή πρόσβασης στην Επιτροπή

σε όλες τις σχετικές αρχειακές πηγές,
ελάχιστες αρχειακές πληροφορίες
σχετικά με τέτοιες τοποθεσίες έχουν
μέχρι στιγμής, τα άμεσα εμπλεκό-
μενα μέρη, μοιραστεί με την Επι-
τροπή». Όπως γίνεται αντιληπτό,
η Τουρκία όχι μόνο δεν αναφέρεται
ονοματικά στις δύο παραγράφους
της έκθεσης του γ.γ. του ΟΗΕ, αλλά
απεναντίας, οι ευθύνες της για μη
παροχή στοιχείων στην έρευνα εξι-
σώνονται με τυχόν ευθύνες των άλ-
λων άμεσα εμπλεκομένων μερών
και σημειώνεται ακριβώς ως ακο-
λούθως: «Ελάχιστες αρχειακές πλη-
ροφορίες σχετικά με τέτοιες τοπο-
θεσίες έχουν μέχρι στιγμής, τα άμεσα
εμπλεκόμενα μέρη, μοιραστεί με
την Επιτροπή». Τα άμεσα εμπλεκό-

μενα μέρη νοείται ότι είναι οι δύο
πλευρές στην Κύπρο, η Τουρκία και
η Ελλάδα… 

Οι δύο παράγραφοι στην έκθεση
του γ.γ. για τους αγνοούμενους λο-
γικά πρέπει να έχουν συνταχθεί από
το τρίτο μέλος της ΔΕΑ, τον Πολ
Ανρί Αρνί με τη σύμφωνο γνώμη
του Ε/κ μέλους Νέστωρα Νέστωρος
και της Τ/κ μέλους Γκιουλντέν Πλου-
μέρ Κιουτσιούκ. Ασχολούμενος πέ-
ραν 25 σχεδόν χρόνια με το ζήτημα
των αγνοουμένων, γνωρίζω ότι το
προκαταρκτικό κείμενο κάθε έκθε-
σης περνά από το κόσκινο των
Υπουργείων Εξωτερικών της Κύπρου
και της Ελλάδας και προφανώς και
της Τουρκίας, αλλά και της Βρετα-
νίας, η οποία συνήθως αναλαμβάνει

τη σύνταξη της έκθεσης εκ μέρους
του Σ.Α. Έτσι η κάθε πλευρά προ-
σπαθεί να εντάξει τις δικές της τρο-
πολογίες στο τελικό κείμενο.

Και το ερώτημα είναι κατά πόσον
η Λευκωσία συμφωνεί με τις δύο
παραγράφους της παρούσας έκθε-
σης; Αυτές που κατά την εκτίμησή
μας, όχι μόνο απαλλάσσουν την
Τουρκία από τις ευθύνες της, αλλά
εξισώνουν και τα θύματα με τους
θύτες, με την ανοχή της κυβέρνησης
Αναστασιάδη και με το Συμβούλιο
Ασφαλείας να προσυπογράφει την
έκθεση!». Αυτά γράφαμε στις
10/02/2019 αλλά απάντηση δεν πή-
ραμε ούτε από τον κ. Αρνί ούτε από
τη ΔΕΑ, ούτε από την κυβέρνηση
της Κ.Δ.

Από τον Ιούλιο μέχρι τον Σεπτέμ-
βριο του 2016, ο γράφων απέ-
στελλε  επιστολές στον Εκπρό-
σωπο της ΟΥΝΦΙΚΥΠ στην Κύπρο
Aleem Siddique μέχρι και στον
Εκπρόσωπο του γ.γ. του ΟΗΕ στη
Νέα Υόρκη Stephane Dujarric,
καταγγέλλοντας την πλήρη απα-
ξίωση που έχει επιδείξει ο Πολ
Ανρί Αρνί και η ΔΕΑ στα ερωτή-
ματα που είχαμε υποβάλει διά
σχετικών επιστολών μας (με κοι-
νοποίηση και στην Ελίζαμπεθ
Σπέχαρ) για το ζήτημα της κακο-
διαχείρισης (βλ. απόκρυψης) αρ-
χείων της ΟΥΝΦΙΚΥΠ που περιέ-
χουν στοιχεία για αγνοουμένους.
Σε σχετικά ρεπορτάζ γράφαμε
ότι, ο κ Αρνί «κατακρατεί έκθεση
με πληροφορίες από έρευνα στα
αρχεία της ΟΥΝΦΙΚΥΠ που έγινε
το 2003» και σημειώναμε σχετικά:
«Από τον Οκτώβριο του 2000 το
ΥΠΕΞ της Κ.Δ. με ρηματικές δια-
κοινώσεις του ζητάει από τα Η.Ε.
να μελετηθούν τα αρχεία τους
για εντοπισμό πληροφοριών για
τους αγνοούμενους. Τον Μάρτιο

του 2001 διορίζεται από τα Η.Ε.
η κ. Ανίτα Γκρέιβς (Anita Graves),
η οποία αναλαμβάνει να κάνει
έρευνα στα αρχεία της ΟΥΝΦΙ-
ΚΥΠ και των Η.Ε., η οποία ολο-
κληρώνεται τον Σεπτέμβριο του
2003, οπότε η κ. Γκρέιβς παρα-
θέτει σχετική έκθεση και μια σει-
ρά από φάιλς με τα σχετικά στοι-
χεία. Ωστόσο, ο τότε αναπληρω-
τής του τρίτου μέλους της ΔΕΑ
Πιέρ ντε Κουπεράν αρνήθηκε να
δώσει τα αποτελέσματα στον τότε
Ε/κ εκπρόσωπο στη ΔΕΑ Ηλία Γε-
ωργιάδη. 

Έκτοτε το ζήτημα τέθηκε στον
πάγο και ανακινήθηκε ξανά με
έγγραφο που κατέθεσε ο Θεόφιλος
Θεοφίλου, το 2013, ως μέλος τότε
της ΔΕΑ. Τον Ιούνιο του 2014 ο
Ανρί Πιερ Αρνί, ενημερώνει τη
ΔΕΑ –ψευδώς– ότι μόνο τα αρχεία
του Ερυθρού Σταυρού είχαν διε-
ρευνηθεί και όχι αυτά της ΟΥΝ-
ΦΙΚΥΠ. Με το νέο μέλος της ε/κ
πλευράς στη ΔΕΑ Νέστορα Νέ-
στορος ξεκινά μια συζήτηση για
την αποστολή επιστολών σε διά-

φορους οργανισμούς για εξασφά-
λιση πληροφοριών από τα αρχεία
τους. Τον Νοέμβριο του 2015 τί-
θεται ξανά από τον κ. Νέστορος
θέμα της έρευνας που έκανε η κ.
Γκρέιβς και πληροφορίες σύμφωνα
με τις οποίες τα στοιχεία υπάρχουν
και είναι στην κατοχή των Η.Ε. Ο
Αρνί παραδέχεται το 2016 ότι το
υλικό της έρευνας της Ανίτα
Γκρέιβς είναι στο γραφείο του, αλ-
λά αρνείται να τη θέσει στη διά-
θεση των δύο πλευρών, σημει-
ώνοντας ότι θα διεξέλθει το υλικό
ο ίδιος και η ομάδα του. Τελικά,
ο κ. Αρνί κατέθεσε σχετικό έγγρα-
φο στη ΔΕΑ και το γραφείο του
ανέλαβε να διεξέλθει το υλικό με
την πρόσληψη ενός επιπλέον προ-
σώπου.  Όταν, λοιπόν, ο εκπρό-
σωπος των Η.Ε. στη ΔΕΑ αρνείται
να δώσει τα έγγραφα με τα στοι-
χεία της ΟΥΝΦΙΚΥΠ πώς περιμένει
κανείς να δώσει σχετικές πληρο-
φορίες ο τουρκικός στρατός, ο
οποίος βαρύνεται και με εγκλή-
ματα πολέμου με εκτελέσεις αιχ-
μαλώτων;

Στα αρχεία της ΟΥΝΦΙΚΥΠ, όπως
γράψαμε στις 28/07/2003, «υπάρχουν
στοιχεία σύμφωνα με τα οποία, άν-
δρες της Δύναμης έχουν καταγράψει
τους χώρους ταφής ή και εκτέλεσης
προσώπων που μέχρι σήμερα η τύχη
τους αγνοείται και τα οποία στοιχεία,
η ηγεσία της Δύναμης, παρά τα σχε-
τικά διαβήματα από πλευράς του
επίσημου κράτους, αρνείται να δώ-
σει στις αρχές της Κ.Δ. Παρά τις
επίμονες προσπάθειες που είχαμε
κάνει όλα τα προηγούμενα χρόνια,
απευθυνόμενοι προς τους πολιτικούς
προϊσταμένους της ΟΥΝΦΙΚΥΠ,
πάντα προσκρούαμε σε κλειστές
πόρτες. Παρόλα αυτά, κατορθώσαμε
τότε να εξασφαλίσουμε γραπτά στοι-
χεία, του Αυγούστου του 1974, από
αναφορά του Αποσπάσματος της
ΟΥΝΦΙΚΥΠ, με έδρα την Αμμόχω-
στο, σχετικά με νεκρούς που βρέ-
θηκαν σε δρόμους και πεζοδρόμια
της πόλης και που η «τ/κ ηγεσία»
της Αμμοχώστου αρνήθηκε να θά-
ψει. Η σχετική αναφορά βρίσκεται
καταχωρισμένη στο αρχείο της Ει-
ρηνευτικής Δύναμης Κύπρου (ΟΥΝ-

ΦΙΚΥΠ) και σε αυτή συγκεκριμένα
σημειώνεται: «17 Αυγούστου. Αμ-
μόχωστος. Η UNCIVPOL (Αστυνομία
της Ειρηνευτικής Δύναμης) ανακά-
λυψε ένα νεκρό πρόσωπο στην οδό
(δεν την αναφέρουμε για ευνόητους
λόγους), δύο νεκρούς άνδρες και
μία νεκρή γυναίκα στην οδό..., όλοι
πολίτες. Τα πτώματα βρίσκονταν
στους δρόμους και σε πεζοδρόμια.
Όλα πυροβολημένα. Από την τουρ-
κοκυπριακή ηγεσία της Αμμοχώστου
ζητήθηκε όπως μετακινήσει τα πτώ-
ματα. Στις 18 Αυγούστου ήταν ακόμα
εκεί, γι’ αυτό η UNCIVPOL τα έθαψε.
Ουδέν στοιχείο ταυτότητας». Το
2016 γράφαμε ότι, «στοιχεία στις
αναφορές της UNCIVPOL υπάρχουν
πολλά, γι’ αυτό και επιμένουμε ότι
πρέπει να δοθούν στις πλευρές τα
αρχεία ώστε να εντοπιστούν οι τά-
φοι. Ουδείς δικαιούται να κατακρατεί
στοιχεία και ιδίως τα Η.Ε. με οποι-
αδήποτε δικαιολογία. Τα χρόνια
είναι 42 και η απόκρυψη τέτοιων
στοιχείων πλέον ισοδυναμεί με συγ-
κάλυψη». Τώρα ο κ. Αρνί θυμήθηκε
να πει υποκριτικά στη συνέντευξη

του στο ΚΥΠΕ ότι: «Δεν αφήνουμε
καμιά πέτρα που να μη σηκώσουμε
για να βοηθήσουμε όσες περισσό-
τερες οικογένειες μπορούμε», την
ώρα που για 13 χρόνια το Γραφείο
του κρατούσε κλειστούς φακέλους
με στοιχεία, τα οποία, εκ των πλη-
ροφοριών μας, δεν διερευνήθηκαν.
Όπως δεν διερευνήθηκαν πολλές
άλλες περιπτώσεις, στην Αμμόχω-
στο, τη Βόνη, τη Σκυλλούρα, το Έξω
Μετόχι, το Πέντε Μίλι και αλλού.
Όπως ανέγγιχτα έμειναν και τα εγ-
κλήματα των μετακινήσεων ομα-
δικών τάφων για τα οποία κουβέντα
δεν έκανε στη συνέντευξή του ο κ.
Αρνί, πλην της γνωστής περίπτωσης
των 80 Ασσιωτών για την οποία
πούλησε ξανά το βολικό παραμύθι
με την μετακίνηση των οστών σε
σκυβαλότοπο στο Δίκωμο, ο οποίος
έγινε στη συνέχεια πάρκο, τη στιγμή
που η κ. Κιουτσιούκ δήλωνε στον
γράφοντα τον Αύγουστο του 2017
ότι δεν ήξερε πού μετακινήθηκαν
τα οστά και παρά τις πολύχρονες
προσπάθειες δεν υπήρχαν μάρτυρες
για να δώσουν στοιχεία.

Στοιχεία στα αρχεία της ΟΥΝΦΙΚΥΠ Κι όμως υπάρχουν διευθύνσεις και τάφοι 
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Στο Γραφείο Αρνί 
ήταν για 13 χρόνια 
φάκελοι με στοιχεία 
τάφων αγνοουμένων, 
τα οποία, εκ των πληρο-
φοριών μας, δεν διερευ-
νήθηκαν. Oπως δεν 
διερευνήθηκαν πολλές
άλλες περιπτώσεις, 
σε Αμμόχωστο, Βόνη,
Σκυλλούρα, Eξω Μετόχι,
Πέντε Μίλι και αλλού.

Η ψυχολόγος 
άργησε 
μισό αιώνα 

Eχοντας ξεμείνει από ουσια-
στική δουλειά,  στη ΔΕΑ επι-
νοούν «αποστολές» και όπως
ανακοίνωσε ο Αρνί στο ΚΥΠΕ,
μετακάλεσαν πρόσφατα μια
ειδική ψυχολόγο της Διε-
θνούς Επιτροπής του Ερυ-
θρού Σταυρού (ICRC), η οποία
εδώ και τέσσερις σχεδόν μή-
νες, επισκέπτεται οικογένειες
αγνοουμένων και μέσω συ-
νεντεύξεων, «θα προσπαθή-
σει να αποδείξει στους αρμό-
διους, ότι όσα χρόνια και αν
περάσουν, ο πόνος αυτός των
ανθρώπων είναι ακόμη τόσο
έντονος και νωπός, όσο τις
πρώτες μέρες που χάθηκαν τα
ίχνη τους»! Δεν είμαι σίγου-
ρος αν θέλει και τα λέει ο κ.
Αρνί ή του ξεφεύγουν; Ξεχνά-
νε στη ΔΕΑ ότι οι πρώτοι
αγνοούμενοι καταγράφηκαν
το 1964; Δηλαδή πριν από 55
χρόνια. Τώρα θυμηθήκατε ότι
οι οικογένειες χρειάζονταν
στήριξη; Ή μήπως είναι για να
δικαιολογείτε το ξόδεμα των
εκατομμυρίων της Ε.Ε.; Ο κ.
Αρνί είπε σχετικά στο ΚΥΠΕ:
«Για το 2019 οι ανάγκες έχουν
κατά το πλείστο καλυφθεί, κα-
θώς η Ε.Ε., που είναι ο κύριος
χρηματοδότης, έχει αυξήσει
τη χρηματοδότηση από 2,6
εκατομμύρια ευρώ σε τρία για
να καλυφθούν ανάγκες που
σχετίζονται με γενετικές ανα-
λύσεις και διαδικασίες»…
Πάντως, όπως ενημερωθήκα-
με από οικογένεια Τ/κ που
έχουν αγνοούμενο της περιό-
δου 1964, μέλη της ειδοποι-
ήθηκαν από τη ΔΕΑ, ότι ήθε-
λαν να τα συναντήσουν. Οι άν-
θρωποι αναθάρρησαν ότι με-
τά από 55 χρόνια ίσως να εν-
τοπίσθηκαν τα οστά του προ-
σφιλούς τους προσώπου.
Ωστόσο, απογοητεύτηκαν πο-
λύ όταν αντιλήφθηκαν ότι
τους κάλεσε μια ψυχολόγος
για να τους εξηγήσει ότι «όσα
χρόνια και αν περάσουν, ο πό-
νος αυτός των ανθρώπων εί-
ναι ακόμη τόσο έντονος και
νωπός, όσο τις πρώτες μέρες
που χάθηκαν τα ίχνη τους!».
Μνήσθητί μου, Κύριε!   

Σε εκταφές που έγιναν σε δύο πηγάδια στην Άσσια, λέει ο κ. Αρνί στη συνέντευξή του, εντοπίστηκαν επτά σκελετοί και
64 ημιτελείς. Τα πηγάδια όπου ρίφθηκαν οι σωροί των εκτελεσθέντων Ασσιωτών αιχμαλώτων κ. Αρνί ήταν στο αγρό-
κτημα Ορνίθι μεταξύ Αφάνειας και Αγιάς, όπως φαίνεται στη φωτογραφία.   

Τον Μάρτιο του 2013, ο διπλωμάτης Θεόφιλος Θεοφίλου (που παραιτήθηκε από τη ΔΕΑ) υπογράμμιζε σε έκθεσή του
προς την κυβέρνηση ότι, «δεν θα ήταν υπερβολή να λεχθεί ότι η στάση της Τουρκίας και των κινουμένων της στην τ/κ
πολιτική ηγεσία, στο θέμα των αγνοουμένων, όπως εκφράζεται από την Τ/κ Εκπρόσωπο (στη Δ.Ε.Α.) Γκιουλτέν Κιουτσι-
ούκ, είναι άτεγκτη, άσπλαχνη και ανάλγητη». Στη φωτογραφία οι Αρνί, Κιουτσιούκ και Νέστωρος. 
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Στην παραίτηση
Την παραίτηση της κυβέρνησης Αναστασιά-
δη ζήτησε το πρωί της Παρασκευής ο γενι-
κός γραμματέας του ΑΚΕΛ Άντρος Κυπρια-
νού από το ραδιόφωνο του ΑΣΤΡΑ, αφήνον-
τας πολλούς άναυδους για την αποφασιστι-
κότητά του. Στη συνέχεια βεβαίως αναδι-
πλώθηκε και περιορίστηκε σε απλή παραί-
τηση του Χάρη Γεωργιάδη, αγνοώντας τα
περί παραίτησης ολόκληρης της κυβέρνη-
σης. Ήταν κακή συνεννόηση της Γραμματεί-
ας ή ο Άντρος υπερέβαλε εαυτόν και επανα-
στάτησε από τη συχνότητα του ΑΣΤΡΑ; Την
ίδια ώρα όταν έχεις ενώπιόν σου ένα πόρι-
σμα 800 σελίδων εγώ περιμένω από ένα
αρχηγό της αντιπολίτευσης να βγει πιο συγ-
κροτημένα και να πει μια σειρά από πράγμα-
τα, λαμβάνοντας υπόψη και τις πραγματικό-
τητες. Που στην προκειμένη περίπτωση αγ-
γίζουν το ΑΚΕΛ και μάλιστα πολύ. Έ, σύντρο-
φε; Δεν είναι έτσι;

••••
Στα καρναβάλια
Πάντως πέραν του ότι ακόμη δεν ξεκαθαρί-
στηκε αν ο Άντρος ζητάει παραίτηση ολό-
κληρης της κυβέρνησης η αλήθεια είναι,
πως βγήκε μετωπικά εναντίον του Νίκου
Αναστασιάδη. «Μιας και είμαστε στα καρνα-
βάλια να πω ότι έχουν πέσει οι μάσκες πλέ-
ον, έχει δείξει ο κ. Αναστασιάδης, η κυβέρ-
νηση γενικότερα και ο ΔΗΣΥ το πραγματικό
τους πρόσωπο» ανέφερε χαρακτηριστικά. Ο
πρόεδρος βεβαίως δεν το άφησε ασχολία-
στο. «Είναι δικαίωμα του κ. Άντρου Κυπρια-
νού να πάει σε οποιοδήποτε χορό, του συνι-
στώ ιδιαίτερα τη Λεμεσό. Είναι ό,τι καλύτε-
ρο για να περάσει τις μέρες τούτες». Πάν-
τως ο συνδυασμός προεκλογικής και καρνα-
βαλιών κάνει το πολιτικό τοπίο μασκέ. 

••••
Στον διπολισμό
Έντονα μπήκε στην αντιπαράθεση με τη δη-
μοσιοποίηση του πορίσματος και το ΔΗΚΟ.
Από το πρωί της Πέμπτης ο Νικόλας Παπα-
δόπουλος θυμήθηκε το Μαρί και συνέκρινε
δηλώσεις που έκανε τότε ο Χάρης Γεωργιά-
δης ως εκπρόσωπος Τύπου με τη στάση του
σήμερα. Αυτό βεβαίως που έκανε ιδιαίτερη
εντύπωση είναι πως στα πολλά tweets του
ΔΗΚΟϊκού προέδρου βγήκε και ένα που κά-
λυπτε στην ουσία τον υπουργό Οικονομικών
λέγοντας πως το πόρισμα ίσως να είναι κά-
πως άδικο για τον Χάρη και προκαλώντας
πανικό στους στενούς του συνεργάτες που
επιχειρούσαν να τα ανασκευάσουν και να
συνεχίσουν το αφήγημα περί απαίτησης για
παραίτηση. Τελικά το πόρισμα είναι άδικο

για τον Χάρη ή ο Χάρης πρέπει να φύγει αλ-
λιώς δεν ψηφίζουν τις κρίσιμες μεταρρυθ-
μίσεις; Ξέρετε δεν είναι όλα δίκαια στην πο-
λιτική, είναι όμως όλα πάρε-δώσε. 

••••
Πήρε την πάσα 
Πάντως, τα περί άδικου πορίσματος για τον
Χάρη αξιοποίησε πλήρως ο συναγερμικός
πρόεδρος. « Όλοι κάνουμε λάθη, ουδείς
αλάνθαστος. Ναι, μπορεί να έκανε και αυτός
λάθος στην κρίση κάποιων επιλογών και να
το παραδεχτούμε. Όμως ας δούμε τη μεγάλη
εικόνα και αυτού του καταραμένου πολιτικού
συστήματος και, που πολύ σωστά είπε και ο
συνάδελφος Νικόλας Παπαδόπουλος, το άδι-
κο για τον Χάρη Γεωργιάδη» είπε ο Αβέρωφ
και οι ΔΗΚΟϊκοί δάγκωναν τα χείλη τους.

••••
Ω καιροί, ω ήθη! 
«Αφήστε να ολοκληρωθεί η έρευνα και να
ξέρετε πως ο ΔΗΣΥ δείχνει σεβασμό στα

πορίσματα οποιασδήποτε επιτροπής. Δεν εί-
μαστε ένα κόμμα που θα διαφωνήσουμε με
το πόρισμα κάποιας διερευνητικής επιτρο-
πής. Θα το σεβαστούμε. Το Πολιτικό Γρα-
φείο του ΔΗΣΥ δεν θα βρεθεί έξω από τις
αίθουσες των δικαστηρίων. Ας μη μας συγ-
χύζουν με άλλους» έλεγε τον περασμένο
Ιούλη στην «Κ» δείχνοντας προς το ΑΚΕΛ.
Από τον Ιούλιο μάλλον μπήκε πολύ νερό στο
αυλάκι. Αν κρίνουμε βεβαίως από την αντί-
δραση του πορίσματος, που όχι μόνο κρίθη-
κε ετεροβαρής, αλλά διορίστηκε και ολιγο-
μελής ομάδα για να το μελετήσει ενδελε-
χώς.

••••
Πανοπλία Ι
Όπως και να έχουν τα πράγματα η γραπτή
δήλωση του προέδρου της Δημοκρατίας Νί-
κου Αναστασιάδη την Πέμπτη δεν θα μπο-
ρούσε να ήταν καλύτερη για τον Χάρη. Στην
ουσία του έφτιαξε μια πολιτική πανοπλία
από χάλυβα που όμοιά της δεν έχει η «μεγά-
λη φιλελεύθερη παράταξη» όπως λέει κι ο

Φούλης. Δείτε τι έγραψε ο Νίκαρος για τον
Χάρη και πείτε μου: Η κυβέρνηση υιοθετών-
τας τις εισηγήσεις του υπουργού Οικονομι-
κών πέτυχε: α) Να προστατεύσει τις αποτα-
μιεύσεις των καταθετών β) Να διασφαλίσει
τις θέσεις εργασίας και τα δικαιώματα των
εργαζομένων γ) Να διαφυλάξει περιουσια-
κά στοιχεία του Συνεργατισμού που θα συμ-
βάλουν σε ανάκτηση σημαντικού μέρους
των κεφαλαίων που καταβλήθηκαν από το
κράτος δ) Να ενισχύσει διεθνώς την αξιοπι-
στία της κυπριακής οικονομίας. Κοντολογίς
ένα ήρωας που μας έσωσε από το οικονομι-
κό ναυάγιο.

••••
Πανοπλία ΙΙ 

Ο Νίκαρος δεν έμεινε στα παραπάνω για
τον υπουργό του των Οικονομικών. Είπε και
άλλα, όπως: «Θα θεωρούσα απόλυτα δικαιο-
λογημένο το αίτημα για ανάληψη πολιτικών
ευθυνών από τον υπουργό Οικονομικών εάν
παραγνώριζα τον ρόλο του: Στην αποτροπή
της άτακτης χρεοκοπίας του κράτους. Στη

σύντομη και πετυχημένη έξοδο από το Μνη-
μόνιο. Στη δημιουργία πλεονασματικών
προϋπολογισμών. Στη δραστική μείωση της
ανεργίας. Στην επίτευξη συνεχόμενης ανά-
πτυξης με έναν από τους υψηλότερους ρυθ-
μούς στην Ευρώπη. Αυτό λοιπόν τον τεχνο-
κράτη που πέτυχε τόσα πολλά για την ανόρ-
θωση της οικονομίας του τόπου, είναι δυνα-
τόν η παράταξή του να τον εκδιώξει; Αν ο
πρόεδρος τον διώξει θα τον κάνει ήρωα
στην Ε.Ε. και θα τον κράξουν ακόμα και οι
ομόλογοί του. Λογικά η παράταξή του θα
πρέπει να τον αναδείξει σε υποψήφιο της
πρώτης σειράς για το οποιοδήποτε υψηλό
αξίωμα με τα γαλόνια που έχει πάρει από
τον πρόεδρό του, αλλά και με την αξιοπιστία
που έχει αποκτήσει στην Ευρώπη. Κι αυτό
ακριβώς φοβούνται όλοι…

••••
Αστοχία Επιτροπής
Από τη στιγμή που η Ε.Ε. είχε δώσει οδη-
γίες στο Χάρη ότι θα πρέπει να πουλήσει τον
Συνεργατισμό μέχρι την 1η Σεπτεμβρίου του
2018 κι αυτός το έκανε την 3η Σεπτεμβρίου
του 2018 γιατί η Επιτροπή δεν έλαβε τις ευ-
ρωπαϊκές οδηγίες υπόψη; Δεν είμαστε
στους Αδέσμευτους πια! Εξάλλου ο SSM επι-
κρότησε και χειροκρότησε του χειρισμούς
του Κύπριου ΥΠΟΙΚ για τον Συνεργατισμό
εξού και μας άνοιξαν τις πόρτες στις αγορές.

Το κεφάλι του Χάρη και η πανοπλία του!

Γράφει Ο ΙΑΝΟΣ

Ο ΗΡΩΣ ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΟΣ
Χάρης Γεωργιάδης

Δεν ξανάκουσα υπουργό Οικονομι-
κών στην Ε.Ε. να τον επαινεί η Ευρώπη
και να παραιτείται και εγώ δεν θα απο-
τελέσω εξαίρεση. 

-Μνήσθητί μου Χάρη όταν έρθεις εν τη βασιλεία σου. 
-Οδυσσέα έχεις πυρετό; 

«Command, control, commu-nica-
tion». Eίναι τα λεγόμενα τρία «c»
στη σύγχρονη στρατιωτική ορο-
λογία, χωρίς την άψογη λειτουργία
των οποίων τίποτε δεν γίνεται σω-
στά στην πράξη. «Command» είναι
η δυνατότητα άσκησης εξουσίας,
επί τη βάσει συγκεκριμένης γνώσης
και με συγκεκριμένο σκοπό.

«Control» είναι η δυνατότητα
επαλήθευσης ή επιβεβαίωσης των
δραστηριοτήτων που οδηγούν στην
επίτευξη του σκοπού. Τέλος, «com-
munication» είναι η δυνατότητα
να διατηρείς την αναγκαία σύνδεση
μεταξύ τακτικών και στρατηγικών
δυνάμεων, ώστε η διοίκηση να φέρ-
νει αποτελέσματα. Οπως είδαμε
από το πόρισμα της εισαγγελικής
έρευνας για την εκατόμβη στο Μά-
τι, όχι δεν υπήρχαν τα τρία «c»,
δεν υπήρχε καν συνείδηση του
προβλήματος. Ακόμη και οι πρό-
σκοποι (και μάλιστα οι ναυτοπρό-
σκοποι) νομίζω ότι θα τα είχαν κα-
ταφέρει καλύτερα από την Πυρο-
σβεστική, τον Τόσκα και την κυ-
βέρνηση.   

Το γνωρίζαμε, θα μου πείτε. Ολοι
το είχαμε καταλάβει και δεν χρει-
αζόταν το πόρισμα της εισαγγελίας.
Είναι όμως άλλο να βλέπεις γραμ-
μένα και να διαβάζεις τα όσα φρικτά
και αδιανόητα  υπέθετες, αλλά δεν
τολμούσες να πιστέψεις. Και μάλι-
στα να τα διαβάζεις ως πόρισμα
επίσημης έρευνας της Δικαιοσύνης,
δηλαδή του μόνου θεσμού που μπο-
ρεί εγκύρως να βάλει σε τάξη τα
φοβερά εκείνα γεγονότα και να μας
εξηγήσει τι ακριβώς συνέβη. Και
αυτό που συνέβη είναι αληθινά
τρομακτικό: το κράτος κατέρρευσε
πλήρως και προκάλεσε, μαζί με τη
φωτιά, τον θάνατο εκατό ανθρώ-

πων. Μόνο αν το συλλογιστείς ψυ-
χρά, αφήνοντας την οργή κατά μέ-
ρος, αρχίζεις να καταλαβαίνεις το
μέγεθος της κατάρρευσης του κρά-
τους και τότε την οργή διαδέχονται
πρώτα η φρίκη και μετά ο φόβος. 

Πληρώνουμε διπλά την υγεία και
την παιδεία σε αυτή τη χώρα. Πρώ-
τα τα πληρώνουμε με τους φόρους
μας και έπειτα μέσω ιδιωτικών δα-
πανών, εφόσον έχουμε τη δυνα-
τότητα, εξαιτίας του συνήθως ελ-

λιπούς και συχνά απαράδεκτου επι-
πέδου αυτών των υπηρεσιών. Θα
πρέπει μήπως να κάνουμε το ίδιο
για να αποκτήσουμε και αξιόπιστη
Πυροσβεστική Υπηρεσία; Γιατί, αν
βασιζόμαστε σε αυτή που έχουμε,
δεν βλέπω να βγάζουμε το καλο-
καίρι. Πώς είναι δυνατόν να συν-
τηρούμε και μάλιστα να επεκτεί-
νουμε ένα τόσο ακριβό κράτος, που
γίνεται ολοένα πιο ανίκανο; Το
ερώτημα δεν είναι ρητορικό και
θα απαντηθεί παρακάτω.

Υστερα  είναι το ηθικό ζήτημα
που αποκαλύπτει η εισαγγελική
έρευνα. Η κυβέρνηση γνώριζε την
αλήθεια, όταν έλεγε ψέματα για
την κατάσταση και σκηνοθετούσε
επικοινωνιακές παραστάσεις για
να καθησυχάζει τον κόσμο. Δεν
επρόκειτο για ένα ψέμα που το ξε-
φουρνίζει κάποιος απλώς και μόνο
για να κερδίσει χρόνο, αφού το τε-
λικό αποτέλεσμα της καταστροφής
στο Μάτι δεν θα μπορούσε να απο-
κρυβεί.

Ηταν μια σκόπιμη επιχείρηση
παραποίησης της πραγματικότη-
τας με απώτερο σκοπό να αποσεί-
σουν τις ευθύνες από την κυβέρ-
νησή τους. Δεν ήταν, δηλαδή, ανω-
ριμότητα, επιπολαιότητα, πανικός
της στιγμής ή κάτι παρεμφερές.
Ηταν μια δόλια πρακτική, που είχε
σκοπό να προστατεύσει την ανεκ-
διήγητη κυβέρνηση από την εγ-
κληματική ανικανότητά της. Συμ-
περιφορά, δηλαδή, ταιριαστή με
το είδος τους.

Προσέξτε, λ.χ., τη Ρένα Δούρου
των 124 νεκρών, η οποία όταν πα-
νηγύριζε τη νίκη της στις εκλογές
ήθελε τους συνεργάτες της να στέ-
κονται ένα βήμα πίσω της, λες και
ήταν ο Ντε Γκωλ στο απελευθερω-
μένο Παρίσι. Τώρα τη βλέπουμε
να κρύβεται πίσω από γελοίες δι-
καιολογίες: ότι είναι γυναίκα, ότι
είναι κόρη αστυνομικού και νοι-
κοκυράς και άλλα παρόμοια, για
να τη λυπηθούμε.

Ολα αυτό που περιγράφεται στο
εισαγγελικό πόρισμα για την τρα-
γωδία στο Μάτι είναι η περιβόητη
«πρώτη φορά Αριστερά». Ολα τα
υπόλοιπα τα έχουμε ξαναζήσει από
άλλους – και τα ρουσφέτια και τις
σπατάλες, τη διαφθορά, τα ταξίδια
και τα σχετικά. Αυτή την ασύλλη-
πτη ανικανότητα, όμως, σε συν-
δυασμό με την απύθμενη γαϊδουριά
(δεν έχει νόημα πια να μιλούμε για
κοινό θράσος, με τους Συριζαίους
έχουμε περάσει σε άλλο επίπεδο
παιχνιδιού...) είναι κάτι που δεν
το έχουμε ξαναδεί σε παρόμοιο
βαθμό και ένταση. Είναι η πρώτη
φορά Αριστερά και να τη χαιρό-
μαστε.

Το ζήτημα  είναι τι θα κάνουμε
με την οργή που κατακλύζει τους
περισσότερους. Να κάνουμε υπο-
μονή μέχρι την ώρα της κάλπης,
λέω. Προσωπικά, δεν με νοιάζει
πόσες ώρες θα πρέπει να περιμένω
στην ουρά για να ψηφίσω, αν τε-
λικά όλες οι εκλογές, αυτοδιοικη-
τικές, ευρωπαϊκές και βουλευτικές,
γίνουν συγχρόνως. Αυτοί είναι επι-
κίνδυνοι, πρέπει να φύγουν και να
μην ξαναγυρίσουν.

Πρώτη φορά Αριστερά
Tου ΣΤΕΦΑΝΟΥ ΚΑΣΙΜΑΤΗ

ΦΑΛΗΡΕΥΣ
kassimatis@kathimerini.gr

ΣΚΙΤΣΟ ΤΟΥ ΔΗΜΗΤΡΗ ΧΑΝΤΖΟΠΟΥΛΟΥ
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«Ο Νίκος Αναστασιάδης δεν θα κυβερνήσει
με τον Συλικιώτη, τον Κυρίτση και τη Σω-
τηρούλα» έλεγε δηκτικά το μακρινό 2013 ο
τότε εκπρόσωπος Τύπου του ΔΗΣΥ Χάρης
Γεωργιάδης, στέλνοντας το μήνυμα πως με
την εκλογή του, «ο Μπύθουλας με τον λα-

ουτζίκο» θα αποχωρούσαν και τα ηνία θα έπαιρναν οι εκ-
φραστές του Μίλτον Φρίντμαν και της Σχολής του Σικάγο.
Πολιτικά πρόσωπα νέας κοπής που με τα πτυχία, τις
γνώσεις, τη στάση και τη δράση τους, θα έδιναν άλλον
αέρα στην πολιτική και θα έβγαζαν από τον βούρκο στον
οποίο οδήγησαν τον τόπο οι προηγούμενοι με την ανε-
πάρκεια και τις ελλείψεις τους. Πρόσωπα δηλαδή που
είχαν την πολιτική ευθιξία στο τσεπάκι τους και δεν θα
καταδέχονταν να μείνουν σε μία θέση, όταν τους αποδιδόταν
πολιτική ευθύνη σε ενδεχόμενα πορίσματα ανεξάρτητων
ανακριτών, αλλά κυρίως θα ήταν σε θέση να κυβερνήσουν,
μακριά από ιδεολογικές αγκυλώσεις και συναισθηματικές
εξάρσεις. Ένα από αυτά τα πρόσωπα ήταν για τον Νίκο
Αναστασιάδη ο Χάρης Γεωργιάδης. Για κάποιους επαρμένος
ξερόλας, για άλλους φέρελπις πολιτικός γεμάτος αυτοπε-
ποίθηση. Αυτοπεποίθηση που δικαιολογείτο λόγω των
γνώσεων και των ικανοτήτων του βεβαίως. Γι’ αυτές
ακριβώς τις ικανότητες, άλλωστε, ο πρόεδρος Αναστασιάδης
έκρινε πως θα μπορούσε να τραβήξει το κουπί του κου-
ρέματος και να εφαρμόσει πιστά τις μνημονιακές υπο-
χρεώσεις. Και κατάφερε να εφαρμόσει πιστά το μνημόνιο
χωρίς να σπάσει μύτη. Άλλοτε χλευάζοντας την κυβέρνηση
ΣΥΡΙΖΑ για τις αριστερές επαναστάσεις της στο Γιούρογ-
κρουπ, άλλοτε κλείνοντας τα αφτιά σε όσους ζητούσαν –
ακόμα και εκβιάζοντας– για δώρα, προνόμια και ελαφρύνσεις.
Άλλωστε, όταν η Κύπρος κατάφερε να βγει νωρίτερα από
το μνημόνιο πολλοί ήταν εκείνοι που πίστωσαν αποκλειστικά
στον «τσάρο της κυπριακής οικονομίας» το success story.
Ένα successstory, για το οποίο μπορούσε να του συγχωρεθεί
η όποια αμαρτία να υποστηρίζει μετά μανίας τη Σάβια
Ορφανίδου και την όποια επιλογή των συμμαθητών, κουμ-
πάρων και φίλων σε θέσεις κλειδιά. Ή μήπως όχι;

Μάλλον όχι. Ο Πάμπης με τις ιδεολογικές αγκυλώσεις
έφυγε όπως υποσχόταν και επιλέχθηκαν από τον ίδιο
golden boys and girls που όπως αποκαλύπτεται σήμερα
αγόραζαν νέα ακριβά αυτοκίνητα, ξόδευαν με εταιρικές
κάρτες και έκαναν γεύματα στο Κολωνάκι με τα λεφτά
ενός χρεωκοπημένου ιδρύματος που κλήθηκαν να σώσουν.
Κουμπάροι και φίλοι που χαρακτηρίστηκαν μικρότεροι
των περιστάσεων, συμμαθητές που κατηγορήθηκαν για
κακοδιαχείριση και για ενδεχόμενες ποινικές ευθύνες
στην κατάρρευση του Συνεργατισμού. Λένε βεβαίως πως
όλα τα μακροσκελή στόρι δεν έχουν και ευτυχές τέλος
και γι’ αυτό τον λόγο θα πρέπει να ξέρεις πότε πρέπει να
αποχωρήσεις. Ποιος όμως είναι σε θέση να το αντιληφθεί
και ποιος να το κάνει πράξη; Έτσι και με την επανεκλογή
του Νίκου Αναστασιάδη πολλοί είδαν με απορία την από-
φαση του Χάρη Γεωργιάδη να επιμένει στο να μην επα-
ναδιοριστεί στο Υπουργείο Οικονομικών. Με τον δρόμο
πλέον στρωτό και τη φουρτούνα πολύ μακριά δεν θα
έπρεπε να καρπωθεί τους κόπους του αυτή τη φορά; 

Ήταν θέμα φιλοδοξίας «βάζοντας τα θέλω του στο τρα-
πέζι» όπως έγραφαν ρεπορτάζ, διεκδικώντας άλλες υψη-
λότερες θέσεις ή πολιτικά αντανακλαστικά για τη μεγάλη
φουρτούνα του Συνεργατισμού που πλησίαζε;

Αν κρίνουμε από το πόρισμα της ερευνητικής επιτροπής
που του καταλογίζει βαρύτατες πολιτικές ευθύνες μάλλον
το δεύτερο. Δεν θα θέλαμε βεβαίως να είμαστε άδικοι με
τον κ. Γεωργιάδη. Προφανώς και δεν δημιούργησε το
πρόβλημα στον Συνεργατισμό. Ανέλαβε το Υπουργείο Οι-
κονομικών, ίσως στην κρισιμότερη στιγμή, όταν άλλοι
«ατσαλάκωτοι» αρνούνταν να λερωθούν και συνεπώς να
πληγούν πολιτικά. Το λες λοιπόν και πολιτικό κάρμα. Ένα
πολιτικό πρόσωπο ελέγχεται για τις επιλογές του. Και
στον «μικρόκοσμο» της οικονομίας που ήταν ο απόλυτος
άρχοντας μπορεί να μη διάλεξε τον Συλικιώτη, τον Κυρίτση
και τη Σωτηρούλα, διάλεξε, με την ίδια μικροκομματική
τακτική που χλεύαζε, τον Χατζηγιάννη, τον Σταυρινίδη
και άλλους για τους όποιους το πόρισμα είναι πραγματικός
καταπέλτης. Και επειδή ο ίδιος δεν θεωρεί τον εαυτό του
ατσαλάκωτο, ούτε είναι «ο Συλικιώτης, ο Κυρίτσης και
Σωτηρούλα» αλλά το «νέο αίμα στην πολιτική» που ξέρει
τι θα πει ευθιξία, υπευθυνότητα και έχει ήδη σε κούτες
τα απολύτως απαραίτητα για τη μεγάλη φυγή, τότε τι πε-
ριμένει και μένει ακόμα στη θέση του; 

Το λες και
πολιτικό κάρμα

ΔΙΕΛΚΥΣΤΙΝΔΑ / Tης ΜΑΡΙΝΑΣ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ 

economidoum@kathimerini.com.cy

Όταν ο Νίκαρος σηκώνει ψηλά τα χέρια,
μπροστά στις διαδικασίες του Δημοσίου,
τότε τι μπορεί να πει ο φτωχόκοσμος, ο
οποίος εκλιπαρεί ένα τηλεφώνημα από
τον βουλευτή του, για να εξασφαλίσει τα
αυτονόητα, από μια εγχείρηση, μέχρι και

μια άδεια για να κτίσει το σπίτι του. Στα εγκαίνια του
νέου δημαρχείου της Λευκωσίας ή καλύτερα του μισού
δημαρχείου της πρωτεύουσας, ο πρόεδρος της Δημο-
κρατίας Νίκος Αναστασιάδης μίλησε για δεκάδες έργα
τα οποία προγραμματίζονται ή βρίσκονται σε εξέλιξη
στη Λευκωσία. Ωστόσο, όταν έφτασε στον χρόνο υλο-
ποίησης των έργων, χρησιμοποίησε τη λέξη «σύντομα»,
για να προσθέσει με την ειλικρίνεια η οποία τον χαρα-
κτηρίζει, «εννοώ εντός των χρονικών πλαισίων οι οποίες
διακρίνουν τις διαδικασίες μας. Και προ του τερματισμού
της θητείας μου, θα παραδώσουμε είτε ολόκληρη είτε
μέρος της νέας Βουλής».

Η «αρρώστια» των εγκαινίων στην Ελλάδα, φαίνεται
ότι έφθασε μεταχρονολογημένα και στην Κύπρο. Στην
Θεσσαλονίκη πριν από 30 χρόνια έγιναν τα πρώτα εγ-
καίνια για το μετρό της Θεσσαλονίκης, ακολούθησαν
και άλλα πολλά και πρόσφατα ο πρωθυπουργός της Ελ-
λάδας Αλέξης Τσίπρας έκανε και πάλι εγκαίνια, χωρίς
όμως να λειτουργήσει ακόμη το μετρό. Τα ίδια και χει-
ρότερα γίνονται και στην Αθήνα και προεκλογικά σε
πολλές πόλεις της χώρας, όπου τα ίδια έργα εγκαινιάζονται
επανειλημμένως, φτάνει να βγουν οι φωτογραφίες και
να τοποθετηθούν οι πλάκες στους τοίχους. Κάποτε γέ-
μισαν τα νησιά και τις πόλεις με νοσοκομεία και πανε-
πιστήμια και σήμερα τα κλείνουν, γιατί δεν έχουν τα
χρήματα για να τα συντηρήσουν. Τα ίδια και χειρότερα
συμβαίνουν και στην Κύπρο, με τα άδεια μέγαρα των
δήμων και των κοινοτήτων.

Ο Νίκαρος, ο τολμηρός καραβοκύρης του νησιού, απο-
κάλυψε δημοσίως και τους σχεδιασμούς της κυβέρνησης,
για τις συνενώσεις δήμων της Λευκωσίας, προκαλώντας
το «ποτιτσίνιασμα», τη δυσφορία δημάρχων. Αλλά δεν
έμεινε από κάτω και δημοσίως εξήγησε στους συνοφρυω-
μένους τοπικούς άρχοντες ότι θα δημιουργηθούν διαμε-
ρίσματα, δηλαδή τοπικές περιφέρειες και έτσι θα εκπρο-
σωπούνται οι δημότες τους. Η έξυπνη κίνηση με τα δια-
μερίσματα και το «δώρο» στους σημερινούς τοπικούς
άρχοντες, όπως φημολογείται, ότι θα παραμείνουν στα
αξιώματά τους, για επιπλέον τρία χρόνια, μέχρι να ολο-
κληρωθεί η μεταρρύθμιση, ίσως αποτελέσει τη λύση του
γόρδιου δεσμού. 

Κάποτε ο μακαρίτης Τάσσος Παπαδόπουλος, τελώντας
τα εγκαίνια του δημοτικού μεγάρου Στροβόλου, απάντησε
με τον χαρακτηριστικό αυστηρό του τρόπο, στις εκκλήσεις
του τότε δημάρχου, για οικονομική στήριξη του δήμου
από το κράτος. «Καλά εμένα ερωτήσετέ με, πριν κτίσετε
το μέγαρο.» Η υπόθεση των καταχρεωμένων δήμων
έμεινε στο συρτάρι για δεκαετίες, παρ’ όλες τις κατά
καιρούς εκθέσεις του γενικού ελεγκτή για ατασθαλίες
και τα ατέλειωτα φαγοπότια από τους τοπικούς άρχοντες. 

Ο ισχυρός και ενίοτε σκληρός, Σωκράτης Χάσικος,
όταν ανέλαβε το Υπουργείο Εσωτερικών, μίλησε στη
Βουλή, για τα βασίλεια των δήμων και των δημάρχων
και άρχισε τις μελέτες για συνενώσεις δήμων και κοινο-
τήτων. Οι αντιδράσεις ήταν πολλές, ο Χάσικος έφυγε από
το Υπουργείο και οι χρυσοπληρωμένες μελέτες, οι οποίες
έγραψαν τα αυτονόητα, πήραν τον δρόμο τους για τα
σκονισμένα συρτάρια. Τώρα ήρθε η σειρά του νεαρού
Κωνσταντίνου Πετρίδη, ο οποίος φαίνεται ότι είναι λίγο
διαφορετικός από τους προκατόχους του και φαίνεται
μέχρι στιγμής ότι έχει τα «κότσια» και την πονηριά για
να αντιμετωπίσει τη «λεγεώνα» των συνασπισμένων,
ανεξαρτήτως χρώματος, τοπικών αρχόντων, οι οποίοι
είναι «γαντζωμένοι» στους θρόνους τους. Πίσω από τα
μέγαρα των δήμων, πίσω από τις φαντασμένες πλατείες
και θέατρα, πίσω από τα πανάκριβα ταξιδάκια ακατανόητων
διδυμοποίησεων, βρίσκονται φυσικά οι πτωχοί πολίτες,
οι οποίοι πληρώνουν και πληρώνουν και πληρώνουν φό-
ρους, χωρίς να ξέρουν και χωρίς να μπορούν να αντιδρά-
σουν. Όλα όμως κάνουν τον κύκλο τους και ευτυχώς κα-
νένας δεν μπορεί να παραμείνει «καρφωμένος» στην κα-
ρέκλα. Το καλύτερο είναι να μπει πλαφόν στις θητείες
των τοπικών αρχόντων και των άλλων αξιωματούχων
και να μην περιμένουμε το φυσικό τους τέλος. Τότε ίσως
επιτέλους θα δει χαΐρι αυτός ο τόπος.

Τα μισά
εγκαίνια

ΒΟΛΕΣ / Tου ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΚΑΠΑΡΗ

kaparispan@yahoo.gr

Οι παγωμένες σπηλιές της Βόρειας Ευρώπης… 

Ήταν αναμενόμενο ότι ο πρό-
εδρος της Δημοκρατίας θα
στήριζε τον υπουργό Οικο-
νομικών μετά το πόρισμα της
Ερευνητικής Επιτροπής, υπο-
γραμμίζοντας ότι εξακολουθεί

να χαίρει της εμπιστοσύνης του. Και ο
λόγος που ήταν αναμενόμενο δεν είναι
βέβαια οι λόγοι που ο ίδιος ο πρόεδρος πα-
ραθέτει, αλλά η διαβρωμένη και σαθρή
νοοτροπία με την οποία οι κυβερνώντες
μας χτίζουν τις καριέρες τους πάνω στην
πλάτη μας, αγνοώντας επιδεικτικά τους
θεσμούς, προκειμένου να καλύψουν με
πολιτικάντικα τεχνάσματα τη συνενοχή
τους και να εξυπηρετήσουν τα όποια δικά
τους μικρό ή μεγαλοσυμφέροντα.

Τα οποία είναι περιττό να διευκρινίσω
ότι πόρρω απέχουν από το ούτω καλούμενο
δημόσιο συμφέρον. Ήταν αναμενόμενο
λοιπόν όπως αναμενόμενο ήταν να «εξε-

γερθούν» και οι υπόλοιποι κομματάρχες,
ζητώντας την παραίτηση του Χάρη Γεωρ-
γιάδη προκειμένου να χρησιμοποιήσουν
το πόρισμα για αντιπολιτευτικούς σκοπούς
τη στιγμή που είναι πλέον αποδεδειγμένο
πως τα ίδια ακριβώς έκαναν κι αυτοί (να
θυμίσω το πόρισμα Πολυβίου για το Μαρί;)
και ο λόγος είναι εξόφθαλμα προφανής:
Οι ερευνητικές επιτροπές στήνονται και
ξεστήνονται για τα μάτια του κόσμου. Τα
πορίσματά τους δεν έχουν καμία αξία
πέραν από την αντιπολιτευτική εκμετάλ-
λευση τους προκειμένου να εκτονωθούν
οι πολιτικοί αντίπαλοι και συνάμα να εξω-
θήσουν τη «μάζα» σε μια άνευ ουσίας εκτό-
νωση, η οποία θα διαρκέσει όσο ένα πυ-
ροτέχνημα. Και ύστερα που θα σβήσει το
πυροτέχνημα θα καθίσουμε όλοι φρόνιμοι
στη θέση μας, καταπίνοντας αμάσητα την
ανυπαρξία ανάληψης πολιτικής ευθύνης,
ως «αναγκαίο κακό». Αν είναι λοιπόν να

διατηρήσουμε κάποια ίχνη φαιάς ουσίας
καθαρά από την τοξικότητα της πολιτικής
σκέψης που μας ραντίζουν οι πρωταγω-
νιστές της πολιτικής μας σκηνής ας επι-
κεντρωθούμε στο προφανές και ας αξιο-
ποιήσουμε αυτό το προφανές ώστε να διε-
ρευνούμε την πολιτική μας κρίση και όχι
να τη συρρικνώσουμε στα επικοινωνιακά
τύπου τεχνάσματα των πολιτικάντηδών
μας, που με θράσος και αλαζονεία προ-
σπαθούν να μας υπαγορεύσουν να κοιτάμε
το δάχτυλό μας και όχι το φεγγάρι.

Η στάση τόσο του προέδρου της Δημο-
κρατίας όσο και του ίδιου του υπουργού Οι-
κονομικών, ο οποίος φρόντισε να μας διευ-
κρινίσει το εξ ορισμού αδιευκρίνιστο ότι
δηλαδή άλλο η πολιτική ευθύνη και άλλο η
υπευθυνότητα ένα πράγμα έρχονται να επι-
βεβαιώσουν. Πως δεν υπάρχει κανείς σε
αυτό το σαθρό πολιτικό σύστημα που να
έχει τη μαγκιά και το πολιτικό ανάστημα

να συμπεριφερθεί ως πολιτικός και όχι ως
καριερίστας πολιτικάντης. Να σεβαστεί δη-
λαδή τους θεσμούς και να πάψει να δημα-
γωγεί εις βάρος αυτών και της νοημοσύνης
του κόσμου. Διότι όταν διορίζεται μια ανε-
ξάρτητη ερευνητική επιτροπή για να διε-
ρευνήσει ένα από τα μεγαλύτερα οικονομικά
σκάνδαλα αυτού του τόπου τότε δεν είναι
στη διακριτική ευχέρεια των ασκούντων
την πολιτική να ερμηνεύσουν ή να παρερ-
μηνεύσουν το πόρισμά της, αλλά οφείλουν
να το σεβαστούν για να αποδείξουν πάνω
απ’ όλα ότι σέβονται τους θεσμούς και ότι
αποστολή τους δεν είναι να μόνο να τους
σέβονται αλλά να τους διαφυλάττουν κιόλας.
Και ότι αυτό το πόρισμα δεν είναι ένα μάτσο
χαρτιά προορισμένα να κλειστούν σε κάποιο
σκονισμένο συρτάρι αλλά μια έρευνα η
οποία πρέπει να έχει μια πρακτική αξία προς
εξυπηρέτηση του δημόσιου συμφέροντος.

Αυτή η πρακτική αξία δεν είναι απλώς

«η παραδειγματική τιμωρία των ενόχων»
που φωνασκούν λαϊκίζοντας οι πολιτικοί
αντίπαλοι (τη στιγμή που οι ίδιοι ουδέποτε
την εφάρμοσαν) αλλά η αναγνώριση της
αξίας της πολιτικής ευθύνης ως την απαρχή
για να αλλάξει κάτι στον τρόπο άσκησης
της εξουσίας προκειμένου να μην ανακυ-
κλώνεται η ίδια νοοτροπία που μας οδήγησε
στην κατάρρευση κάθε αξίας και κάθε θε-
σμού. Η αναμενόμενη πλην αδιανόητη αν-
τίδραση της κυβέρνησης, αλλά και η ανα-
μενόμενα φαιδρή στάση της αντιπολίτευσης
στο πόρισμα της ερευνητικής επιτροπής
αυτό επιβεβαιώνουν. Πως αυτοί που μας
κυβερνούν δεν έχουν καμία διάθεση να αλ-
λάξουν νοοτροπία, αντιθέτως θέλουν να
αναγάγουν την τοξικότητα της πολιτικής
τους σκέψης σε «αξία» ανώτερη αυτής των
θεσμών και των ηθικών αξιών.

Το πόρισμα για το πόρισμα
AKAΡΙΑΙΑ / Της ΕΛΕΝΗΣ ΞΕΝΟΥ

elenixenou11@gmail.com

Είναι παραδεκτό το πως όσα γρά-
φονται μέσα στο πόρισμα για τη
ΣΚΤ θα συνεχίσουν ν’ αποτελούν
αιτία συζήτησης κυρίως ως προς
τις ευθύνες όπως καταγράφονται.
Οι οποίες δεν μπορούν να περά-

σουν άνευ βασάνου και ειδικά εφόσον από το
2013 και πίσω δεν αναφέρονται και πολλά. Εφό-
σον παραδεχτούμε πως η υπέρλαμπρη Ρώμη
δεν χάθηκε από τη μια μέρα στην άλλη και πως
για τον χαμό της δεν φταίει μόνο ένας, παρα-
δεχόμαστε επίσης πως η ΣΚΤ υπήρξε η μεγα-
λύτερη των τραπεζικών ασθενειών, διαχρονική
παθογένεια ενός κουμπαρά που φαίνεται ότι
είχε πολλά να δώσει σε πολλούς, οπότε δεν θα
πρέπει να βλέπουμε μόνον εκείνον που έκλεισε
την πόρτα.

Ελέγχεται για το κλείσιμο της πόρτας, πιθανώς
για επιλογές που είχαν και κό-
στος ώστε να θεραπευτεί η πα-
θογένεια, αλλά δεν πρέπει να
κλείνουμε τα μάτια στα όσα
προηγήθηκαν. Οι ευθύνες για
τη ΣΚΤ είναι πολύ μεγαλύτερες
και από τις 800 σελίδες του πο-
ρίσματος. Μια σελίδα τη φορά
που γινόταν κάτι στραβό να
μπορούσε να γράψει κάποιος,
θα είχαμε τόμους και τόμους
γραμμένους ως ακτινογραφία
κακοδιαχείρισης από όλους. Ει-
δικά από ένα πολιτικό σύστημα που δεν σεβά-
στηκε τον ίδιο τον χαρακτήρα της ΣΚΤ, αλλά
θυμήθηκε να κλάψει στα ερείπιά του. Επήλθαν
από το 2013 και μετά κινήσεις για να διασωθεί
ο Συνεργατισμός.

Για την τιμή των όπλων; Ναι δεν αντιλέγω,
είχε και αυτό τη σημασία του εφόσον είχε συν-
ταυτιστεί με την πορεία του τόπου, αλλά και
με συγκεκριμένη τιμή διάσωσης. Θα μπορούσαν
να μας αναγκάσουν να ξυπνήσουμε ένα πρωί
εκείνοι που επέβλεπαν το μνημόνιο με μια κί-
νηση, να κλαίμε άπαντες επί της τιμής των
όπλων, όπως έγινε και με τη Λαϊκή. Έγιναν
όσα έγιναν για να καταστεί μια τράπεζα υγιής
για πώληση. Κοιτάμε το αποτέλεσμα καταρχήν
και όχι την αιτία, για την οποία πολλά ακού-
στηκαν λίγα γράφτηκαν και είναι τουλάχιστον

άτοπο να προτείνεται μέσα από ένα πόρισμα
η δημιουργία ενός άλλου Συνεργατισμού λες
και πρόκειται για σουβλατζίδικο που θα ανοίξεις
το ένα κλείνοντας το άλλο. Θυμίζει μπακαλίστικη
λογική ή όπως έλεγε ο Ζήκος «εγώ κρατάω τα
βιβλία στο κατάστημα, και δυο και τρία μαζί,
τα πάω από εδώ τα πάω από εκεί».

Δεν αποτελεί δουλειά των δικαστών να πουν
τι πρέπει να γίνει με την οικονομία, μη έχοντας
ουσιαστικά καμία επαφή. Ας μείνει ο καθένας
στο πόστο του και ας προσπαθήσει από εκεί
να κάνει το καλύτερο που του ανατίθεται να
κάνει κι όχι να προβαίνουμε σε ένα κυνήγι μα-
γισσών. Πάμε και στη «μάγισσα» τώρα. Η επι-
τυχία του ΥΠΟΙΚ Χάρη Γεωργιάδη και ίσως ως
έναν βαθμό εκείνο που τον κάνει να προβαίνει
σε δηλώσεις με κάποια αμετροέπεια δεν προ-
έρχεται από αλλού παρά από τις εξετάσεις που

έδωσε και πέτυχε. Το «κοπελούι»
αν θυμάστε, κατάφερε να σταθεί
εκεί που άλλων τρέμανε τα γό-
νατα και στην πορεία παίρνον-
τας τα καλά στοιχεία που φέρει,
της συνέπειας και ότι ξέρει για
τι πράγμα μιλάει, οδήγησε το
καράβι παρακεί. Θέλετε να τον
κακίσουμε για την υπεροψία
του; Ας το κάνουμε.

Λίγη σημασία έχει όμως όταν
πια έχει βγει το πλοίο στα ανοι-
χτά, όταν έχει επισκευάσει τις

ζημιές του και δείχνει πως θα τη βγάλει την
πορεία το αν κάποιος νιώθει ή όχι υπεροπτικά
για τη δουλειά που έκανε ώστε να ξαναβγεί το
πλοίο ανοιχτά. Το να κάθεσαι όμως κύριε δικαστή
και να κουνάς το δάχτυλο εσύ που θεωρείς πως
είναι τόσο μακρύ που φτάνει ως και τον πρόεδρο
της Δημοκρατίας, αλλά δεν πάει πιο πίσω από
το 2013 για τη ΣΚΤ, είναι τουλάχιστον και εκ
μέρους σου αμετροέπεια. Την οποία βρίσκω
πολύ βαρύτερη από έναν ΥΠΟΙΚ που αύριο
παίζει να μην είναι και στη θέση του. Εσύ όμως
θα είσαι και ταυτόχρονα εκπροσωπείς και έναν
θεσμό που όπως και να το κάνεις, θα ήθελε
πολύ να μην του κουνάνε άλλοι το δάχτυλο,
αλλά δεν τα καταφέρνει. 

ΕΝ ΚΑΜΙΝΩ / Του ΜΙΧΑΛΗ ΤΣΙΚΑΛΑ

Η Ρώμη δεν χάθηκε σε μια μέρα
ούτε και η ΣΚΤ

tsikalasm@kathimerini.com.cy
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Θυμίζει μπακαλίστικη
λογική ή όπως έλεγε
ο Ζήκος «εγώ κρατάω
τα βιβλία στο κατά-
στημα, και δυο και
τρία μαζί, τα πάω από
εδώ τα πάω από εκεί».
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Τα απροκάλυπτα πα-
ζάρια του Ερντογάν
με τον Τραμπ και τον
Πούτιν, στην αέναη
προσπάθειά του να
αντλήσει όσα μπορεί

από τον καθένα, αυξάνουν τον κίν-
δυνο μεγαλύτερης έντασης με μία
από τις δύο δυνάμεις. Ο Ερντογάν
σήμερα συμμορφώνεται με ό,τι θέ-
λει ο Πούτιν και δεν θα τραβήξει
το σχοινί εκεί. Ομως, εάν Αγκυρα
και Ουάσιγκτον φθάσουν σε σημείο
ρήξης, και αναγκαστεί η μία ή η άλ-
λη να βάλει φρένο, τότε ίσως δούμε
ξαφνική βελτίωση στις μεταξύ τους
σχέσεις. Επειδή το πιο πιθανό είναι
η Τουρκία να είναι αυτή που θα
κάνει πίσω, ακυρώνοντας την αγο-
ρά των ρωσικών πυραύλων S-400,
τότε ίσως οι ΗΠΑ «ξεπαγώσουν»
την αγορά μαχητικών F-35 από
την Τουρκία, ενδεχόμενο επικίν-
δυνο για την Ελλάδα.

Οι τοπικές εκλογές στην Τουρ-
κία στις 31 Μαρτίου αποτελούν
μεγάλο στοίχημα για τον Ερντογάν,
καθώς η οικονομική κρίση ίσως φα-
νεί στις κάλπες, με υποψήφιους
του ΑΚΡ να χάνουν σε μεγάλες πό-
λεις. Πριν από τις εκλογές, ο Ερν-
τογάν θα θέλει να συντηρεί το

αφήγημα ότι δίνει μάχη εναντίον
ντόπιων εχθρών και ξένων συμ-
φερόντων. Δεν θα θελήσει να λύσει
τώρα τις διαφορές με τις ΗΠΑ και
να φανεί αδύναμος. Σε αυτό, οι
ΗΠΑ του κάνουν τη χάρη, σκλη-
ραίνοντας πολύ τη στάση τους.
Πέρα από τη διαμάχη γύρω από
τους S-400, εξελίσσεται και ένας
οικονομικός πόλεμος. Την περα-
σμένη Τρίτη, οι ΗΠΑ ανακοίνωσαν
ότι διαγράφουν την Τουρκία από
τον κατάλογο των χωρών από τις
οποίες εισάγουν κάποια προϊόντα
χωρίς δασμούς. 

Πριν από λίγες ημέρες ο εκπρό-
σωπος του Στέιτ Ντιπάρτμεντ απεί-
λησε ότι εάν η Τουρκία δεν ακυ-
ρώσει την αγορά των S-400, αυτό
θα επηρεάσει την αγορά των F-
35, ενώ η Ουάσιγκτον ίσως επιβάλει
και άλλα μέτρα εναντίον της Τουρ-
κίας, σύμφωνα με τον νόμο «Αν-
τιμετωπίζοντας τους εχθρούς της
Αμερικής μέσω κυρώσεων». Σε αυ-
τόν εμπίπτουν οι κυρώσεις εναν-
τίον του Ιράν, της Ρωσίας και της
Β. Κορέας. Η απάντηση Τσαβού-
σογλου ήταν: «Η Τουρκία αγοράζει
ό,τι χρειάζεται και ουδείς μπορεί
να παρέμβει. Εάν χρειαζόμαστε
S-400, θα τους αγοράσουμε». Η

δήλωση θα μπορούσε να ερμηνευ-
θεί ως «παράθυρο» για να πει η
Τουρκία αργότερα ότι ίσως δεν
έχει ανάγκη τους ρωσικούς πυ-
ραύλους.

Το ερώτημα είναι εάν ο Τούρκος
πρόεδρος θα μπορέσει να συνε-
χίσει αυτή την κόντρα με τις ΗΠΑ,
μιας και αντιμετωπίζει σοβαρά
προβλήματα και σε άλλα μέτωπα.
Στη Συρία, ΗΠΑ και Ρωσία διαφω-
νούν με την επιμονή της Τουρκίας
να παρέμβει και ανατολικά του
Ευφράτη. Στις περιοχές Κούρδων
που ελέγχει με τη βοήθεια ομάδων
ισλαμιστών, άρχισαν επιθέσεις
ανταρτών εναντίον των κατοχικών
δυνάμεων. Επίσης, ενώ ο Τραμπ
είχε πει στον Ερντογάν ότι θα απο-
σύρει αμέσως όλους τους Αμερι-
κανούς στρατιωτικούς από τη Συ-
ρία, αφήνοντας ελεύθερο το πεδίο
για την Τουρκία, ούτε οι ΗΠΑ φεύ-
γουν ολότελα ούτε οι Ρώσοι δίνουν
στους Τούρκους όσα θέλουν. Η
Συρία, με άλλα λόγια, ίσως να
μη χαρίσει στον Ερντογάν την αύ-
ρα του ανίκητου ηγέτη. Και αυτό,
την ώρα που, πέρα από τις δυσκο-
λίες στην οικονομία, αντιμετωπίζει
πρόβλημα και σε ένα έργο το οποίο
θεωρεί το διαμάντι στο στέμμα

του – το νέο αεροδρόμιο της Κων-
σταντινούπολης. Σύμφωνα με τον
ιστότοπο al-Monitor, το έργο, το
οποίο σχεδιάστηκε για να εξελιχθεί
στο μεγαλύτερο αεροδρόμιο του
κόσμου, αντιμετωπίζει σοβαρότατα
προβλήματα. Αφενός, φαίνεται ότι
χτίστηκε σε επιχωματωμένους
βάλτους, με κίνδυνο καθιζήσεων,
ευάλωτο σε ισχυρούς ανέμους και
ομίχλη. Η λειτουργία του αναβλή-
θηκε έως τον Απρίλιο και πολλές
υποδομές λείπουν. Αφετέρου, μία
από τις πέντε εταιρείες της κοι-
νοπραξίας που χτίζει το αεροδρόμιο
των 11,7 δισ. δολ. πούλησε το με-
ρίδιό της στις άλλες. Σύμφωνα με
αναλυτές στον μη φιλοκυβερνητικό
Τύπο, όλη η κοινοπραξία ετοιμά-
ζεται να εγκαταλείψει το έργο μετά
τις 31 Μαρτίου, φορτώνοντας το
κόστος στο Δημόσιο.

Οι ανάγκες του Ερντογάν στην
εσωτερική πολιτική σκηνή απαι-
τούν προσοχή και ψυχραιμία από
την Ελλάδα και την Κύπρο. Επειδή
μετά τις εκλογές είναι πιθανό να
κάνει πίσω στη διένεξη με τις ΗΠΑ,
η Αθήνα πρέπει να προετοιμαστεί
και για το ενδεχόμενο μιας υπερ-
βολικής αναθέρμανσης των σχέ-
σεων Αγκυρας -Ουάσιγκτον.

Η απρόβλεπτη διαμάχη ΗΠΑ - Τουρκίας
Του ΝΙΚΟΥ ΚΩΝΣΤΑΝΤΑΡΑ

«ΔΕΚΟποίηση»
Του ΑΛΕΞΗ ΠΑΠΑΧΕΛΑ

Εδώ και μία δεκαετία
το ευρωπαϊκό σύ-
στημα ευρίσκεται
αντιμέτωπο με ένα
φαινόμενο που θε-
ωρούσε ότι ανήκε

οριστικά στο παρελθόν – τη ριζο-
σπαστικοποίηση της Δεξιάς και
της Αριστεράς. Αυτή η αμφίπλευρη
απειλή έχει αποδιοργανώσει το
κατεστημένο, που ενεργεί σπα-
σμωδικά και ενίοτε ασυνάρτητα.
Ο ριζοσπαστισμός της Αριστεράς
εμφανίσθηκε στις χώρες της Νό-
τιας Ευρώπης. Στην Ελλάδα με
τον ΣΥΡΙΖΑ. Στην Ιταλία, το Κόμμα
5 Αστέρων αποτελούσε μια οπε-
ρετική έκφραση της Αριστεράς.
Και στις δύο χώρες η ριζοσπαστική
Αριστερά οδηγήθηκε σε ανορθό-
δοξη πολιτική συγκατοίκηση με
την αντισυστημική Δεξιά. Στην
Ελλάδα στη συγκυβέρνηση –έως
προσφάτως– του ΣΥΡΙΖΑ με τους
ΑΝΕΛ και, αντιστοίχως, στην Ιτα-
λία στον κυβερνητικό συνασπισμό
των Πέντε Αστέρων με τη Λέγκα
της ριζοσπαστικής Δεξιάς. Ανά-
λογα διαδραματίσθηκαν στην
Ισπανία και στην Πορτογαλία.

Στην υπόλοιπη ηπειρωτική Ευ-
ρώπη, η ριζοσπαστική Δεξιά –
εκτός από την Αυστρία όπου συμ-
μετέχει ως εταίρος στην κυβέρ-
νηση του κ. Σεμπάστιαν
Κουρτς– είναι μια πολιτική δύναμη
ανερχόμενη μεν, αλλά εκτός εξου-
σίας. Διακριτή πολιτική έκφραση
έχει η νέα Δεξιά στην Ουγγαρία,
με τον πρωθυπουργό Βίκτορ Ορμ-
παν ακλόνητο από το 2010. Βε-
βαίως η Ουγγαρία υπήρξε πάντοτε
μια «ειδική περίπτωση» και δύ-
σκολος εταίρος, ακόμη και όταν
οι Αψβούργοι την αναβάθμισαν
στο πλαίσιο της δυαδικής αυτο-
κρατορίας, αποξενούμενοι από
τους σλαβικούς πληθυσμούς που
διοικούσαν. Οπως και τότε, έτσι
και τώρα, η Ουγγαρία του κ. Ορμ-
παν είναι ένας δύσκολος εταίρος
στο πλαίσιο της Ε.Ε.

Εθεωρήθη από ορισμένους «με-

τριοπαθείς» ότι η υποψηφιότητα
του «ακραίου» Βαυαρού Μάνφρεντ
Βέμπερ εξασφάλιζε την παραμονή
του κ. Ορμπαν στο Ευρωπαϊκό
Λαϊκό Κόμμα, που πρακτικώς ση-
μαίνει περί τους δώδεκα βουλευτές
ώστε να παραμείνει η προεδρία
της Ευρωπαϊκής Επιτροπής σε
άτομο προερχόμενο από την ευ-
ρωπαϊκή Κεντροδεξιά. Σήμερα
όμως, ακόμη και ο κ. Βέμπερ απει-
λεί μαζί με μία δεκάδα κεντροδε-
ξιών ηγετών με αποπομπή τον κ.
Ορμπαν εάν δεν παύσει τη στο-
χοποίηση των γραφειοκρατών της
Ευρωπαϊκής Επιτροπής. Για λόγους
προεκλογικής τακτικής, οι «με-
τριοπαθείς» επιχειρούν να διαφο-
ροποιηθούν από τους «ακραίους».

Η στοχοποίηση της ευρωπαϊκής
γραφειοκρατίας δεν είναι τυχαία,
από την άποψη ότι αποτελεί όχι
απλώς τον θεματοφύλακα, αλλά
και τον μηχανισμό επιβολής πο-
λιτικών αποφάσεων, ακόμη και
εκείνων που δεν διαμορφώθηκαν
συλλογικώς, αλλά μονομερώς,
προς εξυπηρέτηση ιδίων εθνικών
στόχων και αναγκών. 

Κραυγαλέο παράδειγμα, η με-
ταναστευτική πολιτική του Βερο-
λίνου προς κάλυψη των αναγκών
της γερμανικής οικονομίας. Ετσι
όμως προέκυψε η ανάγκη εμπλου-
τισμού της νέας ταυτότητος του
«Ευρωπαίου πολίτη», με μετανά-
στες άλλης πολιτιστικής και θρη-
σκευτικής διαμορφώσεως. Πέρασε
απαρατήρητο το γεγονός ότι είχε
επιχειρηθεί στο παρελθόν δημι-
ουργία «σοβιετικού πολίτη», που
απέτυχε οικτρώς.

Ο Βίκτορ Ορμπαν δεν είναι
ασφαλώς παράδειγμα προς μίμη-
ση. Κάθε άλλο. Αλλά καθώς η Ευ-
ρώπη στερείται πολιτικών διαμε-
τρήματος, λοιδορεί τους πάντες.
Προ ολίγων ημερών εξέφρασε την
υποστήριξή του σε κάποιες από
τις προτάσεις του Γάλλου προ-
έδρου Εμανουέλ Μακρόν για μια
νέα «Ευρωπαϊκή Αναγέννηση».
Εκεί έχουμε φθάσει τελικώς.

Του ΚΩΣΤΑ ΙΟΡΔΑΝΙΔΗ

«Ο νόμος δεν μπορεί
να στηρίξει το πνεύ-
μα, ούτε να γεννήσει
την επιθυμία της
αρετής. Αυτή είναι
δουλειά του ποιητή

ή του φιλοσόφου, που πείθουν
επειδή ακριβώς δεν έχουν τη δύ-
ναμη να επιβάλουν. Η δύναμη που
έχει η εξουσία δεν μπορεί να νο-
μοθετήσει ενάντια στα πάθη της
ανθρώπινης καρδιάς, όσο κι αν τα
πάθη αυτά απειλούν να καταλύ-
σουν την τάξη».

Το απόσπασμα είναι από τον
αριστουργηματικό «Αύγουστο»
του John Williams, στην πολύτιμη
μετάφραση της Μαρίας Αγγελίδου
(«Gutenberg»). Μας προκαλεί να
συνειδητοποιήσουμε ότι μπορεί,
σε μια κοινωνία, να υπάρξει κάτι
χειρότερο από την ανομία: Η απου-
σία ή η παράκαμψη του ποιητικού
και του φιλόσοφου λόγου.

Ο νόμος δεν μπορεί να γεννήσει
δυναμική σχέσεων κοινωνίας ούτε
οι αετονύχηδες opinion makers
μέτρα που να εκτιμούν την ποι-
ότητα. Γι’ αυτό και μια κοινωνία
που θέλει να σωθεί από τον εφιάλ-
τη του εκχυδαϊσμού, τη λοιμική
του αμοραλισμού και μηδενισμού,
τιμά και φροντίζει τον δάσκαλο
περισσότερο από τον δικαστή ή
τον αστυνόμο, τον μεγάλο ποιητή
περισσότερο από τον βουλευτή.

Στη σημερινή ελλαδική μας
πραγματικότητα ο εκχυδαϊσμός
έχει φτάσει στο καταληκτικό του
στάδιο, τον μιθριδατισμό. Εχει
γίνει αυτονόητο να μην υπάρχει
πια πολιτική, μόνο εμπορία εντυ-

πώσεων. Για να εμπορευθούν τις
εντυπώσεις οι άνθρωποι της εξου-
σίας δέχονται και ανέχονται να γί-
νονται μαριονέτες των ανθρώπων
του πλούτου. Δεν το θεωρούν δια-
φθορά, είναι ο κατεστημένος τρό-
πος για να κερδηθεί και ασκηθεί
η εξουσία.

Κατεστημένη παντού η απόλυ-
τη προτεραιότητα των εντυπώσε-
ων, αποκλείει την επαφή με την
πραγματικότητα. Την υποκαθι-
στούν τα ΜΜΕ με στρατιές από
αναγκεμένους, στα όρια της λιμο-
κτονίας, δημοσιογράφους και ρο-
μαντικούς (ακόμα) ή «εξαρτημέ-
νους» από το αλκοολίκι της δημο-
σιότητας «λογίους». Τα περιθώρια
ασυδοσίας έντυπου και ραδιοτη-
λεοπτικού λογου απεριόριστα,
αφού στόχος σχέσεων κοινωνίας
δεν υπάρχει.

Και ο δάσκαλος; Ο δικαστής; Ο
αυθεντικός ποιητής; Φυσικά στο
κοινωνικό περιθώριο, διακοσμητικές
φιοριτούρες ενός δήθεν σχολειού
και μιας δήθεν δικαιονομίας ή ο
ποιητής, της φτηνιάρικης μελοποι-
ημένης λαϊκομαγκιάς. Ολα στο δή-
θεν, και ρεαλισμός μόνο η «κονόμα».
Υποδειγματική κρατική αναίδεια,
το εφεύρημα των «αναπληρωτών»
στα σχολειά: Χιλιάδες δασκάλων
που μισθοδοτούνται μόνο εφήμερα,
για κάποιους μήνες κάθε χρόνο,

καθηλωμένοι στο μαρτύριο της σα-
διστικής αβεβαιότητας.

Οποιο κόμμα κι αν κυβερνάει,
το σχολειό είναι στεγανά χρηστικό,
δηλαδή ενεργά ψυχοκτόνο, συμ-
φιλιωμένο με την προτεραιότητα
του «φροντιστήριου». Μέσα σε
σαράντα μόλις χρόνια, η ελλαδική
κοινωνία βεβαιώνεται πρωτόγονα
άγλωσση, θλιβερά ανιστόρητη,
κωμικά ασυνάρτητη, μικρονοϊκά
εύπιστη, εξευτελιστικά ασόβαρη.
Οριστικά αποκομμένος ο Νεοέλ-
ληνας από τη σύνολη προγενέ-
στερη ελληνική γραμματεία – από
τον Ομηρο ώς και τον Παπαδια-
μάντη.

Στη ρεαλιστική ορολογία της
ψυχοπαθολογίας αυτό λέγεται συλ-
λογική παράνοια ή συλλογική μο-
νομανής θανατολαγνεία.

Κομματική διαφοροποίηση της
εκπαιδευτικής πολιτικής δεν υπήρ-
ξε στα σαράντα πέντε χρόνια της
μεταπολίτευσης. Καραμανλισμός,
παπανδρεϊσμός και «προοδευτι-
κός» μηδενισμός υπηρέτησαν με
εκπλήσσουσα σύμπνοια τον με-
θοδικό αφελληνισμό της εκπαί-
δευσης, συνδυασμένον με την
απροκάλυπτα τεχνουργημένη υπο-
βάθμιση και απαξίωσή της. Ωσάν
να έπρεπε να πεισθούν οι πάντες
ότι η ελληνική κοινωνία είναι προ-
φανώς ανίκανη να παιδαγωγήσει
τους φορείς του μέλλοντός της,
και μόνο η εμπορευματοποιημένη,
«ιδιωτική» παιδεία (σχολειά και
πανεπιστήμια) θα το κατορθώ-
σουν.

Η μόνη πολιτική εξαίρεση σε
αυτόν τον εκβιαστικό αφιονισμό

ήταν, ως υπουργός Παιδείας, η Αν-
να Διαμαντοπούλου. Πάλαιψε να
ξαναστήσει, με στέρεη ραχοκο-
καλιά και αξιοπρέπεια, το κατα-
σπαραγμένο από τις κομματικές
σκοπιμότητες ελληνικό σχολειό
και πανεπιστήμιο. Για λίγο. Μόλις
γεύθηκε πρωθυπουργία ο Αντώνης
Σαμαράς, ανέθεσε στον Κωνσταν-
τίνο Αρβανιτόπουλο να υπουργήσει
την Παιδεία ξεριζώνοντας, μεθο-
δικά και βάναυσα, κάθε επίτευγμα
της Διαμαντοπούλου.

Η καταγραφή των κακουργη-
μάτων του ΣΥΡΙΖΑ στην Παιδεία
θα απαιτήσει πολύ χρόνο και χαλ-
κέντερο εισαγγελέα. Η Ν.Δ. έχει
τολμήσει, για τα θέματα Παιδείας,
πειραματισμό: Παραμέρισε το χι-
λιοφθαρμένο και δωσίλογο πολι-
τικό της προσωπικό και τοποθέ-
τησε στον τομέα Παιδείας, Ερευνας
και Θρησκευμάτων τη Νίκη Κε-
ραμέως. Το οικογενειακό της όνομα
προκαλεί σέβας και δέος, θα δι-
καιολογούσε ελπίδες για ριζοσπα-
στικές αλλαγές στοχοθεσίας και
κριτηρίων ποιότητας. Δυστυχώς
ώς σήμερα οι ελπίδες έχουν μείνει
χωρίς αντίκρισμα έργου. Η Ν.Κ.
έδωσε εντυπωσιακά δείγματα ικα-
νότητας δημόσιων σχέσεων και
διαφημιστικής αυτοπροβολής,
αλλά ούτε ίχνος σοβαρής μελέτης
και προτάσεων για τα προβλήματα
της Παιδείας, μεταρρυθμιστικής
τόλμης και κριτηρίων ποιότητας.

Αρκείται στην εξομοίωση με
τον πολτό της αδράνειας, της απου-
σίας κάθε κοινωνικού οράματος,
που χαρακτηρίζει το άνευρο αυτό
κόμμα.

Εκχυδαϊσμός χωρίς αντιπρόταση

Το εκκρεμές πάει συ-
νήθως από το ένα
άκρο στο άλλο σε αυ-
τόν τον τόπο. Με με-
γάλο κόστος. Οταν
έπεσε η δικτατορία,

ήταν απολύτως αναγκαίο και ορθό
να εκδημοκρατιστούν τα Σώματα
Ασφαλείας και οι Ενοπλες Δυνά-
μεις. Ο εκδημοκρατισμός εκφυλί-
στηκε όμως με τα χρόνια σε κάτι
εντελώς διαφορετικό. Τη διοίκηση
άρχισαν να την ασκούν κομματικά
και συνδικαλιστικά παράκεντρα.
Η πειθαρχία και ο σεβασμός στην
ιεραρχία, που είχαν ήδη πληγεί

ανεπανόρθωτα από τη χούντα, κα-
ταργήθηκαν. Η αξιολόγηση και η
απόδοση πειθαρχικών ευθυνών
επίσης.

Το πόρισμα για το Μάτι δείχνει
πόσο τραγικά είναι τα αποτελέ-
σματα αυτού του φαινομένου. Ενα
σημαντικό τμήμα των Σωμάτων
Ασφαλείας αλλά και των Ενόπλων
Δυνάμεων έχει «ΔΕΚΟποιηθεί».
Ανάξιοι αξιωματικοί μπαίνουν σε
θέσεις ευθύνης και λιώνουν πραγ-
ματικά μόλις κληθούν να χειρι-
σθούν μια κρίση. Νέοι αξιωματικοί
που εκπαιδεύθηκαν σε ειδικούς
τομείς μετατίθενται από
άλλους, επειδή η αριστεία τούς εί-
ναι απεχθής. Η έλλειψη πειθαρχίας
διαλύει την έννοια της αλυσίδας
διοίκησης, που είναι κρίσιμη όταν
αρχίζει να επικρατεί το ομιχλώδες
χάος μιας κρίσης σε εξέλιξη. Και
πολλά ακόμη.

Τα φαινόμενα της «ΔΕΚΟποί-
ησης» δεν περιορίζονται δυστυχώς

στην Πυροσβεστική. Η αξιολόγηση
στο Ναυτικό, για παράδειγμα, ήταν
μια παλιά παράδοση που τηρείτο
ευλαβικά. Κάποια στιγμή άρχισε
και αυτή να εκφυλίζεται μέσω δια-
φόρων μεθοδεύσεων. Αρχισε με
άλλα λόγια να μπολιάζεται η κουλ-
τούρα του από το «δεν βαριέσαι,
καλό παιδί είναι» ή το «μη βρούμε
και κανέναν μπελά αν τους γρά-
ψουμε κακό φύλλο ποιότητας».
Ανθρωποι που γνωρίζουν ισχυρί-
ζονται ότι αυτή ακριβώς η νοο-
τροπία κρύβεται πίσω από ένα ή
δύο ανεξήγητα ατυχήματα που
απασχόλησαν τον Τύπο. Στην υπό-
θεση της βόμβας που τραυμάτισε
τον πρώην πρωθυπουργό Λ. Πα-
παδήμο, υπήρξε συστηματική προ-
σπάθεια να μην αποδοθούν ευθύ-
νες σε όποιους δεν έλεγξαν το δέμα
που έλαβε. Πρόκειται για μια ολό-
κληρη κουλτούρα πλέον, που κα-
ταργεί στην πράξη τον τρόπο με
τον οποίο πρέπει να λειτουργούν
οι υπηρεσίες στον ζωτικό πυρήνα
του κράτους, σε κάθε χώρα. Ολα
έχουν γίνει ελαστικά, χύμα που
θα λέγαμε σε απλά ελληνικά. Στα
χρόνια του ΣΥΡΙΖΑ το φαινόμενο
διογκώθηκε πολύ γιατί επικράτησε
το δόγμα του χαμηλότερου κοινού
παρονομαστή και της πλέριας δη-
μοκρατίας ή μπαχαλοποίησης. Γεν-
νήθηκε όμως πολύ πριν! Ο κίνδυ-
νος είναι, στον δρόμο πριν από
τις εκλογές, να εκδηλωθούν προ-
σπάθειες περαιτέρω εσκεμμένης
διάλυσης και αποδόμησης κάθε
έννοιας πειθαρχίας. Ηδη ακούγον-
ται πολλά για ένα σχετικό νομο-
σχέδιο για το υπουργείο Αμυνας,
που θα ωθήσει το στράτευμα στον
δρόμο των αμαρτωλών ΔΕΚΟ. Και
αυτό να μην περάσει, θα χρειασθεί
τιτάνια προσπάθεια και προσή-
λωση προκειμένου να πάει το εκ-
κρεμές στη μέση. Γιατί αλλιώς κιν-
δυνεύουμε να τηλεφωνούμε σε
ένα Κέντρο Διαχείρισης Κρίσεων
και να μας βάζουν στην αναμονή
όπως γινόταν όταν καλούσαμε τις
βλάβες ΟΤΕ και ΔΕΗ πριν από εί-
κοσι χρόνια.

Η περίπτωση Ορμπαν

ΕΠΙΦΥΛΛΙΔΑ / Tου  ΧΡΗΣΤΟΥ ΓΙΑΝΝΑΡΑ
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Η κατάργηση της πει-
θαρχίας, του σεβασμού
στην ιεραρχία, της αξιο-
λόγησης και της απόδο-
σης ευθυνών έχει πλή-
ξει ανεπανόρθωτα τα
Σώματα Ασφαλείας.

�������

Υπάρχει διαχειριστι-
κός,όχι πολιτικός αντί-
λογος στον ΣΥΡΙΖΑ.
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Τ ο πόρισμα της Ερευνητικής
Επιτροπής στις 6 Μαρτίου
σχετικά με την κατάρρευση

του Συνεργατισμού έφερε στο φως
της δημοσιότητας ονόματα και ευ-
θύνες. Αυτή η εξέλιξη είναι σημαν-
τική. Έστω και αργά, έγινε έρευνα,
ολοκληρώθηκε, παραδόθηκε στον
γενικό εισαγγελέα και αυτό μετρά.
Αποδίδει στον υπουργό Οικονομι-
κών Χ. Γεωργιάδη τις περισσότερες
ευθύνες –λάθος επιλογές προσώ-
πων, υπόθεση Altamira, επιμονή
στη διάθεση του 25% των μετοχών
της Συνεργατικής δωρεάν. Η εξής
φράση λέει, σχεδόν, τα πάντα: «Κα-
ταλήγουμε ότι η πολιτική ευθύνη
για την κατάρρευση του Συνεργα-
τισμού και ιδιαίτερα η εξαφάνιση
της ΣΚΤ οφείλεται στους λανθα-
σμένους χειρισμούς και αποφάσεις
ή παραλήψεις του υπουργού Οικο-
νομικών».

Ακολουθεί ο Ν. Χατζηγιάννης.
Του αποδίδεται «αμέλεια και ανι-
κανότητα» που οδηγούν σε «αστικές
ευθύνες», πιθανό και για «ποινικές
ευθύνες», μετά από αστυνομική
έρευνα.

Στους Ε. Χλωρακιώτη και Κ. Λύ-
ρα αποδίδονται «τεράστιες ευθύνες»
για την κατάρρευση του Συνεργα-
τικού Πιστωτικού Τομέα πριν από
το 2013 – βαθμός εποπτείας «σπα-
σμωδικός και αναποτελεσματικός». 

Αποδίδει επίσης, ευθύνες στα
κόμματα που, κατά καιρούς, διοί-
κησαν τμήματα του Συνεργατισμού.
Αποδίδει, δικαίως, περισσότερες
ευθύνες στα πεπραγμένα του Συ-
νεργατισμού μετά το 2013. Ο Συ-
νεργατισμός, με την κατάρρευση
της οικονομίας, ανακεφαλαιοποι-

ήθηκε με 1,7 δισ. Κρατικοποιήθηκε.
Αντί να εξυγιανθεί, όπως ήταν η
δέσμευση της κυβέρνησης, κατέρ-
ρευσε μέσα σε πέντε χρόνια – συσ-
σωρευμένα προβλήματα, ανίκανη
διοίκηση, ανύπαρκτη πολιτική επο-
πτεία, ουσιαστικά αδιευκρίνιστη
στρατηγική. 

Ποια όμως ήταν η ρίζα του κακού
που οδήγησε τα πράγματα στον
τερματισμό ενός ιστορικού πιστω-
τικού οικοδομήματος με τεράστια
προσφορά στην αγροτική ζωή του
νησιού; 

Πρώτο, η μετατροπή του Συνερ-
γατικού κινήματος από αγροτική
συνεταιριστική προσπάθεια, σε
εκτεταμένο τραπεζικό σύστημα
κατά το πρότυπο των εμπορικών
τραπεζών. Από την περίοδο της
εξαίρετης δράσης με συγκεκριμένη
αποστολή τη στήριξη στον αγρότη,
φτάσαμε στην αλόγιστη ανάπτυξη,
στην ανεξέλεγκτη λειτουργία και
εν τέλει στην κατάρρευση. 

Δεύτερο, ο διοικητής του Συνερ-
γατισμού Ε. Χλωρακιώτης δανει-
ζόταν ανεξέλεγκτα ποσά της τάξης
των 12 εκατ. ευρώ. Πού ήταν ο μη-
χανισμός εποπτείας στην κατάφορη
παραβίαση κάθε έννοιας χρηστής
διοίκησης; Ποιος οδήγησε τη ΣΠΕ
Στροβόλου στη σημερινή κατά-
σταση; Γιατί η ΣΠΕ Μακράσυκας
από συνεργατική με success story
άλλαξε προσανατολισμό και εξε-
λίχθηκε σε ΣΠΕ πρωταγωνιστή στα
μη εξυπηρετούμενα δάνεια; 

Τρίτο, ποιος μηχανισμός ελέγχου
αναπτύχθηκε την τελευταία πεν-
ταετία, ώστε η διοίκηση Χατζη-
γιάννη να κρίνεται για το πραγμα-
τικό της αποτέλεσμα, και όχι για

την «εικονική πραγματικότητα»
που εμφάνιζε; Ποιες «περγαμηνές»
διέθετε ο Ν. Χατζηγιάννης για να
επιλεγεί γι’ αυτή τη θέση; 

Τέταρτο, πού βρισκόταν η διοι-
κήτρια της Κεντρικής Τράπεζας
στον ουσιώδη χρόνο; Όταν η Ευ-
ρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα έκρουε
τον κώδωνα του κινδύνου για την
ελλειμματική διοίκηση του Συνερ-
γατισμού, ποια διορθωτικά μέτρα
έλαβε; 

Πέμπτο,η Εποπτική αρχή για κά-
θε ΣΠΕ και για κάθε κεντρικό της
φορέα όφειλε να ελέγχει την εφαρ-
μογή των κανονισμών και την τή-
ρηση κάθε πρόνοιας για τα μη εξυ-
πηρετούμενα δάνεια. Η κάθε ανώ-
τερη εποπτική αρχή όφειλε να ελέγ-
χει τις πιο κάτω και έτσι να επο-
πτεύεται ολόκληρο το σύστημα.
Αυτό δεν γινόταν. Οι επόπτες δεν
είχαν το σθένος να ελέγχουν εκεί-
νους που τους διόριζαν! Στον πυ-
ρήνα της πρακτικής που οδηγούσε
στη συγκάλυψη, θα συναντήσουμε
την κομματική επιβολή πάνω στη
λειτουργία του οργανισμού. Τα κόμ-
ματα κατά κανόνα διορίζουν, τα
κόμματα κατά κανόνα εποπτεύουν.
Μια διοικητική ιεραρχία που όταν
έχει δυσκολίες αναζητάει λύσεις
σε κομματικές πλάτες, και όχι στους
μηχανισμούς της αξιολόγησης ή
της αφοσίωσης στους κανόνες της
διαφάνειας. Το τελευταίο σημείο
παίζει μικρότερο ρόλο και ενδια-
φέρει, συνήθως, μειοψηφίες.

Λοιπόν, όταν κάθε κόμμα είτε
ασκεί κυβερνητική εξουσία είτε εί-
ναι στην αντιπολίτευση βρίσκει
τρόπους να παρεμβαίνει και να χει-
ραγωγεί εξελίξεις, πόσοι θα έχουν

το σθένος να μιλήσουν για μια δια-
φορετική μορφή στην άσκηση της
εξουσίας; Εθισμός στη συγκάλυψη,
νοοτροπία του τύπου «γιατί να βγά-
λω εγώ το φίδι από την τρύπα»,
όταν το «φίδι» αύριο μπορεί να έχει
την ευθύνη της επαγγελματικής
μου εξέλιξης... Αυτή η νοοτροπία
έχει οδηγήσει στη συστημική σιω-
πή, η οποία στα κυπριακά έγινε
πασίγνωστη με το περίφημο σλόγ-
καν «ούσσου να περάσουμεν». Δεν
περάσαμε, όμως...

Η Ερευνητική Επιτροπή, που
εξέτασε την πτώση του Συνεργα-
τισμού, έκανε σοβαρή δουλειά. Αυτό
από μόνο του δεν αρκεί, γιατί η
πτώση του δεν συνδέεται μόνο με
διοικητικές αποφάσεις, κακοδιοί-
κηση, ή παραλείψεις. Συνδέεται με
την απουσία μιας συνεκτικής στρα-
τηγικής στον κατάλληλο χρόνο για
το πού έπρεπε να πάει ο Συνεργα-
τισμός. Συνδέεται με την απουσία
συντονισμού από την πλευρά του
προέδρου στους υπουργούς που ο
ίδιος διορίζει, καθ’ ότι ο πρόεδρος
στο κυπριακό σύνταγμα δεν είναι
ανεύθυνος άρχων. Συνδέεται με
την αντίληψη ότι «τώρα» θα διοι-
κούν οι «δικοί» μας, ή οι συμμαθητές
μας, έστω και αν πασιφανώς είναι
ακατάλληλοι. Συνδέεται με το πνεύ-
μα πολιτικής ευθιξίας που, κατά
κανόνα, απουσιάζει. Τι μάθαμε από
την κατάρρευση της οικονομίας
το 2013; Ελάχιστα. Δεν είμαι βέβαιος
ότι αυτή τη φορά θα πάμε καλύτερα
– αν και το πόρισμα αυτής της Ερευ-
νητικής Επιτροπής βοηθάει να σκε-
φθούμε καλύτερα... 

www.larkoslarkou.org.cy

Κατάρρευση με ονοματεπώνυμο
Του ΛΑΡΚΟΥ ΛΑΡΚΟΥ

Το σκάφος «Dragon» της Space X πλησιάζει στον διαστημικό σταθμό

Ο ι προσεχείς εκλογές για την
ανάδειξη των νέων μελών
του Ευρωκοινοβουλίου πρέ-

πει να αποτελέσουν την ευκαιρία
για τη συζήτηση κρίσιμων θεμά-
των που αφορούν στο μέλλον του
ευρωπαϊκού οικοδομήματος. Ένα
από τα υψίστης σημασίας ζητή-
ματα, είναι αυτό που αφορά, ως
ζητούμενο, την κοινή εξωτερική
πολιτική και ασφάλεια.

Η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι
ασφαλώς μια υπερδύναμη σε επί-
πεδο οικονομικό. Πολιτικά όμως
εξακολουθεί να έχει σοβαρότατες
αδυναμίες. Οι δυνατότητές της
να έχει σοβαρή επίδραση στο παγ-
κόσμιο πολιτικό γίγνεσθαι είναι
περιορισμένες. Ο λόγος είναι
απλός. Δεν έχει κοινή εξωτερική
πολιτική ούτε κοινή άμυνα. Ως εκ
τούτου αδυνατεί να έχει οποιοδή-
ποτε ρόλο σε διεθνείς κρίσεις.
Στην πραγματικότητα αποτελεί
θλιβερό ουραγό των επιλογών της
αμερικανικής εξωτερικής πολιτι-
κής. Αυτή η προφανέστατη ευ-
ρωπαϊκή αδυναμία δεν αφορά
όμως μόνο τις διεθνείς κρίσεις.
Αφορά και τον ίδιο τον τρόπο εξέ-
λιξης και ορισμένων πολιτικών
προβλημάτων, αλλά και την ίδια
την παγκόσμια οικονομία. Σε αν-
τίθεση με την ευρωπαϊκή δυσκαμ-
ψία και ατολμία οι ΗΠΑ προωθούν
αναπτυξιακά και παρεμβατικά μέ-
τρα στον οικονομικό τομέα ,σφρα-
γίζοντας τις παγκόσμιες οικονο-
μικές εξελίξεις.

Είναι χαρακτηριστικό, πρώτον
ότι η Ευρωπαϊκή Ένωση είναι αν-
ταγωνιστική προς τις ΗΠΑ μόνο
στις αεροσυγκοινωνίες με τα Air-
bus και δεύτερον ότι το 60% των
ευρωπαϊκών κεφαλαίων επενδύον-
ται σε αμερικανικών συμφερόντων
επιχειρήσεις. Προφανώς υπό αυτές
τις συνθήκες η απεξάρτηση των
ευρωπαϊκών πολιτικών θα είναι
μια πολύ δύσκολη υπόθεση. Αυ-
τονόητο είναι ότι θα χρειαστεί τα
επόμενα χρόνια μια γιγαντιαία
προσπάθεια στην Ευρώπη για την
ανάδειξη μιας ανταγωνιστικής
προς τις ΗΠΑ οικονομίας, με ισχυ-
ρή βιομηχανική βάση που θα εκτεί-
νεται και στον τομέα των εξοπλι-
σμών υψηλής τεχνολογίας.

Θεμελιώδης προϋπόθεση για
μια τέτοια εξέλιξη σε οικονομικό
και πολιτικό πεδίο μια Ευρωπαϊκή
Ένωση ομοσπονδιακού χαρακτή-
ρα που να ελέγχεται δημοκρατικά
από ένα ισχυρό Ευρωπαϊκό Κοι-
νοβούλιο και που να μπορεί να
μετέχει αποφασιστικά στο διεθνές
πολιτικό γίγνεσθαι. Αυτό με τη
σειρά του προϋποθέτει εγκατά-
λειψη της φοβίας και της αγωνίας
για εθνικές πολιτιστικές ταυτό-
τητες και των κάθε λογής ευρω-
σκεπτικιστικών αντιλήψεων που
κατάφεραν να καθυστερήσουν
σοβαρά την ουσιαστική ευρωπαϊ-
κή πολιτική ενοποίηση.

Αν αυτές οι τάσεις, αντιλήψεις
και νοοτροπίες δεν εγκαταλει-
φθούν και μάλιστα γρήγορα, θα
έχουμε μεν, μια οικονομικά ενω-
μένη Ευρώπη, τη μεγαλύτερη αγο-
ρά του πλανήτη, δεν θα έχουμε
όμως μια συντεταγμένη πολιτική
δύναμη ισχυρή πολιτική εξουσία
και συνεπώς ούτε κοινή εξωτερική
πολιτική και πολιτική ασφάλειας.

Συμπέρασμα: Η Ευρώπη για να
προασπίσει τα συμφέροντά της,
την ειρήνη, τη σταθερότητα και
τη δημοκρατία στον κόσμο, οφείλει
να συγκροτηθεί σε μια πραγματική
πολιτική οντότητα, δηλαδή να
αποκτήσει κοινή εξωτερική πολι-
τική και πολιτική ασφάλειας και
άμυνας και τα μέσα για να υλοποιεί
την πολιτική αυτή. Η Συνθήκη
της Λισσαβόνας έκανε ένα βήμα,
όχι όμως αποφασιστικό.

Μέσα από μια κοινή εξωτερική
πολιτική και άμυνα πρέπει να υπη-
ρετείται μια πολιτική διαφύλαξης
της ανεξαρτησίας και εδαφικής
ακεραιότητας της Ευρωπαϊκής
Ένωσης και προάσπισης των συμ-
φερόντων της παγκόσμια, με πα-
ράλληλη συμμετοχή στις διαδι-
κασίες ειρηνικής διευθέτησης των
διεθνών συγκρούσεων και διαχεί-
ρισης κρίσεων σύμφωνα με τις
αρχές του ΟΗΕ. Ως προς την Κύ-
προ θα μπορούσαμε να επισημά-
νουμε κάτι αισιόδοξο. Παρά τη
συνεχιζόμενη τουρκική κατοχή,
για πρώτη φορά στη μακραίωνη
ιστορία της η γεωστρατηγική της
θέση μπορεί από μειονέκτημα,
δηλαδή συνεχείς κατοχές και δου-
λείες, να μετατραπεί σε μέγα πλε-
ονέκτημα. Αυτό βέβαια προϋπο-
θέτει τόλμη, θάρρος, φαντασία
και δημιουργικές πρωτοβουλίες
για να αναδείξουμε τον νέο ρόλο
της Κύπρου στην περιοχή και τον
κόσμο. Η συμμετοχή μας στην
Ε.Ε., η συμμετοχή μας σε ένα ευ-
ρωπαϊκό σύστημα ασφάλειας και
οι φιλικές μας σχέσεις με τις χώρες
της Μέσης Ανατολής είναι τα συγ-
κριτικά μας πλεονεκτήματα. Με
αξιοποίηση και των γεωστρατη-
γικών ανακατατάξεων από την
ανεύρεση ενεργειακών κοιτασμά-
των στην περιοχή μας.

Τυχόν εμμονή μας σε παλιές
πρακτικές θα ισοδυναμεί με ήττα.
Πρέπει να αποτρέψουμε αυτό τον
κίνδυνο με πρωτοβουλίες και πραγ-
ματική βούληση για συμμετοχή
σε όλους τους πυλώνες πολιτικών
της Ε.Ε. Η νέα ευρωπαϊκή πραγ-
ματικότητα δημιουργεί νέες δυ-
ναμικές. Η Κύπρος μπορεί και πρέ-
πει να συμμετάσχει και να επη-
ρεάσει τις εξελίξεις. Η πρόκληση
για τη δημιουργία της νέας ευρω-
παϊκής αρχιτεκτονικής με μια πο-
λιτική ασφάλειας και άμυνας είναι
μπροστά μας.

Ο κ. Γιαννάκης Ομήρου είναι τέως πρό-
εδρος της Βουλής των Αντιπροσώπων.

Εξωτερική πολιτική
και ασφάλεια στην Ε.Ε. 

Του ΓΙΑΝΝΑΚΗ Λ. ΟΜΗΡΟΥ

Σ τον δημόσιο διάλογο γίνεται
αναφορά στην ίση αμοιβή χω-
ρίς έμφυλες διακρίσεις με αυ-

στηρές υποδείξεις σε εταιρείες και
εργοδότες για την αποφυγή της οποι-
ασδήποτε μισθολογικής διάκρισης.
Είμαι πεπεισμένη ότι το ζήτημα χρει-
άζεται περαιτέρω προσέγγιση με έμ-
φαση στον τομέα των ευκαιριών
απασχόλησης. Ενώ ακόμα υπάρχει
μεγάλος δρόμος μέχρι την επίτευξη
του στόχου που είναι η ίση αμοιβή
για ίση εργασία θα πρέπει να εξετά-
σουμε και το θέμα των ευκαιριών
και πως αυτές προβάλλουν συγκρι-
τικά σε άντρες και γυναίκες. 

Ένα σημαντικό ποσοστό των γυ-
ναικών σήμερα έχει ανώτατη εκπαί-
δευση και εξαιρετικά πανεπιστημιακά
αποτελέσματα. Ωστόσο, δεν έχουν
τις ίδιες ευκαιρίες απασχόλησης με
τους άνδρες που έχουν το ίδιο εκ-
παιδευτικό υπόβαθρο και εμπειρία.
Και αυτό, επειδή οι γυναίκες θεω-
ρούνται από την κοινωνία ως οι υπεύ-
θυνες για το μεγάλωμα των παιδιών.
Μια γυναίκα που αποφασίζει να έχει
παιδί, στις περισσότερες περιπτώσεις,
χρειάζεται μια περίοδο για να βιώσει

τις προκλήσεις μιας εγκυμοσύνης,
να περάσει χρόνο με το μωρό της
στους πρώτους μήνες και στη συ-
νέχεια να επιστρέψει στη δουλειά.
Αυτό το διάστημα ένας άντρας στην
αντίστοιχη περίπτωση, έχει την ευ-
καιρία να προωθήσει την καριέρα
του ή να αυξήσει τον μισθό του. Επο-
μένως ένας άντρας και μια γυναίκα
που μπορεί αρχικά να ξεκινούν με
ίσους όρους σε μια εργασία, στην
πορεία οι όροι γίνονται άνισοι με
αδικημένες τις γυναίκες που απο-
φασίζουν να τεκνοποιήσουν. 

Η συζήτηση εδώ είναι αν οι άνδρες
και οι γυναίκες έχουν ίσες ευκαιρίες
αφού γίνουν γονείς. Κατά τα πρώτα
χρόνια της ζωής ενός παιδιού είναι
σημαντικό οι γονείς και τα παιδιά
να περνούν χρόνο μαζί. Ο κανόνας
είναι ότι οι γυναίκες έχουν την «ευ-
θύνη» και την «ευαισθησία» να είναι
μαζί με τα παιδιά τους και να τα
φροντίζουν. Είναι όμως αυτό αλήθεια;
Ποιος λέει ότι ένας πατέρας δεν πρέ-
πει και δεν θέλει να περάσει χρόνο
με τα παιδιά του; Και ποιος αποφα-
σίζει αν ένας πατέρας δεν είναι εξίσου
καλός με τη μητέρα για το μεγάλωμα

των παιδιών; Ωστόσο, η τάση είναι
ότι οι γυναίκες πρέπει να παραμεί-
νουν στο σπίτι και οι άνδρες –με τον
ρόλο του παρόχου– πρέπει να είναι
αυτοί που θα συνεχίσουν να εργά-
ζονται, έχοντας περισσότερες ευ-
καιρίες απασχόλησης και ανέλιξης,
όταν ταυτόχρονα η γυναίκα θα απορ-
ρίπτει προτάσεις και θα αρνείται τα
οποιαδήποτε επαγγελματικά ταξίδια
και προτάσεις. 

Βάσει αυτής της ιδέας, θα μπο-
ρούσε κανείς να σκεφτεί ότι μια μει-
ωμένη άδεια μητρότητας θα εξυπη-
ρετούσε την αιτία της συρρίκνωσης
των μισθολογικών διαφορών. Αλλά
αυτό ως επιχείρημα αποδείχθηκε εκ
του αποτελέσματος λανθασμένο σε
χώρες που μείωσαν την περίοδο της
άδειας μητρότητας. Η μείωση της
περιόδου άδειας μητρότητας θεω-
ρήθηκε από ορισμένους φορείς χά-
ραξης πολιτικής ως ένας μονόδρομος
για την αντιμετώπιση των διακρίσεων
εις βάρος των γυναικών στην αγορά
εργασίας. Η ιδέα ήταν ότι οι εργο-
δότες δεν θα έκαναν δεύτερες σκέ-
ψεις για την πρόσληψη γυναικών,
αν η περίοδος άδειας μητρότητας

δεν θα επηρέαζε καταλυτικά τις επι-
χειρήσεις τους. Αλλά και πάλι, μια
τέτοια πολιτική θα επηρέαζε τους
οικογενειακούς δεσμούς και απο-
δείχτηκε αναποτελεσματική. Η αλή-
θεια είναι ότι μια μητέρα χρειάζεται
και θέλει να περάσει χρόνο με τα
παιδιά της και αυτό είναι φυσιολογικό.
Τα παιδιά επίσης χρειάζονται τους
γονείς τους, ειδικά κατά τους πρώτους
μήνες της ζωής τους.

Για να ικανοποιήσει τόσο την αν-
τιμετώπιση του μισθολογικού χά-
σματος όσο και τη διατήρηση των
οικογενειακών δεσμών, η Ισλανδία
που είναι η χώρα με τα πιο προοδευ-
τικά αποτελέσματα, έχει ρυθμίσει
κατάλληλα την υποχρεωτική γονική
άδεια για τις μητέρες και τους πα-
τέρες. Η εγγυημένη άδεια πατρότη-
τας, που ψηφίστηκε το 2000 στην
Ισλανδία, είχε αξιοσημείωτα αποτε-
λέσματα στην αγορά εργασίας και
στο σπίτι. 

Στην Κύπρο, υπάρχει μια διαφορά
μισθού μεταξύ ανδρών και γυναικών
της τάξης του 14,8%. Οι γυναικείες
οργανώσεις και οι ΜΚΟ απαιτούν
σοβαρά πολιτικά μέτρα που θα αλ-

λάξουν τα αποτελέσματα και θα θέ-
σουν τις γυναίκες σε καλύτερη θέση
στην αγορά εργασίας. Αλλά αν κοι-
τάξουμε την εκπροσώπηση των γυ-
ναικών στην πολιτική ζωή του νη-
σιού, θα ανέμενε κανείς τα παραπάνω
αποτελέσματα. Το Υπουργικό Συμ-
βούλιο απαρτίζεται από 11 υπουρ-
γούς, εκ των οποίων μόνο δύο είναι
γυναίκες, ενώ μόνο 10 βουλεύτριες
είναι γυναίκες, από τους 56 του Κοι-
νοβουλίου.

Στον τομέα της γονικής μέριμνας,
όπως και σε άλλες κοινωνίες, στην
Κύπρο οι γυναίκες αναμένεται να
είναι αυτές που θα αναλάβουν την
φροντίδα των παιδιών και των ηλι-
κιωμένων και οι οποιεσδήποτε βλέ-
ψεις για καριέρα μπαίνουν σε δεύτερη
μοίρα. Σύμφωνα με δημοσίευση του
Ευρωπαϊκού Ινστιτούτου για την
Ισότητα των Φύλων του 2017, το
50,1% των γυναικών στην Κύπρο
ήταν υπεύθυνο για τη φροντίδα και
την εκπαίδευση των παιδιών τους
ή για την φροντίδα των ηλικιωμένων,
όταν το αντίστοιχο ποσοστό για τους
Κύπριους άντρες ήταν 34,1%. Επι-
πλέον, μόνο το 9,7% των εργαζόμε-

νων γυναικών θα περνούσε χρόνο
για αθλητικές δραστηριότητες, πο-
λιτιστικές δραστηριότητες ή δρα-
στηριότητες αναψυχής έξω από το
σπίτι τους και το 21,7% θα ήταν το
αντίστοιχο ποσοστό για τους άν-
δρες.

Το κλείσιμο ή τουλάχιστον η συρ-
ρίκνωση του χάσματος των μισθών
μεταξύ των δύο φύλων πρέπει να
αποτελεί κορυφαία προτεραιότητα
στην πολιτική ατζέντα. Μόνο όταν
οι άνδρες και οι γυναίκες θα έχουν
ίσους μισθούς για τις ίδιες θέσεις
εργασίας και όταν παράλληλα ενι-
σχυθεί ο θεσμός της οικογένειας,
τότε οι ευκαιρίες απασχόλησης θα
είναι οι ίδιες και για τα δύο φύλα και
η εξάλειψη της φτώχειας θα επιτα-
χυνθεί με την ένταξη περισσότερων
γυναικών στις αγορές. Η υποχρεωτική
άδεια πατρότητας είναι ένα μέτρο
καθοριστικής σημασίας, για να αν-
τιμετωπιστούν ουσιαστικά οι δια-
κρίσεις στην αγορά εργασίας.

Η κ. Αλεξία Σακαδάκη είναι κοινωνιολό-
γος και υποψήφια Ευρωβουλευτής Συμ-
μαχίας – Οικολόγων. 

Ίση αμοιβή δεν σημαίνει ίσες ευκαιρίες
Της ΑΛΕΞΙΑΣ ΣΑΚΑΔΑΚΗ
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Του ΝΙΚΟΥ ΣΤΕΛΓΙΑ

Το τελευταίο διάστημα η προσοχή
της τουρκικής, ελληνικής και κυ-
πριακής κοινής γνώμης ήταν στραμ-
μένη στη ναυτική άσκηση που διε-
ξήγαγε η Τουρκία στη Μαύρη Θά-
λασσα, στο Αιγαίο και στην Ανατο-
λική Μεσόγειο με την ονομασία
«Γαλάζια Πατρίδα». Ελληνικά και
κυπριακά μέσα ενέταξαν την άσκη-
ση στα πλαίσια της νέας προσπά-
θειας της Άγκυρας να κάνει αισθητή
την παρουσία της στα ενεργειακά
και γεωστρατηγικά δρώμενα της
περιοχής. Νέες πληροφορίες της Κ
από την τουρκική πλευρά δείχνουν
ότι το δόγμα της Τουρκίας εκτός
από την ενέργεια και τις γεωστρα-
τηγικές ισορροπίες στην περιοχή
έχει ως σημείο εκκίνησης και μια
άλλη θεωρία που αφορά το Αιγαίο
και την Ανατολική Μεσόγειο. Οι εμ-
πνευστές του δόγματος προβάλλουν
την άποψη ότι νησιά, νησίδες, βρα-
χονησίδες καθώς και τμήμα της
τουρκικής ΑΟΖ σήμερα βρίσκονται
υπό ελληνική και κυπριακή «κατο-
χή». Η προαναφερόμενη θεωρία
βρίσκει αντίκτυπο στους πολιτικούς
και στρατιωτικούς κύκλους της Άγ-
κυρας και μέχρι στιγμής, η κυβέρ-
νηση του Κόμματος της Δικαιοσύνης
και Ανάπτυξης (ΑΚΡ) και το επιτελείο
του τουρκικού στρατού τηρούν «πα-
θητική στάση» απέναντι σε αυτήν
τη διάσταση. Σε γενικές γραμμές,
η Άγκυρα επιχειρεί να αποσιωπήσει
τους ισχυρισμούς περί ελληνικής
και κυπριακής κατοχής στο Αιγαίο
και στην Ανατολική Μεσόγειο. Ωστό-
σο, σε μια περίοδο που τα ελληνο-
τουρκικά και τα ενεργειακά δρώμενα
της Μεσογείου γίνονται κομμάτι

της μεγάλης πολιτικής αντιπαρά-
θεσης στο εσωτερικό της Τουρκίας,
η θεωρία της ελληνικής και κυπρια-
κής «κατοχής» αναπτύσσει νέα δυ-
ναμική. 

Η αντιπολίτευση υιοθετεί 
Μπορεί η κυβέρνηση του ΑΚΡ

και το επιτελείο του τουρκικού στρα-
τού να ήταν οι πρώτοι πρωταγωνιστές
που υιοθέτησαν το δόγμα «Γαλάζια
Πατρίδα», ωστόσο η τουρκική αξιω-
ματική αντιπολίτευση είναι αυτή
που καλωσορίζει τηνέα στρατηγική
της Τουρκίας με όλες τις πτυχές της.
Σε μια προσπάθεια της να παρου-
σιάσει τις αδυναμίες της κυβέρνησης
στο πεδίο της διπλωματίας εν όψει
των κρίσιμων δημοτικών εκλογών,
η αξιωματική αντιπολίτευση πραγ-
ματοποιεί εκτεταμένες αναφορές
στην υποτιθέμενη ελληνική και κυ-
πριακή «κατοχή» στο Αιγαίο και στην
Ανατολική Μεσόγειο. «Οι εξελίξεις
δείχνουν ότι οι ξένες δυνάμεις φυ-
λακίζουν την Τουρκία στα παράλια
της. Στον Πόντο η Ουκρανία, στο

Αιγαίο η Ελλάδα, στην Μεσόγειο η
Ελλάδα και η ε/κ διοίκηση εγκλωβί-
ζουν την Τουρκία στα παράλιάτης».
Η συγκεκριμένη δήλωση ήρθε πριν
από λίγο καιρό, από υψηλόβαθμο
στέλεχος του Ρεπουμπλικανικού Λαϊ-
κού Κόμματος, τον βουλευτή Ουμούτ
Οράν. 

Προχωρώντας ένα βήμα πιο πέρα,
ο ίδιος δήλωσε ότι η χώρα του κα-
λείται να «μετατρέψει» σε «γαλάζια
πατρίδα» τον Πόντο, το Αιγαίο και
την Ανατολική Μεσόγειο, διαφορε-
τικά τα τουρκικά εθνικά συμφέροντα
θα δεχθούν νέα χτυπήματα. Στην
συνέχεια, ο ίδιος δήλωσε το εξής:
«Προτού χαθεί πολύτιμος χρόνος
πρέπει να δημιουργηθεί μια ναυτική
και αεροπορική βάση στην ΤΔΒΚ.
Επίσης, η Τουρκία, με απώτερο στόχο

την εξασφάλιση του ελέγχου των
νησιών που τέθηκαν υπό κατοχή
από την Ελλάδα στο Αιγαίο, πρέπει
να μετατρέψει το Αιγαίο και τον
Πόντο σε τουρκική λίμνη». Παρό-
μοιες απόψεις προβάλλουν και τα
υπόλοιπα κόμματα της τουρκικής
αντιπολίτευσης, καθώς και εν απο-
στρατεία στελέχη των τουρκικών
Ενόπλων Δυνάμεων. Πριν από λίγες
ημέρες αναλύοντας τις εξελίξεις που
αφορούν την άσκηση, ο πρώην γραμ-
ματέας του Υπουργείου Εθνικής
Άμυνας της Τουρκίας έφερε στο
προσκήνιο μια σημαντική «αδυνα-
μία» της τουρκικής πλευράς. Σύμ-
φωνα με τον Ουμίτ Γαλίμ, παρά το
γεγονός ότι το επιτελείο του τουρ-
κικού στρατού είχε προγραμματίσει
αρχικά ασκήσεις με αληθινά πυρά

στα περίχωρα της Θάσου, της Σα-
μοθράκης και της Λήμνου, τελικά
δεν έγινε γνωστό το αν αυτές οι
ασκήσεις πραγματοποιήθηκαν ή
όχι. Ενδεχομένως, η τουρκική πλευρά
δεν προχώρησε σε αυτές τις ασκή-
σεις για να μην εκτροχιαστούν οι
εξελίξεις στα ελληνοτουρκικά. Ο κ.
Γαλίμ προβάλλει την άποψη ότι στα
προαναφερόμενα ελληνικά νησιά
η Τουρκία έχει κυριαρχικά δικαιώ-
ματα καιγι’ αυτόν άλλωστε τον λόγο,
το προηγούμενο διάστημα προχώ-
ρησε σε σεισμικές έρευνες στα πε-
ρίχωρά τους. Αυτές οι έρευνες ολο-
κληρώνονται στις 10 Μαρτίου. 

Η υποτιθέμενη κατοχή
Ο εμπνευστής του όρου «Γαλάζια

Πατρίδα», εν αποστρατεία ναύαρ-

χος Τζεμ Γκιούρντενιζ, συμφωνεί
με τις προαναφερόμενες θεωρίες.
Ο ίδιος προβάλλει τον ισχυρισμό
ότι η Τουρκία βρίσκεται αντιμέτωπη
με «διπλή κατοχή». Στο Αιγαίο δε-
κάδες «τουρκικά νησιά» τελούν
υπό καθεστώς ελληνικής κατοχής,
στη δε Ανατολική Μεσόγειο η Κυ-
πριακή Δημοκρατία θέτει de facto
υπό την διοίκηση της μεγάλα τμή-
ματα της τουρκικής ΑΟΖ. Πρώην
συνεργάτης του τέως προέδρου
της Τουρκίας, ο Αχμέτ Τακάν συμ-
φωνεί επίσης, με την παραπάνω
θεωρία. 

Από τη στήλη του στην εφημε-
ρίδα «Γενί Τσαγ», που εκφράζει τις
θέσεις κόμματος της Μεράλ Άκσε-
νερ, ο Τούρκος αναλυτής προβάλλει
τις εξής απόψεις: «Προκαλεί προ-
βληματισμό και θλίψη το γεγονός
ότι η άσκηση Γαλάζια Πατρίδα δεν
πραγματοποιήθηκε στην περιοχή
των 18 νησιών και 1 βραχονησίδας
του Αιγαίου, που τελούν υπό κα-
θεστώς κατοχής. Με αυτήν την
ενέργεια, η κυβέρνηση του Ταγίπ
Ερντογάν και του ΑΚΡ ξεκαθάρισε
ότι έχει παραιτηθεί από 18 νησιά,
1 βραχονησίδα και την Γαλάζια
Πατρίδα στο Αιγαίο και έχει παρα-
δώσει όλα τα κυριαρχικά δικαιώ-
ματα μας στην Ελλάδα». Όπως ήταν
αναμενόμενο, την προηγούμενη
εβδομάδα η απάντηση της τουρ-
κικής κυβέρνησης στους προανα-
φερόμενους ισχυρισμούς υπήρξε
άμεση. Ο υπουργός Εθνικής Άμυνας
και τέως Επιτελάρχης της Τουρκίας,
Χουλουσί Ακάρ έστειλε μηνύματα
σε Αθήνα και Λευκωσία επιθεω-
ρώντας την άσκηση και υπογράμ-
μισε ότι στην κυπριακή ΑΟΖ μερίδιο
έχουν και οι Τ/κ. 

Συνέντευξη στη
ΜΑΡΙΝΑ ΟΙΚΟΝΟΜΙΔΟΥ

«Την πόρτα επιστροφής στο ΔΗΚΟ
έκλεισε η παρούσα του ηγεσία, επι-
δεικνύοντας μιαν αχαρακτήριστη
και αχάριστη συμπεριφορά για την
οποία καταχώρησα ήδη αγωγή»,
αναφέρει στη συνέντευξή της στην
«Κ» η υποψήφια ευρωβουλευτής
της ΔΗΠΑ Αντιγόνη Παπαδόπουλου,
κληθείσα να σχολιάσει κατά πόσο
η υποψηφιότητά της με άλλο σχη-
ματισμό κλείνει την πόρτα επιστρο-
φής στο ΔΗΚΟ. Ξεκαθαρίζει πως η
αριστίνδην υποψηφιότητά της δεν
αντιστρατεύεται τον ΔΗΚΟϊκό κό-
σμο και υπογραμμίζει πως θα επι-
μείνει μέχρι τέλους στην αγωγή της
εναντίον της ηγεσίας του ΔΗΚΟ. 
–Γιατί κατέρχεστε υποψήφια με
τη Δημοκρατική Παράταξη; 

–Γιατί η Δημοκρατική Παράταξη
αποτελείται από δημοκράτες ενερ-
γούς πολίτες, ανθρώπους που σε
μεγάλο βαθμό έχουν βιώσει τον
προβληματισμό για την πορεία του
Κέντρου στην Κύπρο και που εμ-
φορούνται από τις αξίες: Δημοκρα-
τία – Ελευθερία – Κοινωνική Δι-
καιοσύνη. Αυτοί οι άνθρωποι είναι
απογοητευμένοι από τις ετερόκλη-
τες και ευκαιριακές συμμαχίες που
γίνονται σήμερα στον χώρο του
Κέντρου. Προβληματίζονται για
την αποστασιοποίηση των πολιτών
από τα πολιτικά δρώμενα. Πονούν,
γιατί βλέπουν όλα εκείνα για τα
οποία αγωνίστηκαν να έχουν προ-
δοθεί. Με όσα συμβαίνουν στον
μικρόκοσμό μας, κανένας δεν δι-
καιούται να μένει στον καναπέ και
να παρακολουθεί παθητικά τη δια-
φθορά, τη διαπλοκή, τις ανίερες
συναλλαγές, την κατηφόρα. Είναι
απαραίτητη η κάθαρση. Ο τερμα-

τισμός της ασυδοσίας, της αξιακής
κρίσης. Η αναστήλωση των θε-
σμών, η αναγέννηση. Για όλα αυτά
πρέπει να δοθούν νέες μάχες από
ανθρώπους που διαθέτουν όραμα,
που έχουν δώσει διαχρονικές μάχες
για τον τόπο και την κοινωνία. Σή-
μερα, πρέπει να διαμορφωθούν
συνθήκες εθνικής συνεννόησης,
πολιτικής συναντίληψης, κοινω-
νικής συναίνεσης και πολιτικής
σταθερότητας. 
–Η Δημοκρατική Παράταξη δη-
λαδή, θα αποτελέσει το ΔΗΚΟ
όπως ήταν άλλοτε;

–Η Δημοκρατική Παράταξη δεν
είναι το αντιΔΗΚΟ. Είναι παράταξη
που στηρίζεται σε νέους ανθρώπους
από όλους τους πολιτικούς χώρους,
ανένταχτους πολίτες, αλλά και πολ-
λά παραδοσιακά στελέχη του ΔΗΚΟ
που εκδιώχθηκαν από την τωρινή
του ηγεσία για καθαρά ιδιοτελείς
σκοπούς. Είναι τουλάχιστον αχά-

ριστος ο τρόπος που η παρούσα
ηγεσία του ΔΗΚΟ εξοστράκισε ικα-
νότατα στελέχη που αποτελούσαν
τη ραχοκοκκαλιά του κόμματος.
Ορφανεμένη από πλειάδα «καθα-
ρόαιμων» ιδεολογικών στελεχών,
αναζητάει σήμερα τα δεκανίκια
πολιτικών γυρολόγων και ετερό-
κλητων συνεργατών για να φέρουν
ψήφο στο κομματικό καλάθι, σε
μια απέλπιδα προσπάθεια να κρύψει
τις διαρροές και την πολιτική της
γύμνια. 
–Τα δεκανίκια είναι η Ελένη Θε-
οχάρους; 

–Δεν κατονομάζω. Ωστόσο, ανέ-
καθεν υποστηρίζω πως θα πρέπει
να υπάρχει διαχρονική συνέπεια
στις πολιτικές θέσεις που ο καθένας
πρεσβεύει. Οι πολιτικοι γυρολόγοι
δεν τιμούν το πολιτικό σύστημα
ούτε την κοινωνία. Είναι τραγελα-
φικό να καρατομούνται ιδεολόγοι
απλώς και μόνο για να εξυπηρετη-

θούν ιδιοτελή συμφέροντα και προ-
σωπικές ατζέντες. 
–Το ότι κατέρχεστε ως υποψή-
φια με άλλο κομματικό σχημα-
τισμό δεν κλείνει την πόρτα επι-
στροφής στο ΔΗΚΟ; 

–Την πόρτα επιστροφής στο
ΔΗΚΟ έκλεισε η παρούσα του ηγε-
σία, επιδεικνύοντας μιαν αχαρα-
κτήριστη και αχάριστη συμπερι-
φορά για την οποία καταχώρησα
ήδη αγωγή. Αποδέχθηκα την τι-
μητική πρόσκληση να είμαι αρι-
στίνδην υποψήφια ευρωβουλευτής
με τη ΔΗΠΑ, ενώνοντας τη φωνή
μου με πλειάδα ιδεολόγων κεν-
τρώων και χιλιάδες ανένταχτων
πολιτών που διψούν για κάτι κα-
λύτερο στον χώρο του Κέντρου.
Πιστεύω πως μαζί μπορούμε να
παλέψουμε για την ευρωπαϊκή Κύ-
προ που οραματιζόμαστε και μας
αξίζει. Με τιμάει το γεγονός πως ο
πρόεδρος της ΔΗΠΑ Μάριος Κα-

ρογιάν και η 300μελής Προσωρινή
Διοικούσα Επιτροπή της Παράταξης
έχουν αγκαλιάσει την υποψηφιό-
τητά μου με θέρμη, γιατί εκτιμούν
τη μαχητικότητα, αναγνωρίζουν
τη συνέπεια λόγων και έργων, σέ-
βονται την πολιτική μου διαδρομή
και την πολύ επιτυχημένη θητεία
μου στο Ευρωκοινοβούλιο. Ανήκω
στους ιδεολόγος ΔΗΚΟϊκούς που
πίστεψαν και ποτέ δεν πρόδωσαν
ή αποστάτισαν σε δύσκολες ώρες.
Προασπίζομαι με συνέπεια το όρα-
μα του αείμνηστου Σπύρου Κυ-
πριανού για Ελευθερία – Δημοκρα-
τία – Κοινωνική Δικαιοσύνη. Το
ίδιο τρίπτυχο με το οποίο πολιτεύ-
τηκα σε όλη μου τη ζωή υπηρετώ
και σήμερα, αφού αυτό πρεσβεύει
και υπηρετεί ο κόσμος της Δημο-
κρατικής Παράταξης, που και ση-
μειολογικά φέρει το όνομα της πα-
ράταξης που αρχικά δημιούργησε
ο Σπύρος Κυπριανού με προτροπή

του αρχιεπισκόπου Μακαρίου. Πι-
στεύω πως μπορώ να βοηθήσω
ώστε να πετύχει στην πρώτη εκλο-
γική της αναμέτρηση και μαζί να
παλέψουμε ώστε η Κύπρος να έχει
δυνατή φωνή στην Ευρώπη.
–Στο ενδεχόμενο που λάβετε
έδρα σε ποια πολιτική ομάδα θα
ανήκετε;

–Αυτό θα το δούμε συλλογικά
στη συνέχεια, ανάλογα και με το
αποτέλεσμα των εκλογών. Η Κύ-
προς εκπροσωπείται από έξι μόνο
ευρωβουλευτές. Θα ήταν ευχής έρ-
γο να έχει εκπρόσωπο σε κάθε πο-
λιτική ομάδα του Κοινοβουλίου. 
–Έχετε πει πως η Δημοκρατική
Παράταξη δεν είναι το αντιΔΗ-
ΚΟ, αλλά η πορεία σας είναι από-
λυτα συνυφασμένη με το ΔΗΚΟ.
Να υποθέσουμε πως θα είναι η
κύρια δεξαμενή ψήφων; 

–Δεν έφυγα οικειοθελώς από το
ΔΗΚΟ. Εκδιώχθηκα από την πα-
ρούσα του ηγεσία χωρίς λόγο και
αιτία. Με τον ΔΗΚΟϊκό κόσμο δεν
μας χωρίζει τίποτα. Τον αγαπώ,
τον σέβομαι και τον εκτιμώ. Τους
φίλους μου δεν τους πουλώ, ούτε
τους χαρίζω σε κανένα. Μαζί συμ-
πορευτήκαμε, κλάψαμε, γελάσαμε.
Ποτέ δεν προδώσαμε τα ιδανικά
μας. Σταθήκαμε όρθιοι όταν κάποιοι
όψιμοι Δηκοϊκοί ροκάνιζαν τον
υγιή πυρήνα του κόμματος, όταν
τον πρόδιδαν ή αποστατούσαν.
Πλήρωσα τίμημα για τις αρχές μου.
Η τιμητική παρουσία μου στο ψη-
φοδέλτιο της ΔΗΠΑ δεν αντιστρα-
τεύεται τον κόσμο του ΔΗΚΟ. Προ-
βληματίζομαι, όπως και η πλειοψη-
φία των παλιών Δηκοϊκών στελεχών
για την αλαζονική συμπεριφορά
της παρούσας ηγεσίας του κόμμα-
τος απέναντι στα παραδοσιακά
στελέχη. Αγωνιώ για την αλλαγή
της φυσιογνωμίας του κόμματος
και των πολιτικών θέσεων, που κά-
θε άλλο παρά θυμίζουν μετριοπά-
θεια. Απεχθάνομαι την ημετερο-
κρατία και τις τυχοδιωκτικές συμ-
περιφορές της ηγεσίας του ΔΗΚΟ
στα μεγάλα ζητήματα του τόπου.
Δεν είναι τυχαίο που πλειάδα πα-
ραδοσιακών στελεχών που στήρι-
ξαν τον Σπύρο Κυπριανού και τον
Τάσσο Παπαδόπουλο σήμερα αγ-
καλιάζουν τη ΔΗΠΑ.

Η θεωρία πίσω από τη θεωρία της «Γαλάζιας Πατρίδας»
Ενέχονται τα ενεργειακά και γεωστρατηγικά δρώμενα στην ευρύτερη περιοχή, αλλά υπάρχει άλλο σημείο εκκίνησης
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«Στον Πόντο η Ουκρα-
νία, στο Αιγαίο η Ελλάδα,
στη Μεσόγειο η Ελλάδα
και η ε/κ διοίκηση Δη-
μοκρατία εγκλωβίζουν
την Τουρκία στα παρά-
λια της», λέει ο βουλευ-
τής Ουμούτ Οράν του
Ρεπουμπλικανικού Λαϊ-
κού Κόμματος.

Μέχρι στιγμής, η κυβέρνηση του ΑΚΡ και το επιτελείο του τουρκικού στρατού τηρούν «παθητική στάση» απέναντι σε
αυτήν τη διάσταση του δόγματος «Γαλάζια Πατρίδα».

Τον ΔΗΚΟϊκό κόσμο δεν τον χαρίζω σε κανέναν
Θα επιμείνω μέχρι τέλους στην αγωγή μου εναντίον της ηγεσίας του ΔΗΚΟ, λέει η υποψήφια ευρωβουλευτής  Αντ. Παπαδοπούλου
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Πλειάδα παραδοσιακών
στελεχών που στήριξαν
τον Σπύρο Κυπριανού
και τον Τάσσο Παπαδό-
πουλο σήμερα αγκαλιά-
ζουν τη ΔΗΠΑ.

Η Αντιγόνη 
και ο σημερινός
Κρέοντας
–Αυτό σημαίνει πως θα επιμείνετε
μέχρι τέλους στην έφεσή σας; 
–Ναι, θα επιμείνω μέχρι τέ-
λους στην αγωγή μου κατά της
ΔΗΚΟϊκής ηγεσίας για λόγους
αξιοπρέπειας. Όταν ο κώδικας
ηθικής παραβιάζεται και η αδι-
κία είναι κατάφωρη, αντιστέ-
κεσαι. Το ίδιο έπραξε και η συ-
νονόματή μου Αντιγόνη του
Σοφοκλή, προασπιζόμενη
τους άγραφους ηθικούς νό-
μους κόντρα στον Κρέοντα.
Δεν μπορεί για ιδιοτελείς προ-
σωπικές ατζέντες να διαγρά-
φεται η κατάθεση ψυχής
αγνών ιδεολόγων.
–Ο Κρέοντας σε αυτή την περί-
πτωση είναι ο Νικόλας Παπαδό-
πουλος;
–Κρέοντες είναι όλοι όσοι
παύουν να έχουν ανθρωπιά
και πατούν επί πτωμάτων. Επι-
λέγω να μη ασχολούμαι άλλο
με τα έργα και τις ημέρες κά-
θε Κρέοντα. Ορφανεμένη (η ΔΗΚΟϊκή ηγεσία) από πλειάδα «καθαρόαιμων» ιδεολογικών στελεχών αναζητάει σήμερα τα δεκανίκια

πολιτικών γυρολόγων και ετερόκλητων συνεργατών, λέει στη συνέντευξή της στην «Κ» η Αντιγόνη Παπαδοπούλου.
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Γιατροί βγήκαν σε άγρα ασθενών ενόψει ΓεΣΥ
Προσπαθούν να κρατήσουν την πελατεία τους, ενώ ο ΟΑΥ προσπαθεί να αντιμετωπίσει το πρωτοφανές αυτό φαινόμενο 

Του ΝΙΚΟΛΑ ΠΕΤΡΟΥ

Αθέμιτες πρακτικές φέρεται ν’ ακο-
λουθεί μερίδα προσωπικών ιατρών
(Π.Ι.) ενόψει της επερχόμενης εφαρ-
μογής του ΓεΣΥ προκειμένου να
διασφαλιστεί πως θα εγγραφεί σε
αυτούς μεγάλος αριθμός δικαιούχων.
Όπως πληροφορείται η «Κ», γιατροί
προσεγγίζουν ασθενείς για να τους
εγγράψουν παρόλο που δεν έχουν
ανοίξει ακόμη οι κατάλογοι εγγρα-
φής. Δίνεται έτσι η εντύπωση ότι
οι γιατροί θα εγγράψουν τους δι-
καιούχους στο Σύστημα, κάτι που
δεν ισχύει. Πιο συγκεκριμένα γιατροί
φέρονται να δηλώνουν σε ασθενείς
ότι έχουν συμβληθεί με το Γενικό
Σύστημα Υγείας και στη συνέχεια
τους ρωτούν αν θέλουν να εγγρα-
φούν κοντά τους. Όσοι δικαιούχοι
απαντήσουν θετικά τότε οι γιατροί
τους εγγράφουν σε λίστες, δίνοντας
έτσι την εντύπωση στους πολίτες
ότι έχουν εγγραφεί στο ΓεΣΥ. Οι εν
λόγω γιατροί ακολουθούν αυτή την
πρακτική προκειμένου να βεβαι-
ωθούν πως οι ασθενείς τους, θα επι-
λέξουν να εγγραφούν κοντά τους
ενόψει ΓεΣΥ και δεν θα τους χάσουν

από πελάτες. Αυτό που πρέπει να
τονιστεί σε αυτή την περίπτωση
είναι ότι στην προσπάθεια κάποιων
να μη χάσουν την πελατεία τους
δίνουν λάθος εντύπωση στους δι-
καιούχους του ΓεΣΥ, αφού οι κατά-
λογοι εγγραφής αναμένεται να ανοί-
ξουν κατά τα τέλη Μαρτίου. Επι-
πρόσθετα, ο πολίτης πρέπει να γνω-
ρίζει πως όταν ανοίξουν οι κατάλογοι
για να εγγραφούν οι δικαιούχοι στο
ΓεΣΥ αυτό θα γίνεται με δύο συγ-
κεκριμένους τρόπους. Ο πρώτος θα
είναι μέσω της διαδικτυακής πλατ-
φόρμας του Οργανισμού Ασφάλισης
Υγείας, το «www.gesy.org.cy», όπου
ο κάθε δικαιούχος θα δημιουργεί
δικό του λογαριασμό συμπληρώ-
νοντας όλα του τα στοιχεία και θα
επιλέγει τον προσωπικό του ιατρού
μέσα από τη λίστα των Π.Ι. που
έχουν συμβληθεί στο ΓεΣΥ. Με τον
δεύτερο τρόπο ο κάθε πολίτης θα
μπορεί να απευθυνθεί στον γιατρό
του για να τον εγγράψει εφόσον
γνωρίζει ότι έχει συμβληθεί με το
Σύστημα Υγείας. Άρα μια τέτοια
πρακτική όπως αυτή που πληρο-
φορείται η «Κ» ότι ακολουθούν ορι-
σμένοι προσωπικοί γιατροί στο μόνο
που εξυπηρετεί είναι στην παρα-

πλάνηση του κοινού, καθώς ο πο-
λίτης μέσω από τη διαδικτυακή
πλατφόρμα του ΟΑΥ θα μπορεί να
επιλέξει όποιον γιατρό θελήσει από
τη λίστα των προσωπικών ιατρών.
Όπως πληροφορείται η «Κ», ο ΟΑΥ
κάνει προσπάθειες ώστε να αντι-
μετωπίσει αυτό το φαινόμενο, διότι
είναι εντελώς διαφορετικό ένας για-
τρός να ενημερώνει τους ασθενείς
του πως έχει συμβληθεί με το ΓεΣΥ
και είναι άλλο κάποιοι μέσω της τα-
κτικής αυτής να δίνουν την εντύ-
πωση στους πολίτες ότι τους έχουν
εντάξει στο Σύστημα. 

Τα ανοικτά μέτωπα 
Από εκεί και πέρα προχωρούν

κανονικά οι διεργασίες από τον
Οργανισμό Ασφάλισης Υγείας ού-
τως ώστε οι εμπλεκόμενοι παροχείς
υγείας να είναι σε ετοιμότητα να
προσφέρουν τις υπηρεσίες τους
τον ερχόμενο Ιούνιο με την εφαρ-
μογή της πρώτης φάσης του Γενι-
κού Συστήματος Υγείας. Παρά το
γεγονός ότι οι τόνοι μεταξύ Παγ-
κύπριου Ιατρικού Συλλόγου και
Οργανισμού Ασφάλισης Υγείας
έχουν πέσει, είναι αρκετά τα ανοι-
κτά ζητήματα τα οποία πρέπει να
κλείσουν λίαν συντόμως για να
διασφαλιστεί πως οι εισφορές που
άρχισαν να καταβάλουν οι πολίτες
στο ταμείο του ΓεΣΥ από τις αρχές
Μαρτίου θα έχουν αντίκρισμα και
δε θα υπάρξει κάποιο εμπόδιο στην
εξυπηρέτηση των δικαιούχων. Το
πρωτεύον στοίχημα που κλήθηκε
να κερδίσει ο ΟΑΥ μάλλον κινείται
θετικά, αφού μέχρι στιγμής έχουν
εγγραφή πέραν των 300 προσωπι-
κών ιατρών στους καταλόγους του
ΓεΣΥ, ωστόσο αυτό που προβλη-
ματίζει τον Οργανισμό είναι ότι
πολύ λίγοι εξ αυτών είναι παιδίατροι
και πιθανώς να κληθεί να βάλει σε
εφαρμογή εναλλακτικές επιλογές
αν δεν αυξηθεί ο υφιστάμενος αριθ-
μός. Όσον αφορά τον αριθμό των
ειδικών ιατρών που εγράφησαν
μέχρι στιγμής αυτός κινείται χα-
μηλά. Σύμφωνα με τη τελευταία
ενημέρωση στην οποία προέβη ο
ΟΑΥ μέχρι στιγμής έχουν εγγραφεί
στο Σύστημα πέραν των 50 ειδικών
ιατρών, ενώ στόχος του Οργανι-
σμού είναι να ενταχθούν όλοι οι
γιατροί (1.700). Για να είναι σε θέση
ωστόσο οι ειδικοί γιατροί να γνω-
ρίζουν τις ακριβείς ενέργειες που
πρέπει να εφαρμόσουν για την εγ-
γραφή τους στους καταλόγους του
ΓεΣΥ, ο Οργανισμός Ασφάλισης
Υγείας πραγματοποίησε χθες το
πρώτο εκ των τριών σεμιναρίων
που διεξάγει για την ενημέρωσή
τους. Το πρώτο σεμινάριο πραγ-
ματοποιήθηκε το πρωί του Σαββά-
του στα γραφεία του ΟΑΥ στη Λευ-
κωσία, ενώ στις 14 και 21 Μαρτίου,
θα πραγματοποιούν ανάλογα σε-
μινάρια σε Λεμεσό και Λάρνακα,
αντίστοιχα. H συμμετοχή στα εν
λόγω σεμινάρια είναι ανοικτή προς
όλους τους ενδιαφερόμενους και
δεν απαιτείται εγγραφή. 

Ο Αλέκος Σταμάτης είναι ο εκλεκτός
της κυβέρνησης για να αναλάβει
τα ηνία της προεδρίας του ΟΚΥπΥ
μετά την παραίτηση του Σερ Ντέι-
βιντ Νίκολσον. Όπως αποκάλυψε
η «Κ» την περασμένη Παρασκευή
ο υπουργός Υγείας Κωνσταντίνος
Ιωάννου, ενημέρωσε παρασκηνια-
κά το βράδυ της Πέμπτης τόσο τον
Πρόεδρο της Δημοκρατίας όσο και
τους Αβέρωφ Νεοφύτου και Γιώργο
Λουκαΐδη για τη τελική του επιλογή,
θέλοντας να βεβαιωθεί πως ο κ.
Σταμάτης είναι κοινά αποδεκτός
από όλες τις πλευρές. Οι πληροφο-
ρίες της «Κ» επιβεβαιώθηκαν λίγα
λεπτά μετά την αποκάλυψη της εί-
δησης όταν ο πρόεδρος του Δημο-
κρατικού Συναγερμού, Αβέρωφ Νε-
οφύτου, σε ανάρτηση του στο twit-
ter ανέφερε χαρακτηριστικά πως
είναι σωστή η επιλογή του Αλέκου
Σταμάτη για τη θέση του Προέδρου
του ΟΚΥΠΥ, προσθέτοντας παράλ-
ληλα, πως «θα σταθούμε δίπλα του
για ποιοτική αναβάθμιση και αυ-
τονόμηση των δημοσίων νοσηλευ-
τηρίων». Σημειώνεται δε ότι ο
υπουργός Υγείας άρχισε να ανα-

ζητεί εδώ και μερικές εβδομάδες
το πρόσωπο που θα αναλάμβανε
την προεδρία του ΟΚΥπΥ, δεδομέ-
νου ότι ο Σερ Νίκολσον είχε εκ-
φράσει επανειλημμένα το τελευταίο
διάστημα στον κ. Ιωάννου ότι έκανε
σκέψεις να παραιτηθεί από τα κα-
θήκοντα του. Ο κ. Σταμάτης δε
χρειάζεται ιδιαίτερες συστάσεις
για τη δράση του στο τομέα της
Υγείας, αφού επί πολλών ετών διε-
τέλεσε Γενικός Διευθυντής του Ογ-
κολογικού Κέντρου της Τράπεζας
Κύπρου ενώ από τον περασμένο
Ιανουάριο είναι εκπρόσωπος των
ασθενών στο Επιστημονικό Συμ-
βουλίου του ΟΚΥπΥ το οποίο είναι
αρμόδιο στο να παρέχει συμβουλές
στο Διοικητικό Συμβούλιο του Ορ-
γανισμού. 

Αυτονόμηση 
Παρά την παρένθεση που άνοιξε

στον ΟΚΥπΥ με την παραίτηση
του Σερ Νίκολσον τα έργα για την
αυτονόμηση των δημοσίων νοση-
λευτηρίων δεν έχουν πάψει. Κα-
ταρχάς πρέπει να ξεκαθαριστεί
πως μέχρι να αναλάβει τα καθή-

κοντά του ο Αλέκος Σταμάτης,
χρέη προέδρου εκτελεί ο αντιπρό-
εδρος του ΟΚΥπΥ Νικόλας Σιακό-
λας, ενώ όπως αναφέρουν πηγές

εντός του Οργανισμού καμία εκ
των αποφάσεων που λήφθησαν
επί Νίκολσον δεν πρόκειται να
αναιρεθεί, αφού όλες ήταν ομό-

φωνες. Από εκεί και πέρα τη βδο-
μάδα που μας πέρασε ο εκτελεστι-
κός γενικός διευθυντής του ΟΚΥπΥ,
Νίκος Πολύζος επισκέφθηκε όλες
τις περιφέρειες και όλα τα νοσο-
κομεία και άλλες μονάδες υγείας
δίνοντας κατευθύνσεις σε όλους
τους διευθυντές σχετικά με το βρα-
χυπρόθεσμο και μακροπρόθεσμο
πλάνο του Οργανισμού. Επίσης
εκδόθηκε εγκύκλιος για καλύτερη
λειτουργία των ΤΑΕΠ και των ασθε-
νοφόρων και εξετάσθηκε με τους
υπευθύνους η ραγδαία βελτίωση
υποδοχής εξωτερικών ασθενών,
αρχίζοντας από τη Λευκωσία. Μά-
λιστα, ο ΟΚΥπΥ μέσω ανακοίνωσής
του αναφέρει πως παραλήφθηκαν

επιπλέον κλίνες για την εξυπηρέ-
τηση των εσωτερικών ασθενών,
σημειώνοντας πως ο κ. Πολύζος
είχε συνεργασία για το νέο κτίριο
της Λάρνακας. Προσθέτει δε, πως
ο εκτελεστικός διευθυντής του Ορ-
γανισμού συνεδρίασε με όλα τα
επιστημονικά συμβούλια για την
πιο αποτελεσματική λειτουργία
των ιατρικών και άλλων υπηρεσιών
και πως παρέδωσε στις συντεχνίες
πρόταση για ενιαίο πλαίσιο νέας
οργάνωσης νοσοκομειακών και
άλλων υπηρεσιών του ΟΚΥπΥ. «Η
αυτονόμηση των νοσοκομείων και
η ένταξη εξωνοσοκομειακών υπη-
ρεσιών στο σύστημα ΟΑΥ προχω-
ρούν γοργά», υπογραμμίζει. Σε δη-
λώσεις του ο κ. Πολύζος ανέφερε
ότι γίνεται ουσιαστική δουλειά σε
όλα τα επίπεδα, και πως είναι ευ-
χαριστημένος με την πρόοδο που
επιτελείται. Τόνισε δε, πως «κα-
θημερινά βλέπουμε να συμπλη-
ρώνονται τα κενά και να καλύ-
πτονται οι ανάγκες». Είμαστε εντός
των χρονοδιαγραμμάτων και υπάρ-
χει ουσιαστική συνεισφορά όλων
σε όλα τα επίπεδα», κατέληξε. 
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Είναι διαφορετικό ένας
γιατρός να ενημερώνει
τους ασθενείς του πως
έχει συμβληθεί με το 
ΓεΣΥ και άλλο κάποιοι 
να δίνουν την εντύπωση
στους πολίτες ότι τους
έχουν εντάξει στο Σύστη-
μα, ενώ αυτό δεν ισχύει.

Την έναρξη συζήτησης των κανο-
νισμών των φαρμακοποιών στο
πλαίσιο του ΓεΣΥ αναμένει ο Παγ-
κύπριος Φαρμακευτικός Σύλλογος
(ΠΦΣ). Μετά την παρουσίαση της
τελικής πρόταση του ΟΑΥ προς
του φαρμακοποιούς κατά την έκτα-
κτη Γενική Συνέλευση του ΠΦΣ
προ δύο εβδομάδων, ο Φαρμακευ-
τικός Σύλλογος αναμένει την έναρ-
ξη συζήτησης των κανονισμών
λειτουργίας των φαρμακοποιών,
ούτως ώστε να διευκρινιστούν τα
σημεία που δεν τον βρίσκουν σύμ-
φωνο. Εξάλλου, δεν ήταν λίγοι αυ-
τοί που κατά τη Γενική Συνέλευση
του ΠΦΣ εξέφρασαν τους προβλη-
ματισμούς στους εκπροσώπους
του ΟΑΥ, προτάσσοντας πως θέ-
λουν να εξασφαλιστεί η βιωσιμό-
τητά τους. Όπως είχε αποκαλύψει
η «Κ», ο σφαιρικός προϋπολογισμός
για τους φαρμακοποιούς εντός Γε-
ΣΥ ανέρχεται στα 27 εκατομμύρια
ευρώ, ποσό το οποίο δεν ικανοποιεί

τους λειτουργούς των φαρμακείων.
Σημειώνεται δε, πως το ύψος του
σφαιρικού προϋπολογισμού δεν
βρίσκει σύμφωνους τους φαρμα-
κοποιούς, διότι ενώ ο όγκος εργα-
σίας τους θα αυξηθεί με το κλείσιμο
των κρατικών φαρμακείων, ανα-
μένεται να λαμβάνουν τις ίδιες ή
και λιγότερες απολαβές σε σχέση
με σήμερα, άρα δεδομένου ότι οι
απολαβές τους θα κινηθούν στα
ίδια επίπεδα και ο όγκος εργασίας
τους θα αυξηθεί, οι φαρμακοποιοί
ανησυχούν πως δεν θα έχουν την
οικονομική δυνατότητα να προσ-
λάβουν νέο προσωπικό για να αν-
τεπεξέλθουν στην εξυπηρέτηση

του κοινού. Μια άλλη παράμετρος
που προβληματίζει τους φαρμα-
κοποιούς είναι ο τρόπος με τον
οποίο θα αποζημιώνονται από τον
ΟΑΥ. Ο Οργανισμός για τους πρώ-
τους δύο μήνες που θα τεθεί σε
εφαρμογή το ΓεΣΥ θα αποζημιώνει
του φαρμακοποιούς κάθε δεκα-
πέντε ημέρες, ενώ από τον Αύ-
γουστο και μετά θα τους αποζη-
μιώνει στο τέλος του επόμενου
μήνα (δηλαδή τέλος Σεπτεμβρίου
και ούτω καθεξής). Αυτό το δεδο-
μένο προκαλεί τις αντιδράσεις
των φαρμακοποιών που δεν θα
διαθέτουν επαρκή ρευστότητα,
ώστε να είναι συνεπείς με τις υπο-
χρεώσεις τους (προμηθευτές, προ-
σωπικό κ.τ.λ), δεδομένου ότι δεν
θα λαμβάνουν άμεσα την αποζη-
μίωσή τους από το Σύστημα. Μά-
λιστα, μερίδα φαρμακοποιών κάνει
λόγο για κλείσιμο των μικρών φαρ-
μακείων εξαιτίας αυτού του δε-
δομένου. 

Συνάντηση 
ΠΙΣ-ΟΑΥ 

Νέα συνάντηση έχουν προ-
γραμματίσει για την ερχό-
μενη Τρίτη Οργανισμός
Ασφάλισης Υγείας και Παγ-
κύπριος Ιατρικός Σύλλογος,
μετά από εκείνη που ακυ-
ρώθηκε την περασμένη Τε-
τάρτη. Υπενθυμίζεται, πως
οι δύο πλευρές θα πραγμα-
τοποιούσαν συνάντηση για
να ανταλλάξουν απόψεις
επί των κανονισμών των ει-
δικών ιατρών προκειμένου
να διευκολύνουν τη διαδι-
κασία συζήτησης κατά άρ-
θρο, στην Επιτροπή Υγείας.
Ωστόσο, παρά την πρό-
σκληση από τον ΟΑΥ, ο Ια-
τρικός Σύλλογος δεν παρέ-
στη στη συνάντηση λόγω
του ότι ο Οργανισμός δεν
του είχε αποστείλει απαν-
τημένα τα γραπτά ερωτή-
ματα που του έθεσε σχετι-
κά με τους κανονισμούς
των ειδικών ιατρών. Η μη
πραγματοποίηση της προ-
αναφερθείσας συνάντησης
έφερε κολλήματα στις δια-
δικασίες της συζήτησης κα-
τά άρθρο των κανονισμών
στη συνεδρία της Επιτρο-
πής Υγείας την περασμένη
Πέμπτη, με εκπροσώπους
του ΠΙΣ παίρνοντας τον λό-
γο να αναφέρουν πως δε
μπορεί να ξεκινήσει η δια-
δικασία, εξηγώντας ότι το
πρωί της ίδιας ημέρας εί-
χαν λάβει τις απαντήσεις
που είχαν ζητήσει από τον
ΟΑΥ. Ο πρόεδρος της Επι-
τροπής, Κωστάκης Κων-
σταντίνου, τόνισε πως η
διαδικασία θα ξεκινήσει
κανονικά, παροτρύνοντας
τους εκπροσώπους του ΠΙΣ
να επεμβαίνουν στα ση-
μεία τα οποία διαφωνούν.
Σε αυτό το σημείο αξίζει να
αναφερθεί πως ανάλογη
συνάντηση μεταξύ των δύο
πλευρών είχε γίνει πριν
από μερικές ημέρες, όταν
στην Επιτροπή εξετάζον-
ταν οι κανονισμοί των προ-
σωπικών ιατρών, διευκολύ-
νοντας έτσι σε μεγάλο
βαθμό το έργο της Επιτρο-
πής. Αν τελικώς πραγματο-
ποιηθεί η νέα προγραμμα-
τισμένη συνάντηση οι δύο
πλευρές θα καθίσουν στο
ίδιο τραπέζι για να δουν
αναλυτικά τα σημεία τα
οποία πιθανώς να χρήζουν
κάποιας αλλαγής και να τα
θέσουν ενώπιον της Επι-
τροπής Υγείας την ερχόμε-
νη Πέμπτη.

Εκκρεμούν οι κανονισμοί των φαρμακοποιών 
�������

Ανησυχίες των φαρμα-
κοποιών για το ύψος
του προϋπολογισμού
που τους αντιστοιχεί. 

Γιατροί φέρονται να δηλώνουν σε ασθενείς ότι έχουν συμβληθεί με το Γενικό Σύστημα Υγείας και στη συνέχεια
τους ρωτούν αν θέλουν να εγγραφούν κοντά τους. Όσοι δικαιούχοι απαντήσουν θετικά τότε οι γιατροί τους εγγρά-
φουν σε λίστες, δίνοντας έτσι την εντύπωση στους πολίτες ότι έχουν εγγραφεί στο ΓεΣΥ.

�������

«Η αυτονόμηση 
των νοσοκομείων και 
η ένταξη εξωνοσοκομει-
ακών υπηρεσιών στο σύ-
στημα ΟΑΥ προχωρούν
γοργά», τονίζει ο ΟΚΥπΥ.

Η μετά Νίκολσον εποχή στον Οργανισμό Κρατικών Υπηρεσιών Υγείας

Νέος πρόεδρος του ΟΚΥπΥ ο τέως γεν. διευθυντής του ΟΚΤΚ Αλέκος Σταμάτης.



Φώτα,Κάμερα,Πάμε!

Tην Κυριακή 17 Μαρτίου μαζί με την Καθημερινή 
μη χάσετε τον 13ο τόμο!
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Του ΣΤΑΥΡΟΥ Γ. ΠΑΠΑΝΤΩΝΙΟΥ

Ενα «άγνωστο» αλλά ιδιαίτερα ση-
μαντικό κομμάτι της συμφωνίας
των Πρεσπών θα επιχειρήσει να
αναδείξει το αμέσως επόμενο διά-
στημα η κυβέρνηση, με στόχο,
εκτός των άλλων, να πείσει όσο το
δυνατόν μεγαλύτερο κομμάτι της
κοινής γνώμης πως η συμφωνία
μεταξύ Αθήνας - Σκοπίων έχει πολλά
επωφελή σημεία τα οποία θα αρ-
χίσουν να φαίνονται σταδιακά.
Πράγματι, αν κάποιος κοιτάξει «πιο
χαμηλά» και συγκεκριμένα στα άρ-
θρα 14 και 15 των Πρεσπών, θα
διαπιστώσει πως προβλέπεται η
συνεργασία μεταξύ των δύο πλευ-
ρών σε μια μεγάλη γκάμα ζητημά-
των όπως στην ενέργεια, στις υπο-
δομές, στην εκπαίδευση, στη γε-
ωργία, στην Υγεία αλλά και στη
δημόσια διοίκηση.

Πριν από περίπου δέκα ημέρες,
ο στενός συνεργάτης του πρωθυ-
πουργού και διευθυντής του Οικο-
νομικού του Γραφείου, Γιώργος Τσί-
πρας, ταξίδεψε στην πρωτεύουσα
της Βόρειας Μακεδονίας, όπου είχε
συνάντηση με τον κ. Ζάεφ και το
επιτελείο του, λειτουργώντας και
προπαρασκευαστικά ενόψει της επί-
σημης επίσκεψης του πρωθυπουρ-
γού, πιθανότατα τον επόμενο μήνα.
Ενας από τους πρωταρχικούς στό-
χους της κυβέρνησης είναι η ενερ-
γειακή διασύνδεση των δύο χωρών
με έναν αγωγό φυσικού αερίου που
θα συνδέει τη Θεσσαλονίκη με τα
Σκόπια. Η πρωτεύουσα της γείτονος,
αλλά και εν γένει η Βόρεια Μακε-
δονία, πάσχει ιδιαίτερα στον τομέα
της ενέργειας, κάτι που ανοίγει πρό-
σφορο έδαφος στην ελληνική πλευρά
να συνδράμει στην ανάπτυξή της,
δημιουργώντας νέες συνθήκες αλλά
και ισχυρή σχέση αλληλεπίδρασης
και εξάρτησης με τη γειτονική χώρα.
Ο μελλοντικός στόχος προβλέπει πι-
θανή σύνδεση αυτού του αγωγού
και με τον ΤΑP που αυτή τη στιγμή
δεν επεκτείνεται βόρεια της Ελλάδας.
Αξίζει πάντως να σημειωθεί πως έχει
υπάρξει ανταγωνιστικό ενδιαφέρον
για τη δημιουργία αγωγού που θα
συνδέει τη Θεσσαλονίκη με τα Σκό-
πια από τον Ρώσο μεγιστάνα Λεονίντ
Λεμπέντεφ.

Σιδηροδρομική σύνδεση
Την ίδια ώρα, ψηλά στην ατζέντα

είναι το θέμα των υποδομών και
κυρίως αυτό που αφορά τον εκσυγ-
χρονισμό του οδικού και σιδηρο-
δρομικού δικτύου. Βασικός στόχος
της ελληνικής πλευράς είναι το φι-
λόδοξο σχέδιο της σιδηροδρομικής
σύνδεσης Θεσσαλονίκης - Βελιγρα-
δίου να περνάει και από τα Σκόπια.
Πρόκειται για το project που έχει
συζητηθεί μεταξύ των πρωθυπουρ-

γών Ελλάδας - Σερβίας και αφορά
σιδηροδρομική γραμμή κυρίως εμ-
πορικής χρήσεως, με ό,τι αυτό συ-
νεπάγεται για τη Θεσσαλονίκη.

Επίκεντρο τη Θεσσαλονίκη σχε-
διάζεται να έχει και η συνεργασία
σε επίπεδο πανεπιστημίων. Η αν-
ταλλαγή φοιτητών είναι το μίνιμουμ
της συνεργασίας. Κάτι τέτοιο μπορεί
να εντάσσεται στη λεγόμενη «χα-
μηλή διπλωματία», στην κυβέρνηση
ωστόσο τη θεωρούν ιδιαίτερα ση-
μαντική. Αξιοσημείωτο στοιχείο
άλλωστε είναι πως η Βόρεια Μα-
κεδονία έχει περίπου 400.000 απώ-
λειες από το brain drain, που είναι
ίδιο με την Ελλάδα, αλλά σε πολύ
μικρότερο πληθυσμό.

Την ίδια ώρα τα Σκόπια παρου-
σιάζουν τεράστιο έλλειμμα σε επί-
πεδο δημόσιας διοίκησης, θυμίζον-
τας, όπως το θέτει πηγή, την Ελλάδα
αρκετές δεκαετίες πίσω. Η Αθήνα
είναι πρόθυμη να βοηθήσει και σε
αυτόν τον τομέα με τεχνογνωσία,
για την οποία μάλιστα σχεδιάζεται
η σύσταση μιας «task force» που
στόχο έχει τη συνεργασία μεταξύ
υπουργείων. Στην ίδια λογική έχει
τεθεί στο τραπέζι και η σύσταση
κοινής ομάδας εργασίας μεταξύ των
δύο χωρών, με τη συμμετοχή και
ιδιωτών, όπως το ΕΒΕΑ, ώστε «η γει-
τονική χώρα να πάρει μπρος», όπως
το θέτει πηγή που συμμετέχει στις
συζητήσεις μεταξύ των δύο πλευρών.
Στους παραπάνω πυλώνες, αν προ-
στεθεί η πρόσφατη αναφορά του
υπουργού Εθνικής Αμυνας Ευ. Απο-
στολάκη πως η Ελλάδα προσβλέπει
στην εμβάθυνση της συνεργασίας
με τη Βόρεια Μακεδονία, βοηθώντας
ακόμα και στον μετασχηματισμό
των ενόπλων δυνάμεών της, έχουμε
ένα ολόκληρο παζλ που αποτυπώνει
τον στόχο της ισχυρής «αλληλεπί-
δρασης» των δύο πλευρών.

Κυβερνητικές πηγές μπορεί να
τονίζουν στην «Κ» πως όλα τα πα-
ραπάνω δεν εμπλέκονται σε κάποιον
εκλογικό σχεδιασμό, αλλά είναι
τμήμα μιας ευρύτερης πολιτικής
για τα Βαλκάνια και δεν μπορούν
να αποκοπούν από την εσωτερική
πολιτική σκακιέρα και τις επικεί-
μενες εκλογές, ιδιαίτερα από τη
στιγμή που ο ΣΥΡΙΖΑ έχει υποστεί
καθίζηση στη Βόρεια Ελλάδα και
βλέπει πως η προσπάθεια ανάκαμ-
ψης πέφτει στο κενό. Ως εκ τούτου
το επόμενο διάστημα δεν αποκλεί-
εται τα παραπάνω να ενταχθούν
«στον προεκλογικό αγώνα» ώστε
να καταστεί σαφές πως οι Πρέσπες
δημιουργούν τις προϋποθέσεις ενί-
σχυσης της «διείσδυσης» της Βό-
ρειας Ελλάδας στα Βαλκάνια μέσω
της ανάδειξής της ως «ισχυρού κέν-
τρου» ενός περιφερειακού κόμβου
εμπορίου, ενέργειας, μεταφορών,
τεχνολογίας και καινοτομίας.

Του Κ. Π. ΠΑΠΑΔΙΟΧΟΥ

Τις «εφεδρείες» του να εξαντλούνται
ενόψει των επερχόμενων ευρωε-
κλογών, που πιθανώς θα συμπέ-
σουν με τις εθνικές εκλογές, βλέπει
ο πρωθυπουργός Αλ. Τσίπρας, ενώ
το πολιτικό κλίμα έχει επιβαρυνθεί
περαιτέρω, καθώς, με αφορμή το
εισαγγελικό πόρισμα, στο προ-
σκήνιο έχει έλθει και πάλι η εθνική
τραγωδία στο Μάτι.

Το εισαγγελικό πόρισμα έχει
πολλαπλά αρνητικό αντίκτυπο για
το Μέγαρο Μαξίμου. Πρώτον, επα-
ναφέρει στην πρώτη γραμμή της
επικαιρότητας όλες τις ανεπάρκειες
της κρατικής μηχανής, τις ευθύνες
κυβερνητικών στελεχών, αλλά και
τις μεγάλες επικοινωνιακές αστο-
χίες εκείνης της περιόδου. Δεύτε-
ρον, επισημαίνει τις ευθύνες της
κ. Ρένας Δούρου η οποία θα είναι,
στις αυτοδιοικητικές εκλογές του
Μαΐου, εκ νέου υποψήφια για την
Περιφέρεια Αττικής. Η διαφαινό-
μενη απώλεια της μεγαλύτερης
Περιφέρειας της χώρας έχει βα-
ρύνουσα σημασία για τη μάχη των
εντυπώσεων που θα δοθεί το βράδυ
των εκλογών, καθώς μάλιστα είναι
ορατό το ενδεχόμενο ο ΣΥΡΙΖΑ να
μην επικρατήσει και σε καμία άλλη
Περιφέρεια της χώρας, πλην εκεί-
νων της Δυτικής Ελλάδας και της
Κρήτης όπου, όμως, η Κουμουν-
δούρου υποστηρίζει υποψηφίους
προερχόμενους από το ΠΑΣΟΚ.

Η τραγωδία στο Μάτι
Η επιστροφή της τραγωδίας στο

Μάτι στην πρώτη γραμμή της επι-
καιρότητας συμπίπτει, όπως προ-
αναφέρθηκε, με μια γενικότερη
«οπισθοχώρηση» του ΣΥΡΙΖΑ στην
πολιτική σκακιέρα: Η συνταγματική
αναθεώρηση, η πρώτη φάση της
οποίας ολοκληρώνεται με την ψη-
φοφορία στη Βουλή την προσεχή
Πέμπτη, διαφαίνεται ότι από πολι-
τικό όπλο θα εξελιχθεί σε μπούμε-
ρανγκ για το Μέγαρο Μαξίμου. Πα-
ράλληλα, οι «γέφυρες» που επιχειρεί
να χτίσει ο ΣΥΡΙΖΑ με στελέχη της
Κεντροαριστεράς δεν φαίνονται
ικανές να μεταβάλουν τους υφιστά-
μενους πολιτικούς συσχετισμούς.
Τέλος, η υπόθεση της Νοvartis,
στην οποία είχε επενδύσει η κυ-
βέρνηση προκειμένου να επιφέρει
καίριο πλήγμα στη Ν.Δ. και στο ΚΙ-
ΝΑΛ, φαίνεται πως δεν θα έχει τα
προσδοκώμενα αποτελέσματα.

Σε σχέση με το Σύνταγμα, κομ-
βικό ενόψει της δεύτερης ψηφο-
φορίας είναι το άρθρο 32 που απο-
συνδέει την εκλογή του Προέδρου
της Δημοκρατίας από την πρόωρη
προσφυγή στις κάλπες. Η πρόταση

του ΣΥΡΙΖΑ για το άρθρο 30, που
προέβλεπε σε περίπτωση αδιεξόδου
στη Βουλή ο Πρόεδρος να εκλέγεται
από τον λαό, έχει καταψηφιστεί.
Ετσι, ο πρωθυπουργός είναι αντι-
μέτωπος με ένα καίριο δίλημμα:
Είτε ο ΣΥΡΙΖΑ θα ψηφίσει εκ νέου
το άρθρο 32, οπότε ολοκληρώνον-
τας τη συνταγματική αναθεώρηση
ο κ. Κυρ. Μητσοτάκης, εάν επικρα-
τήσει η Ν.Δ. στις προσεχείς εκλογές,
θα μπορεί να εκλέξει Πρόεδρο της
Δημοκρατίας με 151 ψήφους, δη-
λαδή χωρίς καμία εμπλοκή της αν-
τιπολίτευσης. Ή ο ΣΥΡΙΖΑ θα κα-
ταψηφίσει το άρθρο, που είχε ένα
μήνα πριν υπερψηφίσει, προβαί-
νοντας σε μια κίνηση ακραίου πο-
λιτικού τακτικισμού με πολύ μεγάλο
πολιτικό κόστος. Πάντως, ο κ. Τσί-
πρας δέχεται εισηγήσεις να ακο-
λουθήσει την πρώτη οδό, καθώς,

ούτως ή άλλως, σε περίπτωση ήττας
στις εθνικές εκλογές –είτε διεξαχ-
θούν τον Μάιο είτε τον Οκτώβριο–
ο ΣΥΡΙΖΑ είναι πολύ δύσκολο να
επιχειρήσει να προκαλέσει νέα
προσφυγή στις κάλπες λιγότερο
από ένα χρόνο αργότερα, με όχημα
την προεδρική εκλογή.

Δημοσκοπική πτώση
Κατώτερα των προσδοκιών,

όμως, είναι για την Κουμουνδού-
ρου και τα αποτελέσματα της
προσπάθειας διεμβολισμού του
ΚΙΝΑΛ μέσω «μεταγραφών» στε-
λεχών, με τελευταίους τους κ. Θ.
Μωραΐτη και Αγγ. Τόλκα, που ει-
σήλθαν στην κυβέρνηση κατά
τον τελευταίο ανασχηματισμό.
Η ένταξη των δύο στο υπουργικό
συμβούλιο, που ακολούθησε μία
σειρά άλλες πολιτικές μεταγραφές
προκειμένου ο ΣΥΡΙΖΑ να διατη-
ρήσει κοινοβουλευτική πλειοψη-
φία 151 εδρών στη Βουλή, φαί-
νεται ότι συνέβαλε στη συσπεί-
ρωση του ΚΙΝΑΛ. Είναι ενδεικτικό
ότι στην τελευταία δημοσκόπηση
της Pulse (για τον ΣΚΑΪ) το ΚΙΝΑΛ
αυξάνει έστω οριακά τις δυνάμεις
του, ενώ αντίθετα ο ΣΥΡΙΖΑ κα-
ταγράφει πτώση. Δεν είναι τυχαίο,
εξάλλου, ότι το τελευταίο διά-
στημα ο κ. Τσίπρας έχει μεταβάλει
τη ρητορική του και καλεί σε δη-
μόσιο διάλογο και συνεργασία

ενόψει ευρωεκλογών τα κόμματα
του προοδευτικού πόλου, «φω-
τογραφίζοντας» το ΚΙΝΑΛ, αλλά
και το Ποτάμι. Παράλληλα, δια-
ψεύδονται και οι προσδοκίες ότι
προεκλογικά θα μπορούσε να
υπάρξει ρήξη μεταξύ της κ. Φώ-
φης Γεννηματά και του κ. Γ. Πα-
πανδρέου. Ο πρώην πρόεδρος
του ΠΑΣΟΚ επέλεξε να μη δώσει
το «παρών» στην εκδήλωση της
περασμένης εβδομάδας με ομι-
λητές τους κ. Τσίπρα και Μπούλ-
μαν, ενώ σύμφωνα με πληροφο-
ρίες, χωρίς εντάσεις με το ΚΙΔΗΣΟ
θα εξελιχθεί και το προγραμμα-
τισμένο για το τέλος του μήνα
συνέδριο του ΚΙΝΑΛ.

Τέλος, κάτω από τον αρχικό πή-
χυ των προσδοκιών φαίνεται ότι
οδηγείται η υπόθεση της Novartis,
που παραμένει υπό διερεύνηση
για δέκα πολιτικά πρόσωπα, μεταξύ
των οποίων και δύο πρώην πρω-
θυπουργοί. Παρότι η Novartis είχε
παρουσιαστεί από κυβερνητικά
στελέχη ως μέγα σκάνδαλο, δεν
έχουν προκύψει σε λογαριασμούς
ή περιουσιακά στοιχεία ενδείξεις
για ξέπλυμα «βρώμικου» χρήματος
και τυχόν διώξεις κατά πολιτικών
θα βασίζονται σε καταθέσεις που
έχουν, όμως, αμφισβητηθεί πολ-
λαπλώς τους προηγούμενους μή-
νες, καθώς προέρχονται από προ-
στατευόμενους μάρτυρες.

������

Το πόρισμα για το Μάτι
επαναφέρει στην πρώτη
γραμμή της επικαιρότη-
τας τις ευθύνες κυβερ-
νητικών στελεχών
και τις μεγάλες
επικοινωνιακές
αστοχίες της περιόδου.

Η συνταγματική αναθεώρηση διαφαίνεται ότι από πολιτικό όπλο θα εξελιχθεί σε μπούμερανγκ για τον Αλ. Τσίπρα.

Εξαντλούνται οι «εφεδρείες»
του Μαξίμου ενόψει εκλογών
Δεν αποδίδουν η συνταγματική αναθεώρηση και το άνοιγμα στην Κεντροαριστερά

Δρόμοι συνεργασίας
Αθήνας και Σκοπίων
σε ενέργεια - υποδομές

Νέα Δημοκρατία: Δύο στρατηγικές για δύο κάλπες
Στην Πειραιώς θεωρούν ότι μήνυμα αποδοκιμασίας στην κυβέρνηση μπορεί να σταλεί μόνο μέσω ψήφου στη Ν.Δ. στις ευρωεκλογές

Tης ΑΡΙΣΤΟΤΕΛΙΑΣ ΠΕΛΩΝΗ 

Με το όπλο παρά πόδα βρίσκεται η
Ν.Δ. ενόψει των πολλαπλών καλπών.
Στον τρίτο όροφο της Πειραιώς εξε-
τάζουν όλα τα σενάρια και κινούνται
με άξονα δύο στρατηγικές ενόψει
των ευρωεκλογών, αλλά και των
εθνικών εκλογών, εφόσον οι δύο
δεν συμπέσουν. Προφανώς, αν οι
εθνικές εκλογές συμπέσουν με τις
ευρωεκλογές, αυτές αποτελούν τη
μητέρα των μαχών. Αν, όμως, αυτές
πάρουν παράταση –όπως εκτιμά και
η Πειραιώς ότι είναι η απώτερη επι-
δίωξη του Αλέξη Τσίπρα– ο Κυριάκος
Μητσοτάκης θα αναδείξει σε όλους
τους τόνους τον δημοψηφισματικό
χαρακτήρα για την πολιτική αλλαγή
και το «φύγετε» που δίνει ο ίδιος
στις ευρωεκλογές, εκπέμποντας το
μήνυμα ότι για τη Ν.Δ. η ψήφος στις
26 Μαΐου δεν είναι χαλαρή. 

«Οι εκλογές αυτές δεν θα αφορούν
μόνο την Ευρώπη. Θα αφορούν και
την Ελλάδα. Και θα είναι η πρώτη
φορά, μετά σχεδόν τέσσερα χρόνια,
που θα δοθεί στους Ελληνες η δυ-
νατότητα να προσέλθουν στην κάλ-

πη. Και θα στείλουν ένα ξεκάθαρο
μήνυμα στον κ. Τσίπρα. Αρκετά, ώς
εδώ, δεν πάει άλλο, ήρθε η ώρα να
φύγεις, ήρθε η ώρα να γίνουν εθνικές
εκλογές, ήρθε η ώρα για μια μεγάλη
πολιτική αλλαγή». 

Η υπογράμμιση αυτή του κ. Μη-
τσοτάκη αποτυπώνει εύγλωττα και
τη στρατηγική της Ν.Δ. ενόψει της
26ης Μαΐου. Για τον κ. Μητσοτάκη
αυτή δεν είναι απλώς μια ψήφος για
την Ευρώπη και τη θέση της Ελλάδας
μέσα σε αυτήν. Είναι μια ψήφος
στην οποία η κυβέρνηση πρέπει να
αποδοκιμαστεί και να της σταλεί το
μήνυμα ότι πρέπει να «φύγει». Υπό
αυτό το πρίσμα, η Πειραιώς θα επι-
μείνει στη σκληρή ρητορική έναντι
της κυβέρνησης και στην αποδό-
μηση σε όλα τα επίπεδα, προκειμέ-
νου να σταλεί ξεκάθαρα το μήνυμα
στην ευρωκάλπη, και σκοπεύει να
αναδείξει με όλους τους τρόπους
ότι χαλαρή ψήφος σε αυτές τις ευ-
ρωεκλογές δεν υπάρχει. Κυρίως, ότι
μήνυμα αποδοκιμασίας στην κυ-
βέρνηση μπορεί να σταλεί μόνο μέ-
σω της ψήφου στη Ν.Δ. 

Εξάλλου, η εβδομάδα που πέρασε,

έλεγαν στην Πειραιώς, μιλάει από
μόνη της ως προς την ανεπάρκεια
και την ανικανότητα της κυβέρνη-
σης, αλλά και για τα «φαιδρά» της
επιχειρήματα ότι πολεμά τα μεγάλα

συμφέροντα επιδιώκοντας να εμ-
φανίζει ότι τα υπηρετεί η Ν.Δ. Το
εισαγγελικό πόρισμα για το Μάτι,
σχολίαζαν στην Πειραιώς, όχι μόνον
επιβεβαιώνει πλήρως το πόρισμα
Συνολάκη, αλλά αποδεικνύει την
πλήρη διάλυση των κρατικών δομών.
Η δε τροπολογία για την τιμολόγηση
των φαρμάκων είναι ένα «ασύλλη-
πτο» δώρο στις πολυεθνικές, που
καμιά κυβέρνηση δεν θα τολμούσε
να κάνει. Πολλώ δε μάλλον, αφού
ήταν ο ΣΥΡΙΖΑ που επανειλημμένως
εγκαλούσε τη Ν.Δ. ως διαπλεκόμε-
νη. Στην Πειραιώς εκτιμούν ότι η
συμμετοχή στις  ευρωεκλογές της
26ης Μαΐου θα είναι μεγαλύτερη σε
σύγκριση με τις τελευταίες ευρωε-
κλογές. Και αυτό διότι οι πολίτες
δεν έχουν ψηφίσει εδώ και
τριάμισι χρόνια, ενώ οι ευρωεκλογές
συμπίπτουν και με τις αυτοδιοικη-
τικές εκλογές. Κοινώς, θα είναι η
πρώτη κάλπη μετά την πλήρη εμ-
πειρία της διακυβέρνησης ΣΥΡΙΖΑ
και, άρα, εκτιμούν ότι το μήνυμα
θα είναι ηχηρό. Στην Πειραιώς θε-
ωρούν ότι το κόμμα της αξιωματικής
αντιπολίτευσης δεν έχει να φοβάται

διαρροές λόγω της υψηλής συσπεί-
ρωσής της. Αντιθέτως, δεν αποκλεί-
ουν διαρροές από τον ΣΥΡΙΖΑ προς
τα αριστερά – σε σχηματισμούς
όπως αυτός του Γιάνη Βαρουφάκη. 

Κωδικός «επόμενη μέρα» 
Παράλληλα, ο κ. Μητσοτάκης

βγαίνει μπροστά ενόψει της εθνικής
κάλπης, όποτε κι αν αυτή στηθεί,
εστιάζοντας στην επόμενη μέρα.
Στόχευση του προέδρου της Ν.Δ.
στον δρόμο προς τις εκλογές είναι
το βέλτιστο δυνατό αποτέλεσμα, το
οποίο περνάει μέσα από την ενερ-
γοποίηση και προσέλκυση των ανα-
ποφάσιστων. Επανειλημμένως έχει
ζητήσει οι πολίτες να δώσουν στον
ίδιο μια ευκαιρία, αντί να δώσουν
τρίτη ευκαιρία στον Αλέξη Τσίπρα,
και προς αυτήν την κατεύθυνση ξε-
διπλώνει όλο και πιο αναλυτικά το
κυβερνητικό πρόγραμμα της Ν.Δ.,
δίνοντας έμφαση στην επόμενη
μέρα και στο γιατί η Ν.Δ. μπορεί να
διαχειριστεί καλύτερα τις τύχες της
χώρας. 

Υπό αυτό το πρίσμα, είναι συγ-
κεκριμένα και ξεκάθαρα τα μηνύ-

ματα που απευθύνει προς επενδυτές
και διεθνείς επαφές ότι οι επενδύσεις
είναι καλοδεχούμενες ακόμη και
τώρα. Και αυτό διότι θεωρεί ότι μόνο
ευκαιριακά τις πιστώνεται η κυβέρ-
νηση, καθώς οι επενδυτές αναμένουν
τις εκλογές και την αλλαγή κυβέρ-
νησης για να «ξεπαγώσουν» ενδια-
φέρον για μεγάλα επενδυτικά εγ-
χειρήματα. Η βελτίωση του κλίματος
ακόμη και πριν από τις εθνικές κάλ-
πες είναι καλοδεχούμενη στον τρίτο
όροφο της Πειραιώς, καθώς εκτιμά
ότι συνδράμει στην οικοδόμηση
μιας πιο ευνοϊκής επόμενης μέρας,
που, ούτως ή άλλως, είναι ναρκοθε-
τημένη από την κυβέρνηση σε πολλά
επίπεδα. 

Δεν είναι τυχαίο ότι από την Πει-
ραιώς θύμιζαν την παρέμβαση Μπα-
ρόζο στο Οικονομικό Φόρουμ των
Δελφών, ότι η προσδοκία των εκλο-
γών και της αλλαγής κυβέρνησης
βελτιώνει το κλίμα. Τούτο εξηγεί τη
στάση της Ν.Δ. έναντι της έκδοσης
του δεκαετούς ομολόγου και το σχε-
τικό σχόλιο του κ. Μητσοτάκη, ο
οποίος εξέφρασε την ελπίδα η έκ-
δοσή του να είναι επιτυχής.

Ο κ. Μητσοτάκης απευθύνει ξεκά-
θαρο μήνυμα ότι οι επενδύσεις είναι
καλοδεχούμενες ακόμη και τώρα,
αφού θεωρεί ότι μόνο ευκαιριακά τις
πιστώνεται η κυβέρνηση.
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Η Ελλάδα 
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– Η Ανατολική Μεσόγειος συγκε-
ντρώνει μεγάλο, διεθνές ενδιαφέ-
ρον. Μήπως είναι το σημείο υπο-
χώρησης των ΗΠΑ από τη Μέση 
Ανατολή; Μήπως είναι ένα τακτικό 
βήμα προς τα πίσω, σε μια περιοχή 
όπου είναι ευκολότερο να υπερα-
σπισθούν οι ΗΠΑ τα γεωπολιτικά 
συμφέροντά τους; 
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-
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– Αναφέρατε την Τουρκία. Θεωρεί-
τε ότι όντως μετακινείται από τη 

Δύση. Οι Αμερικανοί αξιωματού-
χοι τονίζουν πρέπει, πάση θυσία, 
να αγκιστρωθεί στη Δύση. Αποτε-
λεί, ωστόσο, ένα μάλλον περίπλο-
κο ζήτημα. Μήπως η Τουρκία έχει 
βγάλει εισιτήριο δίχως επιστρο-
φή προς τη Ρωσία ή το Ιράν και, 
γενικά, μια κατεύθυνση μακριά 
από τα παραδοσιακά αμερικανι-
κά συμφέροντα; 
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-
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– Τα τελευταία χρόνια υπάρ-
χει σύγχυση για όσα μεταδίδο-
νται από την Ουάσιγκτον. Συ-
χνά υπάρχει η εντύπωση ότι ο 
Τραμπ έχει ατζέντα απομονωτι-

σμού. Δημιουργείται η αίσθηση 
πως οι ΗΠΑ θα μπορούσαν να 
αφήσουν χώρες-συμμάχους, που, 
όμως, δεν συνοδεύονται από πο-
λιτική βούληση.
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Οι Αμερικανοί
δεν πρόκειται
να γυρίσουν
στο σπίτι
O Ντέιμον Oυίλσον μιλάει στην «Κ»

Ο Ρώσος πρέσβης στην Ε.Ε., Βλαντιμίρ Τσιζόφ, μιλάει για τη συμφωνία των Πρεσπών, τις ΗΠΑ και τον... ιό της παράνοιας

 «Δεν πρέπει κάποιος να λαμβάνει τοις μετρητοίς ότι ο πρόεδρος Τραμπ 
είναι απομονωτιστής», λέει ο εκτελεστικός αντιπρόεδρος του ιδρύματος 
Atlantic Council της Ουάσιγκτον, Ντέιμον Oυίλσον.

Συνέντευξη στον ΒΑΣΙΛΗ ΝΕΔΟ

«Ηταν 
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– Προσπάθησε η Ρωσία να επηρε-
άσει τη συμφωνία των Πρεσπών;
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-

-
-
-

-
-

-

-
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– Θα μπορούσε η Ρωσία να απο-
τελέσει πηγή έντασης μεταξύ των 
χωρών της Ε.Ε.;

-

-

-

– Πώς εξελίσσονται οι ρωσοαμε-
ρικανικές σχέσεις επί προεδρίας 
Ντόναλντ Τραμπ; 

-

-

-

-

-
-

– Είστε ανήσυχος ότι βρισκόμα-
στε μπροστά σε μια εξοπλιστική 
κούρσα, με δεδομένο ότι εσείς ο 
ίδιος ανακοινώσατε, εδώ στους 
Δελφούς, τη ληξιαρχική πράξη 
θανάτου για τη συνθήκη INF που 
αφορούσε στις πυρηνικές δυνά-
μεις μέσου βεληνεκούς;

-

-
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– Η Ευρώπη ανησυχεί ότι η Ρω-
σία θα επιχειρήσει να επαναλάβει 
την ανάμειξή της στις ευρωεκλο-
γές μετά την ανάλογη προσπάθεια 
στις προεδρικές εκλογές των ΗΠΑ. 
Ποιο είναι το σχόλιό σας;

-

-

-

-

Αν η Ελλάδα θέλει S-400, ξέρει πού να απευθυνθεί

«Σας διαβεβαιώνω ότι η Ρωσία ως κράτος δεν παρεμβαίνει ποτέ στις εσω-
τερικές υποθέσεις άλλων χωρών», λέει στην «Κ» ο Βλαντιμίρ Τσιζόφ.

Η Ελλάδα μπορεί  
να γίνει ο αρχιτέκτονας  
της ευρωατλαντικής 
προοπτικής των Δυτι-
κών Βαλκανίων. 

Στην Ανατολική Μεσό-
γειο μπορείτε να αναλά-
βετε πρωτοβουλίες ώστε 
η ενεργειακή προοπτι-
κή της περιοχής να γίνει 
πραγματικότητα.

– Η Ελλάδα πώς μπορεί 
να επανέλθει έπειτα μια 
πολύπλευρη κρίση; 
– Ηταν σίγουρα πολύ δύ-
σκολη δεκαετία. Οικονομι-
κή κρίση, brain-drain και, 
ταυτόχρονα, μια προσφυγι-
κή κρίση. Πραγματικά πολύ 
σκληρό. Πού είμαστε σήμε-
ρα; Μετακινηθήκαμε. Θε-
ωρούσαμε ότι η Ελλάδα 
οδεύει προς πλήρη κατα-
στροφή. Ολα όσα στερεο-
τυπικά διακινήθηκαν για το 
μέλλον της Ελλάδας, δεν 
συνέβησαν (π.χ. Grexit). Η 
Ελλάδα είναι στον δρόμο 
της ανάκαμψης, σταθε-
ροποιεί το χρέος της, έχει 
κάνει ορισμένες πολύ εν-
διαφέρουσες διπλωματι-
κές κινήσεις (π.χ. με τη Βό-
ρεια Μακεδονία), κινείται 
αναλόγως στην Ανατολική 
Μεσόγειο και έχει εισέλθει 
στην πιο δυναμική περίοδο 
των διμερών σχέσεων με 
τις ΗΠΑ. Τι γίνεται με όλα 
αυτά; Δεν μπορεί να είστε 
ικανοποιημένοι με 2% ανά-
πτυξη αντί για 7%. Θέλετε 
να δείτε τα καλύτερα μυαλά 
να επιστρέφουν. Αυτό που 
λέω είναι ότι με το κατάλ-
ληλο όραμα, υπάρχουν ευ-
καιρίες. Η Ελλάδα πρέπει 
να ηγηθεί της προσπάθει-
ας, η Θεσσαλονίκη να με-
τατραπεί στον πόλο για όλα 
τα Δυτικά Βαλκάνια. Να δει 
λίγο πιο μακριά. Πως, για 
παράδειγμα, σε συνεργασία 
με ΗΠΑ και Ευρώπη, αγκι-
στρώνουμε τη Σερβία στη 
Δύση, πως αλλάζουμε την 
οικονομία της περιοχής μέ-
σω της Ελλάδας. Πως η Ελ-
λάδα προωθεί την ευρωπα-
ϊκή προοπτική των χωρών 
της περιοχής. Η Ελλάδα 
μπορεί να γίνει ο αρχιτέ-
κτονας της ευρωατλαντικής 
προοπτικής των Δυτικών 
Βαλκανίων. Αλλά και στην 
Αν. Μεσόγειο. Να αναλά-
βει πρωτοβουλίες ώστε η 
ενεργειακή προοπτική, που 
αυτή τη στιγμή είναι απλά 
προοπτική, να γίνει πραγ-
ματικότητα. Και, βεβαίως, 
ελπίζω σε μια ενωμένη 
Κυπριακή Δημοκρατία, μέ-
λος Ε.Ε. και ΝΑΤΟ.

Μετά την κρίση

Εχω δει κάποιους 
από τους χάρτες  
της «Μεγάλης Αλβα- 
νίας» και περιλαμβά-
νουν ένα σημαντικό 
κομμάτι της χώρας σας.

Συνέντευξη στην ΞΕΝΙΑ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ
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Π.Γ.Π.

Η «τηλεοπτική δίκη» του Τραμπ

«Εμφύλιος»
συλλαλητηρίων
στη Βενεζουέλα

Η θεαματική πρωτοβουλία των Δημοκρατικών να «ερευνήσουν» τον Αμερικανό πρόεδρο και οι ομοιότητες με το... Γουότεργκεϊτ 

Παρατείνεται επικίνδυνα η κρίση

Αρμόδια επιτροπή  
θα μιλήσει με τον κατάδι-
κο Φέλιξ Σάτερ, ο οποίος 
είχε κομβικό ρόλο  
στις διαπραγματεύσεις  
για την κατασκευή  
του Πύργου Τραμπ  
στη Μόσχα.

Η κυβέρνηση  
δεν τόλμησε να συλλάβει  
τον Γκουαϊδό, η αντιπο-
λίτευση δεν κατάφερε να 
ανατρέψει τον Μαδούρο 
μέσω της αμερικανικής 
βοήθειας.

Ο Αμερικανός πρόεδρος στο γραφείο του στον Λευκό Οίκο, κοιτάζει τις σημειώσεις του. Οι Δημοκρατικοί προσπαθούν να σφίξουν τον κλοιό γύρω του.

Ο Χουάν Γκουαϊδό, ανεβασμένος σε σκαλωσιά, χαιρετά τους οπαδούς του 
κατά την ομιλία μετά την επιστροφή του από το εξωτερικό, στο Καράκας. 

Της MICHELLE GOLDBERG
THE NEW YORK TIMES

Brexit, ανοικτά
όλα τα ενδεχόμενα
Αδιέξοδο στις Βρυξέλλες, ομίχλη στο Λονδίνο

Ενώ απομένουν 
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REUTERS

Πιθανή η αναβολή  
εξόδου, μετά τη νέα  
αποτυχία της Τερέζα  
Μέι να εξασφαλίσει  
υποχωρήσεις των «27» 
για το ιρλανδικό  
σύνορο.
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Κόσοβο, κρίσιμο τεστ για τα Βαλκάνια
Παρασκήνιο και αμερικανικές πιέσεις για λύση του προβλήματος με συμφωνία Σέρβων - Αλβανών και ανταλλαγή εδαφών

Εκφράζονται φόβοι 
ότι το προωθούμενο σχέ-
διο αλλαγής συνόρων 
στην περιοχή μπορεί  
να προκαλέσει αναζωπύ-
ρωση των εθνικισμών.

Του ΣΤΑΥΡΟΥ ΤΖΙΜΑ

Η ύπατη

Οι σχέσεις 
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Η πολιτική της Μέρκελ
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Διαφορετικές απειλές
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Η Ευρωπαϊκή Ενωση εξαρτάται από τις ΗΠΑ 
Η διευθύντρια της Γερμανικής Εταιρείας Εξωτερικής Πολιτικής, Ντανιέλα Σβάρτσερ, μιλάει για τις προκλήσεις και τα όρια της Ε.Ε.

«Το ζητούμενο

Συνέντευξη στην ΞΕΝΙΑ ΚΟΥΝΑΛΑΚΗ

Οι περισσότερες -
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-

Ξ.Κ.

Οι κρίσιμες
ευρωεκλογές

Eίναι σημαντικό 
να ορθώνουμε 
το ανάστημά μας 
και να ασκούμε 
κριτική όπου 
απαιτείται.
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Στην κορυφή 
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-
-

-
-

-
-

– Κύριε Γουάιλι, από τη στιγμή 
που αποκαλύψατε το σκάνδαλο 
της Cambridge Analytica, υπήρ-
ξαν χιλιάδες αναφορές και αντι-
φατικές δηλώσεις για το τι πραγ-
ματικά συνέβη. Μπορείτε να μας 
δώσετε τη δική σας εκδοχή;
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– Μπορείτε να μας εξηγήσετε με 
ποιον τρόπο η ψηφιακή παρα-
πληροφόρηση μεταφράστηκε σε 
απτές συνέπειες στον πραγματι-
κό κόσμο;
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– Εάν υπάρχει κάποιος που 
μπορεί να εκτιμήσει τον πλή-
ρη αντίκτυπο αυτής της καμπά-
νιας παραπληροφόρησης, είστε 
αναμφισβήτητα εσείς. Μπορούμε 
να υποθέσουμε ότι τα αποτελέ-
σματα των αμερικανικών εκλο-
γών και του Brexit θα ήταν δι-
αφορετικά χωρίς την ανάμειξη 
της Cambridge Analytica στη 
διαδικασία;

-
-

-
-

-
-
-

-

-

– Επειτα από τις αποκαλύψεις 
σας, το Facebook προσπάθη-
σε να σώσει τη δημόσια εικόνα 
του. Αναγνώρισε τα λάθη του και 
υποσχέθηκε πως, αφουγκραζόμε-
νο τις κοινωνικές ανησυχίες, εξε-
λίσσεται αντίστοιχα. Προσωπι-
κά, εμπιστεύεστε την εξέλιξη του 
Facebook;
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-
-
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-
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-

Ο σύγχρονος πόλεμος
διεξάγεται στο Διαδίκτυο
Ο άνθρωπος που αποκάλυψε το σκάνδαλο της Cambridge Analytica, αποκαλύπτει στην «Κ»

Ο Κρίστοφερ Γουάιλι -

Συνέντευξη στον ΝΙΚΟ ΕΥΣΤΑΘΙΟΥ

– Γνωρίζω πως δέχεστε καθημε-
ρινά απειλές λόγω των αποκαλύ-
ψεών σας, ωστόσο δηλώνετε πως 
δεν υπάρχει μέρα που να έχετε 
μετανιώσει. Ποια αντίδραση σας 
έχει ικανοποιήσει περισσότερο;

-

-

-

-

-
-

– Παρότι παρακολουθήσατε από 
κοντά τη συστηματική κατά-
χρηση δεδομένων, εξακολου-
θείτε να είστε αισιόδοξος και να 
πιστεύετε πως η τεχνητή νοη-
μοσύνη και οι αλγόριθμοι είναι 
εργαλεία που εντέλει θα προ-
σφέρουν πολλά καλά. Εξηγή-
στε μας τη σκέψη σας.
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– Σε ποια λογική πρέπει να κι-
νηθούν οι ρυθμίσεις και οι κανο-
νισμοί ώστε να διασφαλίσουμε 
πως η τεχνητή νοημοσύνη και 
η διαχείριση δεδομένων θα απο-
φέρουν μόνο θετικά;
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-
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-

-

– Μέχρι ωστόσο να αλλάξει η 
νοοτροπία και να τεθούν σε 
ισχύ αυτοί οι κανονισμοί, τι 
μπορούμε να κάνουμε εάν θέ-
λουμε να προστατεύσουμε την 
ιδιωτικότητά μας;
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-

-

-

-

-

-

-

• Ο Κρίστοφερ Γουάιλι συναντήθηκε 
με την «Καθημερινή», με 
αφορμή τη συμμετοχή του στα 
Digital Disruption Sessions που 
διοργάνωσε η ελληνική εταιρεία 
μάρκετινγκ VALUECOM στο πλαίσιο 
του φετινού Οικονομικού Φόρουμ 
των Δελφών. Ο Γουάιλι συμμετείχε 
στη συζήτηση «Weaponizing 
the Algorithm: My Data is My 
Weakness» μαζί με τον ιδρυτή της 
εταιρείας Αλέξανδρο Μάνο και 
μίλησε για τη δύναμη και σημασία 
των προσωπικών δεδομένων, πώς 
ανατρέπουν την παραδοσιακή 
σχέση του καταναλωτή με τις 
μάρκες, αλλά και τους κινδύνους και 
τις ευκαιρίες που δημιουργούνται 
από τη σύγχρονη διαχείριση 
δεδομένων.

Η τεχνητή νοημοσύνη 
είναι σαν το μαχαίρι...

Το σκάνδαλο -

-
-

-

-
-
-

Η Gambridge Analytica και οι Ρώσοι

Τα αποτελέσματα  
των αμερικανικών εκλο-
γών και του Brexit ίσως  
να ήταν διαφορετικά  
χωρίς την ανάμειξη  
της Cambridge Analytica.

«Οι πολιτικοί -

Ο Γουάιλι 
-
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ΓΗΠΕΔΟ
ΣΑΒΒΑΤΟ�ΚΥΡΙΑΚΗ 15:00 � 22:00

ΛΕΠΤΟ ΠΡΟΣ ΛΕΠΤΟ ΟΛΕΣ ΟΙ ΕΞΕΛΙΞΕΙΣ ΤΩΝ ΑΓΩΝΩΝ

ΠΑΜΕ

ΣΧΟΛΙΑΖΟΥΝ ΤΟΝ ΑΠΟΗΧΟ ΤΩΝ ΠΑΙΧΝΙΔΙΩΝ ΟΙ

ΜΑΡΙΟΣ
ΑΒΡΑΑΜΙΔΗΣ

ΧΡΙΣΤΟΣ
ΖΑΒΟΣ  ΣΑΒΒΑΣ ΚΟΣΙΑΡΗΣ

Γλαύκωμα: «Την πρόληψη και τα μάτια σας»
Τουλάχιστον 100.000 Ελληνες υπολογίζεται ότι πάσχουν – Ειδικοί μιλούν στην «Κ» για την αξία της έγκαιρης διάγνωσης

Της ΤΑΣΟΥΛΑΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

O Στέφανος, καθηγητής Φυσικής,
είναι 53 ετών. Πριν από μερικούς
μήνες, εντελώς τυχαία, στο πλαίσιο
ενός τυπικού οφθαλμολογικού ελέγ-
χου, διαγνώστηκε με γλαύκωμα.
Πρόκειται για μια σοβαρή, χρόνια
και μη αναστρέψιμη πάθηση του
οπτικού νεύρου και των οπτικών
ινών, η οποία έχει εξελικτική πορεία
με αλλοιώσεις του οπτικού πεδίου
του ασθενούς και μπορεί να οδη-
γήσει ακόμη και σε τύφλωση – μά-
λιστα είναι η δεύτερη, μετά τον κα-
ταρράκτη, αιτία τύφλωσης σε όλο
τον κόσμο. Μέχρι σήμερα, 4,5 εκατ.
άνθρωποι έχουν χάσει το φως τους
εξαιτίας της.

Τα στοιχεία που δίνονται στη δη-
μοσιότητα με αφορμή την Παγκό-
σμια Ημέρα Γλαυκώματος, στις 12
Μαρτίου, είναι ενδεικτικά του με-
γέθους του προβλήματος. Το 6%
του πληθυσμού του πλανήτη πάσχει
από γλαύκωμα· στις ανεπτυγμένες
χώρες το 50% των ασθενών δεν το
γνωρίζει, ενώ στις αναπτυσσόμενες
χώρες το ποσοστό αυτό φτάνει το
90%· 79,6 εκατ. θα είναι τα περι-
στατικά μέχρι το 2020. Για τη χώρα
μας, πάντως, όπως επιβεβαιώνει η
Μαριλίτα Μόσχου, αναπληρώτρια
καθηγήτρια Οφθαλμολογίας στην
Ιατρική Σχολή του ΕΚΠΑ, δεν υπάρ-
χουν επαρκή επιδημιολογικά δε-
δομένα για το γλαύκωμα – ούτε για
το γλαύκωμα, για να είμαστε ακρι-
βείς... «Υπολογίζεται ότι αφορά το
1%-2% του γενικού πληθυσμού και
το 2-4% των ατόμων άνω των 40
ετών. Συνεπώς υπολογίζεται ότι πά-
σχουν τουλάχιστον 100.000 Ελλη-
νες».

Το γλαύκωμα είναι ύπουλο: συ-
νήθως δεν έχει συμπτώματα, με συ-
νέπεια οι προκαλούμενες βλάβες
να εξελίσσονται «αθόρυβα». Ο Στέ-

φανος ήταν, κατά κάποιον τρόπο,
τυχερός: στην περίπτωσή του οι
βλάβες δεν ήταν προχωρημένες,
όπως τον ενημέρωσε ο γιατρός του.
Αυτό σημαίνει ότι το γλαύκωμα
προλαμβάνεται; Ποιοι κινδυνεύουν
περισσότερο; «Η πρόληψη έχει με-
γάλη αξία. Για τον λόγο αυτό, σε
πλήρη οφθαλμολογικό έλεγχο πρέ-
πει να υποβάλλονται ετησίως όλα
τα άτομα άνω των 40 ετών (η συ-
χνότητα της νόσου ανεβαίνει κα-
τακόρυφα έπειτα από αυτή την ηλι-
κία), τα άτομα με οικογενειακό ιστο-
ρικό γλαυκώματος, οι ασθενείς που
λαμβάνουν χρονίως κορτικοστε-
ροειδή, καθώς και οι μύωπες και οι
διαβητικοί με συνυπάρχοντα καρ-
διαγγειακά νοσήματα.

Ιδιαίτερη κατηγορία αποτελούν
όσοι πάσχουν από οφθαλμική υπερ-
τονία, μια κατάσταση στην οποία

απαιτείται μεν η χορήγηση αγωγής,
παρά την παρουσία αυξημένης εν-
δοφθάλμιας πίεσης, καθώς δεν συ-
νυπάρχουν αλλοιώσεις που να συ-
νηγορούν υπέρ της παρουσίας γλαυ-
κώματος. Ομως, τα άτομα αυτά πρέ-
πει να παρακολουθούνται στενά
σαν να είναι γλαυκωματικοί ασθε-
νείς, προκειμένου να προληφθεί η
εξέλιξη μιας πρώτης γλαυκωματικής
βλάβης σε ένα πιο προχωρημένο
στάδιο», λέει η κ. Μόσχου.

Και πώς αντιμετωπίζεται η πά-
θηση; «Δυστυχώς, το γλαύκωμα
όταν εμφανιστεί, παραμένει εφ’
όρου ζωής. Δεν υφίσταται λοιπόν η
έννοια της θεραπείας, αλλά της αν-
τιμετώπισης-ρύθμισης, προκειμένου
να ανασταλεί-επιβραδυνθεί η εξέλιξή
του. Στην πρώτη γραμμή αγωγής
περιλαμβάνονται τα κολλύρια, με
στόχο τη μείωση της ενδοφθάλμιας
πίεσης (το χορηγούμενο σχήμα εξα-

τομικεύεται). Σε περίπτωση που η
φαρμακευτική αγωγή αποτύχει να
ελέγξει με επιτυχία την ενδοφθάλμια
πίεση, ακολουθεί η εφαρμογή laser.
Αν και αυτή αποτύχει, προχωρούμε
σε χειρουργική επέμβαση. Το πο-
σοστό επιτυχίας της ποικίλλει ανά-
λογα με τον τύπο του γλαυκώματος,
τη φυλή, την ηλικία του ασθενούς
και άλλες παραμέτρους: συνήθως
κυμαίνεται από 70%-90%. Τα τελευ-

ταία χρόνια ολοένα και συχνότερα
πραγματοποιούνται μη διηθητικές
αντιγλαυκωματικές επεμβάσεις. Πα-
ράλληλα, έχει αναπτυχθεί μια νέα
μέθοδος αντιμετώπισής του, με τη
χρήση micropulse laser, που είναι
ανώδυνη, με λιγότερες ανεπιθύμητες
ενέργειες και ακόμη πιο ενθαρρυν-
τικά αποτελέσματα», συμπληρώνει
η αναπληρώτρια καθηγήτρια Οφθαλ-
μολογίας.

Ουκ ολίγες έρευνες συσχετίζουν
τον τρόπο ζωής των ασθενών –δια-
τροφή, άθληση– με την εξέλιξη του
γλαυκώματος. Η Τατιάνα Σκούταρη,
επίκουρη καθηγήτρια Οπτομετρίας
του Πανεπιστημίου Complutense
της Μαδρίτης, το επιβεβαιώνει.
«Ενα πρόγραμμα ήπιας αεροβικής
άσκησης, όπως το περπάτημα, το
τζόκινγκ και το κολύμπι, 3 έως 4
φορές την εβδομάδα, συμβάλλει
στη μείωση της ενδοφθάλμιας πίε-
σης. Η γιόγκα μπορεί επίσης να
είναι ωφέλιμη, αλλά μόνον όταν
αποφεύγονται οι ασκήσεις που
απαιτούν στήριξη του σώματος στο
κεφάλι ή στους ώμους. Σε αντίθεση
με τη γιόγκα, η άρση βαρών και οι
καταδύσεις ενδέχεται να αυξήσουν
την ενδοφθάλμια πίεση. Η στάση
του ύπνου ίσως επηρεάζει επίσης
την πίεση του οφθαλμού. Σύμφωνα
με έρευνες, για όσους κοιμούνται
στο πλάι, η πίεση του ματιού που
βρίσκεται πιο κοντά στο μαξιλάρι
αυξάνεται.

Οσον αφορά τη διατροφή μας,
τα πράσινα φυλλώδη λαχανικά (σπα-
νάκι, μπρόκολο, μαρούλια, λαχανί-
δες) φαίνεται να είναι πολύ ευερ-
γετικά, γιατί τα νιτρικά άλατα που
περιέχουν ανεβάζουν στον οργα-
νισμό μας τα επίπεδα του μονοξει-
δίου του αζώτου (ή νιτρικού οξει-
δίου), το οποίο ρυθμίζει τη ροή αί-
ματος στα μάτια και μας προστατεύει
από την εμφάνιση του γλαυκώματος.

Καλό είναι επίσης η κατανάλωση
της καφεΐνης να γίνεται με μέτρο»,
λέει η κ. Σκούταρη.

«Εξυπνα» γυαλιά
Πιθανότατα γνωρίζετε την τε-

χνολογία επαυξημένης πραγματι-
κότητας, οι εφαρμογές της οποίας
δεν περιορίζονται μόνο στην ψυ-
χαγωγία αλλά και στην εκπαίδευση,
στην αρχιτεκτονική και σε άλλους
τομείς. Αργά αλλά σταθερά κάνουν
και στο πεδίο της όρασης την εμ-
φάνισή τους συστήματα επαυξη-
μένης πραγματικότητας, τα οποία
διευρύνουν την περιφερειακή όρα-
ση ασθενών με γλαύκωμα, μελαγ-
χρωστική αμφιβληστροειδοπάθεια
ή άλλες παθήσεις που προκαλούν
απώλεια του οπτικού πεδίου. Τους
βοηθούν έτσι να έχουν καλύτερη
εικόνα του χώρου και των αντικει-
μένων ώστε να κινούνται πιο άνετα,
να διαβάζουν, να βλέπουν τηλεό-
ραση κ.ο.κ. «Φορώντας τέτοιου τύ-
που γυαλιά, όπως το Retiplus, που
συνδυάζει τα έξυπνα γυαλιά της
Epson με ένα ειδικό λογισμικό, ο
χρήστης αμέσως αποκτά διευρυ-
μένη εικόνα του χώρου. Μπορεί
έτσι να εντοπίσει τυχόν εμπόδια
και να κινηθεί με άνεση και ασφά-
λεια. Παράλληλα, με ένα τηλεχει-
ριστήριο έχει τη δυνατότητα να
αυξήσει τη φωτεινότητα όταν κι-
νείται σε χώρους με χαμηλό φωτι-
σμό ή να εστιάσει σε ένα αντικεί-
μενο, να κάνει “ζουμ” δηλαδή, για
να το φέρει πιο κοντά», εξηγεί η
Τατιάνα Σκούταρη. «Στις κλινικές
δοκιμές που έγιναν στην Ισπανία
φάνηκε ότι οι ασθενείς όχι μόνο
εμφανίζουν αύξηση του εύρους του
οπτικού πεδίου τους, αλλά επιπλέον
ο εγκέφαλός τους “εκπαιδεύεται”
ώστε να βλέπει μια περισσότερο
διευρυμένη εικόνα χωρίς το βοή-
θημα».

������

Η ήπια αεροβική
άσκηση συμβάλλει
στη μείωση της
ενδοφθάλμιας πίεσης,
ενώ εξίσου ευεργετική
για τα μάτια είναι
η διατροφή με πράσινα
φυλλώδη λαχανικά.
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Το… φαινόμενο Τραμετσάνι
Βάσει προϊστορίας των τελευταίων χρό-
νων, τέτοια εποχή συνήθως η διοίκηση
του ΑΠΟΕΛ λύνει συνεργασίες με προ-
πονητές. Φέτος ανακοίνωσε την επέ-
κταση της συνεργασίας της με τον Πάο-
λο Τραμετσάνι. Από την ομάδα του ΑΠΟ-
ΕΛ έφυγαν προπονητές μετά από κατά-
κτηση πρωταθλήματος ή λίγο πριν από
το τέλος και ενώ μπορεί να υπολείπον-
ταν μιας νίκης για να το πετύχουν. Με
τον Ιταλό η συνεργασία επεκτάθηκε, σε
μια περίοδο με την αγωνιστική εικόνα σε
πολλές περιπτώσεις προβληματική και
μετά από μαζεμένες απρόσμενες απώ-
λειες βαθμών. Άλλαξε κάτι σε σχέση με
τη φιλοσοφία; Αντέχει ο κύριος Τραμε-
τσάνι, παρά την επέκταση συμβολαίου,
αν δεν πάρει πρωτάθλημα;

* * * * *

Ντα Σίλβα
Είναι πολλοί που αναρωτιούνται γιατί ο
Ντα Σίλβα δεν παίρνει χρόνο συμμετο-
χής στα παιχνίδια της ΑΕΛ. Όντως αγω-
νιστικά και με την ομάδα να δυσκολεύε-
ται στο σκοράρισμα η παρουσία του

Άλεξ μόνο βοηθητική μπορεί να είναι.
Μήπως υπάρχουν άλλοι λόγοι όμως που
μένει στον πάγκο. Οι φήμες πάντως λέ-
νε ότι ο Βραζιλιάνος ξεκίνησε ήδη ν’
ασκεί τα καθήκοντα του μάνατζερ και
σε κάποιους δεν αρέσει αυτή η εξέλιξη. 

* * * * *

Νταμπίζας
Τον αγώνα των U19 μεταξύ Κύπρου και
Ελλάδας παρακολούθησε ο Νίκος Νταμ-
πίζας μεσοβδόμαδα. O τεχνικός διευ-
θυντής του Παναθηναϊκού ήλθε στην
Κύπρο αποκλειστικά για το παιχνίδι,
αφού με το που τελείωσε αναχώρησε
για την Ελλάδα. Φήμες λένε ότι στο

μπλοκάκι του αναγράφονται όχι μόνο
ονόματα Ελλαδιτών αλλά και Κυπρίων.

* * * * *

Να σοβαρευτούμε όλοι…
Η πρόσφατη ποινή που επέβαλε ο
αθλητικός δικαστής στην Πάφο για επί-
δειξη ρατσιστικής συμπεριφοράς από
οπαδούς της στον αγώνα με τη Δόξα,
φέρνει στο φως για άλλη μια φορά ένα
ζήτημα που ταλαιπωρεί τα γήπεδά μας.
Κανείς δεν πρέπει να κρύβεται πίσω
από το δάκτυλό του πάνω στο θέμα γιατί
κατά καιρούς αρκετοί μαύροι παίκτες
έχουν υποστεί τέτοιου είδους συμπερι-
φορές.  Δεν μας τιμά σαν ανθρώπους να

συμβαίνουν τέτοια πράγματα και καλό
είναι να τα αγγίζουμε αυτά τα θέματα
όταν αφορούν ομάδες που δεν έχουν
τόσο πολύ κόσμο, ώστε να γίνεται μεγά-
λος ντόρος, με την ελπίδα πως κάποια
στιγμή θα βάλουμε μυαλό. 

* * * * *

Λεφτά και επιτυχίες
Οι περισσότεροι θυμήθηκαν πως τα λε-
φτά δεν κάνουν πάντα τις καλές ομάδες,
με αφορμή τον πρόωρο αποκλεισμό της
Ρεάλ από το Champions League. Ως ένα
βαθμό ισχύει, στην περίπτωση, ωστόσο,
της Ρεάλ περισσότερο έχει να κάνει με
τον κύκλο που κλείνει και καμιά ομάδα,
όσο μεγάλο και αν είναι το εκτόπισμα
της, δεν μπορεί να μείνει ανεπηρέαστη.
Κύκλος ο οποίος στη Ρεάλ άρχισε να
κλείνει με τις ηχηρές αποχωρήσεις του
Ζινεντίν Ζιντάν και του Κριστιάνο Ρο-
νάλντο και ενώ ποδοσφαιριστές πάνω
στους οποίους στηρίχθηκαν οι τεράστιες
επιτυχίες των προηγούμενων χρόνων εί-
τε βρίσκονται κοντά στην αποχώρηση,
είτε απέχουν κατά πολύ από προηγού-
μενες ατομικές τους επιδόσεις. Και
επειδή τα λεφτά κάνουν τις μεγάλες
ομάδες, είναι γι’ αυτό που έχει τη δυνα-
τότητα η Ρεάλ να επανέλθει…

Ματς ακατάλληλο

για ανηλίκους 

ΑΠΟΨΕΙΣ

ΠΑΡΑΣΚΗΝΙΑ

Πώς είναι όταν οδηγώντας στον
αυτοκινητόδρομο, βλέπεις το
μπροστινό αυτοκίνητο να πε-
τάνε σκουπίδια από το παρά-
θυρο; Πώς είναι όταν βλέπεις
μια παρέα ατόμων να προκα-
λούν ηχορύπανση χωρίς να τους
ενδιαφέρει τι κάνουν οι γύρω
τους; Ή όταν πας σινεμά και
κάποιοι χασκογελάνε, δείχνον-
τας ασέβεια προς τους υπόλοι-

πους θεατές, αλλά και την ίδια την ταινία;
Κάπως έτσι είναι πια και το να παρακολουθεί

κανείς κυπριακό ποδοσφαιρικό αγώνα από την
τηλεόραση. Το είχαμε αναφέρει και παλιά, δύσκολα
μπορεί κανείς να το αγνοήσει, αλλά έχω πλέον
την εντύπωση ότι θα πρέπει το θέαμα να αξιολο-
γηθεί ως μη ακατάλληλο για τους ανηλίκους. Ή
όσους τέλος πάντων θέλουν να διατηρήσουν την
όποια καλαισθησία διαθέτουν. 

Δεν μπορεί. Για ενενήντα λεπτά ακούς από την
οθόνη όλο το υβρεολόγιο του κυπριακού ιδιώματος.
Και έχουμε και βαριά προφορά. Δεν είναι ξέρω
κανένας Γάλλος που βρίζει ή Ιταλός. Το ν’ ακούς
Κύπριο να βρίζει μανιωδώς είναι και ωσάν κάποιος
διαβάζει τη «Σολομωνική». Ένας, δύο, δέκα ανισ-
σόροποι καθιστούν σίχαμα, έναν ποδοσφαιρικό
αγώνα διά της τηλεόρασης. 

Και δεν είναι μόνο οι βρισιές ή το περιεχόμενό
τους. Είναι και η μανία που τους διακατέχει. Είναι
ν’ αναρωτιέται κανείς, πώς ένας άνθρωπος πάει
στο γήπεδο και βγάζει όλη την αρρωστημένη ψύ-
χωσή του, σε συνανθρώπους του, διαιτητές, προ-
πονητές, παίκτες καμιά φορά και στα νεαρά ως
επί το πλείστον ball boys. 

Του αρρωστημένου το μυαλό δεν έχει κανένα
ενδοιασμό, φυσικά ούτε και κανένα περιορισμό.
Και όλο αυτό το σκηνικό, καλά κρατεί, αφού οι
ίδιες οι τηλεοπτικές πλατφόρμες, ομολογώ δεν
ξέρω πώς, δεν κάνουν ούτε το ελάχιστο για να
προφυλάξουν την επένδυσή τους. 

Και σε ρωτώ; Αν με το παιδί σου κάθεσαι μπρο-
στά στην τηλεόραση και έχεις την επιλογή να πα-
ρακολουθήσεις έναν αγώνα της Πρέμιερ Λιγκ ή
του κυπριακού πρωταθλήματος, τι θα επιλέξεις;
Εκτός και αν θέλεις να μεταφέρεις στο παιδί σου,
την αλήθεια που θα συναντήσει στην κοινωνία
που μεγαλώνει. Να το προετοιμάσεις δηλαδή ν’
αντιμετωπίσει τους άρρωστους που μεταξύ άλλων
συχνάζουν στα γήπεδα και μπαίνουν στο σπίτι
μας, διά της τηλεόρασης.

Πριν από δύο εβδομάδες και μετά
τη νίκη του ΑΠΟΕΛ στο Τσίρειο
επί του Απόλλωνα, οι περισσό-
τεροι θεωρούσαν πως η διεκδί-
κηση του τίτλου έλαβε τέλος και
το πρωτάθλημα πήρε τον ίδιο
δρόμο, όπως και τα έξι προηγού-
μενα χρόνια. Άποψη την οποία
ασπάζονταν και οι περισσότεροι
από τους φίλους της ομάδας της
Λεμεσού.

Μία εβδομάδα αργότερα, το «σίγουρο» διπλό
του ΑΠΟΕΛ επί της Νέας Σαλαμίνας έγινε οδυνηρή
για τους γαλαζοκίτρινους ισοπαλία και όλα άλλαξαν.
Ο ΑΠΟΕΛ ξανάγινε ομάδα με αδυναμίες και ο
Απόλλωνας απέκτησε ξανά δυναμική για τον τίτλο.
Από τα αποτελέσματα αυτού του Σαββατοκύριακου
και αναλόγως βλέπουμε… Ούτε η πρώτη ούτε η
τελευταία φορά, που βιαστήκαμε να καταλήξουμε
σε συμπεράσματα, να αναδείξουμε νικητές, να
βρούμε τους χαμένους αλλά και να αποδώσουμε
ευθύνες. Ο Πάολο Τραμετσάνι με μόλις δύο – τρία
παιχνίδια στον πάγκο του ΑΠΟΕΛ έγινε ο ανα-
μορφωτής, ο άνθρωπος που κέρδισε την εμπιστο-
σύνη όλων και τον σεβασμό φίλων και αντιπάλων
για τις προπονητικές του ικανότητες. Είναι του
ιδίου προπονητή που αμφισβητούνται έντονα τις
τελευταίες μέρες οι επιλογές σε πρόσωπα και
σχήμα και γενικότερα η διαχείριση. Ποια από τις
δύο εκτιμήσεις είναι η σωστή, ο χρόνος θα δείξει.
Ο δε Σωφρόνης Αυγουστή, από… μάγκας και
ικανός προπονητής μετατράπηκε σε περιορισμένων
δυνατοτήτων και άπειρος για πρωταθλητισμός.
Αν στο τέλος ο Απόλλωνας πάρει τον τίτλο, θα ξα-
ναπίνουν όλοι νερό στο όνομά του.

Το φαινόμενο αυτό δεν περιορίζεται βέβαια
μόνο στις δύο ομάδες ή γενικότερα μόνο στη διεκ-
δίκηση του τίτλου. Την Αλκή/Ορόκλινη και την
ΕΝΠ ξεγραμμένες τις είχαν οι περισσότεροι, ακόμη
και πριν αρχίσει το φετινό πρωτάθλημα και την
ίδια ώρα τον Ερμή κανείς δεν τον υπολόγιζε ουραγό
και με σημαντική διαφορά από τους υπόλοιπους
των πιο πάνω θέσεων.

Έχουμε ένα πρωτάθλημα το οποίο ποιοτικά
μπορεί να μη βρίσκεται σε ψηλά επίπεδα, αν μη
τι άλλο όμως, εξελίσσεται με συναρπαστικό τρόπο.
Οι βαθμολογικές αποστάσεις, σε πρώτο και δεύτερο
όμιλο, είναι τέτοιες που αφήνουν όλα τα ενδεχόμενα
ανοικτά, με αρκετούς βαθμούς ακόμη υπό διεκδί-
κηση στις αγωνιστικές που απομένουν. Ας μη βια-
ζόμαστε λοιπόν να κρίνουμε και κυρίως να κατα-
κρίνουμε.. Ειδικά όταν το κριτήριο το οποίο πολλές
φορές καθορίζει τις εκτιμήσεις κάποιων, δεν έχει
να κάνει με καθαρά αγωνιστικά δεδομένα...

Πάντα βιαστικοί...

Του

ΓΙΩΡΓΟΥ 
ΛΟΓΙΔΗ

Του

ΧΡΙΣΤΟΥ
ΖΑΒΟΥ

Τα «θέλω» του Τιμούρ
Εδώ και αρκετές βδομάδες είναι που έγιναν επαφές ανάμεσα
σε Χρήστο Πουλλαΐδη και Τιμούρ Κετσπάγια, αφού από την
αρχή ο μεγαλομέτοχος ήθελε να συνδυάσει τη δική του επι-
στροφή με το «μπαμ» εκείνης του Γεωργιανού τεχνικού. Κάτι
που η στήλη μαθαίνει είναι πως δεν θεωρεί ο Κετσπάγια

«άχρηστο» το ρόστερ της ομάδας και κάποιο κορμό επιθυμεί να τον κρατήσει.
Υπάρχουν παίκτες όπως ο Σίλντενφελντ που λήγουν τα συμβόλαια και είναι
ζήτημα διαπραγμάτευσης, όμως αρκετοί από τους πρωτοκλασάτους είναι πρό-
θεση να μείνουν. Από εκεί και πέρα, οι προσθήκες θα αφορούν παίκτες που
να μπορούν να βοηθήσουν ώστε τα όσα είδαμε φέτος να μην επαναληφθούν.

Του ΠΕΤΡΟΥ ΠΑΠΑΓΙΩΡΓΗ

Aλλη μία κακή χρονιά για την Ομόνοια
φθάνει στο τέλος της. Η αταίριαστη
για την ιστορία της πορεία συνεχίστηκε.
Από τότε που πήρε για τελευταία φορά
το πρωτάθλημα (το 2009-10), τερμάτισε
στον βαθμολογικό πίνακα ως εξής: Το
2010-11 δεύτερη, το 2011-12 δεύτερη,
το 2012-13 τέταρτη, το 2013-14 πέμπτη,
το 2014-15 τέταρτη, το 2015-16 τέταρτη,
το 2016-17 πέμπτη και το 2017-18 έκτη.

Λίγο έλειψε να μείνει εκτός εξάδας
για πρώτη φορά από τη σεζόν 2007-
08 που εφαρμόζεται ο θεσμός. Τελικά,
εν μέσω συγκυριών, κατάφερε να μεί-
νει εντός. 

Επίσης, πιθανότατα μένει εκτός Ευ-
ρώπης για τρίτη συνεχή χρονιά, αφού
απέχει 14 βαθμούς από την ενδεχομένως
προνομιούχα τέταρτη θέση (δεν υπο-
λογίζεται το χθεσινό ματς). Αν αυτό
συμβεί, τότε είναι η πρώτη φορά που
συμβαίνει από τη δεκαετία του ’60. Για
την ακρίβεια απείχε από ευρωπαϊκή
διοργάνωση από το 1967-68 μέχρι το
1971-72. Είναι έκτη, με 31 βαθμούς, 9
νίκες 4 ισοπαλίες, 10 ήττες και συντε-
λεστή τερμάτων αρνητικό (26-27).

Η φετινή… γεύση παρά το ότι τον
περασμένο Μάιο επήλθε η ιστορική
αλλαγή μέσα από θυελλώδεις συνθήκες
με την εκχώρηση του ποδοσφαιρικού
τμήματος στην εταιρεία υπό τον Σταύ-
ρου Παπασταύρου, ήταν η ίδια και χει-
ρότερη.

Για ακόμη μία σεζόν ο «πράσινος
λαός» είδε τις ελπίδες του για κάτι κα-

λύτερο να κονιορτοποιούνται. Στις 5
Αυγούστου του 2018 δεκαπέντε χιλιά-
δες Ομονοιάτες (ανακοινώθηκαν 12.564
εισιτήρια) έτρεξαν διψασμένοι για μια
νέα αρχή και φυσικά για να δουν στο
ΓΣΠ την Ομόνοια της σεζόν 2018-19
στο πρώτο φιλικό εντός συνόρων, με
αντίπαλο τον ΠΑΟ. Στις 23 Φεβρουα-
ρίου του 2019 στο πλαίσιο της 22ης
αγωνιστικής του πρωταθλήματος στον
αγώνα με την ΑΕΛ στο ΓΣΠ ανακοι-
νώθηκαν μόλις 3.530 εισιτήρια! 

Μεσολάβησαν πολλά γι’ αυτό. Λάθος
επιλογή ανθρώπων, καταστροφικός
σχεδιασμός και προετοιμασία της πλά-
κας, σε συνθήκες μάλιστα οικονομικής
υγείας Ο Τ. Δ. Ανχελ Γκόμες, αποχώρησε
στις 12 Δεκεμβρίου 2018, ενώ ο προ-
πονητής Χουάν Κάρλος Ολίβα κάθισε
στον πάγκο για τελευταία φορά στις
2.10.18 στην έκτη αγωνιστική στο εκτός
έδρας ματς με τη Νέα Σαλαμίνα. 

Ανέλαβε προπονητής ο Γιάννης Ανα-
στασίου στις 4 Νοεμβρίου 2018, την
όγδοη αγωνιστική στο ματς με τον Ερμή
στο ΓΣΠ. Αποχώρησαν και αρκετοί από
τους παίκτες που έφερε ο Ισπανός, οι
Χουάν Αλμπίν, Τζόρνταν Γκρίνιτς, Χόρχε
Ενρίκες, Ισμα Λόπες. 

Σε τηλεδιάσκεψη που παραχώρησε
ο Σταύρος Παπασταύρου στις 28 Δε-
κεμβρίου 2018 δήλωνε και τα εξής: «Ελ-
πίζαμε για το καλύτερο, αλλά ήρθε το
χειρότερο. Έγιναν πολλές αλλαγές και
πάντα στην αρχή, υπάρχουν πολλές
δυσκολίες. Εγώ είμαι αυτός που έφερα
στην ομάδα κάποια άτομα. Δεν θα πω
ότι δεν έγιναν λάθη. Το θέμα είναι να
προχωρήσουμε, να βρούμε γιατί έγιναν
λάθη, να τα φτιάξουμε και αν αυτοί που
τα έκαναν θα πρέπει να συνεχίσουν,
ή να βρούμε άλλα άτομα. Θα πρέπει να
γίνουν αλλαγές για να καλυτερέψει η
κατάσταση. Δεν ήρθα για 7 μήνες, ήρθα
για ορισμένους στόχους. Όταν έρθουν
οι μέρες που θα έρθουν να πάρουμε
πρωταθλήματα μπορείτε να με ρωτή-
σετε αν βαρέθηκα».

Ο διοικητικός ηγέτης της Ομόνοιας
έκανε παραδοχή για λάθη χωρίς να
αφήσει αιχμές για κανέναν. ενώ προ-
ανήγγειλε αλλαγές. Εξέφρασε δε την
πίστη ότι θα έλθουν οι καλύτερες μέρες. 

Νέες, σημαντικές αλλαγές
Οι αλλαγές έγιναν. Η Ομόνοια στις

3 Ιανουαρίου ανακοίνωσε την πρόσ-
ληψη του Νεόφυτου Λάρκου στη θέση

του αθλητικού διευθυντή, ενώ στις 21
Φεβρουαρίου ανακοίνωσε την πρόσ-
ληψη του Σίμου Ταραπουλούζη στη θέ-
ση του διευθυντή του Τμήματος Σκάου-
τινγκ. 

Αποχώρησαν ο Πλουτής Αβραάμ
(υπεύθυνος του ποδοσφαιρικού τμή-
ματος) και ο Μάριος Καμπανελλάς (εκτε-
λεστικός διευθυντής και μέλος του Δ.Σ.
της εταιρείας).

Κατά την πρόσφατη επίσκεψη του
Σταύρου Παπασταύρου στην Κύπρο
συζητήθηκαν σε έκταση τα θέματα
του σχεδιασμού με τον διοικητικό
ηγέτη να δίνει τις κατευθυντήριες
γραμμές στην οικονομική πτυχή. Το
μπάτζετ αναμένεται να είναι κάτι τι
αυξημένο σχέση με το περσινό, ενώ
η επιτροπή σχεδιασμού (Γιάννης Ανα-
στασίου, Νεόφυτος Λάρκου, Σίμος Τα-
ραπουλούζης, Ανδρέας Σκέντζος) έχει
τη δυνατότητα να διακόψει συμβόλαια
με ποδοσφαιριστές που δεν κρίνονται
επαρκείς. Είναι πάντως αρνητικό το
γεγονός ότι αρκετά συμβόλαια είναι
μακράς διαρκείας.

Σε σχέση με τη νέα σεζόν υπάρχει
ένα θετικό σκηνικό, το οποίο όμως
από μόνο του δεν αποτελεί εχέγγυο

επιτυχίας. Είναι όμως ρεαλιστικά υπο-
σχόμενο. 

Πήρε τα μέτρα του
Ο Σταύρος Παπασταύρου είναι σο-

φότερος από ότι ήταν πέρυσι. Όταν
ξεκίνησε με τον Ανχελ Γκόμες, καθώς
αποδείχθηκε εκ των γεγονότων πήγαινε
ξυπόλητος στα αγκάθια. Τώρα δεν είναι,
έχει πάρει τα μέτρα του. 

Όχι μόνο δεν δείχνει απογοητευ-
μένος από την εξέλιξη των πραγμάτων
αλλά είναι αποφασισμένος να συνεχίσει
την προσπάθεια. Το γεγονός ότι το μπά-
τζετ είναι κάπως αυξημένο σε σχέση
με το περυσινό δείχνει τη θέλησή του
για να πετύχει. Αυτό είπε και στην τη-
λεδιάσκεψη: «Δεν ήρθα για 7 μήνες,
ήρθα για ορισμένους στόχους», είπε.

Υπάρχει το επαρκές ανθρώπινο δυ-
ναμικό για να σχεδιάσει την ομάδα
Είναι θεωρητικά για την ώρα το επαρ-
κέστερο που έχει εμφανιστεί στα τε-
λευταία χρόνια στην Ομόνοια. Αν και
όντες αρκετά χρόνια στο χώρο έχουν
τεράστιο κίνητρο. Να συμβάλουν στην
αναγέννηση της δημοφιλέστερης ομά-
δας του τόπου. Οι Νεόφυτος Λάρκου
και Σίμος Ταραπουλούζης που έχουν
ήδη αρχίσει δουλειά είναι άτομα με
πλούτο γνώσεων επί του αντικειμένου,
γνώστες του κυπριακού ποδοσφαίρου
και επίσης του τι εστί Ομόνοια. Ο δε
Νεόφυτος Λάρκου ξέρει την Ομόνοια
και από μέσα. Έχουν την ικανότητα
να δημιουργήσουν ένα καλό δίκτυο
που θα εξυπηρετήσει την Ομόνοια στην
απόκτηση ικανών ποδοσφαιριστών. 

Ο Γιάννης Αναστασίου που έχει και
την ευθύνη του κοουτσαρίσματος και
της προώθησης παικτών με τις γνώσεις
και τις «άκρες» που διαθέτει στο εξω-
τερικό είναι πολύτιμος συνεργός στην
προσπάθεια. Βέβαια η λειτουργικότητα
της ομάδας σχεδιασμού είναι σε αιτιώδη
συνάφεια με την επικοινωνία και γε-
νικότερα την επίτευξη χημείας μεταξύ
των μελών της. Τα δεδομένα αυτά είναι.
Διαφορετικά από τα περσινά και πιο
ενθαρρυντικά. Μένει η πράξη. 

Το υποσχόμενο σκηνικό στην Ομόνοια
O Παπασταύρου έχει γίνει σοφότερος και είναι αποφασισμένος να συνεχίσει την προσπάθεια

Ο Σταύρος Παπασταύρου παρουσιάζε-
ται έτοιμος για να κάνει ό,τι χρειαστεί
για την ομάδα ώστε να την οδηγήσει σε
καλύτερες μέρες.

O Σίμος Ταραπουλούζης, που έχει ήδη
αρχίσει δουλειά ως διευθυντής του τμή-
ματος σκάουτινγκ, θα έχει σημαντικό ρό-
λο στην ομάδα προγραμματισμού.

Ο αθλητικός διευθυντής Νεόφυτος Λάρκου μαζί με τον Γιάννη Αναστασίου έχουν την ικανότητα να δημιουργήσουν ένα καλό δί-
κτυο σε Κύπρο και εξωτερικό, που θα εξυπηρετήσει την Ομόνοια στην απόκτηση καλών ποδοσφαιριστών.
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Το μπάτζετ αναμένεται να
αυξηθεί, ενώ η επιτροπή
σχεδιασμού έχει τη δυνατό-
τητα να διακόψει συμβό-
λαια με ποδοσφαιριστές 
που δεν κρίνονται επαρκείς. 
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ΔΙΑΒΑΣΤΕ

Υπερπολυτελείς
κατοικίες για λίγους
Κατοικίες για πολύ λίγους. Κατοικίες που
για την αγορά της καθεμιάς δαπανήθηκαν
τουλάχιστον 25 εκατ. δολ. Αυτό ήταν και το
βασικό κριτήριο της πρώτης διεθνούς έρευ-
νας της εταιρείας συμβούλων ακινήτων Kni-
ght Frank για τον εντοπισμό των λεγόμενων
ultra prime αγορών κατοικίας.Σελ. 12

ΜΕΤΑΡΡΥΘΜΙΣΗ

Το 2020 θα αλλάξει
η δομή των Δικαστηρίων
Παραδόθηκε η τελική έκθεση των Ιρλανδών
εμπειρογνωμόνων για την αναδιοργάνωση
της δομής και λειτουργίας των Δικαστηρίων.
Στο πλαίσιο της μελέτης ετοιμάστηκε σχέδιο
με τις ενέργειες που πρέπει να γίνουν στη
βάση συγκεκριμένου χρονοδιαγράμματος,
με ορίζοντα τις αρχές του 2020. Σελ. 6

ΕΛΛΑΔΑ

Καμπανάκι κινδύνου
από τουριστικούς φορείς
Μήνυμα για αναβάθμιση της τουριστικής
βιομηχανίας και της εθνικής πολιτικής για τον
κλάδο σε πλαίσιο σεβασμού της αειφορίας
έδωσαν από το Οικονομικό Φόρουμ των Δελ-
φών παράγοντες του ελληνικού τουρισμού.
Επίσης προτάσσεται η ανάδειξη της χώρας
σε προορισμό β  ́κατοικίας. Σελ. 7

ΤΕΧΝΟΛΟΓΙΑ

Αλλάζει το πρόσωπο
της αγοράς εργασίας
Η τεχνολογία αλλάζει το πρόσωπο της αγο-
ράς εργασίας, επιφέροντας ριζικές μεταβο-
λές στις δραστηριότητες και στις υποχρεώ-
σεις των εργαζομένων. Η εικόνα προκύπτει
από τις μελέτες που παρουσιάστηκαν σε
«φόρουμ για την εργασία του μέλλοντος
και τις καινούργιες τεχνογνωσίες». Σελ. 10
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Δεν έχω πρόθεση να σχολιάσω
στο σημείωμα αυτό το πόρισμα
για τον Συνεργατισμό. Αυτό, όντας
υψίστης σημασίας συζητείται πο-
λύ και θα συζητηθεί ακόμα πε-
ρισσότερο. Θα πιαστώ όμως από
μια αναφορά του πορίσματος για
να σχολιάσω ένα πολύ σημαντικό
και δύσκολο θέμα στη γενικότητά
του. Πρόκειται για τον ρόλο που
διαδραματίζει η φιλία στη δημόσια
ζωή. 

Γράφει αυτολεξεί το πόρισμα,
«Η επιλογή του κ. Χατζηγιάννη
δεν ήταν, ό,τι καλύτερο για την
ΣΚΤ. Η απομάκρυνσή του όμως
από τον Υπουργό Οικονομικών
δεν ήταν εύκολη απόφαση λόγω
της στενής φιλικής τους σχέσης»

Είναι δύσκολο να φανταστούμε

την προσωπική ζωή χωρίς φίλους.
Κάνουμε πολλά πράγματα για τους
φίλους και περιμένουμε ότι και
αυτοί θα κάνουν το ίδιο. Η φιλία
υπερβαίνει τα όρια της αντικειμε-
νικότητας. Εμπεριέχει ένα έντονο
υποκειμενικό στοιχείο. Η μερο-
ληψία αυτή στην ιδιωτική ζωή γί-
νεται αποδεκτή. Μπορεί κάποιος
να πει ότι επαινείται κιόλας.

Στην επαγγελματική και επι-
χειρηματική ζωή η φιλία δεν παίζει
πρωτεύοντα ρόλο όπως τούτο συμ-
βαίνει στην προσωπική ζωή. Υπάρ-
χει όμως χώρος για φιλίες και δεν
είναι σπάνιο οι άνθρωποι να προ-
τιμούν να εργάζονται ή να συναλ-
λάττονται με φίλους τους, αν τούτο
είναι εφικτό.

Η φιλία, λοιπόν, επαινείται στην

ιδιωτική ζωή και δεν είναι σπάνια
στις επαγγελματικές σχέσεις. Στη
δημόσια ζωή όμως τα πράγματα
είναι διαφορετικά. Από τη μια ένα
είδος φιλίας ανάμεσα στους πο-
λιτικούς βοηθά στη διατήρηση
ήπιου κλίματος και στην εξασφά-
λιση συναίνεσης. Η φιλία όμως
μπορεί να αποτελέσει ζημιογόνο
παράγοντα ως έκφραση μερολη-

ψίας ή αναξιοκρατίας. Υπάρχουν
λόγοι για τούτο. Ο πρώτος λόγος
είναι η υποχρέωση των αξιωμα-
τούχων να αντιμετωπίζουν τους
πολίτες ισότιμα, υποχρέωση που
βρίσκεται στον πυρήνα του κρά-
τους Δικαίου αλλά και της Δημο-
κρατίας. Ο δεύτερος λόγος έχει να
κάνει με το γεγονός ότι η ζημιά
που μπορεί να προκληθεί από φι-
λική μεροληψία στη δημόσια ζωή
δεν μπορεί να αποτραπεί εύκολα.
Ο αξιωματούχος διαχειρίζεται συ-
νήθως δημόσια περιουσία. Ο ιδιο-
κτήτης αυτής της περιουσίας είναι
ο πολίτης, ο οποίος σε αντίθεση
με τον μέτοχο ή ιδιοκτήτη μιας
εταιρείας δεν έχει δραστικά και
άμεσα μέτρα στη διάθεσή του για
να προστατευτεί. Μάλιστα, τις πιο

πολλές φορές δεν έχει καν επαρκή
πληροφόρηση.

Στο τέλος της ημέρας, εκτός
από το δημόσιο συμφέρον, στις
περιπτώσεις αυτές ζημιώνεται
τόσο ο ίδιος αξιωματούχος, όσο
και εκείνος που ευνοείται από αυ-
τόν αν δεν καταφέρει να ανταπο-
κριθεί στα καθήκοντά του. Πρό-
κειται για ένα πρόβλημα που πα-
ρουσιάζεται συχνά και σε άλλες
χώρες. Για να είμαστε δίκαιοι, δύ-
σκολα μπορεί ένας πολιτικός να
κοιτάξει πέρα από τον κύκλο του.
Αυτό εξηγείται από τον φόβο να
εμπιστευτεί αγνώστους. Όσο δύ-
σκολο και να είναι, θα πρέπει στη
δημόσια ζωή να μην εφαρμόζονται
τα κριτήρια με τα οποία αποτιμάται
η φιλία στην προσωπική ζωή. 

Τα όρια της φιλίας στη δημόσια ζωή

ΕΚΤ

Νέα μέτρα
για στήριξη
της οικονομίας
της Ευρώπης

Σελ. 9

Η κυπριακή ναυτιλία επωφελήθηκε
περισσότερο από άλλα ευρωπαϊκά
κράτη από το Brexit, αναφέρει σε
συνέντευξη στην «Κ» η υφυπουρ-
γός Ναυτιλίας Νατάσα Πηλείδου.
Προσθέτει ότι κάποιες εταιρείες
κάνουν σκέψεις είτε για μεταφορά

γραφείων είτε για μεταφορά στό-
λου, ενώ άλλες αποφάσισαν να
δημιουργήσουν έδρα στην Κύπρο.
Τονίζει, ωστόσο, ότι πρέπει να εί-
μαστε προετοιμασμένοι ούτως
ώστε σε περίπτωση ενός άτακτου
Brexit να ξέρουμε ποιο το καθε-

στώς της σχέσης με το Ηνωμένο
Βασίλειο. Επισημαίνει ότι παρά
τις θετικές επιδόσεις της κυπρια-
κής ναυτιλίας, η σκιά του τουρκι-
κού εμπάργκο, οι ευρύτερες προ-
κλήσεις διεθνώς, δεν αφήνουν πε-
ριθώρια εφησυχασμού. Αναφέρει

ακόμα ότι σύντομα θα τρέξουν
και οι διαδικασίες αναβάθμισης
του εξοπλισμού του Υφυπουργείου,
θα υπάρχει κατάληξη για την ακτο-
πλοϊκή σύνδεση Κύπρου - Ελλάδας
αλλά και θα οριστικοποιηθεί η πα-
ρουσία της Κύπρου, μέσω αντι-

προσώπου στην Ασία, ώστε να
αναπτυχθούν σχέσεις και να προ-
σεγγιστούν και ναυτιλιακές ασια-
τικής σημαίας. Χαρακτηρίζει επί-
σης πλεονέκτημα την προσθήκη
της ναυτλίας στο κομμάτι των πο-
λιτογραφήσεων. Σελ. 4

Οι αλλαγές που φέρνουν στο διεθνές λιανεμπόριο οι νέες καταναλωτικές συνήθειες και η επιρροή της τεχνολογίας επιβάλλουν ριζικό
μετασχηματισμό του κλάδου. Ακόμα και τα πασίγνωστα και ιστορικά πολυκαταστήματα του Παρισιού, όπως τα Galeries Lafayette, Bon Marche, La
Samaritaine προχωρούν στον εκσυγχρονισμό τους και υιοθετούν νέες τεχνολογικές εφαρμογές, ακολουθώντας τα νέα δεδομένα που έχουν
διαμορφωθεί. Σελ. 11

Αλλάζουν όψη τα ιστορικά καταταστήματα του Παρισιού Κεφαλαιακή
επάρκεια και
προκλήσεις για
Τράπεζα Κύπρου
Καυτό θέμα τα ΜΕΔ

Η κεφαλαιακή επάρκεια της τρά-
πεζας Κύπρου ανήλθε στο
18,3% και είναι η υψηλότερη
στην ιστορία της. Ταυτόχρονα
δίνει και απάντηση στη φημο-
λογία των τελευταίων ημερών.
Ωστόσο, η τράπεζα έχει να αν-
τιμετωπίσει σημαντικές προ-
κλήσεις προκειμένου να κερ-
δίσει το στοίχημα και να επι-
τύχει τους στόχους της. Πιο
βασικό η μείωση των κόκκινων
δανείων. Σελ. 5

Μετοχικές
διαφοροποιήσεις
στην Ελληνική
Παλιοί και νέοι παίκτες 

Αλλάζει η μετοχική πίτα της
Ελληνικής Τράπεζας. Όπως
πληροφορείται η «Κ», η War-
gaming θα παραμείνει μεγα-
λομέτοχος, με 20,5%. Η θυγα-
τρική της Pimco, η Poppy Sarl,
σύναψε συμφωνία με την Ελ-
ληνική, με το ποσοστό της Pop-
py Sarl θα ανέρχεται στο 17,7%.
Νέος παίκτης που εισήλθε αιφ-
νιδίως στο μετοχικό κεφάλαιο
της Ελληνικής είναι το επεν-
δυτικό ταμείο 7Q. Σελ. 3

Η ναυτιλία επωφελείται από το Brexit
Νατάσα Πηλείδου: Ενδιαφέρον από εταιρείες για έδρα στην Κύπρο – Κτίζουμε γέφυρες με την Ασία 
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Η φιλία μπορεί να
αποτελέσει ζημιογό-
νο παράγοντα ως έκ-
φραση μεροληψίας ή
αναξιοκρατίας. 
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Είναι πραγματικά απορίας άξιο το
πώς ένας λαός που κατά μέσο όρο
δεν αρέσκεται στο να διαβάζει και
να μελετά για ώρες και σε βάθος, κα-
τάφερε μέσα σε λίγα λεπτά να «ξε-
ψαχνίσει» ένα πόρισμα 800 σελίδων,
να απορροφήσει σαν σφουγγάρι όλον
αυτόν τον όγκο πληροφόρησης, να
τον αναλύσει και να βγάλει τα συμ-
περάσματά του έχοντας άποψη για
το κάθε τι. Και όχι μόνο αυτό, αλλά
ζητάνε και την κεφαλή του Χάρη και
μερικών άλλων επί πίνακι. 

Σε καμία φυσικά περίπτωση δεν
ισχυρίζομαι πως δεν υπάρχουν άτομα
που να διάβασαν το πόρισμα και πως
αυτά τα άτομα που το διάβασαν δεν
έχουν δικαίωμα να εκφραστούν όπως
θέλουν. Αντίθετα, εγώ τους θαυμάζω.
Κι ενώ είμαι άτομο ιδιαίτερα μελετηρό
και με ευρύ πεδίο θεματολογίας, δη-
λώνω πως όχι μόνο δεν το διάβασα
λόγω έλλειψης χρόνου, αλλά δεν
είμαι και απόλυτα σίγουρος πως έχω
τη διάθεση να το διαβάσω. Όπως
άλλωστε δεν διάβασα το πόρισμα
του Πολυβίου για το Μαρί. Υπήρχε
πραγματικός λόγος να το διαβάσω;
Θα άλλαζε το αποτέλεσμα; Θα μά-
θαινα κάτι που θα δικαιολογούσε
τον άδικο θάνατο των ανθρώπων
που χάθηκαν ή θα αποκαθιστούσε
τη ζημιά των εκατοντάδων εκατομ-
μυρίων που υπέστημεν σε υποδομές
και στο (ακόμα μεγαλύτερο) πισω-
γύρισμα της χώρας; Όχι βέβαια. Ανέ-
λαβε κάποιος πέραν του Παπακώστα
την όποια ευθύνη; Όχι. Ένωσα όμως
τη φωνή μου με όλους όσους απαι-
τούσαν από τον Μέγα Υπαίτιο να
παραιτηθεί, επειδή ανεξαρτήτως του
αν συμφωνούσα ή όχι με το όποιο
πόρισμα, στη συνείδησή μου υπήρχε
υπαίτιος που άλλαξε τον ρου της

ιστορίας. Σήμερα η κατάσταση είναι
αντεστραμμένη. Οι τότε κατηγορού-
μενοι έγιναν κατήγοροι και οι κατή-
γοροι έγιναν κατηγορούμενοι. Με
εξαίρεση φυσικά αυτούς που πάντα
καταφέρνουν ως διά μαγείας να είναι
εσαεί κατήγοροι. Και εννοείται ότι
έγινε σε χρόνο ντε-τε η ταύτιση των
δύο περιπτώσεων στο εξής απλό:
ούτε ανάληψη ευθύνης τότε, ούτε
ανάληψη ευθύνης τώρα, άρα το απο-
τέλεσμα είναι πάντα το ίδιο. Και θυ-
μόμαστε το σαθρό και γελοίο πολιτικό
κατεστημένο, τη διαπλοκή, το έτσι
και το αλλιώς, το μακρύ μας και το
κοντό μας. Θα βρεθούμε καμιά δε-
καριά να γράψουμε λίγες γραμμές
εδώ και εκεί ευελπιστώντας πως με-
ταξύ καρναβαλιού και χταποδιού
στα κάρβουνα θα μας διαβάσουν και
να συμφωνήσουν κάποιοι με τις από-
ψεις μας μέχρι να βρεθεί το επόμενο
θέμα που θα παίξει στην καθημερι-
νότητά μας.

Εγώ προσωπικά ουδέποτε κου-
βάλησα και ουδέποτε θα κουβαλήσω
νερό με το καλάθι για κανέναν πο-
λιτικό. Κρίνω και αποφασίζω την
κάθε στιγμή αν θα υποστηρίξω ή όχι
την άποψη του άλφα ή του βήτα πο-
λιτικού. Και εννοείται ότι ούτε κομ-
ματόσκυλο υπήρξα, ούτε παπαγαλάκι.
Αυτά είναι τέχνες και προτερήματα
άλλων που ουδεμία σχέση έχουν με
το άτομό μου. Και για του λόγου το
αληθές, παραθέτω ως παράδειγμα
τη δημόσια έντονή μου διαφωνία με
τον νυν Πρόεδρο το 2004, τον οποίο
όμως στήριξα σθεναρά το 2012. Για
εμένα, τα χρόνια που ακολούθησαν
έκτοτε ήταν κρίσιμα για την αποκα-
τάσταση της οικονομικής σταθερό-
τητας της χώρας, επειδή στον ση-
μερινό κόσμο, άμα είσαι επαίτης,

είσαι ένα τίποτα. Τόσο τίποτα, όσο
φάνηκε πώς ήμασταν το 2013.

Στο πλαίσιο λοιπόν της αποκα-
τάστασης της οικονομικής σταθε-
ρότητας, υποστήριξα όσο λίγοι την
οικονομική πολιτική αυτής της κυ-
βέρνησης και δη τον Χάρη Γεωργιά-
δη. Και δεν μετανιώνω ποσώς και
αισθάνομαι δικαιωμένος. Η χώρα
μου βρίσκεται σε τροχιά οικονομικής
ανάπτυξης. Ναι, υπάρχουν ένα δι-
σεκατομμύριο κακώς έχοντα και με
λυπεί ο αργός ρυθμός απάλειψής
τους. Και αυτό βαραίνει όλους ανε-
ξαιρέτως τους θεσμούς. Γι’ αυτό ο
κόσμος στη συντριπτική του πλει-
οψηφία απαξιώνει ισοπεδωτικά τα
πάντα. Φυσικά τους αρχηγούς και
τις ηγεσίες των κομμάτων ποσώς
δεν τους ενδιαφέρει. Αρκεί να συγ-
κεντρώνουν τα ποσοστά τους μεταξύ
των όσων ψηφίζουν. Και το 20% του
εκλογικού σώματος να ψηφίσει αυτοί
πάλι θα πανηγυρίζουν αν συγκεν-
τρώσουν το 33%, το 27%, το 15%,
το 8%, το 3% και το 2% αυτού του
20%... Στα παλαιότερα των υποδη-
μάτων τους αν το 80% τους γύρισε
την πλάτη… Θα πουν μπροστά στις
κάμερες πως «… θα μελετήσουν τα
αποτελέσματα και θα προβούν στις
ανάλογες αυτοκριτικές και επαφές
με τις λαϊκές βάσεις των κομμάτων
τους, θα αφουγκραστούν, θα συνο-
μιλήσουν με τους απλούς πολίτες
για να δουν τι πήγε λάθος, για να
ανακτήσει ο κόσμος την εμπιστοσύνη
του προς τα κύτταρα της δημοκρα-
τίας….». Την επαύριον, μην τον εί-
δατε τον Παναή…! Τα ίδια Παντε-
λάκη μου, τα ίδια Παντελή μου.

Σε ό,τι αφορά στις απόψεις μου
για το Συνεργατισμό, παραπέμπω
στο άρθρο μου, «Μια σκουφί, μια

σκουφάκι και πάντα φέσι…» που
δημοσιεύτηκε στην Οικονομική Κα-
θημερινή προ μερικών μηνών. Άμα
θέλετε το ψάχνετε. Επί του πορίσμα-
τος, μου κάνει απλά εντύπωση το
πώς όλοι σχεδόν που βγαίνουν μπρο-
στά και ζητούν αποκεφαλισμούς,
έκαναν γαργάρα τα ευρήματα για
την προ του 2013 κατάσταση, αλλά
και για την τεράστια έκθεση των πο-
λιτικά εκτεθειμένων ατόμων («παντός
εδάφους») σε μη εξυπηρετούμενες
χορηγήσεις, και εστιάζουν επιλεκτικά
στη μετά του 2014 εποχή. Πολλά
από τα λεγόμενα «ΠΕΠ» παρεμπι-
πτόντως, ήταν και αυτά που ψήφιζαν
τις όποιες νομοθεσίες περνώντας
στον ντούκου έννοιες όπως τη σύγ-
κρουση συμφερόντων…

Η τάση που έχουμε σαν λαός να
φωνασκούμε και να κλαίμε για τον
τερματισμό αρρωστημένων κατα-
στάσεων που είχαμε και μας στοίχιζαν
εκατοντάδες εκατομμύρια και δισε-
κατομμύρια ως φορολογούμενοι,
πραγματικά με ξεπερνά. Αλλά γιατί
να με ξενίζει; Αφού όλοι μας στην
τελική είμαστε μέρος του συστήμα-
τος…

Εγώ πάλι αν ήμουν Χάρης Γεωρ-
γιάδης θα παραιτούμουν πάραυτα.
Όχι γιατί θα δεχόμουν την άποψη
του όχλου που διάβασαν το πόρισμα
μέσα σε μισή ώρα και με έκριναν,
αλλά επειδή προφανώς δεν θα ανα-
γνωριζόταν η θετική μου συνεισφορά
στο να σωθεί οικονομικά η χώρα
κάτω από τις χειρότερες συνθήκες
που έζησε στην ιστορία της. Τι θέση
μπορεί να έχει η λογική όταν πέραν
των φραγμάτων, υπερχείλισαν και
οι γνώσεις μακροοικονομίας και μι-
κροοικονομίας των αδκειασερών
χρηστών του Facebook; 

Eκαψαν τον Χάρη άδικα
Ο κάθε υπουργός ενεργεί με βάση το πολιτικό του
κριτήριο και αισθητήριο και συχνά όχι την επιστη-
μονική προσέγγιση. Η αντίδραση του Χάρη Γεωρ-
γιάδη στις επιστολές της Κεντρικής Τράπεζας που
έκρουαν τον κώδωνα του κινδύνου δείχνει πως
δεν εκτίμησε σωστά τους κινδύνους. Μήπως όμως
οι ιδιώτες επενδυτές των τραπεζών που είχαν και
προσωπικό συμφέρον τα πήγαν καλύτερα στο πα-
ρελθόν; Δεν είναι γι’ αυτό που η Κεντρική Τράπεζα
διαθέτει όλα τα εργαλεία ώστε να βάζει τάξη όταν
χρειάζεται ακόμα και στα Διοικητικά Συμβούλια;
Αφού λοιπόν η Κεντρική Τράπεζα έκρινε ότι η
εταιρική διακυβέρνηση του Συνεργατισμού έπα-
σχε και ο ιδιοκτήτης δεν λάμβανε τα κατάλληλα
κατά την κρίση της μέτρα γιατί δεν προχώρησε η
ίδια στην απομάκρυνση όσων ήταν κατά την κρίση
της προβληματικοί ή τέλος πάντων ακατάλληλοι;
Κάθε μέρα που η κ. Γιωρκάτζη ανάβαλλε την απο-
μάκρυνσή τους αποτελούσε καθημερινά μια λαν-
θασμένη απόφαση για την οποία φέρει η ίδια και ο
Γιάγκος Δημητρίου φέρουν τεράστια ευθύνη. Ο
Γιώργος Συρίχας τι έλεγε για το θέμα; 

••••
Στις επόμενες εκλογές
Μετά το πόρισμα, όπως ανάφερε στη στήλη
γνωστός οικονομολόγος, στις επόμενες εκλογές
αντί να ψηφίζουμε θα κάνουμε like!

••••

Aψογος ο Προδρόμου 
Προσπάθεια απαξίωσης του πορίσματος της
ερευνητικής επιτροπής επιχείρησε ο κυβερνητι-
κός εκπρόσωπος αναφέροντας ότι αυτή δεν έλα-
βε υπόψη της το εποπτικό πλαίσιο μέσα στο
οποίο λειτουργούσε ο Συνεργατισμός. Καλύτερα
να ανακοίνωνε ότι το τριήμερο των καρναβαλιών
θα καθιερωθεί ως εθνική γιορτή να τελειώνουμε.

••••

Μεγάλα πάρε – δώσε
Το «αλισβερίσι» δικαιωμάτων προτίμησης της
Ελληνικής ολοκληρώθηκε την Πέμπτη. Μπή-
καν καινούργιοι παίκτες, ενώ αναμένουν με
αγωνία για το τι θα πράξει η ThirdPoint με το
ποσοστό που της έχει απομείνει. Η ThirdPoint
αβγατίζει εν ολίγοις τις μετοχές που έχει τώρα,
ευελπιστώντας να τις πωλήσει αργότερα σε
μεγαλύτερη τιμή. Το 12% που της έχει απομεί-
νει είναι ένα διόλου ευκαταφρόνητο ποσοστό,
που αν το λάβουν οι άλλοι «μετοχικοί» μνηστή-
ρες θα λάβουν και τον έλεγχο της τράπεζας. Η
Δήμητρα, ωστόσο, μπορεί να λάβει ποσοστό
έως 20,99%, άρα και να κάτσει απέναντι από
τη Wargaming και να την «κοιτά στα μάτια». Ας
δούμε βέβαια η EKT τι άποψη θα έχει και εάν
θα θελήσει να μοιράσει το ποσοστό και σε άλ-
λα Ταμεία. Βλέπε Emma Alpha Capital που
«καραδοκεί».

••••
Έχουμε πτήσεις;
Στόχος της φετινής τουριστικής χρονιάς είναι
να κυμανθεί ο τουρισμός στα περσινά νούμε-
ρα, είπε ο υφυπουργός Τουρισμού Σάββας
Περδίος. Με μία μικρή διαφορά. Έχουμε πτή-
σεις για να έρθουν οι τουρίστες στην Κύπρο;
Και σε ποιες ακριβώς τιμές; Διότι όχι μόνο δεν
έχει καλυφθεί το κενό που άφησε η Cobalt
στην αγορά, αλλά και οι τιμές έχουν παραμεί-
νει στα ύψη.

A Π Ο Ψ Η  Του ΜΙΧΑΛΗ ΟΛΥΜΠΙΟΥ

Τα παθήματα που 
δεν έγιναν μαθήματα

A Π Ο Ψ Η  Του ΑΝΔΡΕΑ Α. ΑΝΔΡΕΟΥ

Το 2013 μετά από πολύμηνη έρευ-
να η τότε Ανεξάρτητη Επιτροπή
για το Μέλλον του Τραπεζικού
Συστήματος εξέδωσε το πόρισμά
της για την κατάρρευση του τρα-
πεζικού συστήματος. Στην επι-
τροπή εκείνη συμμετείχαν δύο
κορυφαίοι βρετανοί εμπειρο-
γνώμονες και ο Γιώργος Χαρα-
λάμπους, πρώην πρόεδρος της
Επιτροπής Κεφαλαιαγοράς. Με-
ταξύ άλλων, το πόρισμα εκείνο
ανέδειξε τα κύρια προβλήματα
που δημιούργησαν έφορο έδαφος
για την καταστροφή των δύο με-
γαλύτερων τραπεζών, όπως η
κακή εταιρική διακυβέρνηση
και η ελλειμματική εποπτεία. Το
πόρισμα δεν έκανε αναφορά για
ανίκανους ιδιοκτήτες/μετόχους
που δεν αντικατέστησαν τις δι-
οικήσεις των τραπεζών με ικα-
νότερα στελέχη και μέλη των
διοικητικών συμβουλίων. 

Το νέο πόρισμα ουσιαστικά
επιρρίπτει το μεγαλύτερο βάρος
στον ιδιοκτήτη, δηλαδή το κρά-
τος και κατ’ επέκταση στον
υπουργό Οικονομικών που είχε
την ευθύνη παρακολούθησης
των εργασιών του κρατικού πλέ-
ον Συνεργατισμού. Είναι γενικά
παραδεκτό ότι η εταιρική δια-
κυβέρνηση συνέβαλε καθορι-
στικά στο κλείσιμο του Συνερ-
γατισμού. Αφού, λοιπόν, όλοι
αναγνωρίζουν αυτή την αιτία
πώς είναι δυνατόν να μην ανα-
γνωρίζουν και το πρόβλημα επο-
πτείας; Μήπως ο ρόλος της Κεν-
τρικής Τράπεζας εξαντλείται
στην αποστολή επιστολών; 

Μήπως δεν μπορούσε να λά-
βει δραστικές αποφάσεις η Κεν-
τρική Τράπεζα ώστε να αντιμε-
τωπίσει τους κινδύνους που ο
κ. Γεωργιάδης δεν προσέγγιζε
με τον ίδιο φακό; Πώς είναι δυ-
νατόν άνθρωποι που η Κεντρική
Τράπεζα αντιλήφθηκε ότι ήταν
ακατάλληλοι να τους άφηνε να
συνεχίζουν το «καταστροφικό»
τους έργο; Κατά την άποψη της
στήλης πολιτική ευθύνη φέρει
σε κάποιο βαθμό και ο πρόεδρος
της Δημοκρατίας για την άλωση
της Κεντρικής Τράπεζας με μη
ικανά ή και κατάλληλα στελέχη,
τόσο στο Διοικητικό Συμβούλιο
όσο και στην ανώτατη διοίκηση.
Η απομάκρυνση του πρώην δι-
οικητή Πανίκου Δημητριάδη και
του τότε υποδιοικητή Σπύρου
Σταυρινάκη για πολιτικούς και
όχι τεχνοκρατικούς λόγους απο-
τέλεσε αφορμή για πολιτικοποί-
ηση της εποπτικής αρχής με διο-
ρισμό ατόμων με πολιτικά αντί

τεχνοκρατικά κριτήρια στη βάση
των πραγματικών αναγκών του
οργανισμού με βάση το Σύνταγ-
μα. Η κ. Γιωρκάτζη χωρίς γνώσεις
και εμπειρίες στο αντικείμενο
της χρηματοπιστωτικής σταθε-
ρότητας και εποπτείας ανέλαβε
καθήκοντα ως να ήταν πολιτικός
προϊστάμενος ημικρατικού ορ-
γανισμού. 

Αν η κατάληξη του Συνεργα-
τισμού δεν προσφέρει μια νέα
ευκαιρία για σύνεση και προ-
βληματισμό όλων των πολιτικών
δυνάμεων και κυρίως της κυβέρ-
νησης, εν όψει και του διορισμού
νέου διοικητή τότε η συνέχεια
της πτωτικής πορείας του τρα-
πεζικού συστήματος δεν θα έχει
τέλος. Ο νέος διοικητής καλείται
να αποκαταστήσει την εμπιστο-
σύνη των ξένων σε ό,τι αφορά
θέματα ξεπλύματος βρώμικου
χρήματος, αλλά και των επεν-
δυτών γενικότερα. Οι κυπριακές
τράπεζες είναι πολύ μεγάλες για
να διασωθούν σε περίπτωση νέ-
ας κρίσης απ’ όπου και αν προ-
έλθει λόγο και της ανεμικής κερ-
δοφορίας τους. Τα προβλήματα
εταιρικής διακυβέρνησης παρα-
μένουν ως να μην έχουμε περά-
σει τίποτα αν και οι ελπίδες για
βελτιώσεις στο θέμα αυτό έχουν
αναπτερωθεί τόσο στην περί-
πτωση της Τράπεζας Κύπρου με
τον διορισμό του κ. Τάκη Αρά-
πογλου όσο και στην Ελληνική
Τράπεζα με την αύξηση κεφα-
λαίου και τις ανακατατάξεις που
αναπόφευκτα θα επέλθουν στο
Διοικητικό Συμβούλιο. Αν ο νέος
διοικητής δεν έχει το αναγκαίο
ακαδημαϊκό υπόβαθρο, αλλά και
κύρος στην αγορά είναι αμφίβολο
αν θα ξεπεράσουμε τις μεγάλες
προκλήσεις που έχουμε μπροστά
μας χωρίς μεγάλη τύχη. 

Ο πρόεδρος Αναστασιάδης
θα πρέπει να σταθμίσει πολύ
προσεκτικά τα θέματα ανεξαρ-
τησίας και επάρκειας του νέου
διοικητή με την ανάγκη να υπάρ-
χει μια σωστή επικοινωνία στο
πλαίσιο του θεσμικού ρόλου
όμως που έχει ο διοικητής και
όχι ως προϊστάμενος ημικρατι-
κού οργανισμού. Και η αντιπο-
λίτευση θα μπορεί να φανεί χρή-
σιμη αν κοιτάξει την μεγάλη ει-
κόνα, ζητώντας τις αναγκαίες
αλλαγές που θα θωρακίσουν το
σύστημα καλύτερα στο μέλλον
παρά να αναζητάει μικροπολι-
τικά οφέλη, όπως άλλωστε έπρα-
ξε η παράταξη του κ. Αναστα-
σιάδη όταν βρισκόταν στην άλλη
όχθη. 

H  Λ E Ξ H
Τ Η Σ  Ε Β Δ Ο Μ Α Δ Α Σ

Δεδουλευμένος τόκος
Δεδουλευμένος τόκος κα-
λείται ο τόκος που αναλο-
γεί σε ένα γραμμάτιο/ομό-
λογο/άλλο χρεόγραφο, και
ο οποίος υπολογίζεται από
την ημερομηνία έκδοσης
του γραμματίου/ομολό-

γου/άλλου χρεογράφου ή από την τελευ-
ταία ημερομηνία πληρωμής τοκομεριδίων,
μέχρι σήμερα ή μέχρι την ημερομηνία πώ-
λησης του χρεογράφου.

Μάριος Χαραλαμπίδης 
Καθηγητής Διοίκησης και Οικονομικών 

Cyprus Institute of Marketing / The Cyprus 
Business School

Τα βάζει με την ΚΕΔΙΠΕΣ η ΕΤΥΚ, αφού δεν τα βρίσκει εύκολα με τις μεγάλες τράπεζες.

Η υπερχείλιση οικονομικής σοφίας
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Προβληματισμένοι οι CEOs στην Κύπρο για
τις προοπτικές ανάπτυξης της παγκόσμιας οικονομίας
Η PwC παρουσίασε τα ευρήματα της 8ης τοπικής έρευνας για τους CEOs

ΑΛΛΑΓΗ ΣΚΗΝΙΚΟΥ για τους CEOs των επιχειρήσεων που
δραστηριοποιούνται στην Κύπρο καθώς, σύμφωνα με τα
τοπικά αποτελέσματα της 22ης Ετήσιας Παγκόσμιας Έρευνας
της PwC για τους CEOs, εμφανίζονται λιγότερο αισιόδοξοι,
σε σχέση με την προηγούμενη χρονιά, για τις προοπτικές
ανάπτυξης της παγκόσμιας οικονομίας. Στο πλαίσιο της παγ-
κόσμιας έρευνας που πραγματοποιήθηκε με τη συμμετοχή
1.378 CEOs από 90 χώρες, η PwC Κύπρου διεξήγαγε για 8η
συνεχόμενη χρονιά τοπική έρευνα, στην οποία συμμετείχαν
91 CEOs από τον επιχειρηματικό κόσμο. 

Σύμφωνα με τα αποτελέσματα, παρατηρείται άνοδος στον
αριθμό των CEOs που θεωρούν ότι η παγκόσμια οικονομική
ανάπτυξη θα σημειώσει ύφεση κατά τους επόμενους 12
μήνες, με ποσοστό 20% σε σχέση με 6% το 2018. Την ίδια
ώρα, παρατηρείται μείωση στον αριθμό των CEOs που εμ-
φανίζονται αισιόδοξοι ότι η παγκόσμια οικονομική ανάπτυξη
θα βελτιωθεί στο επόμενο διάστημα, με το ποσοστό αυτό
να ανέρχεται στο 40%, σημειώνοντας μείωση από το 52%
του 2018.  

Η μειωμένη αισιοδοξία για την παγκόσμια οικονομία δεν
φαίνεται όμως να επηρεάζει την άποψη τους για τις προοπτικές
αύξησης των εσόδων της εταιρίας τους για τους επόμενους
12 μήνες. Συγκεκριμένα, το 83% των CEOs στην Κύπρο, είναι
αισιόδοξοι  για την ανάπτυξη και κερδοφορία των εταιριών
τους. Τo ποσοστό αυτό μπορεί να είναι ελαφρώς μειωμένο
σε σύγκριση με το 2018 (85%) όμως και πάλι σκιαγραφεί
μια θετική εικόνα για το μέλλον των επιχειρήσεων. Σημαντικό
εύρημα της φετινής έρευνας είναι το γεγονός πως οι
προβλέψεις των επιχειρηματικών ηγετών αποδεικνύονται
αρκετά ακριβείς καθώς, φαίνεται να υπάρχει συσχέτιση
μεταξύ της αλλαγής στα επίπεδα αισιοδοξίας ως προς τις
προοπτικές αύξησης των εσόδων του οργανισμού τους κατά
τον επόμενο χρόνο, με την πραγματική οικονομική ανάπτυξη
όπως καθορίζεται μέσα από το ΑΕΠ.

Παράλληλα, σύμφωνα με την έρευνα υπάρχει έντονη
ανησυχία ανάμεσα στους CEOs στην Κύπρο για ένα ευρύ
φάσμα πολιτικών, κοινωνικών και οικονομικών απειλών. Κυ-
ριαρχεί η γεωπολιτική αβεβαιότητα με 36%, το μέλλον της
ευρωζώνης με 31% και η αβέβαιη οικονομική ανάπτυξη με
29%.  Σε επίπεδο επιχειρηματικών απειλών, οι CEOs ανησυχούν
για τις κυβερνοαπειλές με 35%, το ρυθμό μεταβολής της

τεχνολογίας με 32% και το ευμετάβλητο ενεργειακό κόστος
με 25%.  Η τεχνολογία πρωταγωνιστεί για ακόμη μια φορά,
αφήνοντας το δικό της στίγμα. Σύμφωνα με την έρευνα,
αναδεικνύεται η μεγάλη σημασία των δεδομένων (data) για
τη λήψη αποφάσεων οι οποίες αφορούν στην μακροπρόθεσμη
επιτυχία και ευημερία των επιχειρήσεων. Εντοπίζονται ωστόσο
κενά στην επάρκεια των δεδομένων που έχουν στη διάθεση
τους οι CEOs, κυρίως λόγω της έλλειψης κοινής χρήσης τους
καθώς και της έλλειψης ταλέντου με αναλυτικές δεξιότητες.
Επιπλέον, οι επιχειρηματικοί ηγέτες εκτιμούν ότι η Τεχνητή
Νοημοσύνη θα αλλάξει σημαντικά τον τρόπο διεξαγωγής
των επιχειρηματικών δραστηριοτήτων τους στα επόμενα 5
έτη. Λίγες όμως επιχειρήσεις φαίνεται να έχουν δράσει σε
αυτόν τον τομέα με μόνο 16% να δηλώνουν ότι έχουν αναλάβει
πρωτοβουλία για τη χρήση συστημάτων τεχνητής νοημοσύνης. 

Τα αποτελέσματα της έρευνας παρουσίασε σε ειδική εκ-
δήλωση που πραγματοποιήθηκε την Τρίτη, 5 Μαρτίου 2019,
ο Συνέταιρος Συμβουλευτικών Υπηρεσιών στην PwC Κύπρου
κ. Φίλιππος Σώσειλος. Στη συζήτηση που ακολούθησε συμ-
μετείχαν o Διευθύνων Σύμβουλος της PwC Κύπρου κ. Ευγένιος
Ευγενίου, ο Ανώτατος Εκτελεστικός Διευθυντής της CYTA κ.
Ανδρέας Νεοκλέους, η Διευθύνουσα Σύμβουλος της Tototheo
Maritime κ. Δέσποινα Παναγιώτου-Θεοδοσίου και ο Εκτελεστικός
Διευθυντής του ομίλου C.A. Papaellinas κ. Χρήστος Παπα-
έλληνας.

Σχολιάζοντας τα ευρήματα της τοπικής έρευνας, ο κ.
Ευγενίου, ανέφερε ότι «Τα θέματα που θα απασχολήσουν
τους CEOs στην Κύπρο είναι το χάσμα που υπάρχει στη δια-
θεσιμότητα και στην ανάλυση των δεδομένων, η έλλειψη
των απαραίτητων δεξιοτήτων στον τομέα της τεχνολογίας,
η επιτακτική ανάγκη για κατάρτιση σχεδίων δράσης που
αφορούν την ψηφιακή μεταμόρφωση των επιχειρήσεων, η
αξιοποίηση της Τεχνητής Νοημοσύνης και η κυβερνοασφάλεια.
Οι προκλήσεις φέρουν ευκαιρίες και παράλληλα απαιτούν
δράση. Σ’ αυτό το πλαίσιο, η έρευνα της PwC, αποτελεί
πλούσια πηγή πληροφόρησης και χρήσιμο εργαλείο για το
σχεδιασμό και τη λήψη αποφάσεων όσον αφορά την ανάπτυξη
των επιχειρήσεων», κατέληξε ο κ. Ευγενίου. 

Τα αποτελέσματα είναι διαθέσιμα στην ιστοσελίδα 
www.pwc.com.cy/ceosurvey.

Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Η απόκτηση της «καλής» Συνεργα-
τικής Κυπριακής Τράπεζας από την
Ελληνική Τράπεζα άλλαξε πολλά
δεδομένα για τη δεύτερη. Έγινε η
πρώτη τράπεζα στον τομέα λιανικής
τραπεζικής στην Κύπρο (γεγονός
που θέλει σωστούς χειρισμούς),
αναλαμβάνοντας περί τα 75 επι-
πλέον καταστήματα και 1.100 υπαλ-
λήλους από την Συνεργατική και
μείωσε εν μια νυκτί τα Μη Εξυπη-
ρετούμενα Δάνειά της στο 25,6%.
Απέκτησε περιουσιακά στοιχεία
και υποχρεώσεις 9,3 δισ. ευρώ και
αποτελείτο από δάνεια 4 δισ. (3,6
δισ. εξυπηρετούμενα δάνεια και
0,4 δισ. ΜΕΔ), Κυπριακά Κυβερνη-
τικά Ομόλογα 4,1 δισ. ευρώ, μετρητά
1 δισ. ευρώ και καταθέσεις 8,8 δισ.
ευρώ. Το μερίδιο αγοράς καταθέ-
σεων των πελατών της ανέβηκε πε-
ρίπου στο 31%, ενώ απέκτησε και
400 χιλιάδες πελάτες από τον Συ-
νεργατισμό. 

Όμως, για να γίνει κατορθωτή η
συμφωνία απόκτησης των παραπά-
νω, απαράβατος όρος ήταν να προ-
χωρήσει σε αύξηση κεφαλαίου ύψους
150 εκατ. ευρώ, με τιμή εγγραφής
0,70 ευρώ ανά μετοχή σε μετρητά,
εκ των οποίων τουλάχιστον τα 100
εκατ. ευρώ θα ήταν μέσω έκδοσης
προτιμησιακών δικαιωμάτων στους
υπάρχοντες μετόχους. Απότοκο αυ-
τών, να αλλάξει η μετοχική δομή
της Ελληνικής Τράπεζας, μπαίνοντας
καινούργιοι παίκτες στο σχήμα,
αλλά και διαφοροποιώντας τα με-
τοχικά ποσοστά των υφιστάμενων.
Η τελευταία ημερομηνία άσκησης
δικαιωμάτων προτίμησης ήταν η
περασμένη Πέμπτη, 7 του μηνός.
Επί της ουσίας, ήταν η δυνατότητα
των υφιστάμενων μετόχων να πω-
λήσουν σε άλλους ή να κρατήσουν
το δικαίωμα να συμμετάσχουν στην
αύξηση κεφαλαίου και να κρατήσουν

το ποσοστό που κατείχαν στην Ελ-
ληνική Τράπεζα ως μέτοχοι. Και η
μετοχική πίτα της Ελληνικής, όπως
καταδεικνύουν τα αποτελέσματα
της Πέμπτης, αλλάζει.

Δυνατή η Wargaming
Την ερχόμενη Πέμπτη, 14 Μαρ-

τίου θα γίνει η σύγκληση του διοι-
κητικού συμβουλίου για διάθεση
νέων συνήθων μετοχών που ανα-
λογούν σε μη ασκηθένταΔικαιώματα
Προτίμησης και για ιδιωτική τοπο-
θέτηση. Εν συνεχεία, η ημερομηνία
αποστολής της επιστολής παραχώ-
ρησης των νέων συνήθων μετοχών,
θα γίνει στις 18 Μαρτίου 2019.

Σύμφωνα με πληροφορίες της
«Κ» από χρηματιστηριακούς κύ-
κλους, η Wargaming, ο ένας εκ
των μεγαλομετόχων της Ελληνικής
Τράπεζας, θα παραμείνει στην Τρά-
πεζα ως μεγαλομέτοχος, αφού από
24,9% του μετοχικού κεφαλαίου

που κατείχε, θα έχει πλέον 20,5%.
Όσον αφορά στην Pimco, τον

αμερικανικό κολοσσό που προσέγ-
γισε κατά το 2018 και την Ελληνική
Τράπεζα, αλλά και την Τράπεζα
Κύπρου για το project Helix, ώστε
να χρηματοδοτήσει την πώληση
δανείων ύψους 2,8 δισ. ευρώ στην
Apollo Global Management, σύ-
ναψε συμφωνία με την Ελληνική,
με θυγατρική της, ονόματι Poppy
Sarl. Μέσω ιδιωτικής τοποθέτησης,
λοιπόν, όπως λειτουργεί μια απευ-
θείας ανάθεση, η Poppy Sarl θα
εγγραφεί για 71,4 εκατ. νέες μετο-
χές, που θα αντιπροσωπεύουν το
17,3% του μετοχικού κεφαλαίου

μετά την ολοκλήρωση της αύξησης
κεφαλαίου και θα της κοστίσει 50
εκατ. ευρώ. Το ποσοστό της Poppy
Sarl στην τράπεζα, θα ανέλθει εν-
τέλει στο 17,7%.

Η εφημερίδα είχε αναφέρει προ
εβδομάδων πως η ThirdPoint, το
αμερικανικό επενδυτικό ταμείο
δεν θέλει να συμμετάσχει στην αύ-
ξηση κεφαλαίου. Εκ του αποτελέ-
σματος, δεν άσκησε τα δικαιώματα
προτίμησης που της παραχωρή-
θηκαν (ως υφιστάμενος μέτοχος)
και το ποσοστό της θα μειωθεί σε
12%, από 26,2% που είχε μέχρι
πρότινος. Οι πληροφορίες δε ανα-
φέρουν πως θα δώσει τη θέση της,

αυτό το εναπομείναν 12% αλλού,
με πιθανότερους αγοραστές τη Δή-
μητρα Επενδυτική και την Emma
Alpha Capital, το ταμείο που συμ-
φώνησε το Δ.Σ. της τράπεζας να
έχει το δικαίωμα να εκδώσει βάσει
της διακριτικής του ευχέρειας, όλες
ή μέρος των νέων μετοχών που
δεν έχουν αποκτηθεί ως αποτέλε-
σμα της μη άσκησης των δικαιω-
μάτων προτίμησης. Υπενθυμίζεται
πως η Ελληνική σύναψε τέτοιου
είδους συμφωνία και με τις δύο
εταιρείες. 

Παράλληλα, βάσει της συμφω-
νίας, η Δήμητρα Επενδυτική ενώ
κατείχε το 10% της Ελληνικής, πλέ-
ον θα αποκτήσει συνολική μετοχική
συμμετοχή στην Τράπεζα ύψους
15-16% με την ολοκλήρωση της
αύξησης κεφαλαίου. Επί της ουσίας,
Δήμητρα και Emma Alpha «ανα-
μένουν στο ακουστικό» την επό-
μενη κίνηση της ThirdPoint.

Οι υπόλοιποι
Παίκτης που θα μπει αιφνιδίως

στο μετοχικό κεφάλαιο της Ελλη-
νικής, είναι το επενδυτικό ταμείο
7Q, το οποίο όπως έχει διαρρεύσει
σε χρηματιστηριακούς κύκλους
αγόρασε τα δικαιώματα προτίμησης
της ThirdPoint, δίνοντάς του τη
δυνατότητα να εισχωρήσει στο με-
τοχικό κεφάλαιο της Ελληνικής
Τράπεζας με 10%. 

Η Senvest θα εξασκήσει τα δικά
της δικαιώματα προτίμησης και
θα έχει το 5% της «νέας» Ελληνικής,
η Ebrd θα κατέχει πλέον 3 – 4%
της Τράπεζας, η Εκκλησία θα κα-
τέχει το 1% και η CNP Ασφαλιστική,
επίσης 1%.

Στο 18% και στο 20% αντίστοιχα
θα ανέλθουν Κεφάλαια Κοινών Με-
τοχών της Κατηγορίας 1 (CET1) και
ο Δείκτης Κεφαλαιακής Επάρκειας
της Ελληνικής Τράπεζας ύστερα
από την αύξηση κεφαλαίου.

Αλλαγή μετοχικών ισορροπιών στην Ελληνική
Wargaming 20,5%, Pimco 17,7%, ThirdPoint 12%, Δήμητρα 15-16%, 7Q στο 10%, Senvest 5%, EBRD 3-4%, Εκκλησία 1%
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Δήμητρα Επενδυτική και
Emma Alpha Capital
«αναμένουν στο ακου-
στικό» την επόμενη κί-
νηση της ThirdPoint.

Για να γίνει κατορθωτή η συμφωνία απόκτησης του «καλού» Συνεργατισμού, απαράβατος όρος ήταν να προχωρήσει σε αύξηση κεφαλαίου ύψους 150 εκατ. ευρώ.



4 l     Η  Κ ΑΘ Η Μ Ε Ρ Ι Ν Η Σ Υ Ν Ε Ν Τ Ε Υ Ξ Η Kυριακή 10 Μαρτίου 2019

Συνέντευξη στη ΜΑΡΙΑ ΗΡΑΚΛΕΟΥΣ

Τα θετικά πρόσημα στη ναυτιλία
στον ένα χρόνο λειτουργίας του
Υφυπουργείου δεν περιορίζονται
στο 7%, του τομέα επί του ΑΕΠ,
εκτιμά η υφυπουργός Νατάσα Πη-
λείδου και αναφέρει ότι αυτό είναι
κάτι που αναμένεται να αποτελέσει
αντικείμενο μελέτης στο μέλλον.
Επισημαίνει, ωστόσο, ότι παρά τις
θετικές επιδόσεις της κυπριακής
ναυτιλίας, η σκιά του τουρκικού
εμπάργκο, οι ευρύτερες προκλήσεις
διεθνώς, αλλά και το Brexit, δεν
αφήνουν περιθώρια εφησυχασμού.
Τελευταία πρόκληση για τις ναυ-
τιλιακές εταιρείες είναι η εξεύρεση
νέων πόρων χρηματοδότησης. Σε
αυτό το κομμάτι πέραν του τρα-
πεζικού δανεισμού η τάση είναι η
ενοικιαγορά πλοίων, η οποία προ-
σφέρεται κυρίως από κινεζικές και
ιαπωνικές εταιρείες. 

Ως εκ τούτου θετικά αποτιμάται
η πρωτοβουλία του ΧΑΚ για δημι-
ουργία πλατφόρμας ναυτιλιακών
ομολόγων, καθώς και η συμπερί-
ληψη του τομέα της ναυτιλίας στο
πρόγραμμα των πολιτογραφήσεων,
αναφέρει στην «Κ» η υφυπουργός
Ναυτιλίας Νατάσα Πηλείδου. Επι-
σημαίνει ότι σύντομα θα τρέξουν
και οι διαδικασίες αναβάθμισης
του εξοπλισμού του Υφυπουργείου,
θα υπάρχει κατάληξη για την ακτο-
πλοϊκή σύνδεση Κύπρου- Ελλάδας
αλλά και θα οριστικοποιηθεί η πα-
ρουσία της Κύπρου, μέσω αντι-
προσώπου στην Ασία, ώστε να
αναπτυχθούν σχέσεις και να προ-
σεγγιστούν και ναυτιλιακές ασια-
τικής σημαίας.
–Ποια είναι η εικόνα της κυ-
πριακής ναυτιλίας στον ένα
χρόνο λειτουργίας του Υφυ-
πουργείου;

–Έχουμε 207 εταιρείες, οι οποίες
είναι εγγεγραμμένες στο σύστημά
μας, δηλαδή είναι ενταγμένες στο
Σύστημα Φόρου Χωρητικότητας
και όσον αφορά τη χωρητικότητα
των πλοίων βρισκόμαστε γύρω στα
24,3 εκατομμύρια κόρους. Πέρυσι
ήμασταν γύρω στο 23,7 κόρους,
άρα φέτος είχαμε μια σημαντική
αύξηση. Υπάρχουν επίσης άλλες
πολλές εταιρείες, οι οποίες ήρθαν
τελευταία, όπως ναυτασφαλιστικές,
οι οποίες όμως δεν εμπίπτουν σε
αυτό το σύστημα και ως εκ τούτου
δεν τις μετρούμε μέσα στα στατι-
στικά μας στοιχεία. Υπολογίζεται
επομένως ότι υπάρχουν γύρω στις
100-200 εταιρείες που είναι εκτός
του πλαισίου Φόρου Χωρητικότη-
τας, αλλά δραστηριοποιούνται σε
θέματα που σχετίζονται με τη ναυ-
τιλία και που δεν θα υπήρχαν αν
δεν υπήρχε ο κύριος τομέας της
ναυτιλίας. Ως εκ τούτου όταν λέμε
ότι η συνεισφορά της ναυτιλίας
στο ΑΕΠ είναι στο 7% σίγουρα σε
αυτό υπάρχει ένας βαθμός ανα-
κρίβειας, και λόγω του ότι πολλές
εταιρείες είναι ιδιωτικές και δεν
έχουμε πρόσβαση στα στοιχεία
τους. Πιστεύω ότι σε κάποιο με-
ταγενέστερο στάδιο θα πρέπει να
δούμε το θέμα της διεξαγωγής με-
λέτης ώστε να εξακριβώσουμε το
κατά πόσο έχει υπάρξει αύξηση.
Διότι από τη στιγμή που βλέπουμε
αύξηση στον αριθμό εταιρειών,
είναι καλά αυτό κάποια στιγμή να
ποσοτικοποιηθεί ώστε να ξέρουμε
και τον αντίκτυπο στην οικονο-
μία.
–Υπάρχει στόχος που πρέπει
να καλύψουμε;

–Υπάρχει αύξηση στόλου και
είναι αρκετά ικανοποιητική δεδο-
μένου του τουρκικού εμπάργκο
και των δυσκολιών που αντιμετω-
πίζουμε και ειδικά αν δούμε ότι
κάποια από τα παραδοσιακά και
τα μεγάλα νηολόγια παρουσιάζουν
μείωση. Σίγουρα όμως δεν πρέπει
ποτέ να εφησυχάζουμε και να θε-
ωρούμε ότι αυτά που κάνουμε είναι
αρκετά. Ειδικά από την στιγμή που
έχουμε το πρόσθετο θέμα του τουρ-
κικού εμπάργκο που πρέπει να αν-
τισταθμίσουμε με κάποιο τρόπο
όμως δεδομένου αυτού του σοβα-
ρού κωλύματος είναι ικανοποιητική
η αύξηση. Το σημαντικό είναι σε
συνεχή βάση να έχουμε αύξηση
και επίσης να βλέπουμε και τι κά-
νουν οι ανταγωνιστές, ποιοι καθι-
στούν τη μεγαλύτερη απειλή και
να συνεχίσουμε να είμαστε αντα-

γωνιστικοί. Αυτό επηρεάζεται και
από το γεγονός ότι είμαστε στην
Ε.Ε., με ένα πλαίσιο αρκετά αυ-
στηρό με το οποίο πρέπει να συμ-
μορφωνόμαστε, άρα δεν μπορούμε
να κάνουμε κάποια πράγματα τα
οποία για άλλους είναι εύκολα.
Έτσι βασιζόμαστε στο κομμάτι
της παροχής υπηρεσιών στο οποίο
τα πάμε εξαιρετικά καλά και το
οποίο μπορεί να μας διασφαλίσει
την ανταγωνιστικότητα. Με αυτό
είναι συνυφασμένη και η αυτομα-
τοποίηση του Υφυπουργείου.

Aναβάθμιση του λογισμικού
–Ποια βήματα γίνονται;

–Μέσα στον τελευταίο χρόνο
κάναμε αρκετές ενέργειες όπως
το να αποδεχόμαστε ηλεκτρονικά
πιστοποιητικά από νηογνώμονες
ή την ηλεκτρονική επικύρωση των
πιστοποιητικών, ενώ έχουμε ανα-
νεώσει την ιστοσελίδα μας και τον
τρόπο με τον οποίο δίνονται οι
πληροφορίες ώστε να υπάρχει πιο
πελατοκεντρική προσέγγιση και

να βρίσκει κάποιος πιο εύκολα τις
πληροφορίες ανά θέμα και ανά κε-
φάλαιο που τον ενδιαφέρει. Ο επό-
μενος μας στόχος είναι η αυτομα-
τοποίηση της διαδικασίας νηολό-
γησης. Αυτό είναι κάτι το οποίο
εξετάζουμε όμως για να γίνουν
όλα αυτά σωστά χρειάζεται και η

ανανέωση του εξοπλισμού, softwa-
re και του hardware. Σε πρώτο
στάδιο προσπαθούμε να ανανεώ-
σουμε κομμάτι του software το
οποίο θεωρείται ότι χρήζει βελ-
τίωσης.
–Έχει κοστολογηθεί η αναβάθ-
μιση;

–Είναι κάποια πράγματα τα
οποία έχουμε τη δυνατότητα να
τα κάνουμε με τον προϋπολογισμό
μας. Υπάρχουν και κάποια άλλα
τα οποία γνωρίζει και η Βουλή
μέσα από τις συζητήσεις που κά-
ναμε για την έγκριση του προϋπο-
λογισμού του 2019, ότι όταν θα
υπάρχει καθαρή εικόνα του κό-
στους ενδεχομένως να χρειαστούν
και κάποια επιπρόσθετα κονδύλια.
Σε σύγκριση όμως με το τι παράγει
το Υφυπουργείο Ναυτιλίας μέσω
των φόρων, και των τελών, αλλά
και η ναυτιλία ως ποσοστό επί του
ΑΕΠ, το κόστος θα είναι χαμηλό.
–Πώς θα μετριάσουμε το θέμα
με το τουρκικό εμπάργκο; Εί-
μαστε έτοιμοι να κάνουμε κά-
ποια βήματα;

–Αυτό το θέμα πάντα θεωρείται
ότι εντάσσεται στο πλαίσιο των
συνομιλιών και της εξεύρεσης λύ-
σης του Κυπριακού. Δεν είναι κάτι
δηλαδή το οποίο το Υφυπουργείο
Ναυτιλίας μπορεί να χειριστεί αυ-
τόνομα. Σίγουρα γίνονται προσπά-

θειες όσον αφορά επιμέρους θέ-
ματα όπως για παράδειγμα στο
κομμάτι της ανακύκλωσης των
πλοίων. Να αναφέρω ότι έχουν
αναγνωριστεί πρόσφατα δύο μο-
νάδες ανακύκλωσης πλοίων στην
Τουρκία μετά από μια διαδικασία
της Ευρωπαϊκής Ένωσης. Έχουμε
κάνει διαβήματα ώστε να βεβαι-
ωθούμε ότι τα κυπριακά πλοία δεν
θα εξαιρούνται από αυτή την πρό-
νοια και ότι θα μπορούν να σταλούν
για ανακύκλωση εκεί. Έχουμε την
διαβεβαίωση της Ε.Ε. ότι σε περί-
πτωση που αυτό δεν τηρηθεί θα
αναλάβουν και οι ίδιοι δράση. 
–Από την άλλη θετικά μας επη-
ρεάζει μέχρι στιγμής το Brexit.
Έχει εκδηλωθεί ενδιαφέρον
από περισσότερες εταιρείες
πέραν αυτών που ξέρουμε;

–Έχουμε κάποιες εταιρείες οι
οποίες γνωρίζουμε ότι κάνουν σκέ-
ψεις είτε για μεταφορά παρουσίας
είτε για μεταφορά στόλου, όμως
είναι θέματα τα οποία θα πάρουν
κάποιους μήνες για να ξεκαθαρί-
σουν. Σίγουρα σε αυτό το κομμάτι
η Κύπρος έχει ανταγωνιστές, όμως
θεωρώ ότι επωφελήθηκε περισσό-
τερο από άλλα ευρωπαϊκά κράτη.
Είχαμε παραδείγματα εταιρειών
όπου αποφάσισαν να δημιουργή-
σουν έδρα στην Κύπρο, έχουμε
ενδείξεις και για άλλες εταιρείες
οι οποίες ενδιαφέρονται, αν και
είναι ακόμα πρώιμο. Και από πλευ-
ράς μας πρέπει να είμαστε προ-
ετοιμασμένοι ούτως ώστε σε πε-
ρίπτωση ενός άτακτου Brexit να
ξέρουμε ποιες θα είναι οι συνέπειες
και ποιο το καθεστώς της σχέσης
με το Ηνωμένο Βασίλειο από τον
Απρίλιο και μετά.
–Στα πλάνα σας και ο διορισμός
αντιπροσώπου στην Ασία. Έχει
αποφασιστεί σε ποια χώρα;

–Δεν έχει αποφασιστεί ακόμα
αλλά βρήκαμε ενδιαφέρουσες προ-
οπτικές. Θα βρεθώ στη Σιγκαπού-
ρη, την Ιαπωνία και στη Σαγκάη
τον Απρίλη και τον Μάη και έχουμε
δρομολογήσει κάποιες συναντή-
σεις με άτομα τα οποία έχουν και
την εμπειρία και τη γνώση και μι-
λούν τη γλώσσα, βρίσκονται εκεί
μόνιμα οι οποίοι θα μπορούν να
μας βοηθήσουν είτε προσωπικά
είτε να συστήσουν τρόπους με
τους οποίους θα μπορέσουμε να
δουλέψουμε. Είναι μια δύσκολη
αγορά σίγουρα ειδικά από τη στιγ-
μή που είναι μικρή η κυπριακή πα-
ρουσία και κάποιες άλλες σημαίες
είναι πολύ πιο γνωστές. 

Όμως από κάπου πρέπει να ξε-
κινήσουμε. Είναι σημαντικό, καθώς
υπάρχουν οι κινεζικές και ιαπω-
νικές leasing companies. Το lea-
sing, δηλαδή η πώληση πλοίου
υπό τη μορφή ενοικίου είναι πλέον
ο καινούργιος τρόπος χρηματοδό-
τησης ολόκληρης της πλοιοκτη-
σίας. Πρέπει επομένως να δημι-
ουργήσουμε σχέσεις, να γνωρίσουν
την κυπριακή σημαία, να μας εμ-
πιστευτούν να δουν ότι οι υπηρε-
σίες μας είναι καλύτερες από πολ-
λούς ανταγωνιστές και να κτιστεί
μια σχέση. Αυτό παίρνει χρόνο,
κτίζεται σταδιακά. Εκτός από την
Ασία ετοιμάζουμε αποστολή στο
Αμβούργο και στη Νορβηγία σε
ένα από τα μεγαλύτερα συνέδρια,
το Nor-shipping 2019. Πρέπει να
πω ότι έχουμε αύξηση εταιρειών
που δραστηριοποιούνται στην Κύ-
προ, από τη Νορβηγία και γενικό-
τερα τη Σκανδιναβία και είναι κάτι
στο οποίο πρέπει να επενδύσου-
με.
–Μιλώντας για καινούργιους
τρόπους χρηματοδότησης, πώς
βλέπετε την πρωτοβουλία του
ΧΑΚ για δημιουργία πλατφόρ-
μας ναυτιλιακών ομολόγων;

–Είναι κάτι το οποίο εφαρμό-
στηκε επιτυχώς στη Νορβηγία. Σί-
γουρα είναι μια πρόταση με προ-
οπτική, όμως από την ιδέα μέχρι
την εφαρμογή υπάρχει ένα μακρύ
μονοπάτι. Εμείς έχουμε συζητήσει
το θέμα αρκετές φορές σε προκα-
ταρτικό στάδιο είμαστε πάρα πολύ
θετικοί και είμαστε στη διάθεση
του ΧΑΚ ώστε να αναπτυχθεί αυτό
το εργαλείο. Πιστεύω ότι είναι και-
ρός το ΧΑΚ να επιστρέψει δυναμικά
και αυτός είναι ένας τρόπος να
γίνει και κάτι διαφορετικό και αν-
ταγωνιστικό και ενδεχομένως και
καινοτόμο.

Κτίζει γέφυρες με Ασία το Υφυπουργείο
Η Κύπρος επωφελήθηκε περισσότερο από άλλες χώρες από το Brexit, δηλώνει η υφυπουργός Ναυτιλίας Νατάσα Πηλείδου

–Πρόσφατα έχει προστεθεί και
η ναυτιλία στο κομμάτι των
πολιτογραφήσεων. Φαντάζομαι
είναι κάτι που ενισχύει την
προσπάθεια προσέλκυσης εται-
ρειών.

–Οι πολιτογραφήσεις είναι
ένα επιπρόσθετο εργαλείο και
πλεονέκτημα για κάποιον επεν-
δυτή ο οποίος θα έρθει στην Κύ-
προ, δεν είναι κάτι το οποίο από
μόνο του θα προσελκύσει κόσμο
και εταιρείες. Αυτό που εμείς ζη-
τούμε ως Κύπρος είναι αυτές οι
επενδύσεις να έχουν μία παρουσία

στην Κύπρο. Δηλαδή τα οποιαδή-
ποτε πλοία έρχονται στην Κύπρο
μέσω του σχεδίου να τα διαχει-
ρίζεται εταιρεία στην Κύπρο και
ως εκ τούτου να έχει και η πραγ-
ματική οικονομία κάποιο όφελος
πέραν της νηολόγησης στο κυ-
πριακό νηολόγιο. Θεωρώ ότι είναι
μια ενδιαφέρουσα προοπτική,
έχουν εκδηλώσει ενδιαφέρον αρ-
κετές εταιρείες και λάβαμε ερω-
τήματα μέχρι τώρα μόνο σε προ-
καταρκτικό στάδιο.
–Έχουν τεθεί συγκεκριμένα
κριτήρια;

–Θα εξετάζεται η κάθε αίτηση
ξεχωριστά και το Υφυπουργείο
Ναυτιλίας θα δίνει την άποψή
του για τη συνεισφορά στην οι-
κονομία. θα βλέπουμε την κατά-
σταση των πλοίων, την ηλικία,
την αξία των πλοίων. Έχουμε
σκεφτεί κάποια κριτήρια, το ση-
μαντικό είναι να διαχειριζόμαστε
τα πλοία από την Κύπρο ούτως
ώστε να βεβαιωνόμαστε ότι υπάρ-
χει αρκετό όφελος για την οικο-
νομία. Επίσης, τα πλοία τα οποία
θα νηολογούνται υπό κυπριακή
σημαία πρέπει να πληρούν τις

ποιοτικές προϋποθέσεις τις οποίες
θέτουμε έτσι και αλλιώς. Στο πα-
ρόν στάδιο επειδή δεν έχουμε πε-
ράσει από τη θεωρία στην πράξη
πέρα από τα επενδυτικά ταμεία
τα οποία είναι κάτι το δοκιμασμέ-
νο που έχει ήδη γίνει αυτό που
συνιστούμε σε όλους όσοι έχουν
εκφράσει ενδιαφέρον είναι να
επικοινωνήσουν μαζί μας, να μας
στείλουν τις προκαταρτικές ιδέες
και σκέψεις ούτως ώστε να τους
δώσουμε κατευθυντήριες γραμμές
και από εκεί να ξεκινήσουν να
κάνουν την αίτηση. 
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Ο εξοπλισμός του Υφυ-
πουργείου χρήζει ανα-
βάθμισης, ενώ ο επόμε-
νος στόχος είναι η αυτο-
ματοποίηση της διαδικα-
σίας νηολόγησης.
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Δύο μονάδες ανακύ-
κλωσης πλοίων έχουν
εγκριθεί στην Τουρκία
από τις οποίες δεν θα
εξαιρούνται τα πλοία
υπό κυπριακή σημαία.

Περί τις αρχές του καλοκαιριού θα πρέπει να αναμένονται τα αποτελέσματα για το πιθανό χρηματοδοτικό κενό από ενδεχόμενη ακτοπλοϊκή σύνδεση Κύπρου -
Ελλάδας, σύμφωνα με την κα Πηλείδου.

Επιπρόσθετο πλεονέκτημα οι πολιτογραφήσεις

–Είναι εφικτό σενάριο τελικά η
ακτοπλοϊκή σύνδεση Κύπρου - Ελ-
λάδας;
–Καταρχάς να πούμε ότι έχει
ολοκληρωθεί η διαδικασία προ-
σφορών για το πιθανό χρημα-
τοδοτικό κενό, και εναπόκειται
σε εμάς να αξιολογήσουμε την
κάθε προσφορά και να προχω-
ρήσουμε με την μελέτη. Για την
ολοκλήρωση της μελέτης θα
χρειαστούν δέκα εβδομάδες
από την υπογραφή της συμφω-
νίας. Θεωρούμε ότι αυτή η με-
λέτη θα μας βοηθήσει να κατα-
νοήσουμε πολλούς από τους
παράγοντες οι οποίοι πιθανό να
παίζουν σημαντικό ρόλο. Πέ-
ραν από τη ζήτηση την οποία
θεωρούμε ότι είναι άγνωστη,
πρέπει να προσδιορίσουμε τα
κόστη. Θέλουμε να εξετάσουμε
πόσο ρόλο παίζει το κάθε δεδο-
μένο όταν αλλάζει ο τύπος του
πλοίου ή το καύσιμο ή η συχνό-
τητα, ή αν θα υπάρχουν ενδιά-

μεσοι σταθμοί. Θεωρούμε ότι
θα ήταν πολύ πιο εφικτό να
έκαναν την διαδρομή πλοία
όπως RO RO και RO PAX τα
οποία δεν είναι πάρα πολύ
ακριβή επιλογή, όμως δεν θα
προσέφερε την πολυτέλεια
που ίσως πολύς κόσμος να ανα-
μένει. Ένα πλοίο με πολύ μεγά-
λο κόστος το οποίο να είναι πο-
λυτέλειας και το οποίο θα προ-
σελκύσει περισσότερο κόσμο
είναι πιο δύσκολο να πραγμα-
τοποιηθεί. Νεότερα θα υπάρ-
ξουν αρχές του καλοκαιριού.
Τότε θα ξέρουμε το κόστος και
το πόσο μεταβάλλεται και το
κατά πόσο θα χρηματοδοτηθεί
μέσω ευρωπαϊκών κονδυλίων
ή μέσω διαρθρωτικού ταμείου.
Δεδομένου ότι δεν υπάρχει
πλήρης απορρόφηση των κον-
δυλίων, αν το κόστος είναι μι-
κρό, πιστεύω ότι θα μπορεί μέ-
σα από τα διαρθρωτικό ταμείο
να καλυφθεί.

Καλοκαίρι για ακτοπλοϊκή 
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Του ΠΑΝΑΓΙΩΤΗ ΡΟΥΓΚΑΛΑ

Εν μέσω έντονης φημολογίας σχε-
τικά με την κατάσταση υγείας της
Τράπεζας Κύπρου (ΤΚ), η ίδια η
τράπεζα «ανταπάντησε» με την έκ-
δοση αποτελεσμάτων της περα-
σμένης Δευτέρας, σύμφωνα με τρα-
πεζική πηγή. Η ανακοίνωση κατέ-
γραψε ζημιές για το 2018, που είναι
μεν καθόλου αμελητέες, αφού ξε-
πέρασαν τα 100 εκατ. ευρώ, είναι
δε πλασματικές, όπως σημειώνεται,
αφού οφείλονται στο νομοσχέδιο
για τη φορολόγηση που πέρασε
πρόσφατα, αλλά και στην πώληση
δανείων (Helix). Ακόμα σημαντι-
κότερη, όμως, ήταν και η αναφορά
στην κεφαλαιακή επάρκεια, η οποία,
έχοντας φτάσει στα 18,3%, είναι,

όπως δήλωσε ο απερχόμενος διευ-
θύνων σύμβουλος, Τζον Χούρικαν,
η υψηλότερη επάρκεια στην ιστορία
της τράπεζας. Η πρόσφατη ανα-
κοίνωση της ΤΚ κάνει λόγο για «άνε-
τη» κεφαλαιακή επάρκεια, κτισμένη
στα βασικά κεφάλαια ύψους 15,4%.
Στελέχη της τράπεζας σημειώνουν
πως η χρησιμοποίηση της λέξης
«άνετη» αποτελεί σημαντική ανα-
βάθμιση από προηγούμενες ανα-
κοινώσεις, που έκαναν λόγο για
«ικανοποιητική» επάρκεια.

Η φημολογία
Η ανακοίνωση αποτελεσμάτων

λειτούργησε ως «αγχολυτικό», κα-
θώς η φημολογία για την πορεία

της ΤΚ είχε εσχάτως ενταθεί. Η φη-
μολογία είχε επικεντρωθεί σε δύο
σημεία: Πρώτο, πως ο σχεδιασμός
πώλησης δανείων, το πρότζεκτ γνω-
στό ως Helix, δεν δείχνει να βαίνει
προς ολοκλήρωση και δεύτερο πως
η τράπεζα θα χρειαστεί κεφάλαια
μέσα στο επόμενο διάστημα. Η φη-
μολογία εντάθηκε μάλιστα με την
πρόσφατη έξοδο από την Τράπεζα
Κύπρου, του Μάικ Σπανού, μια έξο-
δο που ερμηνεύτηκε ως «απόδραση»
από προβλήματα που φέρονταν να
σοβούσαν στην Τράπεζα. Σύμφωνα
με απόλυτα ενημερωμένες πηγές,
οι λόγοι που οδήγησαν τον κ. Σπανό
στην έξοδο δεν είχαν σχέση με τις
οικονομικές εξελίξεις της ΤΚ. Επι-
πλέον, όμως, την αρνητική εικόνα
επιδείνωσε, αρχικά η πτώση της
αξίας της μετοχής, η οποία αντι-
στρέφεται μετά την ανακοίνωση
των αποτελεσμάτων, αλλά και η
«τελευταίας στιγμής» πληροφορία
του περασμένου Σαββάτου πως ο
διευθύνων σύμβουλος Τζον Χού-
ρικαν οδηγείται σε αποχώρηση από
την τράπεζα για να αναλάβει θέση
στη NewDay η οποία ετοιμάζει χρη-
ματιστηριακό άνοιγμα. 

Οι φήμες 
«Το μεγαλύτερο και πιο βασα-

νιστικό ερώτημα», σχολιάζουν πη-
γές της Τράπεζας Κύπρου, είναι,
ενώ η τράπεζα κατείχε επάρκεια
στα 16% πριν από την ψήφιση της
ΑΦΑ την Παρασκευή, και άνω του
18% μετά την περασμένη Παρα-
σκευή, οι φήμες εντείνονταν σχε-
τικά με τα κεφάλαιά μας». Οι ίδιες
πηγές δεν κρύβουν την πεποίθηση
πως επρόκειτο για μεθοδευμένη
προσπάθεια από συγκεκριμένους
κύκλους με απώτερο σκοπό να επη-
ρεαστούν εξελίξεις στην τράπεζα,
πράγμα που αυτονόητα δύσκολα
μπορεί να αποδειχθεί ώστε να λει-
τουργήσει ως επιχείρημα. Ωστόσο,

εάν υπήρξε πράγματι μεθοδευμένη
προσπάθεια, αυτή υποστηρίχθηκε
από μια σειρά από περιστασιακά
μεν, αλλά συνεχιζόμενα δεδομένα:
Η αποχώρηση Άκερμαν, η οποία
ανακοινώθηκε μεν προ έτους, αλλά
επανήλθε στο προσκήνιο πρόσφα-
τα, η πτώση της μετοχής, η απο-
χώρηση του Μάικ Σπανού, καθυ-
στέρηση στην ολοκλήρωση του
Helix, και τελικά η ανακοίνωση για
αποχώρηση, τον Σεπτέμβριο, του
Τζον Χούρικαν. Την ίδια ώρα, η
τράπεζα προχωρεί σε μείωση του
αριθμού καταστημάτων, ενώ εν-
τείνονται οι αναφορές σε μείωση
προσωπικού. 

Αυτά τα δεδομένα ενέτειναν, σί-

γουρα, τις υφιστάμενες φήμες.
Ωστόσο, η εικόνα που εξέπεμψε η
Τράπεζα Κύπρου την περασμένη
Δευτέρα έχει καθησυχάσει ουσια-
στικά τις όποιες ανησυχίες. Δεχό-
μενος ερώτηση σχετικά με την πο-
ρεία της τράπεζας στη συνέντευξη
Τύπου για τα αποτελέσματα, ο Τζον
Χούρικαν απάντησε: «Σχετικά με
την πορεία της τράπεζας, δεν ασχο-
ληθήκαμε ποτέ με θεωρίες συνω-
μοσίας, αλλά επικεντρωθήκαμε στη
δουλειά μας. Σήμερα έχουμε ρευ-
στότητα 4,4 δισ. ευρώ, κεφάλαια
18,3% και ξεκάθαρους, ρητούς σχε-
διασμούς για τα επόμενα βήματα».

Τα στοιχήματα της τράπεζας 
Μπορεί, όμως, η τράπεζα να έδω-

σε πειστικές απαντήσεις στις φήμες
που κυκλοφόρησαν το τελευταίο
διάστημα, αλλά μπροστά της έχει
ακόμα σημαντικές προκλήσεις τις
οποίες καλείται να αντιμετωπίσει,
όπως εξάλλου παραδέχτηκε ο απερ-
χόμενος διευθύνων σύμβουλος.
Πρώτο, η πορεία μείωσης των ΜΕΔ
πρέπει να ολοκληρωθεί. Η όποια
ικανοποίηση για την μείωση, από
τα 15,5 δισ. ευρώ στα 4,8 δισ. μπορεί
μεν να είναι εντυπωσιακή, αλλά
δεν είναι αρκετή. Δεν μπορεί να
κρυφτεί το γεγονός ότι η τράπεζα,
είτε μέσα από μια ουσιαστική πώ-
ληση τύπου Helix, είτε μέσα από
κάποια άλλη ριζική κίνηση, θα κλη-
θεί να αντιμετωπίσει πιο ολοκλη-
ρωτικά το ζήτημα των ΜΕΔ μέσα
στους επόμενους 12 μήνες. Εξάλλου,
η «άνεση» των κεφαλαίων της αφή-
νει ανοικτές αρκετές επιλογές. Δεύ-
τερο, η τράπεζα καλείται να ενι-
σχύσει και να επιταχύνει την πορεία
ψηφιοποίησής της. Όπως και στην
περίπτωση των ΜΕΔ, έχουν ήδη
γίνει αρκετές κινήσεις, με νέες
εφαρμογές και δυνατότητες να
έχουν ήδη ολοκληρωθεί. Ωστόσο,
οι απαιτήσεις του νέου ψηφιακού
περιβάλλοντος και των πελατών
στο σύνολό τους, εξαναγκάζουν,
ουσιαστικά «διά της βίας» την τα-
χύτερη ολοκλήρωση της ψηφιακής
μεταμόρφωσης. Πάντως, ο Τζον
Χούρικαν δεν έκρυψε κάποιο εκνευ-
ρισμό για το θέμα, σχολιάζοντας
τη Δευτέρα πως οι εφαρμογές της
Τράπεζας Κύπρου επιτρέπουν στον
πελάτη της να ενοποιήσει τους λο-
γαριασμούς του που κατέχει στο
εξωτερικό και δη στο Ηνωμένο Βα-
σίλειο σε μία εφαρμογή, αλλά το
ίδιο δεν συμβαίνει και με τους λο-
γαριασμούς του σε άλλες κυπριακές
τράπεζες, αφού αυτές δεν είναι ακό-
μα έτοιμες. Επιπλέον, η Τράπεζα
έχει ήδη ανακοινώσει πως 71% των
συνολικών συναλλαγών των πελα-

τών της ολοκληρώνονται εκτός γκι-
σέ, μέσα από ΑΤΜ και ψηφιακά κα-
νάλια. «Το μεγαλύτερο κατάστημα
της τράπεζας είναι ο καναπές του
πελάτη», σχολίασε στέλεχος της
τράπεζας, τονίζοντας πως «η μείωση
του αριθμού καταστημάτων έχει
επιβληθεί παγκοσμίως από τους
πελάτες των τραπεζών». Αυτή η κί-
νηση σχετίζεται και με την τρίτη
πρόκληση της τράπεζας, που είναι
η μείωση του κόστους. «Η παρα-
γωγή κατευθύνεται από άτομα, κτή-
ρια και τεχνολογία», σχολίασε ο
Τζον Χούρικαν. «Θα χρειαστούμε
λιγότερα από τα πρώτα δύο, και πε-
ρισσότερο από το τρίτο». Πάντως,
οι αναφορές σε μείωση προσωπικού
είναι έντονες, ενώ και η κατάργηση
15 καταστημάτων φαίνεται να ήταν
η αρχή μιας μακράς σειράς από κι-
νήσεις που σχετίζονται με την ψη-
φιακή μεταμόρφωση. Η ψηφιακή
μεταμόρφωση αποτελεί ίσως το με-
γαλύτερο στοίχημα για την τράπεζα,
η οποία καλείται, έχοντας ένα απερ-
χόμενο διευθύνοντα σύμβουλο, να
συνεχίσει την υλοποίηση των σχε-
διασμών της χωρίς καθυστερήσεις.
«Αντιμετωπίσαμε το παρελθόν, και
τώρα πρέπει να αντιμετωπίσουμε
το μέλλον», σχολίασε στέλεχος της
τράπεζας στην «Κ». 

Η τέταρτη πρόκληση αφορά
στην εξεύρεση αντικαταστάτη του
Τζον Χούρικαν. «Υπάρχει αρκετό
ταλέντο, τόσο εντός όσο και εκτός
της τράπεζας», σχολίασε αινιγμα-
τικά σε σχετική ερώτηση. Σε κάθε
περίπτωση, η επιλογή που θα γίνει
θα κρίνει πολλά σχετικά με το με-
σοπρόθεσμο μέλλον της τράπεζας.
Τόσο η ψηφιακή της ταυτότητα,
όσο και η σχέση της με την αγορά
και την κοινωνία στην οποία λει-
τουργεί, θα πρέπει να συνεχίσουν
να βελτιώνονται καθώς η τράπεζα
επιχειρεί να αφήσει πίσω της το
2013.
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«Κλείνει, σιγά-σιγά, το
παρελθόν και τώρα η
πρόκλησή μας είναι το
μέλλον», σχολιάζει στέ-
λεχος της τράπεζας. 

Οι προκλήσεις και το στοίχημα της Τρ. Κύπρου
Τα δεδομένα και η κεφαλαιακή επάρκεια αποτελούν απάντηση στη φημολογία. Τώρα καλείται να ολοκληρώσει τους σχεδιασμούς

«Άνετα» κεφάλαια και Helix επιτρέπουν «όλες τις επιλογές» για τη
μετέπειτα πορεία της τράπεζας, εν μέσω «τολμηρών σχεδιασμών» σύμφωνα
με την Αγία Παρασκευή. 
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Επιμέλεια

ΠΑΝΑΓΙΩΤΗΣ ΡΟΥΓΚΑΛΑΣ

Το Μάρτιο του 2018 ολοκληρώθηκε
και παραδόθηκε η τελική έκθεση
των Ιρλανδών εμπειρογνωμόνων
αναφορικά με τη μεταρρύθμιση-
αναδιοργάνωση της δομής και λει-
τουργίας των Δικαστηρίων. Στο
πλαίσιο της μελέτης αυτής και
των αποφάσεων για προώθηση
της μεταρρύθμισης των Δικαστη-
ρίων, ετοιμάσθηκε Σχέδιο Δράσης,
στο οποίο καταγράφονται οι δρά-
σεις - ενέργειες που πρέπει να
υλοποιηθούν και δρομολογήθηκε
η υλοποίησή τους στη βάση συγ-
κεκριμένου χρονοδιαγράμματος,
με ορίζοντα τις αρχές του 2020.

Αναφορικά με τις ενέργειες για
τη μεταρρύθμιση των δικαστη-
ρίων, απαντά γραπτώς ο υπουργός
Δικαιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως,
Ιωνάς Νικολάου σε ερώτηση του
βουλευτή εκλογικής περιφέρειας
Λευκωσίας, Μαρίνου Μουσιούττα
για τα νομοθετικά και άλλα μέτρα
που έχουν ληφθεί για την μεταρ-
ρύθμιση. Ο κ. Νικολάου περιγράφει
τα μέτρα ως εξής:

α) Έργο της εκκαθάρισης των
καθυστερημένων υποθέσεων στα
Δικαστήρια: Μία εκ των εισηγή-
σεων των εμπειρογνωμόνων, στην
οποία έχει δοθεί άμεση προτεραι-
ότητα, είναι το έργο της εκκαθά-
ρισης των καθυστερημένων υπο-
θέσεων στα Δικαστήρια. Για τον
σκοπό αυτό συγκροτήθηκε ομάδα
παρακολούθησης του έργου, απο-
τελούμενη από δικαστές όλων των
βαθμίδων, διορίστηκε υπεύθυνος
του έργου για τη διασφάλιση της
καθημερινής εύρυθμης λειτουργίας
του έργου και συμφωνήθηκε με
το Ανώτατο Δικαστήριο και το
Υπουργείο Οικονομικών η πρόσ-
ληψη απαραίτητου αριθμού δικα-
στών για την εκδίκαση εντός δύο
ετών όλων των υποθέσεων, που
εκκρεμούν ενώπιον όλων των
Επαρχιακών Δικαστηρίων για πε-
ρίοδο πέραν των τεσσάρων χρό-
νων. Οι 26 νέες θέσεις δικαστών,
αλλά και του ανάλογου υποστη-
ρικτικού προσωπικού, περιλαμ-
βάνονται στον Προϋπολογισμό
2019.

β) Αναθεώρηση και συγγραφή
Θεσμών Πολιτικής Δικονομίας:
Βρίσκεται σε εξέλιξη ευρείας κλί-
μακας αναθεώρηση των θεσμών
Πολιτικής Δικονομίας. Το έργο
χρηματοδοτείται από την Ευρω-
παϊκή Επιτροπή. Κατά τις αρχές
Μαρτίου 2018 διορίστηκε από το
Ανώτατο Δικαστήριο η Επιτροπή
Θεσμών (Rules Committee) απο-

τελούμενη από δικαστές, πρωτο-
κολλητή και δικηγόρους, η οποία
μελετά τις κατά καιρούς εισηγή-
σεις των εμπειρογνωμόνων και
προβαίνει σε παρατηρήσεις. Το
έργο αναμένεται να ολοκληρωθεί
περί τον Μάιο 2019.

γ) Νομοσχέδιο για τη δημιουρ-
γία Εμπορικού Δικαστηρίου και
Ναυτοδικείου: Ήδη περιλαμβά-
νονται στον Προϋπολογισμό της
Δικαστικής Υπηρεσίας για το 2019,
οι πέντε θέσεις δικαστών.

δ) Ίδρυση Σχολής Δικαστών:
Έχει διοριστεί εδώ και δύο χρόνια
ο διευθυντής Μεταρρύθμισης και
Επιμόρφωσης. Το Υπουργείο Δι-
καιοσύνης και Δημοσίας Τάξεως
ετοίμασε δύο νομοσχέδια για την
ίδρυση και λειτουργία της Σχολής
Δικαστών, βάσει των εισηγήσεων
της μελέτης του εμπειρογνώμονα,
τα οποία εστάλησαν στον πρόεδρο
του Ανωτάτου Δικαστηρίου και
στον διευθυντή Μεταρρύθμισης
και Επιμόρφωσης, για σχόλια/πα-
ρατηρήσεις, με σκοπό την οριστι-
κοποίηση και περαιτέρω προώθη-
σή τους.

ε) Διαχωρισμός της δικαιοδο-

σίας του Ανωτάτου Δικαστηρίου
με τη σύσταση ξεχωριστής δευ-
τεροβάθμιας δικαιοδοσίας: Το
Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δη-
μοσίας Τάξεως ετοίμασε τα σχε-
τικά νομοσχέδια, τα οποία αυτή
την περίοδο είναι υπό διαβούλευ-
ση με τους εμπλεκόμενους φο-
ρείς.

στ) Καθορισμός αντικειμενικών
κριτηρίων για την πρόσληψη και
αξιολόγηση δικαστών: Το έργο,
το οποίο χρηματοδοτείται από
την Υπηρεσία Στήριξης Διαρθρω-
τικών Μεταρρυθμίσεων της Ε.Ε.,
έχει ήδη ξεκινήσει και αναμένεται
η ολοκλήρωση και παράδοση της

μελέτης των εμπειρογνωμόνων
περί τον Μάρτιο 2019.

ζ) Αγορά Υπηρεσιών Πληροφο-
ριακού Συστήματος Διοίκησης Δι-
καστηρίων μέσω Στρατηγικού
Επενδυτή (Σύστημα η Δικαιοσύνη):
Η Επιτροπή Αξιολόγησης έχει ξε-
κινήσει την εκ νέου αξιολόγηση
των προσφορών, μετά την ακύ-
ρωση της απόφασης του Συμβου-
λίου Προσφορών από την Αναθε-
ωρητική Αρχή Προσφορών, για
τυπικούς λόγους.

η) Έργο για Ακουστική Ψηφια-
κή Καταγραφή Πρακτικών Συνε-
δριάσεων Δικαστηρίου (Digital
Audio Recording of Court Proce-
edings (DAR): Το έργο χρηματο-
δοτείται από την Ευρωπαϊκή Επι-
τροπή. Σκοπός του έργου είναι να
εξετασθεί κατά πόσο μπορεί να
βελτιωθεί η αποδοτικότητα των
δικαστικών διαδικασιών με την
ηχογράφησή τους, με σκοπό την
απλοποίηση της λήψης των πρα-
κτικών, πράγμα που θα συμβάλει
στη μείωση των καθυστερήσεων
στην ετοιμασία των πρακτικών.
Το έργο ξεκίνησε περί τα μέσα
Φεβρουαρίου 2019 και θα ολοκλη-

ρωθεί μέσα σε έξι μήνες.
θ) Προώθηση εναλλακτικών

μεθόδων επίλυσης διαφορών: Ολο-
κληρώθηκε η μελέτη, που ανατέ-
θηκε από το Υπουργείο Δικαιο-
σύνης και Δημοσίας Τάξεως κα-
τόπιν δημόσιου διαγωνισμού, η
οποία περιλαμβάνει εισηγήσεις
για τους τρόπους αναβάθμισης
του θεσμού της διαμεσολάβησης
και βέλτιστες πρακτικές, ειδικό-
τερα στα θέματα εκπαίδευσης,
ποιότητας και ελέγχου των παρε-
χόμενων υπηρεσιών, ώστε να ενι-
σχυθεί το επίπεδο εμπιστοσύνης
στους διαμεσολαβητές και η δυ-
νατότητα αποδοχής της ως μέτρου
που πραγματικά προσφέρεται για
την επίλυση διαφορών. Τα συμ-
περάσματα/εισηγήσεις της μελέ-
της είναι υπό διαβούλευση με
όλους τους εμπλεκόμενους φο-
ρείς.

ι) Δημιουργία ανεξάρτητης Υπη-
ρεσίας Δικαστηρίων για τη διοί-
κηση των Δικαστηρίων. Το Υπουρ-
γείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας
Τάξεως προχώρησε στην ετοιμα-
σία ενός πρώτου νομοσχεδίου που
να ρυθμίζει το θέμα.

Το 2020 η μεταρρύθμιση στα Δικαστήρια
Οι δέκα συν πέντε άξονες των νομοθετικών και άλλων μέτρων που έχουν αποφασιστεί - Ετοιμη η έκθεση των Ιρλανδών
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Διορίστηκε Επιτροπή
Μεταρρύθμισης των Δι-
καστηρίων, αποτελού-
μενη από εκπροσώ-
πους όλων των άμεσα
εμπλεκομένων στη με-
ταρρύθμιση φορέων.

Tον Μάρτιο του 2018 ολοκληρώθηκε και παραδόθηκε η τελική έκθεση των Ιρλανδών εμπειρογνωμόνων αναφορικά με την αναδιοργάνωση των
δικαστηρίων. 

Και μέτρα 
εκτός Σχεδίου
Όπως υπογράφει ο Υπουργός Δικαιο-
σύνης της Κύπρου, προωθούνται από
το Υπουργείο και άλλα μέτρα που δεν
περιλαμβάνονται στο Σχέδιο Δράσης.
Τα καταγράφει ως εξής:
α) Ίδρυση και Λειτουργία Διοικητικού
Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας:
Για να διαφυλαχθεί ο πολύ θετικός
αντίκτυπος της λειτουργίας του Διοι-
κητικού Δικαστηρίου προωθήθηκε η
δημιουργία ξεχωριστού Διοικητικού
Δικαστηρίου Διεθνούς Προστασίας,
με τρεις Δικαστές, που θα αναλάβει
την εκδίκαση κάθε προσφυγής από
αιτητές ασύλου, με αρμοδιότητα
ελέγχου και της ουσίας, όπως προνο-
εί το κεκτημένο. Ο ιδρυτικός νόμος
έχει ψηφισθεί και γίνονται με ταχείς
ρυθμούς όλες οι διαδικαστικές και
πρακτικές διευθετήσεις για τη συγ-
κρότηση και λειτουργία του Δικαστη-
ρίου. Στον Προϋπολογισμό 2019 πε-
ριλαμβάνονται οι 3 θέσεις δικαστών.
β) Κατάθεση στη Βουλή και συζήτηση
νομοσχεδίου για τροποποίηση του
Άρθρου 111 του Συντάγματος, ώστε
στην περίπτωση δίκης διαζυγίου, η
σύνθεση του Οικογενειακού Δικα-
στηρίου να είναι μονομελής και όχι
τριμελής όπως ισχύει σήμερα. Ταυτό-
χρονα κατατέθηκαν και συζητούνται
7 νομοσχέδια με σκοπό τον εκσυγ-
χρονισμό του Οικογενειακού Δι-
καίου.
γ) Ετοιμασία νομοσχεδίου για ανακα-
τανομή της καθ’ ύλην δικαιοδοσίας
των Επαρχιακών Δικαστηρίων στις
βαθμίδες επαρχιακού δικαστή και
ανώτερου επαρχιακού δικαστή, κατά
τρόπον ώστε να εξυπηρετείται η κα-
λύτερη διαχείριση του δικαστικού
χρόνου.
δ) Κατάθεση στη Βουλή και συζήτηση
νομοσχεδίου αναφορικά με τη συμ-
μόρφωση της διοίκησης στις αποφά-
σεις του Διοικητικού Δικαστηρίου.
ε) Δημιουργία, στο πλαίσιο του Επαρ-
χιακού Δικαστηρίου, δικαιοδοσίας
επίλυσης μικρών διαφορών: Πραγ-
ματοποιήθηκε μελέτη από το
Υ.Δ.Δ.Τ., σύμφωνα με την οποία προ-
κρίνεται η δημιουργία νέας ειδικής
δικαιοδοσίας εκδίκασης υποθέσεων
μικρών διαφορών, εντός της δομής
του Επαρχιακού Δικαστηρίου. Στο
πλαίσιο αυτής της δικαιοδοσίας δεν
θα ακολουθούνται οι ίδιοι Διαδικαστι-
κοί Κανονισμοί, αλλά μια πολύ πιο
απλουστευμένη διαδικασία. Ετοιμά-
ζεται σχετικό νομοσχέδιο από το
Υπουργείο Δικαιοσύνης και Δημοσίας
Τάξεως.

Της ΕΙΡΗΝΗΣ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Στο 1,9%, χαμηλότερα από τις προβλέ-
ψεις της κυβέρνησης, αλλά και των
δανειστών, διαμορφώθηκε ο ρυθμός
ανάπτυξης του 2018, σύμφωνα με τα
προσωρινά στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ που
δόθηκαν χθες στη δημοσιότητα. Η
εξέλιξη ήταν αποτέλεσμα των χαμηλών
επιδόσεων του δ΄ τριμήνου, κάτι που
ανέμεναν ορισμένοι αναλυτές, με τον
ρυθμό ανάπτυξης να διαμορφώνεται
στο 1,6% σε σύγκριση με το δ΄ τρίμηνο
του 2017 και τις ακαθάριστες επεν-
δύσεις παγίου κεφαλαίου να μειώνον-
ται κατά 27,2% σε σύγκριση με την
ίδια περίοδο του 2017.

Αν και η μείωση των επενδύσεων
μπορεί να αποδοθεί εν μέρει στη σύγ-
κριση με τις πολύ υψηλές επιδόσεις
της αντίστοιχης περιόδου του 2017
λόγω παραγγελιών πλοίων, οι αναλυτές
εκφράζουν την ανησυχία ότι παγιώ-
νεται ένας ρυθμός 1,5%-2% (το 2017
ήταν 1,4%) και μάλιστα σε μια εποχή
που η Ευρώπη είχε πολύ υψηλότερους
ρυθμούς. Επομένως, γεννάται προ-
βληματισμός για το κατά πόσον είναι
εφικτή η επίτευξη υψηλότερων ρυθμών
για φέτος και τα επόμενα χρόνια, την

ώρα που οι προβλέψεις για την Ευρώπη
έχουν αναθεωρηθεί σημαντικά προς
τα κάτω, από 1,9% σε 1,3%, σύμφωνα
με τις πρόσφατες χειμερινές προβλέ-
ψεις της Κομισιόν. Για την Ελλάδα, η
πρόβλεψη στις χειμερινές προβλέψεις
της Κομισιόν ήταν 2,2% για το 2019.

Σύμφωνα με τα στοιχεία της ΕΛ-

ΣΤΑΤ, η τελική καταναλωτική δαπάνη
το 2018 διαμορφώθηκε 0,3% υψηλό-
τερα από το 2017. Αυτό οφείλεται στη
δαπάνη των νοικοκυριών, που αυξή-
θηκε κατά 1,1%, ενώ αντίθετα η κα-
ταναλωτική δαπάνη της γενικής κυ-
βέρνησης μειώθηκε κατά 2,5%.

Στον ακαθάριστο σχηματισμό κε-
φαλαίου, το τελικό αποτέλεσμα ήταν
θετικό, με αύξηση 1,8%. Ομως, αυτός
περιλαμβάνει όχι μόνο τις επενδύσεις,
αλλά και τη δημιουργία αποθεματικών.
Ο ακαθάριστος σχηματισμός παγίου
κεφαλαίου, που είναι καθαρά οι επεν-
δύσεις, δεν καταγράφεται στα προ-
σωρινά αυτά στοιχεία της ΕΛΣΤΑΤ,
αλλά είναι πιθανό να έχει αρνητικό
πρόσημο, κυρίως λόγω του αποτελέ-
σματος βάσης, που προαναφέρθηκε.

Οι εξαγωγές αγαθών και υπηρεσιών
αυξήθηκαν κατά 8,7% και οι εισαγωγές
κατά 4,2%.

Συνολικά, το ΑΕΠ ανήλθε σε όρους
όγκου το 2018 σε 190,8 δισ. ευρώ έναν-
τι 187,2 δισ. ευρώ το 2017, κάτι που
μεταφράζεται στην αύξηση του 1,9%.

Αξίζει να σημειωθεί ότι σε τριμη-
νιαία βάση το ΑΕΠ σημείωσε μείωση
κατά 0,1% το δ΄ τρίμηνο του 2018 σε
σύγκριση με το γ΄ τρίμηνο του 2018,

κάτι που είχε να συμβεί από το β΄ τρί-
μηνο του 2016. Σύμφωνα με τα στοι-
χεία της Eurostat, συνολικά στην Ευ-
ρωζώνη το ΑΕΠ αυξήθηκε κατά 0,2%
το δ΄ τρίμηνο του προηγούμενου
έτους σε σύγκριση με το γ΄ τρίμηνο,
επιβεβαιώνοντας την επιβράδυνση
της ευρωπαϊκής οικονομίας.

Κατά τη συγκεκριμένη περίοδο, του
δ΄ τριμήνου του 2018 σε σύγκριση με
το γ΄ τρίμηνο του 2018, στην Ελλάδα
μειώθηκε η συνολική τελική κατανα-
λωτική δαπάνη κατά 0,2%, οι ακαθά-
ριστες επενδύσεις παγίου κεφαλαίου
κατά 3,6% και οι εισαγωγές αγαθών
και υπηρεσιών κατά 7,8%. Ειδικότερα,
οι εισαγωγές αγαθών μειώθηκαν κατά
8,4% και οι εισαγωγές υπηρεσιών κατά
2,4%.

Αντίθετα, αύξηση κατά 1,8% σε σχέ-
ση πάντα με το γ΄ τρίμηνο του 2018
σημείωσαν οι εξαγωγές αγαθών και
υπηρεσιών.

Αναλυτικότερα, οι εξαγωγές αγαθών
αυξήθηκαν κατά 1,3% και υπηρεσιών
κατά 1,7%.

Η δεύτερη εκτίμηση της ΕΛΣΤΑΤ
για το ΑΕΠ είναι προγραμματισμένη
να ανακοινωθεί στις 16 Οκτωβρίου
2019.

Χαμηλότερη από τον στόχο που είχε
τεθεί η ανάπτυξη στην Ελλάδα το 2018
Στο 1,9%, κάτω από τον πήχυ που έθεσαν πέρυσι η κυβέρνηση και οι θεσμοί

������

Προβληματισμός για το
κατά πόσον είναι εφικτή
η επίτευξη υψηλότερων
ρυθμών για φέτος, ενώ η
Ευρωζώνη επιβραδύνει.
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Hawaiian
Fashion night 

featuring

MARCH 16TH 2019
Lemon Park, Nicosia 8:30pm

€35 ENTRANCE FEES

DRESS
CODE

HAWAIIAN
STYLE

Mother-Daughter, Father-Son

Beachwear Fashion Show

Complementary Diplomatico

Cocktails all night long

Tropicana Dancing Show

Hawaiian Finger Food

For the support of: Organized by: Lefkosia
CYPRUS

Χορηγοί Υποστηρικτές Χορηγός ΕπικοινωνίαςΕπίσημοι Χορηγοί

Empower Results

Μήνυμα για αναβάθμιση του επι-
πέδου της συνολικής τουριστικής
βιομηχανίας αλλά και της εθνικής
πολιτικής για τον κλάδο σε ένα
πλαίσιο σεβασμού της αειφορίας
έδωσαν από το Οικονομικό Φόρουμ
των Δελφών κορυφαίοι συντελε-
στές του ελληνικού τουρισμού.
Παράλληλα, προτάσσεται η ανά-
δειξη της χώρας σε προορισμό β΄
κατοικίας.

Ο πρόεδρος του ΣΕΤΕ Γιάννης
Ρέτσος σημείωσε πως, παρά τα
προβλήματα που αντιμετώπισε η
χώρα λόγω της κρίσης, ιδιαίτερα
στον τομέα των επενδύσεων, υπήρ-
ξε πολύ μεγάλη άνοδος του του-
ρισμού στη χώρα, με αποτέλεσμα
να υπάρξουν προορισμοί που λει-
τουργούν πάνω από τις δυνατό-
τητές τους. Βασική πρόκληση,
υπογράμμισε, είναι η χρησιμοποί-
ηση των φυσικών πόρων με τον
καλύτερο δυνατό τρόπο προκει-
μένου να βελτιωθεί το τουριστικό
προϊόν. 

Επιπλέον, εξήγησε πως πάνω
από 67% των τουριστών είναι πρό-
θυμοι να πληρώσουν ακριβότερα
για προϊόντα που είναι πιο φιλικά
προς το περιβάλλον και ιδιαίτερα
για τοπικά προϊόντα, που σημαίνει
ότι δημιουργούνται νέες τάσεις
και ευκαιρίες για τις τοπικές κοι-
νωνίες. Για να εξυπηρετηθεί όμως
η αειφορία, προέταξε επίσης την
ανάγκη να καταφέρει η χώρα να
μοιράσει τους πάνω από 30 εκα-
τομμύρια τουρίστες που την επι-
σκέπτονται ετησίως σε πολλούς
προορισμούς ολόκληρο τον χρό-
νο.

Από την πλευρά του, ο πρόεδρος
της Aegean Airlines και διευθύνων
σύμβουλος της Autohellas Ευτύχης
Βασιλάκης επεσήμανε πως δεν
πρέπει να υπάρξει εφησυχασμός
από την επιτυχημένη πορεία του
κλάδου. Στόχος, σημείωσε, πρέπει
να είναι να μειωθεί το κόστος, να

παραμείνει η Ελλάδα ανταγωνι-
στική και να υπάρξει διάχυση του
τουρισμού σε πολλά σημεία της
χώρας. Βασική πρόκληση, σύμ-
φωνα με τον Ευ. Βασιλάκη, είναι
η επιμήκυνση της τουριστικής πε-
ριόδου, κάτι που μπορεί να επι-
τευχθεί με την ανάπτυξη της αγο-
ράς β΄ κατοικίας και την ποιοτική
εκμετάλλευση των νέων ξενοδο-
χειακών μονάδων που έχουν δη-
μιουργηθεί.

Ο Ανδρέας Ανδρεάδης, διευθύ-
νων σύμβουλος του ομίλου SANI
και πρώην πρόεδρος του ΣΕΤΕ,
τόνισε ότι, παρά την αλματώδη
αύξηση των τουριστών που επι-
σκέπτονται τη χώρα μας, το μέσο

έσοδο ανά διανυκτέρευση παρα-
μένει σχεδόν σταθερό τα τελευταία
χρόνια, γεγονός που σημαίνει πως
δεν βελτιώνεται η ποιότητα των
παρεχόμενων υπηρεσιών. Ανέφερε
δε πως η μείωση της φορολογίας,
η μείωση του ΦΠΑ και των εργο-
δοτικών εισφορών αποτελούν το
μεγάλο στοίχημα για την επόμενη
ημέρα, αλλά και ότι η Ελλάδα μπο-
ρεί να γίνει «Φλόριντα της Ευρώ-
πης» και να επενδύσει στην αγορά
β΄ κατοικίας προσελκύοντας εύ-
πορους Ευρωπαίους.

Ο Αχιλλέας Β. Κωνσταντακό-
πουλος, πρόεδρος της ΤEMES S.A.,
που μεταξύ άλλων ελέγχει το Hilton
και το Costa Navarino, τόνισε πως
η αύξηση του τουρισμού αποτελεί
ευχάριστο πονοκέφαλο που ωθεί
την τουριστική βιομηχανία να γίνει

καλύτερη και να αναζητήσει νέες
πηγές εσόδων. Κάλεσε δε όλους
τους εμπλεκομένους να γίνουν πιο
λειτουργικοί, να δοθεί έμφαση
στην αγορά β΄ κατοικίας, να θε-
σμοθετηθεί το νέο χωροταξικό και
να εκμεταλλευθούμε με βιώσιμους
όρους την τεράστια ακτογραμμή
μας.

Ο διευθύνων σύμβουλος της
Astir Palace Vouliagmenis Στέλιος
Κουτσιβίτης ανέφερε πως δεν έχει
σημασία μόνο να έχουμε «έναν
εξαιρετικό προορισμό, αλλά χρει-
άζεται να πείσουμε και άλλους
επενδυτές να έρθουν στην πατρίδα
μας».

O επικεφαλής Regional Deve-
lopment & Tourism Division του
ΟΟΣΑ Αλέν Ντιπεϊρά επεσήμανε
πως η αειφορία θα παραμείνει στο
επίκεντρο της ανταγωνιστικότητας
του τουρισμού και για αυτό απαι-
τείται συνεχής και καλή συνεργα-
σία δημοσίου και ιδιωτικού τομέα,
προκειμένου η τουριστική βιομη-
χανία να προσαρμοστεί απέναντι
στις νέες προκλήσεις. «Η τουρι-
στική βιομηχανία πρέπει να αγ-
καλιάσει την καινοτομία και τον
ψηφιακό μετασχηματισμό, ώστε
να καταφέρει να κάνει πιο ελκυ-
στικό το τουριστικό προϊόν και να
παρέχει πιο ποιοτικές υπηρεσίες»,
ανέφερε χαρακτηριστικά.

Ο Μάριο Κοντομέρκος, διευθύ-
νων σύμβουλος της Mohegan Ga-
ming Entertainment που ενδια-
φέρεται για την άδεια του καζίνο
στο Ελληνικό σημείωσε πως «η
Αθήνα μπορεί να γίνει το κέντρο
του κόσμου. Μέσα σε δύο ώρες
μπορείς να πας σε 19 χώρες. Η
Αθήνα βρίσκεται στη τέλεια θέση
για να έχεις τουρισμό από παντού».
«Θέλουμε να δημιουργήσουμε έναν
εμβληματικό προορισμό που θα
αναπτύξει το αίσθημα της εθνικής
υπερηφάνειας», κατέληξε.

ΗΛΙΑΣ Γ. ΜΠΕΛΛΟΣ

Καμπανάκι κινδύνου από τους φορείς του τουρισμού
Πολλοί προορισμοί έχουν φθάσει στα όριά τους – Χρειάζεται άμεση αναβάθμιση του προϊόντος – Πρόβλημα, οι φόροι

Θετική πορεία κατέγραψε η επιβα-
τική κίνηση του ΔΑΑ τον Φεβρουά-
ριο του 2019, κατά τη διάρκεια
του οποίου παρατηρήθηκε αύξηση
κατά 11,3% σε σχέση με τον ίδιο
μήνα του 2018. Συνολικά κατά
τους πρώτους δύο μήνες του έτους
η κίνηση ενισχύθηκε κατά 9,8%,
καθώς διακινήθηκαν συνολικά 2,7
εκατ. επιβάτες.

Συγκεκριμένα, τον Φεβρουάριο
διακινήθηκαν στο δίκτυο εσωτερι-
κού 443.487 επιβάτες έναντι 400.245

καταγράφοντας άνοδο 10,8%. Στο
δίκτυο εξωτερικού η αύξηση άγγιξε
το 11,5% καθώς οι επιβάτες έφτασαν
τις 883.778, έναντι 792.660 το αν-
τίστοιχο περυσινό διάστημα. Συνο-
λικά τον Φεβρουάριο ο Διεθνής Αε-
ρολιμένας Αθηνών «Ελ. Βενιζέλος»
εξυπηρέτησε 1,32 εκατ. επιβάτες.
Συνολικά το πρώτο δίμηνο του 2019
η αύξηση των επιβατών έφτασε το
9,8%. Στο δίκτυο εξωτερικού η αύ-
ξηση άγγιξε το 10%, ενώ στο εσω-
τερικό 9,3% με 893.321 επιβάτες.

Συνολικά οι επιβάτες έφτασαν τα
2,72 εκατ. με το 1,8 εκατ. να αφορά
το δίκτυο εξωτερικού.

Τον Ιανουάριο του 2018 στο δίκτυο
εσωτερικού διακινήθηκαν 416.827
επιβάτες έναντι 449.834, καταγρά-
φοντας αύξηση 7,9%. Από την άλλη,
η κίνηση του δικτύου εξωτερικού
κατέγραψε μεγαλύτερη αύξηση
(8,7%) καθώς κατά τον Ιανουάριο
διακινήθηκαν 943.074 επιβάτες
έναντι 865.577 το 2018.

Α. Κ.

Αυξημένη 9,8% η κίνηση στον ΔΑΑ το α΄2μηνο
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Η Ελλάδα μπορεί 
να γίνει η «Φλόριντα
της Ευρώπης» και να
επενδύσει στην αγορά
β΄ κατοικίας.

Η χώρα πρέπει να μοιράσει τους πάνω από 30 εκατομμύρια τουρίστες που την επισκέπτονται ετησίως σε πολλούς προ-
ορισμούς ολόκληρο τον χρόνο, για να εξυπηρετηθεί η αειφορία.

ΑΠ
Ε
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Συνέντευξη στην 

ΕΙΡΗΝΗ ΧΡΥΣΟΛΩΡΑ

Προσγειώνει ο επικεφαλής οικονο-
μολόγος του Ευρωπαϊκού Μηχανι-
σμού Σταθερότητας (ESM) Ρoλφ
Στράουχ τις προσδοκίες για μείωση
του στόχου για πρωτογενή πλεο-
νάσματα 3,5% του ΑΕΠ, τον οποίο
ανέδειξαν τις προηγούμενες ημέρες
ο πρόεδρος της Ν.Δ. Κυριάκος Μη-
τσοτάκης και ο πρωθυπουργός Αλέ-
ξης Τσίπρας.

Σε συνέντευξή του στην «Κ», ο
κ. Στράουχ, ο οποίος βρέθηκε το
περασμένο Σαββατοκύριακο στην
Ελλάδα για να συμμετάσχει στο
Φόρουμ των Δελφών, λέει ότι «δεν
βλέπει να αλλάζει» ο συγκεκριμένος
στόχος, καθώς αποτελεί μέρος της
συμφωνίας για τη βιωσιμότητα του
χρέους, αλλά και ένα σημείο ανα-
φοράς των αγορών για να αξιολο-
γούν τη δημοσιονομική πειθαρχία
της χώρας και να αποφασίζουν ανα-
λόγως για το κόστος δανεισμού
της. Αφησε ανοικτό ένα παράθυρο
μόνο για τον τρόπο που θα επι-
τευχθεί ο στόχος.

Με κάθε ευκαιρία, ο κ. Στράουχ
επαναλαμβάνει πόσο σημαντική
είναι η προσήλωση αυτής και της
επόμενης κυβέρνησης στη μεταρ-
ρυθμιστική ατζέντα. Θεωρεί την
αναστροφή της μεταρρυθμιστικής
διαδικασίας τον μεγαλύτερο κίν-
δυνο για τη χώρα.

Ο ίδιος τάσσεται, επίσης, υπέρ
της εφαρμογής του ψηφισμένου
μέτρου για τη μείωση του αφορο-
λογήτου από 1/1/2020, υποστηρίζει
εμμέσως το σχέδιο του Ταμείου
Χρηματοπιστωτικής Σταθερότητας
για τη μείωση των κόκκινων δα-
νείων, λέγοντας ότι αυτή πρέπει
να γίνει με κεφαλαιακά ουδέτερο
τρόπο, και συντάσσεται με την
άποψη της Κομισιόν και της ΕΚΤ
ότι η προστασία της πρώτης κα-
τοικίας δεν πρέπει να αφαιρεί το
κίνητρο από τους δανειολήπτες να
εξοφλούν τα δάνειά τους.

Ενόψει του Eurogroup της Δευ-
τέρας, πετάει το μπαλάκι στην κυ-
βέρνηση, την οποία καλεί να εκ-
πληρώσει «όλες τις προϋποθέσεις»
για να εξασφαλίσει το 1 δισ. ευρώ.

– Η Νέα Δημοκρατία και ο ΣΥΡΙΖΑ
εμφανίζονται να σχεδιάζουν και
οι δύο να ζητήσουν τη μείωση
του στόχου για πρωτογενή πλε-
ονάσματα 3,5% του ΑΕΠ. Το ίδιο
θέλει και το ΚΙΝΑΛ. Θεωρείτε ότι
είναι δίκαιο αίτημα;

– Κατ’ αρχάς, είναι σημαντικό
να αναγνωρίσουμε ότι η Ελλάδα
μέχρι στιγμής έχει πετύχει αυτούς
τους στόχους και μάλιστα τους έχει
ξεπεράσει. Αυτά είναι καλά και ση-
μαντικά νέα. Σχετικά με το μέλλον,
πρέπει να αναγνωρίσουμε ότι οι
στόχοι αυτοί αποτελούν μέρος ενός
περιεκτικού πακέτου μέτρων που
ελήφθη για να διασφαλισθεί η βιω-
σιμότητα του ελληνικού χρέους.

Οι Ευρωπαίοι εταίροι ανέλαβαν
εκτεταμένες δεσμεύσεις για την
Ελλάδα και η τελευταία δεσμεύθηκε
σ’ αυτούς τους στόχους, ως δική
της συνεισφορά στη μακροπρόθε-
σμη βιωσιμότητα του χρέους της.
Από αυτήν την άποψη, είναι ση-
μαντικό να μείνει προσηλωμένη
σε αυτές τις δεσμεύσεις και προ-
σωπικά δεν βλέπω να αλλάζουν οι
στόχοι καθ’ εαυτοί. Προφανώς,
μπορεί να υπάρξουν συζητήσεις
ως προς το πώς θα επιτυγχάνονται
στο μέλλον, από πλευράς δαπανών
και εσόδων.

– Ενας λόγος για τον οποίο τα
κόμματα σχεδιάζουν να υποβά-
λουν αυτό το αίτημα, τουλάχιστον
η Νέα Δημοκρατία, είναι για να
εξασφαλισθεί ο δημοσιονομικός
χώρος για μείωση της φορολογίας.
Θεωρείτε ότι οι Ελληνες υπερφο-
ρολογούνται;

– Είναι προφανώς ακριβές ότι η
φορολογική επιβάρυνση για κάποι-
ους φορολογουμένους είναι πολύ
υψηλή στην Ελλάδα και οι φορο-
λογικοί συντελεστές είναι πράγματι
ενίοτε υψηλότεροι απ’ ό,τι σε άλλες
ευρωπαϊκές χώρες. Σε κάθε περί-
πτωση, πρέπει να καταλάβουμε ότι
οι συντελεστές είναι υψηλότεροι
επειδή η συλλογή φόρων εξακο-
λουθεί να υστερεί. Επομένως, πρώ-
τον, είναι πολύ σημαντικό να ενι-
σχύσουμε τις προσπάθειες συλλογής
φόρων και, δεύτερον, να διασφα-
λίσουμε ότι δεν υπάρχει φοροδια-
φυγή. Αυτό θα βοηθήσει τη μείωση
των συντελεστών. Το φορολογικό
πακέτο που αποφασίστηκε για το
2020 κινείται στην κατεύθυνση
μιας πιο ισότιμης κατανομής του
φορολογικού βάρους και της διεύ-
ρυνσης της φορολογικής βάσης.

– Οι εκλογές πλησιάζουν. Ανη-
συχείτε ότι μπορεί να έχουν αρ-
νητική επίπτωση στη μεταρρυθ-
μιστική διαδικασία;

– Οι εκλογές είναι καθοριστικό

κομμάτι της δημοκρατικής διαδι-
κασίας. Πρέπει να σεβόμαστε τη
διαδικασία και το αποτέλεσμά τους,
όποιο κι αν είναι αυτό. Για εμάς,
το καθοριστικό σημείο είναι να πα-
ραμείνει η κυβέρνηση προσηλω-
μένη στο μεταρρυθμιστικό μονο-
πάτι, ανεξαρτήτως του ποια θα
είναι η νέα κυβέρνηση.

– Θεωρείτε ικανοποιητικό έναν
ρυθμό ανάπτυξης 2%-2,5% για
μια χώρα που έχασε το 27% του
ΑΕΠ της στην κρίση;

– Για εμάς, ως μακροχρόνιο εταίρο

της Ελλάδας, η ανάπτυξή της και η
ευημερία του λαού της είναι υψίστης
σημασίας. Αυτά θα διασφαλίσουν,
άλλωστε, τη δυνατότητα της Ελλά-
δας να ανταποκριθεί στις δεσμεύσεις
της και τελικά να μας εξοφλήσει.
Με βάση τις επιδόσεις του παρελ-
θόντος, θα έλεγα ότι η πρόσφατη
οικονομική κατάσταση της χώρας
είναι μια ένδειξη της ισχύος της. Η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή αναθεώρησε
ελαφρώς προς τα πάνω τις προβλέ-
ψεις της για την Ελλάδα φέτος. Για
το μέλλον, αυτό που είναι σημαντικό
είναι να συνεχίσει τις συμφωνημένες

μεταρρυθμίσεις, ώστε να διασφα-
λίσει μια μακροπρόθεσμη υψηλή
αναπτυξιακή πορεία. Αυτό σημαίνει
επίσης ενίσχυση των επενδύσεων
και της απασχόλησης, ώστε η οι-
κονομία να ευημερήσει.

– Ποιους κινδύνους βλέπετε με-
σοπρόθεσμα και μακροπρόθεσμα
για την ελληνική οικονομία;

– Βραχυπρόθεσμα υπάρχει η
αναμενόμενη επιβράδυνση της
παγκόσμιας οικονομίας. Δεν οδη-
γούμαστε σε ύφεση, αλλά η επι-
βράδυνση μπορεί προφανώς να
επηρεάσει την ελληνική οικονομία,
για παράδειγμα, μέσω του τουρι-
σμού. Μακροπρόθεσμα, το θέμα
είναι πώς θα εξελιχθούν οι οικο-
νομικές πολιτικές στην Ελλάδα.
Απ’ αυτή την άποψη, μια αναστρο-
φή της μεταρρυθμιστικής διαδικα-
σίας, για παράδειγμα, θα μπορούσε
να θεωρηθεί κίνδυνος.

– Πιστεύετε ότι ο κίνδυνος αυτός
είναι μεγάλος, δεδομένου του πα-
ρελθόντος της Ελλάδας;

– Αυτή η κρίση αποτέλεσε μια
μεγάλη εμπειρία εκμάθησης. Ο
ελληνικός λαός πέρασε μια εξαι-
ρετικά δύσκολη περίοδο και υπέ-
φερε πολύ. Νομίζω ότι αυτό θα το
έχει στο μυαλό του και θα θέλει
να διασφαλίσει ότι η εμπειρία δεν
θα επαναληφθεί.

– Πότε εκτιμάτε ότι η Ελλάδα
θα αναβαθμιστεί σε επενδυτική
βαθμίδα;

– Αυτό δεν μπορώ να το προβλέ-
ψω. Εχει να κάνει με τη μεθοδολογία
των οίκων αξιολόγησης. Και πάλι,
θα εξαρτηθεί πάρα πολύ από την

επίδοση της Ελλάδας και τις επι-
λογές οικονομικής πολιτικής που
θα κάνει τα επόμενα χρόνια.

– Ποια είναι η θέση σας για το
σχέδιο της κυβέρνησης όσον
αφορά τη μείωση των μη εξυ-
πηρετούμενων δανείων; Επίσης,
θεωρείτε ότι το νομοσχέδιο της
κυβέρνησης για την προστασία
της πρώτης κατοικίας κινείται
στη σωστή κατεύθυνση; Είδαμε
επιφυλάξεις στην έκθεση της
Κομισιόν...

– Είναι κρίσιμο για την ελληνική
οικονομία και το τραπεζικό σύστη-
μα να αντιμετωπιστεί το θέμα των
μη εξυπηρετούμενων δανείων. Με-
γάλη πρόοδος έχει σημειωθεί. Οι
δείκτες κεφαλαιακής επάρκειας εί-
ναι υψηλότεροι από τον μέσο όρο
της Ευρωζώνης και τα μη εξυπη-
ρετούμενα ανοίγματα μειώθηκαν
κατά περισσότερο από 20 δισ. ευρώ
από το 2016. Οι τράπεζες επιτυγ-
χάνουν τους στόχους μείωσης των
μη εξυπηρετούμενων δανείων τους,
που έχουν τεθεί από τον επόπτη,
και σε ό,τι αφορά το μέλλον, παρότι
τα πράγματα ενδέχεται να δυσκο-
λέψουν, νομίζουμε ότι η επίτευξη
των στόχων είναι εφικτή. Οσον
αφορά το σχέδιο της κυβέρνησης
να μειώσει τα μη εξυπηρετούμενα
δάνεια, νομίζουμε ότι είναι σωστό
να προσπαθήσει να χειριστεί τα
μη εξυπηρετούμενα δάνεια με κε-
φαλαιακά ουδέτερο τρόπο. Αν κι-
νηθεί σε αυτή την κατεύθυνση,
θα βοηθήσει τον τραπεζικό τομέα
να σημειώσει πρόοδο και να είναι
σε καλύτερη κατάσταση ώστε να
υποστηρίξει την οικονομία ξανά.
Οι θεσμοί είναι τώρα στη διαδικα-
σία εξέτασης του σχεδίου. Σε ό,τι
αφορά το σχήμα προστασίας της
πρώτης κατοικίας, πήραμε νέες
προτάσεις από την κυβέρνηση και
τις εξετάζουμε. Για μας, είναι πολύ
σημαντικό γενικά να συνεχίσουν
οι δανειολήπτες να έχουν κίνητρο
να εξοφλούν το δάνειό τους.

– Μετά τη μάλλον επικριτική έκ-
θεση της Κομισιόν, πόσο πιθανό
θεωρείτε να αποφασίσει το Eu-
rogroup της 11ης Μαρτίου τη χο-
ρήγηση του 1 δισ. ευρώ για τη
μείωση του χρέους;

– Αυτό θα το γνωρίζουμε στη
συνάντηση του Eurogroup, αλλά
εξαρτάται από την ελληνική κυ-
βέρνηση να διασφαλίσει ότι θα λη-
φθεί αυτή η απόφαση. Οπως είδατε
στην έκθεση, υπάρχουν ακόμη ορι-
σμένα ανοικτά θέματα, αλλά υπάρ-
χει επίσης ξεκάθαρη δέσμευση,
εκφρασμένη από την ελληνική κυ-
βέρνηση, να δουλέψει σε αυτά. Οι
Ευρωπαίοι εταίροι είναι πολύ προ-
σηλωμένοι από την πλευρά τους
στην εξασφάλιση της επιτυχίας
της προσπάθειας, εφόσον η ελλη-
νική κυβέρνηση, από τη δική της
πλευρά, εκπληρώσει όλες τις προ-
ϋποθέσεις.

Συμφωνημένα τα πρωτογενή πλεονάσματα
Προσγειώνει την Αθήνα ο επικεφαλής οικονομολόγος του ESM Ρoλφ Στράουχ – Τι λέει για κόκκινα δάνεια, αφορολόγητο

Για εμάς, το καθοριστικό σημείο είναι να παραμείνει η κυβέρνηση προσηλωμένη στο μεταρρυθμιστικό μονοπάτι,
ανεξαρτήτως του ποια θα είναι η νέα κυβέρνηση, τονίζει ο επικεφαλής οικονομολόγος του ESM, Ρολφ Στράουχ.
Στη φωτογραφία, με τη συντάκτρια της «Κ» Ε. Χρυσολωρά.
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Ο στόχος του πρωτογε-
νούς πλεονάσματος
3,5% του ΑΕΠ είναι 
σημαντικός για να αξιο-
λογούν οι αγορές 
την προσήλωση 
της χώρας στη δημοσιο-
νομική πειθαρχία.

– Πώς σχολιάζετε την έκδοση του 10ετούς ομολόγου και το
κόστος δανεισμού της Ελλάδας;

– Καθήκον της κυβέρνησης και του ΟΔΔΗΧ είναι να επιστρέψει
η Ελλάδα στις χρηματαγορές και να έχει πλήρη πρόσβαση σε αυτές.
Επομένως, χρειάζεται να κάνουν τα απαραίτητα βήματα για να το
πετύχουν. Το πότε και πώς η κυβέρνηση και ο ΟΔΔΗΧ θα βγουν
στις αγορές είναι δικό τους θέμα. Αυτό που εμείς κάναμε, με το πρό-
γραμμα, είναι ότι δημιουργήσαμε ένα μαξιλάρι ρευστότητας το
οποίο τους εξασφαλίζει τον απαραίτητο χρόνο ώστε να μη χρειάζεται
να βιαστούν. Και αυτό έτυχε καλής υποδοχής από τις αγορές. Αν ο
ΟΔΔΗΧ αποφάσισε να εκμεταλλευτεί τα χαμηλότερα επιτόκια που
αντιμετωπίζει τώρα η Ελλάδα στις αγορές, αυτό είναι κάτι που ανα-
γνωρίζουμε και καταλαβαίνουμε.

– Θεωρείτε ότι τα επιτόκια είναι τώρα χαμηλά;
– Τα επιτόκια είναι τώρα σε επίπεδα συγκρίσιμα με αυτά στο

τέλος το προγράμματος, επομένως από αυτή την άποψη είναι σχετικά
χαμηλά. Θα έπρεπε να υποχωρήσουν περαιτέρω, μπορούν να υπο-
χωρήσουν περαιτέρω; Οσο υψηλότερη είναι η εμπιστοσύνη στην
αγορά, τόσο καλύτερες οι συνθήκες στην αγορά, και αυτό μας φέρνει
και πάλι στο θέμα της σημασίας της πολιτικής που θα ακολουθηθεί.
Ο στόχος του πρωτογενούς πλεονάσματος 3,5% του ΑΕΠ, μεταξύ
άλλων μέτρων, είναι σημαντικός για να αξιολογούν οι αγορές την
προσήλωση της χώρας στη δημοσιονομική πειθαρχία.

Η έξοδος στις αγορές και τα χαμηλά επιτόκια
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Οι φορολογικοί συντε-
λεστές είναι υψηλότε-
ροι επειδή η συλλογή
φόρων εξακολουθεί 
να υστερεί.
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Της ανταποκρίτριάς μας στις 

ΒΡΥΞΕΛΛΕΣ  ΕΛΕΝΗΣ ΒΑΡΒΙΤΣΙΩΤΗ

Δεν προβλέπεται απόφαση στο Εu-
rogroup της Δευτέρας για την εκτα-
μίευση του ενός δισεκατομμυρίου
ευρώ καθώς η ελληνική κυβέρνηση
μέχρι την Πέμπτη το βράδυ δεν
είχε ολοκληρώσει όλες τις προβλε-
πόμενες μεταρρυθμίσεις, σύμφωνα
με Ευρωπαίο αξιωματούχο.

Αρνητικό μήνυμα
Παρόλο που η Ελλάδα δεν χρει-

άζεται αυτή τη στιγμή το ένα δι-
σεκατομμύριο, η πιθανή καθυ-
στέρηση της εκταμίευσης θα στεί-
λει αρνητικό μήνυμα στις αγορές
για την πορεία της οικονομίας σε
μια περίοδο που η Ελλάδα θέλει
να στείλει το μήνυμα ότι επιστρέ-
φει στην κανονικότητα. Ο ίδιος
Ευρωπαίος αξιωματούχος σημείωσε
ότι «η έκθεση της Επιτροπής δείχνει
ότι δεν έχουν ολοκληρωθεί όλα τα
προαπαιτούμενα, υπάρχουν μερικές
μέρες ακόμη, θα δούμε τη Δευτέρα
πού θα έχουμε φτάσει». Το βασικό

θέμα που παραμένει ανοιχτό δεν
είναι άλλο από το νομοσχέδιο που
θα διαδεχθεί τον νόμο Κατσέλη
για την προστασία της πρώτης κα-
τοικίας. Οι εκπρόσωποι των θεσμών
και κυρίως η Ευρωπαϊκή Κεντρική
Τράπεζα βάζουν το θέμα πολύ ψηλά
στην ατζέντα, αφού ο νόμος που
θα αποφασιστεί επηρεάζει άμεσα
τη βιωσιμότητα των ελληνικών
τραπεζών.  Συγχρόνως, εξέφρασε
την ανησυχία των θεσμών για τα
δημοσιονομικά της Ελλάδας και
χαρακτήρισε τις πρόσφατες αυξή-

σεις του κατώτατου μισθού που
αποφάσισε η ελληνική κυβέρνηση
«υψηλές», τονίζοντας πως είναι αμ-
φίβολο το κατά πόσον μπορούν να
μειώσουν την ανεργία. Καθώς δεν
υπάρχει άμεση ανάγκη για την
εκταμίευση του συγκεκριμένου
ποσού, ο ίδιος αξιωματούχος επι-
σήμανε πως αν δεν υπάρχει κάποια
σημαντική αλλαγή της τελευταίας
στιγμής, η απόφαση για την εκτα-
μίευση θα μπορούσε να ληφθεί
«τον Απρίλιο στο άτυπο Εurogroup
στο Βουκουρέστι».

Στο Εurogroup Απριλίου η απόφαση 
για την εκταμίευση του 1 δισ. ευρώ

Νέα μέτρα στήριξης ανήγγειλε η
Ευρωπαϊκή Κεντρική Τράπεζα
(ΕΚΤ) και αναθεώρησε προς τα
κάτω τις προβλέψεις της για ανά-
πτυξη, επιβεβαιώνοντας την επι-
δείνωση της οικονομικής προ-
οπτικής στην Ευρωζώνη. Η ΕΚΤ
δεσμεύθηκε πως θα διατηρήσει
αμετάβλητα τα επιτόκια τουλάχι-
στον μέχρι τα τέλη του 2019, αντί
του φετινού καλοκαιριού που είχε
αναγγείλει τελευταία φορά στη
συνεδρίαση του Ιανουαρίου. Θα
ξεκινήσει επίσης τρίτο γύρο δη-
μοπρασιών με φθηνά δάνεια, σε
μια περίοδο που οι εμπορικές τρά-
πεζες είχαν ήδη αρχίσει να περιο-
ρίζουν τη ροή πίστωσης στην
πραγματική οικονομία, όπως το-
νίζει το πρακτορείο Reuters. Ση-
μειωτέον ότι χθες ανακοινώθηκαν
στοιχεία από τη Eurostat που επι-
βεβαίωσαν την επιβράδυνση της
ανάπτυξης στην Ευρωζώνη προς
τα τέλη του περυσινού έτους.

Η στροφή της ΕΚΤ σε μια πιο
χαλαρή πολιτική γίνεται μόλις λί-
γους μήνες μετά τον τερματισμό
των μέτρων ποσοτικής χαλάρωσης
και ειδικότερα του προγράμματος
αγοράς ομολόγων. Ανάλογη κα-
τεύθυνση έχει ήδη χαράξει η Ομο-
σπονδιακή Τράπεζα των ΗΠΑ και
άλλες κεντρικές τράπεζες. «Δια-
νύουμε μια περίοδο συνεχιζόμενης
αδυναμίας και επίμονης αβεβαι-
ότητας», δήλωσε ο πρόεδρος της
ΕΚΤ Μάριο Ντράγκι, στη συνέν-
τευξη Τύπου που πραγματοποι-
ήθηκε μετά τη χθεσινή συνεδρία-
ση. Η ΕΚΤ θεωρεί πια πως η οι-
κονομική δραστηριότητα στην
Ευρωζώνη θα ενισχυθεί μόνον
κατά 1,1% το 2019 από το 1,7%
που είχε ανακοινωθεί τον Δεκέμ-
βριο, όταν τερματίστηκαν οι μη-
νιαίες αγορές κρατικών ομολόγων.
«Η επιμονή της αβεβαιότητας αυ-
τής αποδίδεται σε γεωπολιτικούς
παράγοντες, στην απειλή του προ-
στατευτισμού και στην ευάλωτη
κατάσταση των αναδυόμενων αγο-
ρών, που έχουν αφήσει το στίγμα
τους στο οικονομικό κλίμα της
Ευρωζώνης», είπε ο κ. Ντράγκι
από τη Φρανκφούρτη.

Η ΕΚΤ θα πραγματοποιήσει,
επίσης, ένα νέο γύρο δημοπρασιών
(TLTRO III) για τη χορήγηση διε-
τών δανείων με χαμηλό επιτόκιο,
από τον Σεπτέμβριο του 2019 μέχρι
τον Μάρτιο του 2021. Ετσι θα μπο-
ρούν οι εμπορικές τράπεζες να
μετακυλίσουν την αποπληρωμή
δανείων 720 δισ. ευρώ που έχουν
λάβει από προηγούμενες δημο-
πρασίες TLTROs της ΕΚΤ. Επιβε-
βαιώνονται, ως εκ τούτου, εκτι-
μήσεις που ήθελαν την ΕΚΤ να
προχωρεί σε έναν γύρο φθηνών
δανείων που θα είναι, όμως, μι-
κρότερης διάρκειας σε σχέση με
τους προηγούμενους. Ο κ. Ντράγκι

τόνισε επίσης πως θα συνεχιστεί
η επανεπένδυση των τοποθετή-
σεων σε κρατικά ομόλογα για μια
παρατεταμένη χρονική περίοδο
και αφού αυξηθούν τα επιτόκια
στην Ευρωζώνη.

Μετά τη λήξη της συνεδρίασης
της ΕΚΤ, οι αποδόσεις των διετών

ιταλικών ομολόγων και των 10ετών
ομολόγων της Ισπανίας υποχώρη-
σαν στο χαμηλότερο επίπεδο από
τον Μάιο του 2018 και τον Οκτώ-
βριο του 2016, αντίστοιχα. Μεγάλη
ώθηση στις τιμές των κρατικών
ομολόγων έδωσε η πρόθεση της
ΕΚΤ να διατηρήσει αμετάβλητο
το κόστος δανεισμού στην Ευρω-
ζώνη τουλάχιστον μέχρι τα τέλη
του 2019 ή όσο κριθεί αναγκαίο.
Σήμερα το επιτόκιο για πράξεις
κύριας αναχρηματοδότησης είναι
μηδενικό, ενώ τα επιτόκια της δι-
ευκόλυνσης οριακής χρηματοδό-
τησης και της διευκόλυνσης απο-
δοχής καταθέσεων κυμαίνονται
στο 0,25% και στο -0,40%, αντί-
στοιχα. H Eurostat ανακοίνωσε
πως ο ρυθμός ανάπτυξης ενισχύ-

θηκε κατά 0,2% στην Ευρωζώνη
το δ΄ τρίμηνο του 2018 από το προ-
ηγούμενο. Αναθεώρησε, επίσης,
τον ετήσιο ρυθμό ανάπτυξης στο
1,1% για την περίοδο Οκτωβρίου
- Δεκεμβρίου από το 1,2% που είχε
εκτιμηθεί τον Φεβρουάριο. Μέσα
στην εβδομάδα, ο ΟΟΣΑ προέτρε-
ψε, στην έκθεση με τις ενδιάμεσες
προβλέψεις του, τις κεντρικές τρά-
πεζες να συνεχίσουν με την εφαρ-
μογή μέτρων στήριξης σε μια πε-
ρίοδο μεγάλης αβεβαιότητας που
επικρατεί στην παγκόσμια οικο-
νομία. Ο οργανισμός αναθεώρησε
αρκετά τις προβλέψεις για την ανά-
πτυξη στην Ευρωζώνη, από το
1,8% που είχε προβλεφθεί τον Νο-
έμβριο, στο 1%.

ΖΩΡΖΕΤ ΖΟΛΩΤΑ

Αναλαμβάνει δράση για στήριξη
της ευρωπαϊκής οικονομίας η ΕΚΤ
Αμετάβλητα επιτόκια έως τον Δεκέμβριο – Φθηνά δάνεια προς τράπεζες
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«Διανύουμε μια περίο-
δο συνεχιζόμενης αδυ-
ναμίας και επίμονης
αβεβαιότητας»,
δήλωσε ο πρόεδρος της
ΕΚΤ Μάριο Ντράγκι.

Η στροφή της ΕΚΤ σε μια πιο χαλαρή πολιτική γίνεται μόλις λίγους μήνες μετά τον τερματισμό των μέτρων ποσο-
τικής χαλάρωσης και ειδικότερα του προγράμματος αγοράς ομολόγων.

EP
A

Εισαγωγή λαδιού
προγραμματίζει
η Ιταλία
ΡΩΜΗ. Σε εισαγωγές ελαιολάδου
ενδέχεται να προχωρήσει τον Απρί-
λιο η Ιταλία, εξαιτίας της ραγδαίας
συρρίκνωσης της φετινής σοδειάς
ελιάς στη χώρα. Η φετινή σοδειά,
η μικρότερη των τελευταίων 25
ετών, ήταν μειωμένη κατά 57% σε
σχέση με πέρυσι, με τα ακραία και-
ρικά φαινόμενα να ευθύνονται γι’
αυτό. Πέρα από την ελάχιστη βρο-
χόπτωση, τον παγετό της περα-
σμένης εβδομάδας και τους ισχυ-
ρούς ανέμους σε όλη την Ιταλία, η
χώρα αντιμετώπισε το 2018 έντονο
φαινόμενο θερινής ξηρασίας, όπως
εξηγεί σε άρθρο της η εφημερίδα
The Guardian.

«Τα ακραία καιρικά και θερμο-
κρασιακά φαινόμενα ευθύνονται
για τη μείωση της παραγωγής αγρο-
τικών προϊόντων. Ο παγετός απο-
τελεί σπάνιο φαινόμενο στις με-
σογειακές χώρες. Οι ακραίες θερ-
μοκρασίες είχαν άλλωστε προβλε-
φθεί από τα μετεωρολογικά πρό-
τυπα, τα οποία λαμβάνουν υπόψη
τους την κλιματική αλλαγή», λέει
ο καθηγητής Ρικάρντο Βαλεντίνι
του Ευρωμεσογειακού Κέντρου για
την κλιματική αλλαγή. Η μέση θερ-
μοκρασία στις χώρες της μεσογει-
ακής λεκάνης έχει ήδη αυξηθεί
κατά 1,4 βαθμούς Κελσίου πάνω
από αυτή των προβιομηχανικών
ετών, ενώ ο όγκος βροχόπτωσης
έχει μειωθεί κατά 2,5%.

Τα ελαιόδενδρα εξασθενούν από
τα θερμοκρασιακά αυτά «σοκ»,
ενώ ακόμη και εάν επανακάμψουν
παραμένουν ευάλωτα σε ασθένειες,
όπως η φυλλοξήρα και άλλα βα-
κτήρια ή παράσιτα. Το ιταλικό συν-
δικάτο αγροτών εκτιμά ότι η οικο-
νομική ζημία από την κατάρρευση
της φετινής σοδειάς ελιάς έχει ήδη
φθάσει το ένα δισ. ευρώ. «Η κυ-
βέρνηση δεσμεύθηκε να βρει λύση,
αλλά μέχρι στιγμής δεν έχει ενι-
σχύσει τους αγρότες με κάποιο
τρόπο», λέει εκπρόσωπος του συν-

δικάτου. Πέρα από την Ιταλία, η
Ευρωπαϊκή Επιτροπή προβλέπει
ότι η σοδειά ελιάς θα σημειώσει
μείωση της τάξεως του 20% στην
Πορτογαλία το 2018-19 και 42%
στην Ελλάδα, παρότι οι τελικοί
αριθμοί ίσως αποδειχθούν πολύ
δυσμενέστεροι. Η Ε.Ε. εκτιμά όμως
ότι η παραγωγή ελαιολάδου ίσως
διασωθεί χάρη στην υπερπαραγω-
γή που αναμένεται να σημειωθεί
στην Ισπανία.

Η τάση της υπερεντατικοποί-
ησης της καλλιέργειας στην Ισπα-
νία μπορεί να αντισταθμίσει τα
προβλήματα που δημιουργεί η κλι-
ματική αλλαγή, πλήττοντας όμως
την παραδοσιακή καλλιέργεια και
τη βιοποικιλότητα. Οι εντατικές
καλλιέργειες ελαιόδενδρων και η
βιομηχανική άρδευσή τους είναι
ανθεκτικότερες στην ξηρασία, εφό-
σον ο υδροφόρος ορίζοντας παρα-
μένει σε ικανοποιητικά επίπεδα
πληρότητας. «Το αγαπημένο σε
όλους μεσογειακό τοπίο, με υπε-
ραιωνόβια ελαιόδενδρα, θα αλλάξει
ριζικά και θα αντικατασταθεί με
φυτείες μικρών αλλά παραγωγικών
δέντρων. Αυτά, όμως, απαιτούν
εντατική άρδευση. Οι αγρότες στον
ιταλικό νότο μετακινούνται ήδη
προς την κατεύθυνση αυτή. «Η
εξέλιξη αυτή δεν μου αρέσει αι-
σθητικά, αλλά συνειδητοποιώ ότι
αποτελεί αναγκαία προσαρμογή
για τους κατοίκους των περιοχών
αυτών», λέει ο Βαλεντίνι.

REUTERS

Η Ιταλία έχει αντιμετωπίσει κατά καιρούς σοβαρά προβλήματα, όπως το
2014 εξαιτίας της επιδημίας δάκου στα ελαιόδενδρα.
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Ραγδαία συρρίκνωση
της σοδειάς ελιάς
στη Μεσόγειο φέτος,
εξαιτίας ακραίων καιρι-
κών φαινομένων.
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Η τεχνολογία αλλάζει το πρόσωπο
της αγοράς εργασίας και το αλλάζει
ταχύτατα επιφέροντας ριζικές με-
ταβολές στις δραστηριότητες και
στις υποχρεώσεις των εργαζομένων.
Η εικόνα προκύπτει από τις εργα-
σίες και τις μελέτες που παρουσιά-
στηκαν στην Ιταλία στο «φόρουμ
για την εργασία του μέλλοντος και
τις καινούργιες τεχνογνωσίες». Το
εν λόγω φόρουμ διοργάνωσαν από
κοινού η ΕΥ και η ιταλική οικονο-
μική εφημερίδα Il Sole 24 Ore. Οπως
αναφέρει στο σχετικό ρεπορτάζ
της η ιταλική εφημερίδα, οι πλέον
πρόσφατες έρευνες για το θέμα κα-
ταδεικνύουν ότι μέσα στα επόμενα
πέντε χρόνια οι εργαζόμενοι θα
διαπιστώσουν ραγδαία μεταβολή
στο 50% με 60% του περιεχομένου
της εργασίας τους και θα κληθούν
να προσαρμοστούν.

Στελέχη της ΕΥ υπογράμμισαν
πως η αγορά εργασίας διέρχεται
μια φάση ριζικών μεταβολών που
οφείλονται στις νέες τεχνολογίες
και μία από τις κυριότερες συνέπειες
αυτών των μεταβολών θα είναι ο
αυτοματισμός. Αναφορικά με τους
κινδύνους που εγκυμονούν αυτές
οι μεταβολές και ειδικότερα σε ό,τι
αφορά την εκτεταμένη ανησυχία
για το ενδεχόμενο να αντικαταστα-

θεί η ανθρώπινη εργασία από τις
μηχανές, οι σχετικές έρευνες της
ΕΥ καταλήγουν στο συμπέρασμα
ότι δεν απειλείται άμεσα μεγάλο πο-
σοστό των θέσεων εργασίας. Μελε-
τώντας στοιχεία του ΟΟΣΑ και του
Παγκόσμιου Οικονομικού Φόρουμ,
η ΕΥ επισημαίνει πως μέχρι τώρα
τα υφιστάμενα στοιχεία καταδει-
κνύουν ότι δεν θα χαθεί περισσότερο
από το 5% έως 10% των θέσεων ερ-
γασίας. Τονίζει, μάλιστα, πως το πο-
σοστό αυτό θα αφορά εργασίες που
εκτελούνται μηχανικά και χωρίς να
απαιτούν ιδιαίτερες δεξιότητες ή
υψηλό επίπεδο κατάρτισης.

Είναι, ωστόσο, βέβαιο τονίζει η
ΕΥ ότι θα επέλθουν μεγάλες αλλαγές
σε ό,τι αφορά τις δεξιότητες που
θα ζητούν οι επιχειρήσεις από τους
εργαζομένους. Προβλέπει ότι θα
επέλθει πόλωση και διάσπαση του
κόσμου της εργασίας ανάμεσα αφε-
νός σε όσους θα διαθέτουν την τε-
χνογνωσία για να ανταγωνιστούν
σε μια αγορά εργασίας ψηφιακή
και παγκοσμιοποιημένη και να
διεκδικήσουν θέσεις με μεγάλες
απαιτήσεις και υψηλές αποδοχές
και αφετέρου σε εκείνους που θα
διαγκωνίζονται για όλο και λιγό-
τερες θέσεις χαμηλής εξειδίκευσης
και χαμηλών αποδοχών. Υψηλό-

βαθμα στελέχη του ιταλικού τμή-
ματος της ΕΥ τόνισαν πως στο εγγύς
μέλλον οι εργαζόμενοι θα πρέπει
να έχουν αναπτύξει νέες ικανότητες
και στην ουσία θα κληθούν «να
επινοήσουν εκ νέου τον εαυτό
τους», καθώς θα έρθουν αντιμέτω-
ποι με τεχνολογικές καινοτομίες.

Δεδομένου ότι προωθεί τη λεγό-
μενη Συμμαχία για το μέλλον,
στην οποία συμμετέχουν παρά-
γοντες της αγοράς, πανεπιστήμια
και ανώτερες σχολές, η ΕΥ παρου-
σίασε τις προτάσεις της για ένα
νέο «συμβόλαιο για την εκπαίδευ-
ση, τη διαμόρφωση και τον προ-
σανατολισμό της εργασίας». Το
συμβόλαιο αυτό βασίζεται σε τρεις
πυλώνες: μακροχρόνιες επενδύ-
σεις που θα στηριχθούν από τη
δημοσιονομική πολιτική αλλά και
από κεφάλαια του ιδιωτικού τομέα,
την καινοτομία στον τομέα όσων
υπηρεσιών ασχολούνται με την
εργασία και την αναβάθμιση των
δεξιοτήτων των εργαζομένων με
ευέλικτες διδακτικές μεθόδους
και με τη χρήση της νέας ψηφια-
κής τεχνολογίας.
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ΕΥ: Θα επέλθουν
μεγάλες μεταβολές 
σε ό,τι αφορά 
τις δεξιότητες 
που θα ζητούν 
οι επι χει ρήσεις από 
τους εργαζομένους.

Οι νέες
τεχνολογίες 
αλλάζουν 
την αγορά εργασίας
Οι εργαζόμενοι θα δουν να μεταβάλλεται 

το 60% του περιεχομένου της δουλειάς τους

Νέο μέτωπο στον εμπορικό πόλεμο
φαίνεται να ανοίγει ο Ντόναλντ
Τραμπ, καθώς αποφάσισε να αφαι-
ρέσει από την Τουρκία και την Ινδία
το προνομιακό καθεστώς της ανα-
πτυσσόμενης χώρας.

Αιτία είναι, σύμφωνα με τον Αμε-
ρικανό πρόεδρο, το γεγονός ότι οι
δύο χώρες δεν πληρούν τα κριτήρια
επιλεξιμότητας για το προνομιακό
αυτό καθεστώς, που προσφέρει ευ-
νοϊκούς όρους στις εμπορικές συ-
ναλλαγές. Σημειωτέον ότι, μεταξύ
άλλων, το καθεστώς αυτό επιτρέπει
να εισάγονται στις ΗΠΑ ορισμένα
προϊόντα των δύο χωρών χωρίς κα-
νένα δασμό υπό τον όρο, όμως, ότι
η θεωρούμενη αναπτυσσόμενη χώ-
ρα προσφέρει στα αμερικανικά
προϊόντα εξίσου ελεύθερη πρόσβα-
ση στην αγορά της. Σύμφωνα, όμως,
με τον Αμερικανό πρόεδρο, η Τουρ-
κία, που χαρακτηρίστηκε «ανα-
πτυσσόμενη» χώρα το 1975, δεν
πληροί πλέον τα κριτήρια καθώς
έχει αναπτυχθεί σε σημαντικό βαθ-
μό και έχει φτάσει σε «υψηλό επί-
πεδο οικονομικής ανάπτυξης». Αν-
τιδρώντας στην είδηση, ο Τούρκος

υπουργός Εμπορίου, Ρουχσάρ Πε-
κάν, υπογράμμισε πως η απόφαση
του προέδρου Τραμπ έρχεται σε
αντίθεση με τον στόχο που έχουν
θέσει οι δύο χώρες για αύξηση των
μεταξύ τους εμπορικών συναλλα-
γών στα 75 δισ. δολάρια. Ο Τούρκος
υπουργός τόνισε πως η Τουρκία
θα εξακολουθήσει να επιδιώκει αυ-
τόν τον στόχο. Προέβλεψε, άλλω-
στε, πως η κίνηση του Αμερικανού
προέδρου θα πλήξει όχι μόνον τις
τουρκικές αλλά και τις μικρές και
μεσαίες επιχειρήσεις στις ΗΠΑ.
Σημειωτέον ότι η αξία των εισα-
γωγών αμερικανικών προϊόντων
στην Τουρκία ανήλθε σε 20,9 δισ.
δολάρια το 11μηνο του 2018. Οι
εξαγωγές της Τουρκίας στις ΗΠΑ
ανέρχονται σε 1,74 δισ. δολάρια
και η χώρα είναι ο πέμπτος προ-
μηθευτής της υπερδύναμης με πο-
σοστό επί των εισαγωγών τουρ-
κικών προϊόντων στην αμερικα-
νική αγορά να φτάνει στο 8,2%.
Σε ό,τι αφορά την Ινδία, ο Ντόναλντ
Τραμπ τόνισε πως δεν προσφέρει
πλέον ελεύθερη πρόσβαση στην
αγορά της.

Οι ΗΠΑ αφαιρούν εμπορικά
προνόμια από Τουρκία, Ινδία

Το «γραφείο του μέλλοντος»
Σύμφωνα με πρόσφατη έρευνα της
Διεθνούς Ενωσης Δεδομένων (IDC),
μέσα σε μόλις δύο χρόνια το 60%
των μεγαλύτερων εισηγμένων επι-
χειρήσεων του κόσμου θα έχει υιο-
θετήσει το «γραφείο του μέλλοντος».
Το γραφείο αυτό θα διέπεται από
μια νέα αντίληψη του χώρου εργα-
σίας, καθώς θα είναι το αποτέλεσμα
μελέτης για το πώς μπορεί ο χώρος
να βελτιώνει την εμπειρία και την
παραγωγικότητα των υπαλλήλων.
Σύμφωνα, πάντα, με την IDC θα είναι
ένα περιβάλλον ευέλικτο και έξυπνο
που θα ενθαρρύνει τη συνεργασία.
Ο χώρος εργασίας του μέλλοντος
δεν θα είναι στατικός και τα ωράρια
εργασίας δεν θα είναι προκαθορι-

σμένα. Θα δίνει, αντιθέτως, στους
εργαζομένους τη δυνατότητα να ερ-
γαστούν και σε άλλους χώρους, οποι-
αδήποτε στιγμή προτιμούν, με διά-
φορους εξοπλισμούς γραφείου ώστε
να αξιοποιεί κατά τον κάλλιστο τρό-
πο τις κλίσεις και τα ταλέντα των
εργαζομένων. Προπαντός, όμως, θα
είναι καθοριστικός ο ρόλος της τε-
χνητής νοημοσύνης στον χώρο ερ-
γασίας. Σύμφωνα με την IDC, η τε-
χνολογία της τεχνητής νοημοσύνης
θα χρησιμοποιείται σε διάφορες
εφαρμογές όπως υπολογιστές φωνής
και τα αυτόματα συστήματα βιντε-
οδιάσκεψης που θα βοηθούν τους
εργαζομένους να αναβαθμίσουν την
παραγωγικότητά τους.

Από την επιβολή δασμών του Τραμπ αυτοί που χάνουν πρώτοι είναι οι Αμερικανοί
Μπορεί ο Ντόναλντ Τραμπ να υπο-
στηρίζει συχνά πως κερδίζει, για
λογαριασμό της Αμερικής, τους εμ-
πορικούς πολέμους που έχει ξεκι-
νήσει, ωστόσο το τελευταίο διά-
στημα πληθαίνουν τα στοιχεία που
δείχνουν ότι αυτοί που χάνουν από
τους δασμούς του Τραμπ είναι πρω-
τίστως οι Αμερικανοί καταναλωτές
αλλά και οι αγρότες.

Σε δύο διαφορετικές μελέτες που
δημοσιεύθηκαν τις προηγούμενες
ημέρες, ορισμένοι από τους πλέον
εξέχοντες, παγκοσμίως, οικονομο-
λόγοι σε θέματα εμπορίου καταλή-
γουν στο συμπέρασμα πως οι δασμοί
που έχει επιβάλει ο Τραμπ κοστίζουν
ακριβά στην αμερικανική οικονομία,
σε καταναλωτές που πληρώνουν
ακριβότερα ορισμένα προϊόντα και
στις εταιρείες που καλούνται να
αναδιοργανώσουν τις εφοδιαστικές
αλυσίδες τους με υψηλό κόστος. Σε
μελέτη που συνέταξαν οικονομολό-

γοι της περιφερειακής ομοσπονδια-
κής τράπεζας της Νέας Υόρκης (NY
Fed) και των Πανεπιστημίων Πρίν-
στον και Κολούμπια, οι επιπλέον
δασμοί που επέβαλε ο Τραμπ σε ει-
σαγωγές από την Κίνα, συνολικού
ύψους 250 δισ. δολαρίων τον χρόνο,
κοστίζουν σε Αμερικανούς κατανα-
λωτές και επιχειρήσεις 3 δισ. δολάρια
(2,66 δισ. ευρώ) τον μήνα εξαιτίας
του επιπλέον κόστους. Οι αμερικα-
νικές επιχειρήσεις χάνουν επιπλέον

1,4 δισ. δολάρια (1,24 δισ. ευρώ) τον
μήνα εξαιτίας της ανισορροπίας που
προκαλούν οι δασμοί στην προσφο-
ρά και στη ζήτηση με αποτέλεσμα
οι καταναλωτές να θεωρούν πως η
τιμή πολλών προϊόντων είναι υπερ-
βολικά υψηλή και να μην τα αγορά-
ζουν. 

Ακόμη οι δασμοί προκαλούν την
αλλαγή εμπορικών ροών, ύψους 165
δισ. δολαρίων (146,1 δισ. ευρώ), με
αποτέλεσμα οι επιχειρήσεις να επι-
βαρύνονται με σημαντικό κόστος
καθώς αναγκάζονται να αναδιορ-
γανώνουν τις εφοδιαστικές αλυσίδες
τους. Επιπλέον, δεν έχει ακόμη προσ-
διοριστεί το πρόσθετο κόστος που
υφίσταται η αμερικανική οικονομία
εξαιτίας της αναβολής επενδύσεων
που προκαλεί η αβεβαιότητα του
εμπορικού πολέμου. 

Στη δεύτερη μελέτη, τέσσερις οι-
κονομολόγοι, περιλαμβανομένης
της Πενέλοπι Γκόλντμπεργκ που εί-

ναι επικεφαλής οικονομολόγος της
Παγκόσμιας Τράπεζας, εκτιμούν ότι
οι ετήσιες απώλειες για την αμερι-
κανική οικονομία μόνο από τους
επιπλέον δασμούς υπολογίζονται
σε 68,8 δισ. δολάρια (60,9 δισ. ευρώ)
ή σχεδόν στο 0,4% του αμερικανικού
ΑΕΠ. 

Ωστόσο, το κόστος αντισταθμί-
ζεται σχεδόν πλήρως από τα κέρδη
που αποκομίζουν οι Αμερικανοί πα-
ραγωγοί χάρη στους δασμούς και
από τα αυξημένα έσοδα που έχει το
αμερικανικό δημόσιο από τους δα-
σμούς στις εισαγωγές καθώς το μέσο
ετήσιο κόστος υποχωρεί στα 6,8
δισ. δολάρια (6 δισ. ευρώ) ή στο
0,03% του ΑΕΠ. Πριν από μερικές
ημέρες ο Τραμπ είχε δηλώσει πως
οι δασμοί του αποτελούν το «μεγα-
λύτερο διαπραγματευτικό εργαλείο»
στην ιστορία των ΗΠΑ, ισχυρισμός
που πιθανώς να μην είναι λανθα-
σμένος.

Οι αμερικανικές επιχειρήσεις χάνουν επιπλέον 1,4 δισ. δολάρια (1,24 δισ.
ευρώ) τον μήνα εξαιτίας της ανισορροπίας που προκαλούν οι δασμοί στην
προσφορά και στη ζήτηση, με αποτέλεσμα οι καταναλωτές να θεωρούν πως
η τιμή πολλών προϊόντων είναι υπερβολικά υψηλή και να μην τα αγοράζουν.

SH
U

TT
ER

ST
O

CK

������

Οι ετήσιες απώλειες 
για την αμερικανική
οικονομία μόνο από
τους επιπλέον δασμούς
υπολογίζονται 
σε 60,9 δισ. ευρώ.

Στο 6%-6,5% χαμηλώνει τον στόχο για ανάπτυξη η Κίνα
Η κινεζική κυβέρνηση όρισε χθες
ως στόχο για την ανάπτυξη το
6% έως 6,5% το 2019, αποδίδοντας
την επιβράδυνση της οικονομίας
στον εμπορικό πόλεμο με τις ΗΠΑ.
Προκειμένου να αντισταθμίσει
την υποχώρηση της ανάπτυξης,
ο Κινέζος πρωθυπουργός Λι Κε-
τσιάνγκ ανακοίνωσε χθες ότι το
Πεκίνο θα μειώσει τον ΦΠΑ και
τις εργοδοτικές εισφορές ενώ θα
αυξήσει τις επενδύσεις σε έργα
υποδομής, μέτρα που ισοδυνα-
μούν με ενίσχυση της οικονομίας
κατά 298,3 δισ. δολάρια.

Εξαιτίας της υποχώρησης της
εγχώριας ζήτησης και του εμπο-
ρικού πολέμου με τις ΗΠΑ, η κι-
νεζική οικονομία αναπτύχθηκε
το 2018 κατά 6,6%, σημειώνοντας
τον χαμηλότερο ρυθμό από το
1990, αν και ο στόχος που είχε
τεθεί ήταν στο 6,5%. Ο Λι Κε-
τσιάνγκ, ανοίγοντας τις εργασίες
του Κογκρέσου του Λαού στο Πε-
κίνο, δήλωσε πως η Κίνα αντιμε-
τωπίζει μια τεράστια αλλαγή στο
εξωτερικό περιβάλλον. Παραδέχ-
θηκε πως ιδιαίτερα οι οικονομικές
και εμπορικές τριβές με τις ΗΠΑ
«είχαν αρνητική επίπτωση στην

παραγωγή, στην επιχειρηματική
λειτουργία ορισμένων εταιρειών
και στις προσδοκίες της αγοράς.
Το γεγονός ότι η Κίνα χαμηλώνει
τον στόχο στο 6%-6,5% σημαίνει
πως η κυβέρνηση δεν θέλει να
επαναλάβει τα ισχυρά μέτρα στή-
ριξης που είχε λάβει το 2018, πα-
ρότι βρίσκεται αντιμέτωπη με την
έντονη αβεβαιότητα που προκα-
λούν οι αμερικανικοί δασμοί»,
σχολίασε ο Λιου Λίγκανγκ, επι-
κεφαλής οικονομολόγος της Ci-
tigroup στο Χονγκ Κονγκ.

Πολλοί αναλυτές θεωρούν πως
η κίνηση του Πεκίνου να ορίσει
τον στόχο στο 6% έως 6,5%, αντί
για συγκεκριμένο ποσό, δίνει πε-
ριθώριο στην κυβέρνηση να ελιχ-
θεί. Η ενίσχυση των επενδύσεων
από περίπου 193,8 δισ. δολάρια,
που ήταν το 2018, στα σχεδόν
298 δισ. αποτελεί μια ισχυρή έν-
δειξη πως οι κινεζικές αρχές ανη-
συχούν για την ανάπτυξη. Συνέ-
πεια της αύξησης των δαπανών
και της πτώσης του ρυθμού ανά-
πτυξης είναι η κινεζική κυβέρνηση
να ορίσει στόχο δημοσιονομικού
ελλείμματος στο 2,8% του ΑΕΠ
από 2,6% το 2018.

Οσο οι ρυθμοί ανάπτυξης επι-
βραδύνονται, η Κίνα βρίσκεται
αντιμέτωπη με μια σειρά προ-
βλημάτων, όπως είναι η αύξηση
των εταιρικών χρεοκοπιών, ενώ
το χρέος των τραπεζών έχει ανέλ-
θει στα υψηλότερα επίπεδα των
τελευταίων 20 ετών. Οι κινεζικές
αρχές ανησυχούν πως η επιβρά-
δυνση των ρυθμών ανάπτυξης
θα προκαλέσει αναταραχή και
θα επηρεάσει οικονομικά και τον
μέσο πολίτη.

Το Πεκίνο θα προβεί σε μείωση
του ΦΠΑ στον μεταποιητικό το-
μέα από 16% στο 13%, ενώ θα
μειώσει τον ΦΠΑ από το 10% στο
9% στον κατασκευαστικό κλάδο
και στον κλάδο των μεταφορών.
Αθροιστικά η μείωση του ΦΠΑ
ισοδυναμεί με 119,27 δισ. δολά-
ρια, σύμφωνα με τη Morgan Stan-
ley, η οποία εκτιμά πως θα ενι-
σχυθούν τα εταιρικά κέρδη. Επι-
πλέον, στόχος της κυβέρνησης
είναι να δημιουργήσει το 2019
περισσότερες από 11 εκατομμύ-
ρια νέες θέσεις εργασίας στα
αστικά κέντρα και ταυτόχρονα
να διατηρήσει το ποσοστό ανερ-
γίας στις πόλεις κάτω από 4,5%.

O Κινέζος πρωθυπουργός Λι Κε-
τσιάνγκ ανακοίνωσε χθες ότι το Πε-
κίνο θα μειώσει τον ΦΠΑ και τις ερ-
γοδοτικές εισφορές ενώ θα αυξή-
σει τις επενδύσεις σε έργα υποδο-
μής, μέτρα που ισοδυναμούν με
ενίσχυση της οικονομίας κατά
298,3 δισ. δολάρια.
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Μελετώντας στοιχεία του ΟΟΣΑ και του Παγκόσμιου Οικονομικού Φόρουμ, η ΕΥ επισημαίνει πως μέχρι τώρα τα υφιστάμενα στοιχεία καταδεικνύουν ότι δεν
θα χαθεί περισσότερο από το 5% έως 10% των θέσεων εργασίας λόγω των νέων τεχνολογιών.
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Οι αλλαγές που φέρνουν στο διεθνές
λιανεμπόριο οι νέες καταναλωτικές
συνήθειες και η επιρροή της τε-
χνολογίας επιβάλλουν ριζικό με-
τασχηματισμό του κλάδου. Ακόμα
και τα πασίγνωστα και ιστορικά
πολυκαταστήματα του Παρισιού,
όπως οι Galeries Lafayette και η
La Samaritaine, χρειάζονται ανα-
μόρφωση για να προσαρμοστούν
στα νέα δεδομένα, προσφέροντας
όχι μόνον τα συνήθη προϊόντα

τους, αλλά και υπηρεσίες ψυχαγω-
γίας, εστίασης καθώς και εμπειρίες
ψηφιακών αγορών.

Οπως γράφουν σε σχετικό τους
ρεπορτάζ οι The New York Times
(NYT), τα εν λόγω πολυκαταστή-
ματα μεταμόρφωσαν το λιανεμπό-
ριο πριν από 160 χρόνια και πλέον,

δηλαδή πολύ πιο πριν από την
όποια Amazon. Ποτέ άλλοτε τα κα-
ταστήματα δεν ήταν τόσο μεγάλα
ούτε προσέφεραν τέτοια ποικιλία.
Σήμερα παραμένουν ελκυστικά,
αλλά τείνουν να θυμίζουν τις χήρες
στα πορτρέτα των μουσείων, δη-
λαδή είναι αξιοσέβαστες, έχουν
κάτι επιτηδευμένο και παλιομοδί-
τικο. Εξ ου και (τα πολυκαταστή-
ματα) χρειάζονται ανανέωση.

Μεταμόρφωση
Στη δεξιά όχθη του Σηκουάνα

ένα τέτοιο παράδειγμα δίνει το πο-
λυκατάστημα Le Βοn Marche, που
προσφέρει στους πελάτες του την
ψηφιακή εμπειρία αγορών. Φιλο-
ξενεί μία έκθεση που έχει από σόλες
παπουτσιών τυπωμένες σε τρισ-
διάστατο εκτυπωτή μέχρι επιλογή
αρώματος με χρήση αλγόριθμου.
Το 2018 έκανε μία εγκατάσταση
με ράμπα σκέιτμπορντ στο πλαίσιο
διαφημιστικής εκστρατείας με έμ-
πνευση από το Λος Αντζελες. Το
Le BHV Marais έκλεισε αποκλει-
στική συμφωνία με την Eataly, τη
μεγάλη ιταλική πλατφόρμα προ-
ώθησης της ιταλικής γαστρονομίας,
όπου συμμετέχουν εστιατόρια, μι-
κρά μπακάλικα, αρτοποιεία και μία
σχολή μαγειρικής. Το πολυκατά-
στημα Printemps προετοιμάζει διε-
θνή πλατφόρμα ηλεκτρονικού εμ-

πορίου, ενώ στην ταράτσα του άνοι-
ξε εστιατόριο.

Οσο για τον όμιλο των Galeries
Lafayette, αυτός αποφασίζει να
πειραματιστεί με νέο τύπο πολυ-
καταστήματος, το οποίο εγκαινιά-
ζεται στις 28 Μαρτίου. Εχει πολύ
μικρότερο μέγεθος από το κεντρικό
στη λεωφόρο Χαουσμέν, που δέ-
χεται 37 εκατομμύρια επισκέπτες
ετησίως, αλλά με πολύ πιο μοντέρνα
στοιχεία. «Αλλάζουμε τους κανόνες

του παιχνιδιού στο Παρίσι», ανα-
φέρει στους ΝΥΤ, η διευθύντρια
των Galeries Lafayette, Ναντιά
Ντουίμπ. «Το τι συμβαίνει στο δια-
δικτυακό περιβάλλον είναι για εμάς
πρόκληση, όπως και το γεγονός
πως οι καταναλωτές τα θέλουν όλα
σήμερα. Εμείς απευθυνόμαστε σε
αυτούς τους καταναλωτές, που εν-
διαφέρονται να ανακαλύπτουν νέα
πράγματα». Στο νέο πολυκατάστη-
μα των Galeries Lafayette ο δια-

χωρισμός ανά φύλο και εμπορικό
σήμα δεν θα ισχύει, όπως στο κεν-
τρικό: τα ανδρικά και γυναικεία
αθλητικά παπούτσια θα παρουσιά-
ζονται μαζί, ενώ οι δημοφιλέστερες
μάρκες θα συνυπάρχουν με τις πιο
ακριβές. 

Στις κρεμάστρες των ρούχων του
πρώτου ορόφου ενσωματώνονται
οθόνες αφής, ώστε να μπορούν οι
πελάτες να ελέγχουν τη διαθεσι-
μότητα του ρούχου και τα μεγέθη

του. Οι πωλητές και οι πωλήτριες
εκπαιδεύθηκαν ως προσωπικοί στυ-
λίστες με γνώση όλων των ειδών
στο κατάστημα και όχι κάποιας
συγκεκριμένης μάρκας. «Κάτι τέτοιο
δεν το παρέχει η Amazon», λέει η
κ. Ντουίμπ. Τέλος, η La Samaritaine
ιδιοκτησίας LVMH θα ακολουθήσει
το ρεύμα, και όταν ξανανοίξει το
2020 θα φιλοξενεί και χώρους γρα-
φείων, αλλά και ένα ξενοδοχείο
στις εγκαταστάσεις της.

«Λίφτινγκ» 
για τα ιστορικά
πολυκαταστήματα
του Παρισιού
Η τεχνολογία μπαίνει στα Galeries

Lafayette, Bon Marche, La Samaritaine
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Τα πολυκαταστήματα
του Παρισιού μεταμόρ-
φωσαν το λιανεμπόριο
πριν από 160 χρόνια,
αλλά πλέον αναγκάζον-
ται να προσαρμοστούν
στα δεδομένα της 
εποχής.

Το 2018 ήταν η πιο ζημιογόνος χρο-
νιά στην ιστορία των ευρωπαϊκών
αεροπορικών εταιρειών λόγω απερ-
γιών από τους ελεγκτές εναερίου
κυκλοφορίας και καθυστερήσεων
στις πτήσεις λόγω καιρικών συν-
θηκών. Σύμφωνα με την ένωση αε-
ρομεταφορέων «Αερομεταφορείς
για την Ευρώπη» (Α4Ε), οι συνολικές
ζημίες ανήλθαν σε 17,6 δισ. ευρώ.
Αξίζει να σημειωθεί πως ποσοστό
άνω του 75% των καθυστερήσεων
οφείλεται στις απεργιακές κινητο-
ποιήσεις των ελεγκτών ή στην έλ-
λειψή τους ή σε άλλα ζητήματα,
που αφορούν τη δομή του συστή-
ματος ελέγχου της εναέριας κυκλο-
φορίας.

Κίνηση
Ταυτόχρονα, την περασμένη χρο-

νιά ο αριθμός των επιβατών που
έκανε χρήση των αεροπορικών
εταιρειών της Ε.Ε., αυξήθηκε κα-
τακόρυφα κατά 26% στα 334 εκα-
τομμύρια, βάσει και των στοιχείων
του Eurocontrοl, του ευρωπαϊκού
οργανισμού για την ασφάλεια των
αερομεταφορών. «Αυτή τη στιγμή
κάνουμε βήματα πίσω, εφόσον η
πρόοδος στις αερομεταφορές έχει
“παγώσει”», λένε ο ιδρυτής και δι-
ευθύνων σύμβουλος της Ryanair
Μ. Ο’ Λίρι και πρόεδρος της ένωσης
«Αερομεταφορείς για την Ευρώπη».
Και συνέχισε: «Η Ευρωπαϊκή Ενωση
θα πρέπει να ασχοληθεί με τα ανα-
ποτελεσματικά μονοπώλια, που εί-
ναι υπεύθυνα για τη διεξαγωγή των
εναερίων ελέγχων, να αναθερμάνει
τον ανταγωνισμό μεταξύ τους, να
καταστήσει διεθνή το εναέριο χώρο

και να επιταχύνει τη διαδικασία
μετακίνησης και τοποθέτησης των
ελεγκτών εναερίου κυκλοφορίας
ανά αεροδρόμιο». Χθες συναντή-
θηκαν στις Βρυξέλλες στο πλαίσιο
του ετήσιου συνεδρίου τους οι δι-
ευθύνοντες σύμβουλοι των ευρω-
παϊκών αεροπορικών εταιρειών,
μεταξύ των οποίων η ΙΑG, μητρική
των British Airways και Iberia, η
easyJet, η Lufthansa και η Ryanair.

Από την πλευρά του γενικού δι-
ευθυντή της Α4Ε, Tόμας Ράινερτ,

αναφέρεται πόσο σημαντική είναι
η ενιαία αγορά μεταφορών. Ανα-
φέρει, επίσης, ο κ. Ράινερτ ότι ενό-
ψει των ευρωπαϊκών εκλογών του
Μαΐου θα πρέπει να τεθεί σε προ-
τεραιότητα η πολιτική των αερο-
μεταφορών στην Ε.Ε. Ως ζωτικής
σημασίας ζητήματα ο κ. Ράινερτ
υπογράμμισε το μη αποτελεσματικό
σύστημα διαχείρισης της εναέριας
κυκλοφορίας, την απαρχαιωμένη
νομοθεσία, που αφορά τα δικαιώ-
ματα των επιβατών στην Ευρω-

παϊκή Ενωση, καθώς και την ανάγ-
κη να γίνει μεταρρύθμιση στην
ευρωπαϊκή οδηγία περί χρεώσεων
στα αεροδρόμια. «Το να ισχυριζό-
μαστε πως θα ήταν ευχής έργον
να βελτιωθεί η κατάσταση, δεν
πρόκειται να διασφαλίσει τους κα-
ταναλωτές ότι δεν θα δουν να ακυ-
ρώνονται ξαφνικά τα σχέδια με-
τακίνησής τους ούτε θα τους επι-
τρέψει να επωφεληθούν από ικα-
νοποιητικές αεροπορικές υπηρεσίες
σε συσχετισμό με το κόστος που
θα καταβάλλουν», τονίζει ο κ. Ράι-
νερτ. Το 2040 προβλέπεται να πε-
τούν στην Ε.Ε. άνω των 2 δισ. επι-
βατών. Επίσης, ένα θέμα που απα-
σχόλησε την Α4Ε, είναι η πρόοδος
στη μείωση του περιβαλλοντικού
τους αποτυπώματος. 

Αν και δεσμεύθηκαν να περιορί-
σουν τους ρύπους τους, τελευταία
μελέτη δείχνει ότι είναι ελάχιστα
τα βήματα που κάνουν προς αυτήν
την κατεύθυνση. Επενδυτικοί οίκοι
που έχουν υπό διαχείριση 13 τρισ.
δολάρια ανέθεσαν στην Transition
Pathway Initiative την εν λόγω με-
λέτη, όπου εξετάζονται οι 20 μεγα-
λύτεροι αερομεταφορείς του κό-
σμου. Οι αεροπορικές συνολικά
είναι υπεύθυνες για το 2% των εκ-
πομπών ρύπων παγκοσμίως και
οφείλουν να κάνουν περισσότερα
αναφέρεται στην έρευνα. Τέλος, οι
αεροπορικές με την αποτελεσμα-
τικότερη διαχείριση κινδύνου, που
προέρχεται από την κλιματική αλ-
λαγή, είναι οι Delta Airlines, Lufth-
ansa,United Airlines και ΑΝΑ Ηol-
dings.

REUTERS

Στα 17,6 δισ. οι ζημίες των ευρωπαϊκών αεροπορικών το 2018

Το μη αποτελεσματικό σύστημα διαχείρισης της εναέριας κυκλοφορίας, η
απαρχαιωμένη νομοθεσία και οι υψηλές χρεώσεις αεροδρομίων στις περισσότε-
ρες χώρες της Ε.Ε. αποτελούν σημαντικά προβλήματα για τις αεροπορικές.

Τα Galeries Lafayette αποφάσισαν να πειραματιστούν με νέο τύπο πολυκαταστήματος, το οποίο εγκαινιάζεται στις 28 Μαρτίου. Εχει πολύ μικρότερο μέγεθος από το
κεντρικό στη λεωφόρο Χαουσμέν, αλλά με πολύ πιο μοντέρνα στοιχεία.

Αύξηση δαπανών ανακοίνωσε ο
πρόεδρος και διευθύνων σύμβου-
λος της ExxonMobil Ντάρεν
Γουντς μέσα στα επόμενα χρόνια.
Στόχος του είναι να αποκαταστή-
σει τη μειούμενη παραγωγή σε
πετρέλαιο και φυσικό αέριο, αν
και η πρωτοβουλία του αυτή δεν
φαίνεται να ικανοποίησε τους
μετόχους και τους επενδυτές.
Προφανώς ανέμεναν πως η Ex-
xonMobil θα «έσφιγγε το ζωνάρι»
και θα διοχέτευε περισσότερο
ρευστό στους μετόχους. Εξ ου
και η τιμή της μετοχής της πε-
τρελαϊκής κατά τις πρωινές συ-
ναλλαγές στην αμερικανική αγο-
ρά υποχώρησε 1,95%, στα 78,43
δολάρια.

Ο κ. Γουντς ανέφερε ότι το 2020
θα αυξηθούν οι δαπάνες της Ex-
xonMobil κατά 10%-17% στα 33-
35 δισ. δολάρια από τα σημερινά
30 δισ. δολάρια. «Στόχος της στρα-
τηγικής μας είναι να βγούμε μπρο-
στά επιθετικά, την ώρα που οι αν-
ταγωνιστές μας αναδιπλώνονται».
Πάντως, θα πρέπει να επισημανθεί
στο σημείο αυτό ότι ο διευθύνων
σύμβουλος και πρόεδρος του πε-
τρελαϊκού κολοσσού δέχεται ισχυ-
ρές πιέσεις να περιορίσει τις δα-
πάνες και να ενισχύσει την τιμή
της μετοχής, η οποία τα τελευταία
επτά χρόνια έχει ελάχιστα ανέλθει.
«Δεν αποτελεί έκπληξη η αντί-
δραση των αγορών μετά την ανα-

κοίνωση για αυξημένες δαπάνες»,
παρατηρεί ο αναλυτής Μοχάμεντ
Γκίλαμ της Raymond James. «Οι
επενδυτές εντείνουν τις πιέσεις
στις εταιρείες του ενεργειακού
κλάδου να επιστρέψουν ρευστό
στους μετόχους». Από τη δική του
πλευρά ο Ντάρεν Γουντς υπερα-
σπίστηκε την επιλογή του, τονί-

ζοντας ότι η παγκόσμια ζήτηση
τόσο για «μαύρο χρυσό» όσο και
για φυσικό αέριο ενισχύεται. Οπό-
τε η ελάττωση της παραγωγής
από τις υφιστάμενες γεωτρήσεις
πρέπει να αντισταθμιστεί από νέα
σχέδια διερεύνησης εδαφών. Στα
9 από τα 10 τελευταία τρίμηνα η
ExxonMobil έχει εμφανίσει χα-
μηλότερη παραγωγή. Γι’ αυτό και
ορισμένα από τα μεγαλύτερά της
στοιχήματα είναι η αύξηση της
παραγωγής από τη Λεκάνη Πέρ-
μιαν στο Τέξας και στο Νέο Μεξικό,
τα υπεράκτια έργα στη Βραζιλία
και στη Γουιάνα, καθώς και οι
επενδύσεις σε υγροποιημένο φυ-
σικό αέριο.

REUTERS

Η αύξηση επενδυτικών
δαπανών δεν ενθουσίασε
τους μετόχους της Exxon
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Στα 9 από τα 10 τελευ-
ταία τρίμηνα η Exxon-
Mobil έχει εμφανίσει
χαμηλότερη παραγωγή. 
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Αγοράζοντας στα... ρετιρέ 
της παγκόσμιας κτηματαγοράς
Αγοραπωλησίες κατοικιών, η φθηνότερη από τις οποίες αξίζει 25 εκατ. δολ. H ανάκαμψη της διεθνούς οικονο-

μίας αποτυπώνεται και στην αγο-
ρά των prime εξοχικών κατοικιών,
σε παραθαλάσσιους αλλά και ορει-
νούς προορισμούς, με τον αριθμό
των πράξεων αξίας άνω των 25
εκατ. δολαρίων να σημειώνει αι-
σθητή μεγέθυνση κατά την τε-
λευταία τριετία.

Η μεγαλύτερη αύξηση συναλ-
λαγών εμφανίζεται στην... αποικία
του Χόλιγουντ, το Μαλιμπού. Από
τις δύο αγοραπωλησίες του 2015,
στο οκτάμηνο 2018 έφθασαν τις
πέντε με μία μάλιστα να υπερ-
βαίνει τα 100 εκατ. δολάρια.

Ο μεγάλος αριθμός κινηματο-
γραφικών αστέρων που διαθέτουν
εκεί εξοχικά ανεβάζει το στάτους
–και τις αξίες– στην περιοχή, κα-
θώς για αρκετούς εκατομμυριού-
χους το να είναι στις διακοπές
τους γείτονες με τον Μπραντ Πιτ
είναι κάτι που αξίζει να πληρω-
θεί.

Το Παλμ Μπιτς αποτελεί ακόμα
μία δημοφιλή επιλογή των πολύ
εύπορων και κάθε άλλο παρά τυ-
χαίο είναι ότι κάθε χρόνο εμφα-
νίζει τουλάχιστον πέντε μεταβι-
βάσεις άνω των 25 εκατ. δολ.

Τα ειδυλλιακά τοπία, η ξανθή
άμμος και η εγγύτητα στις ΗΠΑ
αποτελούν τα δυνατά χαρτιά της
Καραϊβικής όπου ξεχωρίζουν τα
νησιά Μπαχάμες, Μπαρμπάντος
και Σεν Μπαρτς. Οπως και στις
δύο παραπάνω αγορές, το ενδια-
φέρον εστιάζεται σε παραθαλάσ-
σιες κατοικίες, κατά κανόνα με-
γάλου εμβαδού.

Για όσους αποβλέπουν σε υπε-
ραξίες το Σεν Μπαρτς αποτελεί
την καλύτερη επιλογή λόγω της
εμπορικής του ανάπτυξης, που
ενισχύει τον κοσμοπολίτικο χα-
ρακτήρα του.

Επιστρέφοντας στην Ευρώπη,

οι δύο αγορές που πληρούν τα
κριτήρια της έρευνας είναι το
Μονακό και η Κυανή Ακτή.

Το πρώτο αποτελεί την ακρι-
βότερη αγορά ακινήτων στον
πλανήτη, με την τιμή του τετρα-
γωνικού να υπερβαίνει πολύ συ-
χνά τις 50.000 δολάρια. 

Στην υψηλότερη κατηγορία
της αγοράς, ουσιαστικά δεν υπάρ-
χουν τιμές, καθώς η –σχεδόν–
μηδενική προσφορά δεν αφήνει
περιθώρια στον αγοραστή, με
τον πωλητή να καθορίζει το τί-

μημα. Το κοινωνικό στάτους της
περιοχής ελκύει πολλούς, ενώ η
πολύ χαμηλή φορολογία στην
ακίνητη περιουσία κάνει τα πράγ-
ματα σαφώς καλύτερα. 

Στην Κυανή Ακτή, Κάννες –κυ-
ρίως στην περιοχή των λόφων
λόγω πανοραμικής θέας–, Σεν
Τροπέ και Σεν Ζαν Καπ Φερά ξε-
χωρίζουν.

Οσοι διαθέτουν τα απαραίτητα
χρήματα και προτιμούν το βουνό
ανηφορίζουν στις Ελβετικές Αλ-
πεις. Σεν Μόριτς, Γκστααντ και
Κουρσεβέλ είναι τα τρία χειμερινά
θέρετρα που προτιμά η παγκόσμια
ελίτ για να αγοράσει εξοχικό.

Στην άλλη πλευρά του Ατλαν-
τικού, το Ασπεν αποτελεί τη βα-
σική prime αγορά εξοχικών στο
βουνό, χωρίς αυτό να σημαίνει
ότι η καλοκαιρινή σεζόν δεν έχει
ενδιαφέρον για την περιοχή.

Εξοχικά στην... αποικία 
του Χόλιγουντ, 
στις Μπαχάμες, στο Μονακό

������

Το Παλμ Μπιτς
κάθε χρόνο εμφανίζει
τουλάχιστον
πέντε μεταβιβάσεις
άνω των 25 εκατ. δολ.

Του ΜΑΚΗ ΘΕΟΔΩΡΑΤΟΥ

Κατοικίες για λίγους, ή μάλλον για
ελάχιστους. Κατοικίες που για την
αγορά της καθεμιάς δαπανήθηκαν
τουλάχιστον 25 εκατ. δολάρια. Αυ-
τό ήταν, άλλωστε, και το βασικό
κριτήριο της πρώτης διεθνούς
έρευνας της εταιρείας συμβούλων
ακινήτων Knight Frank για τον
εντοπισμό των λεγόμενων ultra
prime αγορών κατοικίας, αλλά και
εξοχικών, καλοκαιρινών και χει-
μερινών (ski resorts).

Μάλιστα, για να ενταχθεί μια
αγορά σε αυτή τη «χρυσή» κατη-
γορία, πρέπει να εμφανίζει του-
λάχιστον τρεις συναλλαγές με
αξία 25 εκατ. δολ. και άνω κάθε
χρόνο την τελευταία 3ετία. Οι πό-
λεις που προσελκύουν τους κροί-
σους είναι το Λονδίνο, η Νέα Υόρ-
κη, το Χονγκ Κονγκ, το Λος Αν-
τζελες, το Σίδνεϊ, η Σιγκαπούρη,
το Μαϊάμι και το Παρίσι. Το Λον-
δίνο εμφανίζει τον μεγαλύτερο
αριθμό συναλλαγών (138 από το
2015 έως τον Αύγουστο 2018),
ενώ το Χονγκ Κονγκ, την υψηλό-
τερη μέση αξία ανά συναλλαγή,
στα 54 εκατ. δολ.

Το τελευταίο 12μηνο που εξε-
τάζει η έρευνα (Αύγουστος 2017
- Αύγουστος 2018), η αξία των
αγοραπωλησιών διαμορφώνεται
σε 2,1 δισ. δολ. στο Χονγκ Κονγκ
και ακολουθούν οι πόλεις Λονδίνο
και Νέα Υόρκη με συναλλαγές 1,5
δισ. δολ. η κάθε μία. Αυτό που
έχει ενδιαφέρον είναι ότι το τε-
λευταίο 12μηνο που εξετάζει η
έρευνα, το Χονγκ Κονγκ διατηρεί
τα πρωτεία σε μέση αξία ανά συ-
ναλλαγή (52,8 εκατ. δολ.), ενώ

ακολουθούν η Σιγκαπούρη (44,1
εκατ.) και το Σίδνεϊ (43,8 εκατ.).

Η αγορά πολυτελών ακινήτων
της βρετανικής πρωτεύουσας ανέ-
καθεν αποτελούσε μαγνήτη. Η
επίπτωση του Brexit στις επιδό-
σεις της λονδρέζικης αγοράς σα-
φώς και υφίσταται, αλλά δεν είναι
τόσο έντονη όσο θα ανέμενε κα-
νείς. Αυτό που δείχνει να απο-
θάρρυνε περισσότερο τους επί-
δοξους αγοραστές ήταν η αύξηση
του φόρου χαρτοσήμου στις συ-
ναλλαγές ακινήτων.

Οι περιοχές Μπελγκράβια, Μέι-
φερ και Νάιτσμπριτζ αποτελούν
την αιχμή του δόρατος της λον-
δρέζικης αγοράς.

Η Νέα Υόρκη είναι η πόλη που
παγκοσμίως εμφανίζει τον μεγα-
λύτερο πληθυσμό εκατομμυριού-
χων. Το διάστημα 2015-2017 πραγ-
ματοποιήθηκαν 42 συναλλαγές
αξίας άνω των 25 εκατ. δολ. η κάθε
μία, όταν στο οκτάμηνο του 2018
έφθασαν τις 39. Τα δύο τρίτα των
συναλλαγών πραγματοποιούνται
στις περιοχές Downtown και Mid-

town, ενώ στο Upper East Side, που
περιλαμβάνει την 5η Λεωφόρο, γί-
νεται το 22% των πράξεων.

Το Χονγκ Κονγκ διαθέτει την
υψηλότερη μέση αξία συναλλα-
γών, ενώ το 12μηνο έως τον Αύ-
γουστο του 2018 φιλοξένησε 47
συναλλαγές. Το Χονγκ Κονγκ προ-
σελκύει μεγάλο αριθμό πολυεκα-
τομμυριούχων. Η πολύ χαμηλή
φορολογία και η απουσία φόρου
επί των επενδεδυμένων κεφαλαί-
ων και φόρου κληρονομίας το κα-
θιστούν ελκυστική επιλογή για
επενδύσεις σε ακίνητα. Η μεγα-
λύτερη δραστηριότητα καταγρά-
φεται σε περιοχές όπως το Πικ –
κυρίως στο Mount Nicholson– και
το Island South.

Η Σιγκαπούρη είναι σίγουρα η
μικρότερη αγορά της συγκεκρι-
μένης κατηγορίας. Σαφώς και δέχ-
θηκε το ισχυρότερο πλήγμα από
την οικονομική κρίση και τα μέτρα
που ελήφθησαν για την αποφυγή
της φούσκας περιόρισαν την ελ-
κυστικότητά της. Παρ’ όλα αυτά,
το τελευταίο υπό μελέτη 12μηνο
σε 11 περιπτώσεις η αξία της κάθε
συναλλαγής ήταν άνω των 25 εκατ.
δολ. Η μεγαλύτερη δραστηριότητα
καταγράφεται στην περιοχή
του Ορτσαντ.

Κοιτάζοντας προς το μέλλον, οι
συναλλαγές στην υψηλότερη κα-
τηγορία της αγοράς κατοικίας ανα-
μένεται ότι θα αυξηθούν, ακολου-
θώντας την αύξηση του αριθμού
των ευπόρων του πλανήτη κατά
40% μεταξύ 2017 και 2022. Οι μελ-
λοντικές ultra prime αγορές κα-
τοικιών εντοπίζονται από την Kni-
ght Frank σε Σαν Φρανσίσκο, Σι-
κάγο, Ντάλας, Πεκίνο και Σαγκάη.

Του ΝΙΚΟΥ Χ. ΡΟΥΣΑΝΟΓΛΟΥ

Τα πρώτα σημάδια υπερπροσφοράς
φαίνεται πως άρχισε να καταγρά-
φει στο τέλος του 2018 η δραστη-
ριότητα των βραχυχρόνιων μι-
σθώσεων. Συγκεκριμένα, οι ενερ-
γές αγγελίες ακινήτων ανήλθαν
σε 72.144 στο τέλος του έτους,
μια αύξηση της τάξεως του 21%
σε σχέση με το τέλος του 2017.
Ωστόσο, το μέσο ημερήσιο εισό-
δημα μειώθηκε κατά 17% σε 126,4
ευρώ, ενώ και η πληρότητα υπο-
χώρησε κατά 13% ετησίως, σε
46% του συνόλου των αγγελιών
(από 52,7% το 2017). Ως εκ τούτου,
πανελλαδικά, το μέσο εισόδημα
ανά ακίνητο (υπολογίζοντας και
τον παράγοντα της πληρότητας,
δηλαδή το πόσες ημέρες μισθώ-
νεται τελικά το κάθε διαμέρισμα
ή η κάθε κατοικία) υποχώρησε
πέρυσι κατά 28% σε 58,2 ευρώ,
από 80,7 ευρώ στο τέλος του 2017.

Τα παραπάνω συμπεράσματα
προκύπτουν από την έρευνα που
παρουσιάστηκε χθες, στο πλαίσιο
του συνεδρίου Β2Β Guest για τη
βραχυχρόνια μίσθωση, από τον κ.
Τόμας Κέιτον, επικεφαλής εσόδων
της εταιρείας AirDNA, που ειδι-
κεύεται στη μελέτη των δεδομένων
που προκύπτουν από τις πλατφόρ-
μες της Airbnb και της HomeAway,
τις δύο δημοφιλέστερες δηλαδή
παγκοσμίως, με πάνω από 9 εκατ.
αγγελίες ακινήτων (αύξηση 140%
τα τελευταία δύο χρόνια). Πάντως,
όπως ανέφερε ο κ. Κέιτον, η Ελλάδα
και η Αθήνα εξακολουθούν να απο-
τελούν μια πρώτης τάξεως επεν-
δυτική ευκαιρία, για όσους ενδια-
φέρονται να δραστηριοποιηθούν
στον συγκεκριμένο κλάδο. «Το ζή-
τημα είναι ότι απαιτείται πλέον
πολύ πιο επαγγελματική διαχείρι-
ση, καθώς ο ανταγωνισμός είναι

μεγάλος, η προσφορά υψηλή και
οι απαιτήσεις των επισκεπτών όλο
και μεγαλύτερες», ανέφερε χαρα-
κτηριστικά ο κ. Κέιτον.

Ασφαλώς, υπάρχoυν ακόμα πε-
ριοχές στην Ελλάδα όπου η αύξηση
των εισοδημάτων είναι πολύ υψηλή.
Σύμφωνα με τα σχετικά στοιχεία,
«πρωταθλήτρια» των αυξήσεων με
167% ήταν πέρυσι η Λευκάδα, ενώ
ακολούθησε η Ερμιονίδα (Πόρτο
Χέλι, Ερμιόνη κ.λπ.) με 101%. Στην
τρίτη θέση της σχετικής λίστας
βρέθηκε η Κέρκυρα με αύξηση 73%,
ενώ ακολούθησαν η Γλυφάδα με
45% και η Τήνος με 42%.

Oσον αφορά την αγορά της Αθή-
νας, καταγράφεται πλέον σημαν-
τικός αριθμός επαγγελματιών δια-
χειριστών/ιδιοκτητών, καθώς ενώ
ο αριθμός των αγγελιών ακινήτων
ξεπερνά τις 12.300, μόλις οι 5.000
αφορούν μεμονωμένους ιδιοκτήτες,
κάτι που σημαίνει ότι πάνω από
το 54% των ακινήτων ελέγχεται
από κάποιον επενδυτή ή κάποια
εταιρεία, που διαχειρίζεται πάνω
από δύο ακίνητα. Το 2018, τη με-
γαλύτερη αύξηση σε επίπεδο αριθ-
μού αγγελιών ακινήτων κατέγρα-
ψαν τα Πατήσια, με 100% σε 52
διαμερίσματα, από 26 στο τέλος
του 2017. Αντίστοιχα, στο εμπορικό
τρίγωνο της Αθήνας (Μοναστηράκι,

Πλάκα κ.λπ.), τη δημοφιλέστερη
ίσως περιοχή στο κέντρο, ο αριθμός
των αγγελιών αυξήθηκε κατά 41%
σε 895. Ωστόσο, η ετήσια αύξηση
του μέσου εισοδήματος ανά ακί-
νητο (ενσωματώνοντας και τον
παράγοντα της πληρότητας) δεν
ξεπέρασε το 2%. Πρόκειται για ένα
χαρακτηριστικό παράδειγμα της
επίδρασης που είχε η αυξημένη
προσφορά ακινήτων στο δυνητικό
εισόδημα του κάθε ιδιοκτήτη.

Αλλο ένα χαρακτηριστικό συμ-
πέρασμα της έρευνας είναι ο υψη-
λός βαθμός εποχικότητας, κάτι άλ-
λωστε που αποτυπώνεται και από
τον χρόνο διαθεσιμότητας των ακι-
νήτων. Για παράδειγμα, στην Αθή-
να, το 55% των ακινήτων μισθώ-
θηκε το 2018 για διάστημα έως
τρεις μήνες, κατά βάση δηλαδή το
καλοκαίρι, με το σχετικό ποσοστό
να αυξάνεται ακόμα περισσότερο
όσο πιο τουριστικός/καλοκαιρινός
είναι ο προορισμός. Ετσι, στη Ζά-
κυνθο το σχετικό ποσοστό αυξά-
νεται σε 84%, στην Κω σε 79%,
στη Μύκονο σε 76% και στην Κρή-
τη σε 73%.

Σε κάθε περίπτωση, όπως ση-
μείωσε χθες, στο πλαίσιο του συ-
νεδρίου, ο κ. Αλέξης Γαληνός, δι-
ευθύνων σύμβουλος της Εταιρείας
Ανάπτυξης και Τουριστικής Προ-
βολής Αθηνών, το βέβαιο είναι ότι
η βραχυχρόνια μίσθωση έχει συμ-
βάλει στην ενίσχυση της ροής των
τουριστών, ανθρώπων που έχουν
συγκεκριμένες απαιτήσεις, οι οποίοι
δεν θα βρίσκονταν στην Αθήνα
χωρίς την προσφορά των κατάλ-
ληλων ακινήτων μέσω των σχετι-
κών πλατφορμών. Ωστόσο, προει-
δοποίησε κιόλας ότι «είναι σημαν-
τικό να μη γεμίσουμε την Αθήνα
με ενοικιαζόμενα ακίνητα, διατη-
ρώντας έτσι την ταυτότητα της
πόλης».

Σημάδια κορεσμού στις μισθώσεις Airbnb το 2018
Μειώθηκε το μέσο ημερήσιο εισόδημα σε €58 από €80,7 το 2017, εξαιτίας της αύξησης προσφοράς ακινήτων, σύμφωνα με έρευνα

Εν τω μεταξύ, χθες, παρουσιάστηκε
και η πρώτη επιστημονική μελέτη
του Πανεπιστημίου Αιγαίου σχετικά
με τις επιπτώσεις της οικονομίας
διαμοιρασμού στους ιδιοκτήτες
σπιτιών. Από αυτήν προκύπτει ότι
ο κύριος λόγος που ώθησε πολλούς
ιδιοκτήτες στην ενασχόληση με
το σχετικό αντικείμενο ήταν η οι-
κονομική κρίση. Συγκεκριμένα, οι
τρεις κυριότεροι λόγοι ήταν το οι-
κονομικό αδιέξοδο λόγω της κρίσης,
η συνεισφορά στο οικογενειακό
εισόδημα και η δημιουργία επιπλέον
ατομικού εισοδήματος. Παράλληλα,
οι περισσότεροι ιδιοκτήτες διαχει-

ρίζονται οι ίδιοι τα ακίνητά τους.
Θεωρούν δε σημαντική τη συμβολή
των βραχυχρόνιων μισθώσεων στην
έμμεση κατανάλωση (δηλαδή σε
παράλληλες αγορές άλλων ειδών
και αγαθών από τους ξένους επι-
σκέπτες), στην τοπική οικονομία
της περιοχής όπου βρίσκονται τα
ακίνητα που εκμισθώνονται, ακόμα
και στην εθνική οικονομία.

Αναφερόμενος στο ζήτημα, ο κ.
Στράτος Παραδιάς, πρόεδρος της
ΠΟΜΙΔΑ (Πανελλήνια Ομοσπονδία
Ιδιοκτητών Ακινήτων), σημείωσε
χθες ότι η δραστηριότητα πολλών
ιδιοκτητών με τον κλάδο είναι «ζή-

τημα επιβίωσης», όπως το χαρα-
κτήρισε, κυρίως για εκείνους που
έχουν ακίνητη περιουσία άνω των
250.000 ευρώ, που επιβαρύνεται
όχι μόνο με ΕΝΦΙΑ, αλλά και με
τον σχετικό συμπληρωματικό φόρο.
Προέβλεψε επίσης ότι η επιβολή
φόρου και στις βραχυχρόνιες μι-
σθώσεις θα τις καταστήσει ζημιο-
γόνες για αρκετούς ιδιοκτήτες που
ήδη πληρώνουν τα έξοδα κοινής
ωφελείας (ηλεκτρικό ρεύμα, νερό,
τηλέφωνο και Διαδικτύο) και φυσικά
τα κοινόχρηστα. Ετσι, πολλοί θα
αναζητήσουν εκ νέου Ελληνες μι-
σθωτές για τα ακίνητά τους.

Βασικό κίνητρο ενασχόλησης η κρίση
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Απαιτείται πλέον 
πιο επαγγελματική 
διαχείριση, καθώς 
ο ανταγωνισμός είναι
μεγάλος, η προσφορά
υψηλή και οι απαιτήσεις
περισσότερες.
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«Στη Θεσσαλονίκη 
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Τα κλειδιά του μνημείου
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Το μεγαλείο της Ροτόντας
Ο Νορβηγός αρχαιολόγος Χάλμαρ Τορπ μιλάει για το μνημείο που έγινε «σπίτι» της επιστημονικής του διαδρομής

Της ΓΙΩΤΑΣ ΜΥΡΤΣΙΩΤΗ

«Δεν έχουν διατηρηθεί 
άλλα ψηφιδωτά τόσο 
υψηλής ποιότητας  
από την ύστερη 
αρχαιότητα και  
την πρωτοβυζαντινή 
περίοδο». Ο Χάλμαρ Τορπ  

ΠΑΡΕΜΒΑΣΗ  | Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Να μάθουμε να κουβεντιάζουμε
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ΔΙΑΛΕΞΗ

«Σκηνοθέτιδες του 
20ού και 21ου αιώνα»
Η ΣΕΖΟΝ 

Πληροφορί-
ες info@project-season.org

Ατζέντα
10.3.19 -16.3.19

Eπιμέλεια: ΑΠΟΣΤΟΛΟΣ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗΣ 
art@kathimerini.com.cy

kouroupakisa@kathimerini.com.cy

Ε Π Ι Λ Ο Γ Ε Σ

ΜΟΥΣΙΚΗ

«Όλοι οι Ρεμπέτες του Ντουνιά» με τον Δ. Φανή

Ο Δημήτρης Φανής, 
-
-

-

-

-
-

-

-

Πληροφορίες τηλέφωνο 
99650187, @demetrisfanisofficial

ΘΕΑΤΡΟ

«Ο Καλός Άνθρωπος του Σετσουάν»
Η Κεντρική Σκηνή 

Πληροφορίες 25877827, 
ethallimassol@cytanet.com.cy.

ΕΚΔΟΣΗ

Κυκλοφόρησε το περιοδικό «Διόραμα»
Το διμηνιαίο 

ΠΑΙΔΙΚΟ ΘΕΑΤΡΟ

«Ο Γαργαληστής» του Δημήτρη Μπασλάμ
Ο Δημήτρης 

Πληροφορίες τηλέφωνο 
99 520835.

«Τ ι μπορεί 

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

Της ΜΑΡΙΑΣ ΚΑΤΣΟΥΝΑΚΗ

Από τη Συκιά
του ’60 στο Σόπι 

του 2019

ΑΝΑΓΝΩΣΕΙΣ

MISE EN PLACE  | Της ΓΙΟΥΛΗΣ ΕΠΤΑΚΟΙΛΗ

Ας το κάνουμε όπως οι Τούρκοι
Στα εγκαίνιά του,
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ΛΟΓΟΤΕΧΝΙΑ

Διήμερο ποίησης
και λογοτεχνίας
Το Κέντρο 

Πληροφορίες www.mitos.
org.cy/theyard-residency-19

Πέντε 
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FOLLOW WATCHLIKE FOLLOW
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ΜΑΡΤΙΟΣ 2019

Στα παραμύθια μπορούν να ειπωθούν τα πάντα
Ο Δημήτρης Μπασλάμ ανεβάζει για πρώτη φορά θεατρικά τον «Γαργαληστή» που ακόμη συγκινεί και μας μιλάει για την παράσταση 

Συνέντευξη στον 
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Συνάντησα τον 
-

-
-

-

-
-
-

-

-

–Ο «Γαργαληστής» για πρώτη φο-
ρά ως θεατρική παράσταση στην 
Κύπρο, πώς προέκυψε;

-

-

–Τι έχει αλλάξει τώρα;

-

-

–Ο «Γαργαληστής» πραγματεύ-
εται ζητήματα που αφορούν τα 
παιδιά διαχρονικά; 

-
-
-

-
-

-
-

-

–Τι μπορεί να όμως να του δί-
νει ακόμη μια σήμερα αυτή την 
ώθηση;

-
-

-

-

–Φαντάζομαι ότι δεν είναι απλώς 
μια ιστορία…

-

–Η δραματοποίηση του «Γαρ-
γαληστή» βγάζει πιο εύκολα το 
μήνυμά της απ’ ό,τι το βιβλίο ή 
το cd;

-
-

-

–Άλλαξε κάτι από την αρχική 
ιστορία;

-

-
-

-

–Ο «Γαργαληστής» είναι μια πα-
ράσταση για όλη την οικογένεια;

-

-
-

–Τι υπερισχύει όταν ξεκινάτε μια 
ιδέα, ο μουσικός ή ο συγγραφέας;

-

-

–Δηλαδή;

-
-

-
-

–Υπάρχουν θέματα ταμπού στο 
παραμύθι;

-
-

-

-
-

-

-
-

–Ίσως και οι γονείς πολλές φορές 
να θέλουν να αποφύγουν δύσκο-
λες ερωτήσεις, οπότε να επιλέ-
γουν πιο χαρούμενα πράγματα.

-

-

-

Ο «Γαργαληστής» -

Πρέπει και ο γονέας 
να δώσει μια αξία σε 
αυτό που θα παρακο-
λουθεί με το παιδί του. 
Αν εκείνος δεν το ευχα-
ριστηθεί και δεν αρέσει 
και στους δύο είναι 
λίγο προβληματικό.
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Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Η ηθοποιός 

-
-
-

-

-

-

-

-
-

–Τι είναι αυτό που σας έκανε να 
θελήσετε να δραματοποιήσετε 
τη «Ρένα»;

-

-
-

-

-

-

-

–Τι είναι αυτό που την κάνει να 
έχει αυτή τη λαχτάρα;

-
-

-

-
-

-

–Παρόλο που έχει ζήσει μία πολύ 
δύσκολη ζωή.

-

–Τι είναι αυτό που την κάνει να 
θέλει να μιλήσει σε τρεις δημοσι-
ογράφους και να μιλήσει με τόση 
ειλικρίνεια;

-

-

-

-
-

-

–Σε αυτή την εξομολόγηση της 
Ρένας υπάρχει διάθεση διδακτι-
σμού;

-

-

-
-

-
-

–Θα πρέπει να υποδυθείτε τη Ρέ-
να σε διάφορες ηλικίες και φά-
σεις, αυτό σας δυσκόλεψε υπο-
κριτικά;

-

-

-

-

-

-

-

-

–Πώς την επηρέασε ο Μάρκος; 
Διαμόρφωσε τον χαρακτήρα της; 

-
-

-

-

-

–Σε τι πιστεύει η «Ρένα», δίνει και 
το πολιτικό της στίγμα;

-

-
-

-
-

–Μπήκατε στη διαδικασία να μι-
λήσετε με κάποιες ιερόδουλες ή 
να επισκεφθείτε κάποιο «σπίτι», 
ώστε να έλθετε πιο κοντά στον 
ρόλο;

-

-

–Σήμερα, άραγε, θα μπορούσα-
με να συναντήσουμε μια «Ρένα»;

-

-
-
-

-

–Οι εποχές βέβαια ίσως να είχαν 
διαμορφώσει μια άλλη «Ρένα».

-

«Ρένα», -

-
-

-

Ενας χαρακτήρας
που πάντοτε
κοιτάζει προς το φως
Υπάρχουν άνθρωποι που προχωράνε μόνο μπροστά,
αυτό κάνει και η «Ρένα» που υποδύεται η Υρώ Μανέ

Η Υρώ Μανέ 

Διαπνέεται από 
υψηλά αισθήματα
– Ποιο νομίζετε ότι είναι το μή-
νυμα που εκπέμπει το βιβλίο, 
και κατ’ επέκταση η παράσταση;

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

–Ποιον χαρακτηρισμό θα δίνατε 
στη Ρένα;

–Αν είχατε αυτή τη γυναίκα 
μπροστά σας τι θα θέλατε να της 
πείτε;

-

-

-

-
-

Η στάση ζωής 
της Ρένας είναι υπέρ 
της αγάπης, της ισότη-
τας, της δικαιοσύνης. 
Πιστεύει εν ολίγοις σε 
πανανθρώπινες αξίες.
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Παναγιώτη 
Κυριάκου

ΜΕ ΤΟΝ

14:00 - 16:00

LISTEN LIVE
www.mydeejay.com.cy

14:00 - 16:00

www.lovefm.com.cy

ΣΥΝΤΟΝΙΣΤΕΙΤΕ ΜΕ ΤΙΣ ΑΓΑΠΗΜΕΝΕΣ ΣΑΣ ΕΚΠΟΜΠΕΣ ΚΑΙ ΔΙΕΚΔΙΚΗΣΤΕ ΤΟ ΤΑΞΙΔΙ ΤΩΝ ΟΝΕΙΡΩΝ ΣΑΣ

ΤΟ LOVE FM 100.7 ΚΑΙ Η EGYPTAIR 
ΑΝΑΖΗΤΟΥΝ ΤΟ ΤΥΧΕΡΟ ΖΕΥΓΑΡΙ 

ΠΟΥ ΘΑ ΤΑΞΙΔΕΨΕΙ ΣΕ ΟΠΟΙΟΔΗΠΟΤΕ 
ΠΡΟΟΡΙΣΜΟ ΣΤΟΝ ΚΟΣΜΟ ΕΠΙΛΕΞΕΙ!
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Η ΚΛΗΡΩΣΗ ΘΑ ΓΙΝΕΙ ΤΗ ΔΕΥΤΕΡΑ 18 ΜΑΡΤΙΟΥ ΣΤΗΝ ΠΡΩΙΝΗ ΕΚΠΟΜΠΗ 
ΤΟΥ ΤΑΣΟΥ ΤΡΥΦΩΝΟΣ ΚΑΙ ΤΗΣ ΧΡΙΣΤΙΑΝΑΣ ΑΡΤΕΜΙΟΥ

Του ΑΠΟΣΤΟΛΟΥ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο κόσμος 

-

-

-

-

-

-
-
-

-

-

«Ο πιστός φίλος»

-

-

Το αστροπαίδι»
Μουσικοαφηγηματική 

-

«Ο πιστός φίλος»
Βιωματικό 

-

Η Μαρίνα Κατσαρή

Η άλλη πλευρά του Oσκαρ Ουάιλντ
Στο πλαίσιο του Φεστιβάλ «Oscar Wilde» για τον Ιρλανδό συγγραφέα θα παρουσιαστούν δύο παραμύθια του 

Ο Όσκαρ Ουάιλντ 
βρίσκει πάντα έναν 
τρόπο να κάνει αυτή 
τη βουτιά μέσα στα 
συναισθήματα χωρίς 
φόβο και να σε βοηθήσει 
να βγεις στην επιφάνεια, 
γνωρίζοντας όμως 
περισσότερα, λέει η 
Μαρίνα Κατσαρή.
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Τους τελευταίους 

-

-
-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-
-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

* Ο κ. Διονύσης Π. Σιμόπουλος είναι 
επίτιμος διευθυντής του Ευγενιδείου 
Πλανηταρίου

Ο Δώρος Αντωνιάδης γεννήθηκε 
στη Λευκωσία το 1974 και ζει στην 
Αθήνα με τη γυναίκα του και τα 
παιδιά του. Σπούδασε μαθηματικά, 
έκανε μεταπτυχιακό στην πληρο-
φορική και εργάζεται στο Εθνικό 
Δίκτυο Ερευνας και Τεχνολογίας. 
Το πρώτο του μυθιστόρημα είχε τίτ-
λο «Στο μάτι του ταύρου». Τον Νο-
έμβριο του 2018 κυκλοφόρησε από 
τις εκδόσεις Καστανιώτη το δεύτε-
ρο αστυνομικό μυθιστόρημά του με 
τίτλο «memento mori».
 
Ποια βιβλία έχετε αυτόν τον καιρό 
πλάι στο κρεβάτι σας;

 
Ποιος ήρωας/ηρωίδα λογοτεχνίας 
θα θέλατε να είστε και γιατί;

-

-

 
Διοργανώνετε ένα δείπνο. Ποιους 
συγγραφείς καλείτε, ζώντες και 
τεθνεώτες;

 
Ποιο ήταν το πιο ενδιαφέρον στοι-
χείο που μάθατε πρόσφατα χάρη 
στην ανάγνωση ενός βιβλίου;

-

-

 
Ποιο κλασικό βιβλίο 
διαβάσατε πρόσφα-
τα για πρώτη φορά;

 
Και ποιο είναι το βιβλίο που έχετε 
διαβάσει τις περισσότερες φορές;

-
-

 
Εχετε Facebook, Twitter κ.τ.λ.; Εάν 
ναι, εμποδίζουν ή εμπλουτίζουν το 
γράψιμο και το διάβασμα;

-
-

 
Ποιοι «μετρ» της αστυνομικής λο-
γοτεχνίας σάς έχουν επηρεάσει 
και πώς;

-

 
Πώς προέκυψε το «memento 
mori»;

-

-

 
Εχετε κοινά στοιχεία με τον αστυ-
νόμο Πέτρο Ελευθεριάδη, τον 
ήρωά σας;

-
-

-

-

-

-
-

RAYMOND CARVER
Δωμάτια όπου οι άνθρωποι ουρλιά-
ζουν και πληγώνουν ο ένας τον άλλο
Επιλογή-μετάφραση-επίμετρο: Χα-
ράλαμπος Γιαννακόπουλος, 
εκδ. Γαβριηλίδης σελ. 149

Αν έπρεπε -

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

-

-

Της ΜΑΡΙΑΣ ΤΟΠΑΛΗ

Του ΔΙΟΝΥΣΗ Π. ΣΙΜΟΠΟΥΛΟΥ*

Από τη φτώχεια και το αλκοόλ σε μια τσεχοφική γλυκύτητα

Η ύπαρξη του Θεού

ΠΤΥΧΕΣ

ΕΞ ΑΦΟΡΜΗΣ

Αν δεν μπορούμε να 
αποδείξουμε όσα λέμε, 
δεν θα έπρεπε  
να εκφέρουμε δημο- 
σίως και κάποια 
ουσιαστική γνώμη 
ή άποψη πάνω 
στο δεδομένο θέμα.

Σήμερα 

SH
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O
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500ΛΕΞΕΙΣ
ΜΕ ΤΟΝ ΔΩΡΟ ΑΝΤΩΝΙΑΔΗ
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ΜΑΤΙΕΣ
ΣΤΟΝ 
ΚΟΣΜΟ

Γράφει ο ΗΛΙΑΣ ΜΑΓΚΛΙΝΗΣ

Τα απομεινάρια μιας ημέρας

ΧΟΛIΓΟΥΝΤ
Οσο και να θέλει

-
-
-

- -

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-

«Ανδρες χωρίς -
-

-

-

-

-

-

-
-

-

-

-
-

-
-

-

-
-

-

-
-
-

-

-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Μπελίνι και Μαντένια
Μετά  

-
-

-

-

ΒΕΡΟΛΙΝΟ
Η Συρία στο Μουσείο Περγάμου
Στο Βερολίνο -

-

-

-

ΛΟΝΔΙΝΟ
Το γυμνό στην Αναγέννηση
Εως  τις 2 Ιουνίου -

-
-

-

-

-

ΝΕΑ ΥΟΡΚΗ
Μιρό στο ΜΟΜΑ
 Το Μουσείο 

-

-

-
-

ΑΜΣΤΕΡΝΤΑΜ
Χόκνεϊ και Βαν Γκογκ
Σε μια εκ πρώτης -

-

-

-
-

Ο ΚΥΡΙΟΣ ΓΚΡΙ

Επιμέλεια: ΝΙΚΟΣ ΒΑΤΟΠΟΥΛΟΣ

Μια ανδροπαρέα

Αν υπήρξε φαγητό  
στο τραπέζι, έχει εξαφα-
νιστεί χωρίς ίχνος. Τα 
μπουκάλια έχουν σχε-
δόν αδειάσει. Και το λευ-
κό τραπεζομάντιλο έχει 
σχεδόν καταστραφεί.
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Το βίντεο 
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-

-

Οι δυσκολίες

-
-

-
-

-

-

-

-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

«Τι σημαίνει -

-

-

-

-

-

-
-

-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

Τα ανθρώπινα δικαιώματα
-
-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-

https://www.forensic-
architecture.org/

Οι υποθέσεις με πολιτική σημασία και η περίπτωση Ζακ Κωστόπουλου

Με εργαλεία χωρικού 
και πολυμεσικού 
σχεδιασμού, αποδομούν 
τις πλαστές αφηγήσεις 
και παράγουν μια νέα 
συνεκτική αφηγηματική 
δομή μέσω τρισδιά- 
στατων αρχιτεκτονικών 
μοντέλων.

«Η δουλειά μας είναι 
να διασταυρώσουμε, 
να παρατηρήσουμε 
και να ερευνήσουμε», 
τονίζει η αρχιτέκτονας 
Χριστίνα Βαρβία.

Η διεπιστημονική -
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Με τη δύναμη -
-

Χαρτογράφηση 
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Εικόνα 
-
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Της ΤΖΙΝΑΣ ΣΩΤΗΡΟΠΟΥΛΟΥ

Η «ανατομία» ενός εγκλήματος
Οι Forensic Architecture συνδυάζουν αρχιτεκτονική και τεχνολογία για να εξιχνιάζουν υποθέσεις όπως η δολοφονία Φύσσα
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JANE HARPER
Η Ξηρασία
μτφρ. Χίλντα Παπαδημη
εκδ. Μεταίχμιο, σελ. 417

Της ΜΑΡΩΣ ΒΑΣΙΛΕΙΑΔΟΥ

Η δημοσιογράφος -

-
-
-

-

-

-

-
-

-
-

-

-

-
-

-
-

-
-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

-

-

-
-
-

-
-

Θυμός και απελπισία
-
-
-

-
-

-
-

-
-

-

-

-

-

-

«Ρίχνοντας μελετημένα 
στην πλοκή το ένα στοι-
χείο μετά το άλλο,  
η συγγραφέας δεν αφή-
νει καμία λεπτομέρεια 
ανεκμετάλλευτη στη δη-
μιουργία ενός αγωνιώ-
δους θρίλερ».

Η Μεγάλη Ξηρασία -

SH
U
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ER
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O

CK

Στα χρόνια 
της μεγάλης 
ξηρασίας
Αστυνομικό μυθιστόρημα τοποθετημένο 
στην αποπνικτική επαρχία της Αυστραλίας

Τα δικαιώματα 
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07.30
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17.55
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20.15 ALPHA NEWS
21.15

22.00

23.15
01.30

-

-

03.30

07.20 
09.15 
11.00
13.00
14.25

15.00
18.00 
19.00 
21.00
22.45
00.20 
02.05
03.30 Riot

06.20
08.00 
09.20 
10.50 
12.15 
13.40
15.15 
16.50

18.35  
20.20 
22.00
23.45
01.35

07.30
08.45
10.25

12.25
14.00
15.10
17.00
19.10
21.00
23.00
01.00
02.55

05.00
07.35
08.35
10.00

13.15

16.20
20.10 EIΔHΣEIΣ
20.30
21.30 

22.30 
23.35
01.30
02.30

12.00  Oggy & The Cockroaches
12.30 Sabrina
13.00 Angels Friends
13.30  Heidi
14.00 Glimmies
14.30 Zig And Sharko
15.00 Nonty
15.30 Maya The Bee
16.00 Heidi
16.30 Horseland
17.00 Rabbids, II
17.30 Puppy In My Pocket
18.00 Oggy & The Cockroaches
18.30 The Owl
19.00 Popples
19.30 Glitter Force
20.00 Digimon Fusion

ΡΙΚ1 ΡΙΚ2 ΟMEGA ANT1 ΣΙΓΜΑ ΑLPHA CAPITAL

TV PLUS

SMILE TV 

MOVIES BEST

GREEK CINEMA

22.45 21.05 21.05 21.20 21.00 21.15 21.00

22.00

O Αμερικανός -

-
-
-

-

-

-

-

-
-
-

-
-

-

-

-

-

-

-

Αμήχανες σεκάνς
-
-

-

-

-

-
-

-

-

-

-
-

Σουρεάλ
νοσταλγία
στο L.A.
Το νέο φιλμ του Ντ. Ρ. Μίτσελ εξάπτει 
αλλά και... μπερδεύει τη φαντασία

Η Σάρα -

Του ΑΙΜΙΛΙΟΥ ΧΑΡΜΠΗ

ΤΟ ΒΑΡΟΜΕΤΡΟ
ΤΗΣ ΕΒΔΟΜΑΔΑΣ

Στο «Αδέλφια εξ αίματος»

-

-
-

-
-
-

Στο «Captain Marvel», -

-

-
-

Στο «Ενα όμορφο αγόρι» 
-
-

-
-
-

-
-

-
-

«Το μυστικό της ασημένιας  
λίμνης» ½
ΜΥΣΤΗΡΙΟΥ (2018)
Σκηνοθεσία: 

Ερμηνείες: 
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Ο νέος ήχος είναι που ακόμα αγνοείται
Ο Δημήτρης Φανής διοργανώνει τις συναυλίες «Όλοι οι Ρεμπέτες του Ντουνιά» και προσφέρει νότες και πολλή ανθρωπιά

Συνέντευξη στον
ΑΠΟΣΤΟΛΟ ΚΟΥΡΟΥΠΑΚΗ

Ο Δημήτρης Φανής

-

-

-
-

-

-
-

–Δημήτρη, μίλησέ μου για την πα-
ράσταση, πώς την έχεις οργανώ-
σει, απ’ ό,τι καταλαβαίνω δεν θα 
είναι μια συνηθισμένη συναυλία.

-
-

-

-

-

-

-

-

-
-

-

–Μία σύμπραξη με πολλούς νέ-
ους, νιώθεις ότι έχουν τη δύναμη 
να εκτελέσουν τέτοια κομμάτια; 
Αφορά τις νεότερες γενιές αυτό 

το είδος μουσικής;
-
-
-

-
-

-
-
-

-

-
-

-

-
-

-
-
-

-

-

-

-

–Τι νομίζεις ότι κάνει αυτά τα 
τραγούδια να τα τραγουδούμε 
ακόμη;

-

-
-

-

-
-
-

-
-

–Σήμερα, όσον αφορά την ελλη-
νική μουσική, πού νιώθεις ότι 
περπατάμε;

-

-

-

-

-

–Αρκούμαστε σε καλές επανεκτε-
λέσεις, δημιουργείται όμως νέα, 
καλή μουσική;

-

-
-

-

-
-

-
-
-

–Τα τελευταία χρόνια στην Κύπρο 
η μουσική μοιάζει να έχει βρει 
έναν δικό της δρόμο, με Κύπρι-
ους καλλιτέχνες να δίνουν ωραία 
πράγματα, εντός και εκτός νη-
σιού, το συμμερίζεσαι; 

-

-
-

-

-

-

« Όλοι -

Ο Δημήτρης Φανής

Να προσφέρουμε απλόχερα 

–Διοργανώνεις μια συναυλία για κοινωφελή σκοπό, πόσο εύκολο 
είναι κάτι τέτοιο;

-
-

-

Κάθε νέα γενιά μουσικών 
μοιραία ζει κάτω από τη 
σκιά των προηγούμενων. 
Ιδίως, όταν το καλλιτε-
χνικό εκτόπισμα αυτών 
που προηγήθηκαν είναι 
δυσανάλογα μεγαλύτερο 
από αυτό των νέων.




